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ايران|
»دولت هرگ��ز با معيش��ت م��ردم سياس��ي بازي 
نمي كند.« اين عبارات بخش��ي از اظهاراتي اس��ت 
كه ريي��س دفت��ر رييس جمه��وري با اس��تفاده از 
آنه��ا ت��اش مي كند ت��ا از ع��زم دولت ب��راي مهار 
گراني ها و تامين اقام مورد نياز مردم در ش��ب عيد 
صحبت كن��د. اظهارات��ي كه به نوعي ديگر توس��ط 
ش��خص رييس جمهوري و س��اير وزراي كابينه هم 
مطرح مي ش��ود.اما همزم��ان با افزاي��ش تحركات 
گروه هاي منتقد و تاش برخي گروه هاي سياس��ي 
و جناحي براي تندت��ر كردن آتش انتق��اد از دولت؛ 
رييس جمهوري و اعضاي كابينه اش ديروز در حالي 
نشس��ت هيات وزيران را برگزار كردند كه همچنان 
موضوع��ات مرتبط با اقتصاد و معيش��ت م��ردم در 
راس تصميم س��ازي هاي دولتم��ردان اعتدالي قرار 
دارد. هرچند جست وجو در خصوص اوضاع و احوال 
اقتصادي و اجتماعي كشور و بحث داغ پيش فروش 
خودرو، همچن��ان از جمله مهم تري��ن موضوعاتي 
اس��ت كه نمايندگان رس��انه هاي گروهي به دنبال 
رمزگش��ايي از ابعاد و زواياي گوناگون آن هستند اما 
در ادامه نشست خبري ديروز نه از وزير اقتصاد براي 
پاسخگويي به ابهامات مطرح ش��ده خبري شد و نه 
وزير صنعت كه براي پاسخگويي به ميان خبرنگاران 
آمده ب��ود؛ اظهاراتش گرهي از هزار توي مش��كات 
فروش خودرو در كش��ور باز كرد.  عقربه هاي ساعت 
به حدود ساعت 12ظهر نزديك ش��ده بود كه وزرا و 
معاونان رييس جمهوري از پش��ت اتاق شيش��ه اي 
پاستور پيدا شدند. ابتدا س��لطاني فر، وزير ورزش و 
جوانان بود كه از پله هاي ساختمان رياست جمهوري 
پايين آمد  و همراه با لبخندي سرد از كنار خبرنگاران 
عبور كرد و براي آنها دست تكان داد و به هيچ سوالي 
پاسخ نداد، و متعاقب آن ساير چهره هاي كابينه نيز 
به ميان خبرن��گاران آمدن��د و درباره پرس��ش هاي 
مطرح شده با خبرنگاران گفت وگو كردند. قبل از آغاز 
نشست خبري اعضاي كابينه؛ رييس جمهوري اما با 
اشاره به موفقيت ها و دس��تاوردهاي ايران و پيروزي 
مداوم ملت اي��ران در برابر توطئه ه��ا، زورگويي ها و 
قلدر مآبي امري��كا، تاكيد كرد: همه بايد نس��بت به 
بيانيه رهبر معظم انق��اب ب��راي گام دوم انقاب و 
دهه جديد پيش رو احس��اس مس��ووليت كرده و به 
آن عمل كنند. روحاني با تقدير از مردم س��ختكوش 
و وفادار استان هرمزگان به خاطر محبت، بزرگواري 
و هوش��ياري آنان در اين مقطع تاريخي نس��بت به 
دولت، بهره برداري از 3 فاز پالاش��گاه س��تاره خليج 
فارس طي 2 سال گذشته را حايز اهميت برشمرد و 
اظهار داش��ت: امروز اين پالايشگاه روزانه 36ميليون 

ليتر بنزين با كيفيت يورو 5، توليد مي كند؛ همچنين 
با افتتاح طرح افزايش كيفيت بنزين در پالايش��گاه 
بندرعباس، 14 ميلي��ون ليتر بنزين ي��ورو 5 از اين 
پالايشگاه توليد مي ش��ود. رييس جمهور با اشاره به 
اينكه امريكايي ها در ارديبهشت امسال در همراهي 
اروپا با خود براي خروج از برجام يك بار دچار شكست 
شدند و با بيان اينكه ايران براي سومين بار در دادگاه 
بين المللي در برابر امريكا به پيروزي رس��يد، اظهار 
داش��ت: امريكايي ها در موضوع 2 ميليارد دلاري كه 
از حس��اب هاي ايران بطور غيرقانوني برداشت كرده 
بودند، اعام كردند كه دادگاه صاحيت رس��يدگي 
ندارد، ام��ا برخاف نظر آنه��ا اي��ن دادگاه چند روز 
پيش اعام صاحيت كرد، كما اينكه همين دادگاه 
در مورد برجام نيز چندي پي��ش 2 رأي به نفع ايران 
صادر كرده بود. رييس جمهور اف��زود: در تاريخ ملت 
ايران و حكومت امريكا كم نظير است كه در دادگاهي 
بين المللي هنگامي كه ايران در برابر امريكا قرار دارد 
بتوانيم در طول چند ماه 3 بار به پيروزي دست پيدا 
كنيم. روحاني با اش��اره به اقدامات ديگر امريكا عليه 
ملت ايران از جمله تهدي��د آژانس بين المللي انرژي 
اتمي و اعمال فش��ار به بانك ها و شركت هاي تجاري 
براي ممانعت از همكاري آنها با ايران، گفت: هنگامي 
كه برخاف مق��ررات بين المللي بانك و ش��ركتي را 
براي همكاري با كشوري تهديد به جريمه مي كنند 
در حقيقت موجب ايجاد ارعاب در بخش هاي بانكي 
و تجاري ش��ده و يك عمل تروريس��تي اقتصادي را 
انجام مي دهند. روحان��ي افزود: ما آم��اده همكاري 
و تعامل با دنيا هس��تيم اما كش��ورهايي كه با ما كار 
مي كنند بايد كاماً حواسشان جمع باشد كه به دنبال 
زياده خواهي نباشند؛ چرا كه ملت ايران بر اصول خود 
ايستاده و مس��ائل مهمي كه در راستاي منافع ملي 
بشمار مي رود مورد توجه آنان بوده و زياده خواهي ها 
هرگ��ز م��ورد پسندش��ان نيس��ت. رييس جمهور 
خاطرنش��ان كرد: انقاب اس��امي بايد در ادامه راه 
خود انعطاف پذيري لازم را داش��ته باشد،  چرا كه اين 
پويايي و انعطاف پذيري يكي از نكاتي است كه همگان 
وظيفه داريم نس��بت ب��ه آن اقدام��ات لازم را انجام 
دهيم. رييس جمهور تأكيد كرد: به ملت بزرگ ايران 
اطمينان مي دهم كه دولت با همه توان و عزم خود به 
دنبال حل مشكات اجتماعي و اقتصادي كشور است 
و بي ترديد با عزم دولت، ملت و ساير قوا قادر خواهيم 

بود از اين مرحله حساس نيز عبور كنيم.

   افزايش قيمت دلار مهار مي شود
رييس دفتر رييس جمهوري گفت: افزايش قيمت 
دلار بيشترين فشار را به دولت وارد مي كند و دولت 

هرگز با منافع كشور و معيشت مردم بازي سياسي 
نمي كند. به گزارش »تعادل«، »محمود واعظي« در 
پاسخ به سوالي درباره افزايش قيمت دلار و شايعات 
عمدي بودن آن از سوي دولت اظهارداشت: افزايش 
قيمت دلار بيشترين فشار را به دولت وارد مي كند. 
دولت هيچ وقت با منافع كش��ور و آنچه با معيشت 
مردم س��ر و كار دارد، بازي سياس��ي نمي كند.  وي 
تاكيد كرد: كساني كه اين سخنان را مطرح مي كنند 
اغراض سياس��ي دارن��د و اهداف ديگ��ري را دنبال 
مي كنند. رييس دفتر رييس جمهوري افزود: همه 
تاش دولت اين اس��ت كه قيمت ارز پايين بيايد. با 
كاهش قيمت ارز، قيمت كالاها هم كاهش مي يابد 
و دولت كارهاي خ��ود را راحت تر انج��ام مي دهد. 
واعظي يادآور ش��د: ما براي تصويب لايحه پالرمو يا 
براي هر موضوع ديگري از منطق استفاده مي كنيم 
و به اين روش ها اعتقادي نداريم، اين روش ها نه در 
گذش��ته جواب داده و نه حال ج��واب مي دهد و نه 
در آينده ج��واب خواهد داد.  وي خاطرنش��ان كرد: 
مجمع تش��خيص مصلحت نظام درب��اره باز كردن 
ابعاد مختلف لايحه پالرمو كار درستي انجام مي دهد 
هرچند عده اي تبليغ كردند كه مجمع مخالف است 

اما هنوز نظري داده نشده است.

   استيضاح رييس جمهوري تبليغاتي است
رييس دفت��ر رييس جمهوري همچنين در پاس��خ 
به پرس��ش »تعادل« مورد طرح دوباره اس��تيضاح 
رييس جمه��وري توس��ط تع��دادي از نمايندگان 
اصولگرا اظهارداش��ت: به نظر مي رس��د استيضاح 
رييس جمه��وري كار تبليغات��ي اس��ت. هر س��ه 
فراكسيون اميد، مستقلين و نمايندگان ولايي اعام 
كرده اند كه با اين كار مخالف هستند. در يك مجلس 
290 نفري، 17 نفر هم اين موضوع را مطرح كردند 
كه اتفاق جديدي نيست. اكثر اين افراد كساني بودند 
كه در دولت قبل با همه وج��ود از آقاي احمدي نژاد 
حمايت مي كردند، در دولت جديد هم با تمام وجود 
با همه چيز مخالفت مي كنند، فرقي هم نمي كند كه 
موضوع چه باشد. وي همچنين درباره دلايل چنين 
رفتارهايي از س��وي برخي نمايندگان تصريح كرد: 
اين گروه براي اينكه اقداماتي كه در گذش��ته انجام 
داده اند، خيلي نشان داده نشود از هر روشي استفاده 
مي كنند.  واعظي افزود: كاري ك��ه اين گروه انجام 
مي دهند با مناف��ع و مصالح امروز كش��ور همراهي 
ندارد. دولت به دليل احترامي كه براي كليت مجلس 
قائل اس��ت، نمي خواهد در اين زمينه موضع گيري 

كند و در مقابل مجلس قرار بگيرد. 
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رييس جمهوري در نشست هيات وزيران مطرح كرد

رييس دفتر رييس جمهوري:  دولت هرگز با معيشت مردم بازي سياسي نمي كند
انعطاف پذيري انقلابي كريستين لاگارد|

ترجمه: منصور بيطرف| 
كريس��تين لاگارد،  ريي��س صن��دوق بين المللي 
پ��ول، در كنفرانس مونيخ س��خنراني در خصوص 
همگرايي اقتص��ادي در اروپ��ا ايراد ك��رد. در اين 
س��خنراني،  لاگارد ب��ه بي��ان دلاي��ل و الزام��ات 
همگرايي اقتصادي اتحاديه اروپا مي پردازد. در زير 

بخش ابتدايي اين سخنراني آمده است: 

مهمانان محترم،  خانم ها و آقايان، عصر بخير 
 دكتر وايگل،  به خاطر معرفي جانانه تان متش��كرم 
و همچنين از همه حض��ار در هيات مديره اروپايي 
مونيخ براي اين دعوت. باعث افتخار من اس��ت كه 
امش��ب اينجا هستم. امش��ب بايد به مناسبت يك 
اتفاق مهم جش��ن بگيريم. همانطور كه همه شما 
مي دانيد س��ال 2019، سي امين س��الگرد سقوط 
ديوار برلين است. من مي خواهم از شما درباره اين 
سالگرد سوالي بپرسم. آيا س��قوط ديوار برلين يك 

شروع است،  يا پايان يا ميانه؟ درباره آن فكر كنيد.
آيا اين آغاز ب��ود؟ آغازها پر از خوش بيني اس��ت، 
 وعده رسيدن به چيزي تازه. زماني كه مردم متعهد 
مي ش��وند تا آينده را روشن تر از گذش��ته بسازند. 
يقينا اين مي تواند آن احساسي را كه ديوار سقوط 

مي كرد توصيف كند.
پايان، آيا آن يك پايان است؟ پايان،  لحظه اي است 
كه ش��ما اميدوارانه موفق شديد. پايان ها مي توانند 
زماني باشند كه يك ايده به واقعيت پيوسته است. 
به نظر مي آيد كه اين، س��قوط ديوار برلين را شرح 

مي دهد.
اما درباره ميانه چطور؟ ميان��ه دربردارنده تاش ها 
است،  كار سخت و ايثار. به معناي آن است كه يك 
زمينه مش��ترك در جايي كه به نظر مي آيد وجود 
ندارد، يافت مي شود. بس��يار خوب، در اينجا شايد 
يك نسخه خوبي از آنچه س��قوط ديوار برلين براي 

اروپا و جهان معنا مي دهد را گفتيم.
بنابراين، سوال را در ذهنتان داشته باشيد و زماني 
كه من ب��ه جمع بندي رس��يدم امي��دوارم كه يك 

حس خوبي از جواب اين پرسش را داشته باشم. 
مي خواهم سخنم با موضوع امسال كنفرانس آغاز 
كنم - اروپ��ا كار مي كن��د- چون با وج��ود تمامي 
مشكات مش��خص،  اروپا كار كرده و به خوبي هم 
كار كرده است. بسيار مهم است كه ما اين موفقيت 
را به رس��ميت بشناس��يم. تاريخ مهم اس��ت. شما 

گل هاي كنده شده را نمي كاريد.
پ��س مي خواه��م جلوتر ب��روم و در فص��ل بعد به 
داس��تان اروپا نگاه��ي بيان��دازم. چالش هايي كه 
امروزه اتحادي��ه اروپا با آن مواجه اس��ت روح چند 
جانبه گرايي و اتح��ادي كه در وهل��ه اول اتحاديه 
اروپا را ش��كل داده، مي طلبد. اين ب��ه ويژه زماني 

حقيقت مي يابد كه روي »ش��روع مجدد همگرايي 
اقتصادي« متمركز شوم.

 موفقيت هاي اقتصادي و سياسي اتحاديه 
اروپا

اول يك داس��تان كوچك بگويم. فرض كنيد سال 
1949 اس��ت. اقتصاد اروپا مايوسانه سعي مي كند 
تا از جنگ بهب��ود يابد. ميليون ها نف��ر هنوز بيكار 
هس��تند. صدها هزار پناهنده افسرده در اردوگاه ها 
هستند. در اين شهر بس��ياري از خيابان ها هنوز پر 

از نخاله و خرابه است.
حالا به س��رعت به هفتاد س��ال بعد از آن مي رويم. 
اتحاديه اروپ��ا نماينده بي��ش از نيم ميلي��ارد نفر 
ش��هروند اس��ت،  دومين اقتصاد ب��زرگ در جهان 
را دارا اس��ت. همچني��ن اين اتحادي��ه بزرگ ترين 
بلوك تجاري در جه��ان را داراس��ت. در حقيقت، 
اگر ش��ما كش��ورهايي را كه اتحاديه اروپ��ا با آنها 
توافقنامه تجاري آزاد را دارد لحاظ كنيد - از جمله 
قراردادهايي كه به تازگي با كانادا و ژاپن امضا شده 
اس��ت - اين بلوك تجاري بيش از يك سوم توليد 

ناخالص داخلي جهان را در بر مي گيرد.

   چطور به اينجا رسيديم ؟ 
با جسارت و خلاقيت  

وعده اتحاديه اروپا هميش��ه اقتصادي و سياس��ي 
بوده اس��ت. بنيان گذاران معتقدند كه جريان آزاد 
كالاه��ا، خدم��ات، س��رمايه گذاري و كار منجر به 
اقتصادهاي به هم مرتبط ش��ده كه به تبع آن رونق 

و صلح را بطور گسترده اي به شراكت مي گذارد.
اين وعده كاما محقق شده اس��ت. از دهه 1940 
و 1950 كه طرح مارش��ال كمك ك��رد تا يك قاره 
پاره ش��ده از جنگ را دوباره بس��ازد،  كمك كرد تا 
در جن��وب اروپ��ا در ده��ه 1970 از ديكتات��وري 
به دموكراس��ي منتقل ش��ود، و كمك كرد تا پرده 
آهنين پاره ش��ود و اروپاي ش��رقي در دهه 1990 

استحاله گردد.
دو گام مهم��ي ك��ه در درك ديدگاه ي��ك اروپاي 
متحد برداش��ته ش��د،  خلق »يك بازار« و »يورو« 
بود. در اين مرحله، آلمان يك نقش ممتاز و تعريف 
شده اي را بازي كرد. همچنانكه دكتر وايگل گفت، 
»آلمان مارك آلمان را به اروپا آورد و در اين راستا 

يورو را به هستي نشاند.«
بنابراي��ن تاري��خ ما ي��ك زمين��ه مش��ترك دارد: 
پيون��د خوش بختي ه��اي اقتص��ادي و سياس��ي 
بطور باورنكردني س��خت اس��ت اما يك مجاهدت 
ارزشمند است. چيزي كه ساختنش سخت باشد، 
 جدا كردن آن هم سخت اس��ت. و فقط زماني تمام 
اروپا موفق اس��ت كه مي تواند كار كن��د و اين هم 

نيازمند همگرايي اقتصادي است. 

پيامدهاي يك هم گرايي اقتصادي
گزارشنگاه

 همين صفحه  

نگاه

پيامدهاي يك هم گرايي 
اقتصادي

كريستين لاگارد|
ترجمه: منصور بيطرف| 

كريس��تين لاگارد،  رييس صندوق بين المللي 
پول، در كنفرانس مونيخ سخنراني در خصوص 
همگرايي اقتصادي در اروپا اي��راد كرد. در اين 
س��خنراني،  لاگارد به بي��ان دلاي��ل و الزامات 
همگرايي اقتصادي اتحاديه اروپا مي پردازد. در 

زير بخش ابتدايي اين سخنراني آمده است: 
مهمانان محترم،  خانم ها و آقايان، عصر بخير 

 دكتر ويگل،  به خاطر معرفي جانانه تان متشكرم 
و همچنين از همه حض��ار در هيات مديره اروپايي 
مونيخ براي اين دعوت. باعث افتخار من اس��ت كه 
امشب اينجا هستم. امش��ب بايد به مناسبت يك 
اتفاق مهم جش��ن بگيريم. همانطور كه همه شما 
مي دانيد سال 2019، س��ي امين سالگرد سقوط 
ديوار برلين است. من مي خواهم از شما درباره اين 
سالگرد سوالي بپرسم. آيا سقوط ديوار برلين يك 

شروع است،  يا پايان يا ميانه ؟ درباره آن فكر كنيد.

همين صفحه

صنعت،معدن و تجارت

تصوير راه يافتگان به 
تورنمنت انتخاباتي اتاق

 فرشته فريادرس |
سرانجام پس از سپري شدن 34 روز از آخرين روز 
ثبت نام در نهمين دوره از انتخابات پارلمان بخش 
خصوصي، از فهرس��ت تاييد صاحيت ش��ده ها 
رونمايي ش��د. انجمن نظارت ب��ر انتخابات دوره 
نهم اتاق هاي سراسر كش��ور روز گذشته ليست 
نهايي تاييد صاحيت شده داوطلبان اين دوره از 
انتخابات هيات نماين��دگان را روي پايگاه خبري 
اتاق ايران ق��رار داد. بنابر اظه��ارات رييس هيات 
نظارت ب��ر انتخابات ات��اق، هي��چ كانديدايي رد 
صاحيت نشده اس��ت. اما رصد ثبت نام شدگان 
در انتخاب��ات پايتخت، نش��ان مي ده��د، تعداد 
كانديداهايي كه در نهمين دوره از انتخابات اتاق 
تهران ورود كرده اند، 182 نفر بوده كه پس از اعام 
رسمي ليس��ت نهايي، به 173 نفر كاهش يافته 
اس��ت. اما دليل اين ريزش چه بود؟ طي آخرين 
اخبار از ليست كانديداي انتخابات اتاق بازرگاني 

14تهران مشخص شد كه...

رييس جمهوري در نشست هيات وزيران مطرح كرد

بر اساس گزارش وزارت اقتصاد از پايش شاخص هاي ملي محيط كسب و كار مشخص شد

انعطاف پذيري انقلابي

نقشه سرمايه اجتماعي استان ها

آخرين خبر

در حالي كه در برخي خبره��ا ادعاهايي مبني 
بر خالي شدن س��يلوهاي گندم و انبارهاي آرد 
مطرح شده است، معاون وزير جهاد كشاورزي 
تاكيد ك��رد كه ب��ه هيچ وج��ه اي��ن اظهارات 
درست نيست. يزدان سيف، معاون وزير جهاد 
كشاورزي و مديرعامل شركت بازرگاني دولتي 
ايران در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: موجودي 
گندم به اندازه كافي در انبارهاي كش��ور هست 
و حداقل تا ش��ش ماه آينده نياز كشور را پاسخ 
مي دهد. از سوي ديگر نيز فصل برداشت گندم 
را هم پي��ش رو داريم كه با توج��ه به وضعيت 
بارندگي ه��ا و برآورده��اي ص��ورت گرفته، در 
سال آينده وضعيت بس��يار مطلوبي در كشور 
از اين حي��ث وجود خواهد داش��ت. وي با بيان 
اينكه پيش بيني مي شود 11 ميليون تن گندم 
برداش��ت ش��ود، گفت: اين وضعيت در كشور 
بي سابقه يا بسيار كم سابقه بوده و با وجود تاش 
و همكاري كش��اورزان مي توان ب��ه آينده آرد و 
نان كشور بس��يار اميدوار بود؛ كما اينكه اخيراً 
نرخ خريد تضميني گندم از س��وي وزير جهاد 
كشاورزي اعام شد كه باتوجه به افزايشي بودن 
آن، انگيزه هاي گندم كاران را دو چندان خواهد 
كرد. مديرعامل ش��ركت بازرگاني دولتي ايران 
تصريح كرد: مصرف كنن��دگان و متقاضيان در 
صنايع و اصناف مختلف در دسترسي به گندم 
و آرد هيچ مشكلي ندارند و ذخاير گندم در حال 
حاضر وضعيت بسيار مطلوبي دارد و مشخص 
نيست برخي به اتكاي كدام آمار اينچنين اذهان 
عمومي را مشوش كرده اس��ت. وي همچنين 
اظهار كرد كه در شرايطي كه سامانه هاي آناين 
و با نظارت هاي مس��تمر وجود دارد، مشخص 
نيس��ت چرا و به چ��ه دليل برخ��ي در بخش 

خصوصي اين ادعا را مطرح كرده اند.

خبر

معاون وزير كشاورزي: 
سيلوها پر از گندم است

جهان

جوامع ضعيف ليبرال 
دموكراسي را تهديد مي كنند

15

عضو كميسيون برنامه و بودجه، گفت: به نحوي 
كه پيش مي رويم كار تصويب بودجه سه هفته 
آينده به اتمام مي رس��د، اگر هم��كاران ما در 
مجلس از تعدد پيشنهادهاي بكاهند، نيمه اول 

اسفند ماه بودجه نهايي مي شود. 
هادي قوامي روز گذشته در گفت وگو با خبرنگار 
ايرنا، افزود: چون امس��ال آيين نامه تغيير كرده 
است، ش��كل بررس��ي بودجه متفاوت از سال 
قبل اس��ت، در س��ال قبل ابتدا پيشنهادهاي 
كميس��يون تلفيق مط��رح مي ش��د و پس از 
تصويب پيش��نهاد هاي نمايندگان منش��أ اثر 
نبود. وي اضافه ك��رد: امس��ال وارد هر تبصره 
كه مي شويم تمامي بندهاي الحاقي در صحن 
قرائت و به دنبال آن پيشنهاد نمايندگان استماع 
و مخالفان، موافقان، نماينده دولت و كميسيون 
تلفيق در م��ورد آن بند صحب��ت مي كنند، به 

همين دليل مقداري زمان بر شده است. 
عضو كميسيون تلفيق مجلس شوراي اسامي 
يادآور شد: از روز شنبه كليات بودجه را بررسي 
كرديم و از يك شنبه كه وارد تبصره ها و بندهاي 
بودجه ش��ده ايم تا روز چهارش��نبه، 6 تبصره 
بررسي و وارد تبصره 7 بودجه شده ايم. قوامي 
عنوان كرد: طي اين بررسي ها تغييرات زيادي 
در تبصره هاي درآمدي نش��ده اس��ت، پس از 
بررس��ي و تصويب تبصره هاي درآم��دي وارد 
تبصره هاي هزينه اي و نهايتا كليات بودجه به 

راي گذاشته مي شود.

 بررسي بودجه 98 
سه هفته آينده تمام مي شود



روي موج خبر

   واكنش ظريف ب�ه تلاش دولت ترامپ براي 
انتقال فناوري هسته اي به عربستان،تعادل|

وزير امورخارجه كش��ورمان با اشاره به قتل جمال 
خاشقجي و اخبار منتشر شده درباره تلاش دولت 
ترامپ براي انتقال فناوري هسته اي به عربستان، 
تاكيد كرد كه نه حقوق بش��ر و نه برنامه هسته اي، 
هيچ كدام نگراني واقعي امريكا نيست. محمد جواد 
ظريف در صفحه توئيتر خود نوشت: آنچه همواره 
براي ما آشكار بوده اس��ت، روز به روز براي جهان 
روشن تر مي ش��ود: اينكه نه حقوق بشر و نه برنامه 
هس��ته اي، هيچ يك نگراني واقع��ي امريكا نبوده 
اس��ت. اول يك روزنامه نگار مثله مي ش��ود؛ حالا 
هم فروش قاچاقي فناوري هس��ته اي به عربستان 
سعودي به خوبي دورويي امريكا را افشاء مي كند. او 
همچنين به گزارش اخير مجلس نمايندگان امريكا 
اشاره كرده كه تاكيد مي كند، دولت ترامپ تلاش 
كرده بدون توجه به ملاحظات حقوقي و امنيتي هر 
چه سريع تر به عربستان فناوري  بسيار حساس و 
پيشرفته هسته اي بدهد. اين گزارش همچنين از 
مخفي بودن تعاملات دولت آقاي ترامپ با عربستان 

سعودي اظهار نگراني كرده است.

     اقدام پاكستان انتظارات ما را برآورده نكرده 
است؛وزارت كشور|

 معاون امنيتي انتظامي وزارت كش��ور درباره اقدام 
دولت پاكستان براي مقابله با تروريست هاي عمليات 
انتحاري به اتوبوس حامل نيروهاي سپاه پاسداران 
گفت: اقدام پاكس��تان براي مقابله با تروريست ها 
انتظارات ما را برآورده نكرده است. حسين ذوالفقاري 
با اشاره به اينكه همواره هنگام بروز چنين اتفاقاتي، 
مس��وولان پاكس��تاني اعلام مي كنند كه ما براي 
مقابله با تروريس��ت ها اقدام كرده و موضوع رادنبال 
مي كنيم، اظهار كرد: البته آنها اقداماتي را هم در اين 
چند سال انجام داده اند اما با توجه به نوع تهديدات و 
سطح انتظارات ما، اقدامات پاكستان براي مقابله با 
تروريست ها هنوز تحقق پيدا نكرده است. او در پاسخ 
به اين پرسش كه آيا دولت پاكستان اقدام نظامي عليه 
تروريست ها انجام داده است، بيان كرد: تا اين لحظه 
اطلاعاتي كه نشان دهد اقدام خاصي صورت گرفته 
باشد، نداريم. معاون امنيتي انتظامي وزارت كشور با 
اشاره به اينكه افراد مرتبط با اين عمليات انتحاري 
دستگير شده اند، افزود: فردي كه عمليات انتحاري 
را انجام داده، پاكس��تاني است و ساير اقدامات براي 

برخورد با تروريست ها نيز در حال انجام است.

  ژاپ�ن ديگ�ر ب�ه ايراني ه�ا وي�زاي كار 
نمي دهد؛ايسنا|

روزنامه آس��اهي در گزارش��ي ادعا كرد كه وزارت 
دادگستري اين كش��ور قصد دارد كه به شهروندان 
ايران و تركيه ويزاي كاري جديد، اهدا نكند. روزنامه 
آساهي نوش��ت: وزارت دادگستري ژاپن قصد دارد 
كه شهروندان ايران و تركيه را به علت عدم همكاري 
اين دو كشور در پذيرش شهروندان اخراج شده شان 
از ژاپن، مشمول صدور ويزاهاي كاري جديد نكند. 
دادگستري تصميم نهايي خود را تا آخر ماه مارس 
اتخاذ خواهد كرد. بنا به گزارش اين روزنامه، موارد 
متعددي پيش آمده است كه ايران از ارايه اسناد لازم 
براي اخراج يكي از اتباعش از ژاپن كه مايل به بازگشت 

به ايران نبوده، خودداري كرده است.

     فارغ التحصيلان چه رشته هايي مي توانند 
شهردار شوند؟ ؛ فارس|

سيد سلمان ساماني سخنگوي وزارت كشور در صفحه 
اينستاگرام خود بخشنامه جديد وزير كشور درباره 
فهرست رشته ها و مدارك تحصيلي مورد نياز جهت 
تصدي سمت شهرداران را منتشر كرد و نوشت: آيين 
نامه اجرايي شرايط احراز تصدي سمت شهرداران 
پس از 20 س��ال با مصوبه هيات وزي��ران در دي ماه 
س��ال جاري تغيير يافت. در اجراي اين آيين نامه، 
بخشنامه جديد تعيين مدارك و رشته هاي تحصيلي 
مرتبط شهرداران توسط وزير كشور، متناسب با درجه 

شهرداري، به استانداران جهت اجرا ابلاغ شد.

   اسراييل با بمب هس�ته اي عربستان محو 
خواهد شد؛برنا|

رييس كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس گفت: اسراييل با بمب هسته اي سعودي 
محو خواهد شد. حش��مت الله فلاحت پيشه در 
صفحه شخصي توئيتر خود نوشت: » سرنوشت 
تاج سلطنت و بمب هسته اي عربستان به يكسان 
غيرقاب��ل پيش بيني اس��ت؛ اس��راييل با بمب 

هسته اي سعودي محو خواهد شد.«

     تبريك اينستاگرامي عراقچي به اولين بانوي 
سفير  از  سيستان و بلوچستان ؛پانا|

معاون سياسي وزير امور خارجه در صفحه شخصي 
خود در اينس��تا گرام به حميرا ريگي، نخس��تين 
بانوي سفير از سيستان و بلوچستان تبريك گفت. 
سيد عباس عراقچي، در صفحه خود در اينستاگرام با 
انتشار تصويري خطاب به سفير جديد برونئي نوشت: 
»تبريك به خانم حميرا ريگي، اولين بانوي شايسته 

بلوچ كه به مقام سفارت رسيد.«

ايران2

معاوناولرييسجمهور:

حل مسائل داخلي از هر مساله ديگر مهم تر است 
گروه ايران|

معاون اول رييس جمهور ارتقاي سطح تفاهم، مشاركت 
سياس��ي و گفت وگوي ملي را يكي از نياز هاي ضروري 
كشور در مقطع فعلي دانست و گفت: جامعه بايد به سمت 
وحدت و مش��اركت حركت كند و در مقطع فعلي حل 

مسائل داخلي از هر مساله ديگر مهم تر و واجب تر است.
به گزارش پاد، اسحاق جهانگيري در ششمين همايش 
پيش��رفت و توسعه علمي كش��ور كه در دانشگاه خاتم 
برگزار ش��د، با اش��اره به بيانيه گام دوم انقلاب از سوي 
رهبر معظم انقلاب و دس��تورالعمل هاي موجود در اين 
بيانيه اظهار داشت: بار اصلي تحقق منويات مقام معظم 
رهبري به خصوص در بخش توسعه علم و فناوري بردوش 
دانشگاهيان، انجمن هاي علمي و مراكز علمي و پژوهشي 

كشور قرار دارد. 
معاون اول رييس جمهور افزود: وقتي در كشور درباره 
مسائل بنيادي به درك مشترك برسيم و درباره راهكارها 
نيز به اجماع برسيم، احتمال حل مسائل بسيار بيشتر از 
زماني خواهد بود كه هم درباره مسائل و هم در خصوص 

راهكارها اختلاف نظر وجود داشته باشد.
جهانگيري با ابراز تاسف از برخي اختلاف ها در كشور 
درباره مسائل و راهكارها تصريح كرد: البته در شرايط 
خطير امروز كشور بر سر برخي مسائل و راهكارها اجماع 
و تفاهم به وجود آم��ده و همين اجماع و تفاهم بيانگر 
عقلانيت بسيار بالايي است. معاون اول رييس جمهور در 
بخشي از سخنان خود با اشاره به چالش ها و ساختارهاي 
معيوب اقتصاد كش��ور نظير اتكا به نفت، دولتي بودن، 
تورم، مساله بودجه دولت و نقدينگي افزود: اين مسائل 
در بيانيه گام دوم انق��لاب رهبري نيز مورد تأكيد قرار 
گرفت��ه و بايد براي حل اين مس��ائل با كمك نخبگان 
كش��ور گام برداريم.  جهانگيري توسعه علمي را پيش 
نياز توسعه ملي دانست و با تأكيد بر اينكه بدون توسعه 
علمي نمي توان به توس��عه پايدار دست يافت، تصريح 
كرد: بار اصلي توس��عه علمي ب��ر دوش مراكز علمي، 
دانشگاه ها، مراكز پژوهشي، پارك هاي علم و فناوري و 
نهادهاي واسط يعني انجمن هاي علمي است.  معاون اول 
رييس جمهور با تأكيد بر اينكه ظرفيت هاي گسترده اي 

در انجمن هاي علمي كشور وجود دارد گفت: دولت دست 
خود را به سوي همه دلسوزان كشورو به خصوص جامعه 
علمي و نخبگان دراز مي كند و از آن استمداد مي طلبد تا 

بتوانيم با سربلندي از مشكلات عبور كنيم.

    اجماع به جاي تفرقه
مع��اون اول رييس جمهور ادامه داد: در ش��رايطي كه 
محدوديت ها، س��ردرگمي و يأس بيشتر مي شود، اگر 
جامعه به درجه اي از عقلانيت برسد كه به جاي يأس و 
سردرگمي به سمت اجماع و تفاهم حركت كند، زمينه 
حل مسائل و مشكلات فراهم مي شود. جهانگيري در 

تبيين اين موضوع به رفتار گروه ها و جريان هاي سياسي 
پاكس��تان در به تعويق انداختن اختلاف نظرها اشاره و 
تصريح كرد: در همين سال هاي اخير و در دوره ترامپ، 
وقتي امريكا كش��ور پاكستان را به اعمال تحريم و فشار 
تهديد كرد، گروه ها و جريان هاي سياسي پاكستان كه در 
شرايط عادي با يكديگر رويارويي داشتند در برابر تهديد 
خارجي زير يك سقف جمع شدند تا با تفاهم كشورشان 

را از خطر عبور دهند. 
معاون اول رييس جمهور در ادامه افزايش ظرفيت ملي 
را مهم ترين ضرورت براي حل مس��ائل كشور و سرعت 
بخش��يدن به توس��عه ملي ارزيابي كرد و گف��ت: ما در 

مقطعي هستيم كه نخبگان، صاحبنظران، انديشمندان 
و گروه هاي مرجع كش��ور كه مردم به حرف آنها توجه 
و اعتماد دارند، بايد نيازهاي اصلي كش��ور را در اولويت 

قرار دهند. 
جهانگيري يكي از اولويت هاي كشور را ترميم و بالا بردن 
سرمايه اجتماعي برشمرد و تصريح كرد: اعتماد همگاني 
و اميد به آينده بايد در كشور افزايش پيدا كند چرا كه اين 
موارد نيازهاي اصلي كشور براي برون رفت از مشكلات 
پيش رو است؛ البته همين نقطه كانوني تمركز دشمن نيز 
هست. آنها مي خواهند كاري كنند تا مردم نسبت به آينده 
مأيوس باشند و اعتماد متقابل ميان جامعه و حكومت 

دچار آسيب جدي شود.  معاون اول رييس جمهور بيان 
كرد: هيچ كش��ور، ملت و جامعه اي وقتي از خارج تحت 
فشار است، به مسائل داخلي و اختلافات دامن نمي زند؛ 
بلكه به دنبال راهكارهايي است تا از اختلافات كاسته و از 
طريق گفت وگو مسائل را حل و فصل كند و اجازه نمي دهد 
اختلافات كهنه و قديمي استمرار پيدا كند. جهانگيري 
ارتقاي سطح استقلال و اقتدار ملي كشور را يكي ديگر از 
اولويت ها در مواجهه با مسائل جهاني و منطقه اي عنوان 
كرد و اظهار داشت: در اجلاس ورشو عده اي دور هم جمع 
شدند و با كمك امريكا، رژيم صهيونيستي و سعودي ها 
تلاش كردند تا ايران هراس��ي را كه با ديپلماس��ي قوي 
كشورمان از بين رفته مجدداً احيا كنند اما به فضل الهي 
مفتضح و ناموفق شدند. اما نخبگان و دانشگاهيان بايد 
به اين بينديشند كه چگونه بايد در برابر چنين مسائلي، 
مواجهه عاقلانه و عالمانه اي داشته باشيم تا بتوانيم اقتدار 

و استقلال كشور ا عزتمندانه حفظ كنيم.
او با اشاره به توفيقات جمهوري اسلامي ايران در مسائل 
بين المللي و روي كار آمدن گروه هاي دوستدار ايران در 
عراق، افغانستان و لبنان، تصريح كرد: اين موقعيت ايران 
و نيز شكست گروه هاي تروريستي نظير داعش با كمك 
ايران، حسادت برخي كشورها را برانگيخته و مي خواهند 
اقت��دار منطقه اي ايران را از بي��ن ببرند.  جهانگيري با 
تأكيد بر اينكه ما با مردم مس��لمان عربس��تان و ديگر 
كشورهاي عربي منطقه مساله اي نداريم خاطرنشان 
كرد: جرياني مي خواهد اقت��دار منطقه اي جمهوري 
اسلامي ايران را به چالش بكشاند و مواجهه با اين مساله 
بايد مواجهه اي عالمانه باشد تا بتوانيم با كمترين هزينه از 
اين مسائل عبور كنيم.   در اين مراسم با حضور معاون اول 
رييس جمهور از انجمن هاي علمي برگزيده در رشته هاي 
مختلف عل��وم پايه، فني و مهندس��ي، علوم انس��اني، 
كش��اورزي و فناوري تقدير شد.  وزير علوم، تحقيقات و 
فناوري نيز در ابتداي اين مراسم با اشاره به توصيه هاي 
مقام معظم رهبري مبني بر طراحي الگوي اسلامي ايراني 
پيش��رفت و نگاه آينده نگرانه ۵0 ساله گفت: بدون نگاه 
كارشناسانه و توجه به علم و فناوري قادر نخواهيم بود به 

اهداف مورد نظر دست پيدا كنيم.

انعطاف پذيري انقلابي
رييس دفتر رييس جمهوري همچنين درباره شايعات استعفا 
يا بركناري رييس جمهوري كه از س��وي برخي مخالفان 
مطرح مي شود، گفت: اينكه مخالفان دولت چه در سر دارند 
موضوع جديدي نيست، اين افراد در سال 92 هم دنبال اين 
بودند كه دولت تدبير و اميد يك ساله يا دو ساله شود.  رييس 
دفتر رييس جمهوري درمورد انتشار ضعيف سخنان ظريف 
در كنفرانس امنيتي مونيخ در صدا و سيما هم گفت: سخن 
دولت با صدا و سيما، گروه هاي سياسي و همگان اين است كه 
كشور در شرايط خاصي است و ما در جنگ اقتصادي هستيم 
و بي��ش از هر زمان ديگري بايد اختلافات را كنار بگذاريم، 
روي مشتركات خود تمركز كنيم تا بتوانيم مشكلات مردم 
را حل كنيم و در برابر دشمن مقاومت كنيم. رييس دفتر 
رييس جمهوري همچنين درباره موضوع معيشت مردم 
در شب عيد گفت: معيشت مردم يكي از اولويت هاي اصلي 
رييس جمهوري است. ايش��ان در جلسه هيات دولت هم 
دستور دادند كه همه بخش هايي كه با معيشت مردم به ويژه 
شب عيد درگير هستند راهكارهايي اتخاذ كنند. اگر صادرات 
ميوه باعث نگراني مي شود از همين الان نقشه كشيده شود. 
درباره گوشت هم ايشان هفته گذشته دستورخريد دادند و 

گوشت از گمرك ترخيص شده است.

   يقينا  قيمت خودرو پايين مي آيد 
چهره خبر ساز ديروز نشس��ت هيات وزيران بدون ترديد 
وزير صمت دولت دوازده��م بود كه در جريان گفت وگو با 
خبرنگاراتنت اعلام كرد: اگر خودرو تا عيد مرتب عرضه شود، 
يقيناً قيمت پايين مي آيد. رضا رحماني در حاشيه جلسه 
هيات دولت در جمع خبرنگاران در پاسخ به پرسشي درباره 
علت افزايش قيمت خودروها گفت: از ديروز عرضه فوري را 

بيشتر كرديم و متعهديم كه تعهدات قبلي مان را انجام دهيم 
و اگر عرضه فوري مورد استفاده قرار گيرد و خودرو تا عيد 
مرتب عرضه شود، يقيناً قيمت حتما پايين مي آيد و روي 
قميت معقولي كه همان قيمت محاسباتي باشد مي ايستد. 
وي با بيان اينك��ه كاهش قيمت در هر خودرويي متفاوت 
است، اظهار كرد: بايد بگويم كه قيمتي را بايد مشخص كنيم 
كه دلالان وارد بازار نشوند كه با افزايش عرضه خودرو اين 
اتفاق نيز خواهد افتاد. وزير صنعت، معدن و تجارت تاكيد 
كرد: آمار نشان مي دهد كه توليد ايران خودرو و سايپا نسبت 
به ماه هاي قبل كه تا مرز توقف رفته بود، بيشتر شده است. 
ما بايد حواسمان باشد كه دلالي در بازار خودرو باب نشود و 
اراده ما هم بر همين است. وي درباره چگونگي تنظيم وجود 
كليه كالاها در بازار براي شب عيد اظهار كرد: كارگروه تنظيم 
بازار اين را رصد مي كند و همين الان ما براي شب عيد، ميوه 
و لوازم خانگي و حتي ش��يريني را تامين كرده ايم و دولت 
اعتبار گذاشته است و به عنوان مثال سيب و پرتقال ذخيره 
شده اند. رحماني گفت: دولت ثبت سفارش براي گوشت را 
با ارز نيمايي براي همه آزاد كرد كه هركس مي تواند گوشت 
وارد كند. حتماً با افزايش واردات گوشت، قيمت ها كنترل 
مي شود و اين اقدامات اثر خود را مي گذارد تا به عنوان يكي 
از اق��لام پرمصرف كه دولت در قبال آن حساس��يت دارد، 
ان شاءالله شب عيد براي آن كمترين مشكل را داشته باشيم 

و كالاهاي پرمصرف در اختيار مردم قرار گيرند.

     ميوه شب عيد در سردخانه ها ذخيره شده است
وزير جهاد كشاورزي نيز گفت: سيب و پرتقال شب عيد به 

اندازه كافي خريداري شده است.
محمود حجتي در جمع خبرنگاران بيان كرد: سيب و پرتقال 

شب عيد به اندازه كافي خريداري شده و در سردخانه مراكز 
استان ها انبار شده است و بر اساس زماني كه ستاد تنظيم 
بازار مقرر كند، توزيع مي شود. وي درباره توزيع گوشت در 
كشور بيان كرد: گوشت به صورت هدفمند توزيع مي شود 
و در اختيار س��تاد تنظيم بازار و تعاوني ها واتحاديه ها قرار 
دارد. قيمت مرغ نيز از ديروز كاهش يافته است و اميدواريم 
به قيمت سازمان حمايت از مصرف كننده يعني ۱۱۵00 

توزيع شود.

   اس�تيضاح رييس جمهوري به مصلحت كشور 
نيست

معاون پارلماني رييس جمهوري ب��ا تاكيد بر اينكه طرح 
موضوع اس��تيضاح رييس جمهوري به مصلحت كش��ور 
نيست اظهار كرد: تعداد امضا كنندگان اين طرح بسيار كم 
اس��ت و هيچ تصميم فراكسيوني در اين باره وجود ندارد و 
چند نماينده صرفاً به اراده و تشخيص خود اين تصميم را 
گرفتند. حسينعلي اميري در پاسخ به پرسشي درباره اقدام 
تعدادي از نمايندگان مجلس براي طرح موضوع استيضاح 
رييس جمه��وري اظهار ك��رد: طرح موضوع اس��تيضاح 
رييس جمهوري در شرايطي كه رييس مجلس در آستانه 
س��فر به چين بود و الان ب��ا همراهي تعدادي از روس��اي 
كميسيون هاي اقتصادي و وزراي اقتصادي دولت در اين 
كشور حضور دارد، همچنين ما در مذاكره با اروپا هستيم 
و اجلاس سوچي با حضور روساي جمهور سه كشور ايران، 
روسيه و تركيه برگزار مي شود و همچنين اينكه در چهلمين 
سالگرد پيروزي انقلاب قرار داريم و مقام معظم رهبري نيز 
پيامي بسيار مهم صادر كردند، منطبق بر مصالح و منافع 
كشور و رهنمودهاي رهبري نيست. اميري با بيان اينكه 

تعداد امضاء كنندگان طرح اس��تيضاح رييس جمهوري 
بسيار كم است خاطرنشان كرد: هيچ تصميم فراكسيوني در 
اين باره وجود ندارد و تنها چند نماينده به اراده و تشخيص 
خود تصميم طرح موضوع اس��تيضاح رييس جمهوري را 

اتخاذ كرده اند. 

   خط 7 متروي تهران به زودي افتتاح مي شود
از سوي ديگر شهردار تهران نيز گفت : خط 7 متروي تهران 

به زودي افتتاح مي شود.
پيروز حناچي شهردار تهران نيز در حاشيه جلسه هيات 
دولت اظهار كرد: خط 7 متروي تهران را امس��ال يا اوايل 
فروردين ماه به صورت كامل افتتاح خواهيم كرد و اين خط 

تا ميدان صنعت مي آيد. وي افزود: خط ۶ مترو نيز از دولت آباد 
تا ميدان شهدا افتتاح مي شود و يك ماه بعد از آن تا ميدان 

امام حسين)ع( مي رسد.
وي در پاس��خ به اين پرس��ش كه طرح دريافت عوارض از 
تونل هاي شهري به كجا رسيد گفت: اين طرح در حد ايده 
بوده و به تصويب نرسيده است. البته در خيلي از كشورهاي 
دنيا اين ايده اجرا مي ش��ود اما اجرايي كردن اين طرح در 
داخل شهر راحت نيست شايد پروژه هايي كه از اين به بعد 
توسط بخش خصوصي اجرا مي شود پولي شود مثل اتوبان 
كمربندي شهيد شوشتري كه براي استفاده از آن عوارض 
گرفته مي شود ولي در داخل شهر اين ايده اجرا نخواهد شد 

و به تصويب شوراي شهر هم نرسيده است.

وزيرخارجهانگليسحفظبرجام
رامحورروابطبابرلينخواند

وزير امور خارجه انگليس روز 
چهارشنبه طي سخناني در 
برلين، حفظ توافق هسته اي 
ايران را يكي محورهاي مهم 
روابط لندن با برلين پس از 
خروج انگلي��س از اتحاديه 
اروپا خواند. به گزارش ايرنا، 
جرمي هانت كه در بنياد كونراد آدنور آلمان سخنراني 
مي كرد با بيان اينكه لندن و برلين نقاط مشترك زيادي 
براي همكاري دارند اف��زود: 'ما با كمك يكديگر توافق 
هس��ته اي ايران را حفظ مي كنيم و ايران را از س��لاح 
هسته اي عاري س��اخته و در نتيجه جهان را به مكاني 
امن تبديل كرده ايم.' پ��س از خروج امريكا از برجام در 
ارديبهشت سال جاري، اتحاديه اروپا با موضع گيري عليه 
اين اقدام، به بررسي طرح  هايي با هدف حفظ تجارت با 
ايران پرداخت. اين اتحاديه مرداد ماه گذشته با اجراي 
 )Blocking Statute( قانون مسدودسازي تحريم ها
گامي در حمايت از ش��ركت هاي كوچك و متوس��ط 
برداشت تا اين شركت ها به موجب اين قانون، مشمول 
تحريم هاي امريكا قرار نگيرند. وزيران امور خارجه سه 
كشور اروپايي آلمان، فرانسه و انگليس نيز يازدهم بهمن 
اعلام كردند كانال ويژه پرداخت اروپا و ايران تحت عنوان 
»س��از وكار حمايت از مبادلات تجاري اي��ران و اروپا« 

)اينستكس - INSTEX( به ثبت رسمي رسيده است.

تشكيلپروندهقضايي
دررابطهباگوشت

 دادستان تهران از تشكيل 
اولي��ن پرون��ده مرتبط با 
مسائل گوش��ت در شعب 
ويژه خبر داد و گفت: در اين 
رابطه چهار نفر از مرتبطين 
در دس��تگاه هاي دولت��ي 
بازداشت شدند.  به گزارش 
مهر، عباس جعفري دولت آبادي در حاشيه چهارمين 
كميته مقابله با گرانفروشي از تشكيل اولين پرونده 
مرتبط با مسائل گوشت در شعب ويژه خبر داد و گفت: 
در اين رابطه چهار نفر از مرتبطين در دس��تگاه هاي 
دولتي بازداشت ش��دند. او افزود: از آنجايي كه قيمت 
گوشت دو نرخي شده است و مشكلاتي در قيمت دارد 
و مي تواند در بيرون گران تر به فروش برس��د، ممكن 
است عده اي از كارمندان دستگاه ها وسوسه شوند لذا از 
دستگاه هاي نظارتي و دولت انتظار داريم در اين زمينه 
ورود بيشتري داشته باشند. دادستان تهران خاطرنشان 
كرد: اينكه عده اي در دستگاه هاي دولتي براي منافع 
شخصي ورود به اين اقدامات كنند حتما جرم است. 
جعفري دولت آبادي اطلاع رساني بيشتر در رابطه با اين 
پرونده را منوط به تكميل تحقيقات دانست. وي تاكيد 
كرد: انتظار داريم دستگاه هاي دولتي در بخشي كه رانت 
وجود دارد و همچنين در رابطه با دو قيمتي گوشت در 

بازار آزاد، مديريت بيشتري انجام دهند.

جاييكهريگيرادستگيرميكنند
دامچگونهقاچاقميشود

يك عض��و كميس��يون 
اقتصادي گف��ت: بعضي 
از اوقات ب��ه ما مي گويند 
چگونه اس��ت مسوولان و 
وزارت اطلاعات مي توانند 
ريگي را در آسمان دستگير 
كنند و هواپيمايش را روي 
زمين بنشانند اما جلوي كالاي قاچاق و خروج دام از 
كشور را نمي توانند بگيرند.  سيدناصر موسوي لارگاني 
در گفت وگو با ايلنا، درباره كليات لايحه بودجه كشور 
در س��ال 9۸ و اينكه لايحه ارايه ش��ده چه ميزان با 
واقعيت امروز جامعه تطبيق دارد، گفت: متاسفانه در 
بودجه سال 9۸ آن نگاه ويژه اي كه بايد براي معيشت 
مردم، اش��تغال و توليد كه يكي از دغدغه هاي مقام 
معظم رهبري است و بارها هم خطاب به مسوولان 
اين مسائل را بيان كردند، نشده است. نماينده مردم 
فلاورج��ان با بيان اينكه افزاي��ش بعضي از بندهاي 
موجود در بودجه س��ال آينده به دولت اجازه هايي را 
مي دهد كه چندان نمي تواند بر شرايط فعلي تاثيرگذار 
باشد، عنوان كرد: اجازه هايي مانند فروش ۵0 هزار 
ميليارد تومان اوراق مش��اركت و پرداخت سررسيد 
سودهاي گذشته كه شايد بتواند جلوي تورم را بگيرد 
به دليل آنكه پولي در كار نيست اما به دليل ركود جاري 

در كشور، مشكلات را تشديد خواهد كرد.

تمامكلماتبيانيهرهبرمعظم
انقلابحرفدارد

رييس نهاد نمايندگي مقام 
معظم رهبري در دانشگاه ها 
با اش��اره به بيانيه حضرت 
آيت الله خامن��ه اي خطاب 
به دانشجويان گفت: تمام 
كلمات بيانيه گام دوم رهبر 
معظم انقلاب ح��رف دارد 
و اين شما هستيد كه بايد اين بيانيه را تبيين كنيد. به 
گزارش فارس، رس��تمي در دوره نخبه پروري سياسي 
ش��هيد ديالمه گفت: هفت گام مطرح ش��ده در بيانيه 
گام دوم انقلاب مق��ام معظم رهبري به صورت مراحل 
پشت سرهم نيست بلكه هفت حوزه اي را شامل مي شود 
كه وظايفي در آن تعريف ش��ده اس��ت و ممكن است 
اين وظايف برعهده چندين س��ازمان باش��د. بنابراين 
اين هفت حوزه بايد با هم محقق شوند.  نماينده رهبر 
انقلاب در دانش��گاه در بخش ديگري از س��خنانش با 
اشاره به تاثيرگذاري فضاي مجازي تصريح كرد: فضاي 
مجازي، فضاي عميق بي سوادي با ظن باسوادي است و 
دانشجويان به عنوان افسران جنگ نرم بايد خارج از اين 
فضا مطالعه عميق كنند تا بتوانند در اين فضا حضور فعال 
داشته باشند. او با بيان اينكه امريكا مشكلي با حكومت 
اسلامي ندارد، تصريح كرد: اگر ايران حكومتي اسلامي 
داش��ت كه در آن بانوان حقوق اوليه را هم نداش��تند و 
كوچك ترين نشانه هايي از جمهوري در آن وجود نداشت .

درحوزههايانتخابيحتمابايد
يكيازآنهاخانمباشد

عضو فراكس��يون زنان در 
مجلس در خصوص لايحه 
منع خش��ونت عليه زنان و 
ايراداتش گف��ت: هنوز در 
فراكس��يون زن��ان در اين 
خصوص جلس��ه گذاشته 
نشده است اما قطعا جلسه 
مش��تركي با همكاري دولت و مجلس برگزارمي شود 
به گزارش برنا؛ بعد از مطرح ش��دن توضيحاتي تازه از 
نحوه و چگونگي تخصيص سهميه براي كانديداهاي 
زن در انتخابات مجلس توسط سيد »سلمان ساماني«، 
س��خنگوي وزارت كش��ور، »فاطمه ذوالق��در« عضو 
فراكسيون زنان در مجلس، در خصوص »سهم زنان در 
لايحه جامع انتخابات« گفت: اگر سهم زنان كاهش يابد 
م��ا اين را قبول نمي كنيم كه به صحن  آيد زيرا در طرح 
خودمان براي زنان 30درصد سهم در انتخابات را مطرح 
كرديم. اگر لايحه س��هم زنان را كم كند ما اين را قبول 
نمي كنيم و مجلس هم قبول نخواهد كرد.  او ادامه داد: ما 
روي اين طرح پيشنهاد مي دهيم و آن را اصلاح مي كنيم 
و سهم حضور زنان را بيشتر مي كنيم. ما قطعا به كمتر 
شدن سهم زنان راي نمي دهيم. ما در اصلاح طرح قانون 
انتخابات آورده ايم كه اگر حوزه اي به ۵ نماينده احتياج 
دارد حتما بايد يكي از آنها خانم باش��د. لايحه هنوز به 

مجلس نيامده و اعلام وصول نشده است.
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چهره ها

ادامه از صفحه اول

 مستند »روايت رهبري«
از شبكه اول و مستند سيما 

پخش خواهد شد
مستند »روايت رهبري«، روايتي از وقايع مربوط 
به انتخاب حضرت آي��ت الله خامنه اي به عنوان 
رهبر جمهوري اسلامي ايران است. اين مستند 
در سه قسمت تهيه و توليد ش��ده است و از اول 
اسفندماه از شبكه هاي »اول« و »مستند« سيما 

پخش خواهد شد.
به گزارش پايگاه اطلاع رساني رهبر معظم انقلاب، 
روزها و ساعات پخش اين مستند به شرح ذيل است: 
شبكه اول سيما: يكم تا سوم اسفندماه، ساعت ۱9:30
شبكه مستند سيما: يكم تا سوم اسفندماه، ساعت 22

    در جلس�ه ديروز صبح هيات دولت، گزارش وزير كش�ور از مهم ترين و ش�اخص ترين اقدامات ستاد 
اطلاع رساني و تبليغات اقتصادي كشور به استحضار اعضاي دولت رسيد.

در اين جلسه كه به رياست روحاني برگزار شد، هيات وزيران بر همكاري همه دستگاه هاي مسوول با ستاد 
اطلاع رساني و تبليغات اقتصادي كشور تأكيد كرد.

هيات دولت در ادامه، به بررسي و تصويب تعدادي از مصوبات دولت درباره اصلاح ضوابط صدور و لغو پروانه 
فعاليت كارور ماهواره هاي مخابراتي و ضوابط مربوط به ثبت سفارش خودرو پرداخت و درخصوص تعدادي 

از پيشنهادهاي دستگاه هاي اجرايي تصميم گيري نمود.
هيات وزيران، همچنين تجهيزات و ماشين آلات وارداتي تأسيسات گردشگري را كه به عنوان ماشين آلات 

خط صنعت گردشگري تلقي مي شوند، از پرداخت حقوق ورودي معاف كرد.
معافيت مذكور با رعايت قانون حداكثر استفاده از توان توليدي و خدماتي در تأمين نيازهاي كشور و تقويت 

آن در امر صادرات و مطابق اصلاحيه قانون امور گمركي اعمال مي شود.

برش
بررسي مهم ترين اقدامات ستاد اطلاع رساني و تبليغات اقتصادي كشور



اخبار كلان 3 كلان

بر اساس گزارش وزارت اقتصاد از پايش شاخص هاي ملي محيط كسب و كار مشخص شد

»تعادل« از پنجمين روز بررسي بودجه 98 در مجلس گزارش مي دهد

نقشهسرمايهاجتماعياستانها

افزايش قيمت سيگار در تعليق!

گروه اقتصاد كلان|
وزارت اقتص��اد در گزارش »پايش ش��اخص هاي ملي 
محيط كس��ب و كار در راس��تاي س��نجش و ارتقاي 
بهره وري« ب��ه ارزيابي ش��اخص س��رمايه اجتماعي 
استان هاي كشور در س��ال 1396 پرداخته است. اين 
شاخص از طريق 20 مولفه اندازه گيري شده كه نشان 
مي دهد از ميان آنها متغير» نگران نبودن نسبت به آينده 
فرزندان« در اغلب استان ها در وضعيت نامطلوبي قرار 
دارد كه اين نشان از عدم اطمينان نسبت به آينده و در 
نتيجه نگراني خانواده ها نسبت به آينده فرزندان است 
. متغير ديگر كه در بيش��تر استان ها ضعيف نشان داده 
ش��ده متغير »شركت در س��ازمان هاي خيريه و مردم 
نهاد« است. »ارايه نظرات به مقامات دولتي« كه يكي از 
متغيرهاي سرمايه اجتماعي است كه بيشتر استان هاي 
كش��ور در آن امتياز پاييني كس��ب كرده ا ن��د كه اين 
نشان دهنده امكان ارتباط پايين فعالان اقتصادي با دولت 
و حكومت است. ديگر متغيري كه بر اساس نظرسنجي 
انجام شده بيشتر استان ها در آن دچار مشكل هستند» 
يكسان اجرا شدن قانون براي فعالان اقتصادي« است. 
اين امر مي تواند گوياي ع��دم اميد به اجراي عدالت در 

ميان افراد باشد. 

   قانون بهبود محيط كسب وكار
به گ��زارش »تعادل« هر اقدام��ي جهت بهبود محيط 
كس��ب وكار نه تنها عملكرد اقتصادي بخش واقعي در 
كش��ور را بهبود خواهد داد، بلكه اثربخش��ي بسياري 
از سياس��ت هاي كلان اقتصادي را نيز افزايش خواهد 
داد. در اين راستا بر اساس تبصره ماده )4( قانون بهبود 
مستمر محيط كس��ب وكار و بند الف ماده )22( قانون 
برنامه شش��م توس��عه وزارت امور اقتص��ادي و دارايي 
موظف اس��ت با همكاري دستگاه هاي ذي ربط جايگاه 
كشور را در رتبه بندي هاي جهاني كسب وكار ارتقا دهد. 
در حال حاضر علاوه بر بهبود جايگاه بين المللي ايران در 
شاخصهاي كسب وكار بهبود واقعي محيط كسب وكار 
در كليه استان هاي كشور مدنظر وزارت امور اقتصادي 
قرار گرفته اس��ت. زيرا اگرچه همه اس��تان هاي كشور 
تحت حاكميت مركزي واحد اداره مي شوند اما فرايند 
انجام كسب وكار در استان هاي مختلف متفاوت است. 
در اين زمينه با لحاظ چارچوب مدنظر بانك جهاني و در 
نظر گرفتن شرايط بومي اقتصاد كشور به تدوين اوليه 
7 شاخص ملي ثبت مالكيت، تأمين مالي، الزام آور بودن 
اجراي قراردادها، س��رمايه اجتماعي، اخذ مجوزهاي 

ساخت، دسترسي به گاز پرداخته شده است. 
در راس��تاي اصل بي طرفي، اين وزارتخان��ه به عنوان 
كارفرما، پايش و تدوين 4 ش��اخص نخست فوق الذكر 
در استان هاي كشور را به پژوهشكده مطالعات توسعه 
س��ازمان جهاد دانش��گاهي تهران به عن��وان مجري 
برونسپاري كرده كه نتايج هريك از آنها به طور مستقل 

منتشر مي شود.
يكي از عوامل موثر در بهبود محيط كس��ب وكار وجوه 
گوناگون پيوندها، همكاري، اعتماد متقابل و ارتباطات 

ميان اعضاي يك جامعه اس��ت كه در مجموع، همان 
س��رمايه هاي اجتماعي را تش��كيل مي ده��د. وجود 
سرمايه اجتماعي، بستر مناسيي براي بهره وري سرمايه 
اجتماعي، اقتصادي و فيزيكي است و نبود آن، اثربخشي 
ساير سرمايه ها را در دستيابي به توسعه منتفي مي كند. 
بدون س��رمايه اجتماعي، طي كردن راه هاي توسعه و 
تكامل فرهنگي و اقتصادي، ناهموار و مشكل مي شود. 
شبكه هاي اجتماعي و انسجام جامعه وقتي اتفاق مي افتد 
كه افراد جامعه به هم اعتماد داشته و به يكديگر احترام 
بگذارند.  مطالعات نشان مي دهد كه كشورهاي با سطح 
پايين تر اعتماد سطوح پايين تري از رشد اقتصادي را نيز 
تجربه مي كنند. پژوهش حاضر با الگوبرداري از شاخص 
رفاه لگاتوم به پايش و رتبه بندي اس��تان هاي كشور در 
شاخص س��رمايه اجتماعي پرداخته است. لگاتوم يك 
موسسه پژوهشي است كه سرمايه اجتماعي را در قالب 
مولفه هاي شاخص رفاه در سطح جهاني مورد سنجش 
قرار مي دهد. شاخص رفاه لگاتوم رتبه بندي سالانه اين 
موسسه است كه در خصوص رفاه در 142 كشور مختلف 
منتش��ر مي شود. لگاتوم از س��ال 2007 اين گزارش را 
منتشر مي كند و پژوهشگران آن، سطح رفاه در كشورها و 
مقايسه وضعيت آنها در هشت حوزه اقتصاد، فرصت هاي 
كسب وكار، آموزش، سلامت، امنيت و ايمني، آزادي هاي 

فردي و سرمايه اجتماعي را مي سنجد.

   20 مولفه سرمايه اجتماعي
در پژوهش حاضر 20 متغير به عنوان مولفه هاي سرمايه 
اجتماعي مورد سنجش قرار گرفته اند؛ وضعيت سرقت،
امني��ت، صدق��ه دادن، كم��ك گرفتن از دوس��تان و 
خويش��اوندان، كمك به افراد غريب��ه، كمك مالي به 
خانواده ديگر، ملاقات افراد و دوست يابي، مورد احترام 
قرار گرفتن، مشاهده ناس��زاگويي و پرخاشگري، ارايه 
نظرات به مقامات دولتي، شركت در سازمان هاي خيريه 
و مردم نهاد، ش��ركت در انتخابات، عضويت در گروه ها، 
دسترسي به كيفيت خدمات سلامت، احساس خوشي، 
احساس نگراني، نگراني نسبت به آينده فرزندان، يكسان 
اجرا شدن قانون براي فعالان اقتصادي، گرفتن حق در 
دادوستد و اطمينان به قول و قرار در محيط تجاري 20 
سنجه اي هستند كه با يكديگر تركيب شده و نمره متغير 

سرمايه اجتماعي را تشكيل داده اند. 
با توج��ه به وزن هري��ك از اين مولفه ه��ا و نمره هاي 
اكتس��ابي به يك امتياز كل مي انجامند ك��ه بازه آن 
بين صفر ت��ا 21 قرار دارد كه نش��ان دهنده نمره كل 
شاخص س��رمايه  اجتماعي هر استان است. امتيازات 
بالا نشان دهنده سرمايه اجتماعي بالا و امتيازات پايين 

نمايانگر سرمايه اجتماعي پايين است.
بر مبناي داده هاي به دست آمده استان هاي هرمزگان با 
امتياز 14.6، مازندران با امتياز 13.89 و همدان با امتياز 
13.68 بالاترين امتياز را در س��رمايه اجتماعي دارند و 
استان هاي سمنان با امتياز 7.39، اصفهان با امتياز 7.1 و 
قزوين با امتياز 6.93 پايين ترين امتياز را به خود اختصاص 
داده ان��د. همچني��ن ميانگين كل س��رمايه اجتماعي 

استان ها 10.87 است. در ادامه برخي از مولفه هاي مهم 
اين شاخص بندي و وضعيت استان ها را مرور مي كنيم. 

   وضعيت عدم سرقت
سرقت يك عامل منفي براي سرمايه اجتماعي محسوب 
مي ش��ود و هر چه سرقت در يك اس��تان بيشتر اتفاق 
بيفتد نش��ان از پايين تر بودن سرمايه اجتماعي در آن 
استان است. در اينجا استان هايي كه بيشترين امتياز را 
گرفته اند معتقدند پول يا مايملكي از اعضاي خانواده آنها 
سرقت نشده و استان هايي كه كمترين امتياز را گرفته اند 
بيشترين ميزان س��رقت را دارند. با توجه به داده هاي 
به دس��ت آمده بيش��ترين امتياز به ترتيب مربوط به 
استان هاي هرمزگان گلستان و سمنان است و كمترين 
امتياز به ترتيب مربوط به اس��تان هاي قزوين، تهران و 
گيلان است. ميانگين كشور در اين مولفه 0.6است كه 

12 استان كمتر از ميانگين امتياز كسب كرده اند.

   احساس امنيت در استان ها
احس��اس امنيت در هنگام پياده روي در ش��ب يكي 
ديگر از عوامل مثبت براي سرمايه اجتماعي محسوب 
مي ش��ود و بنابراين هر چه احساس امنيت بالا باشد 
نشان دهنده سرمايه اجتماعي بالا در يك استان است. 
با توجه به يافته ها به ترتيب استان هاي زنجان، گيلان 
و كرمان بيشترين احساس امنيت را در شب احساس 
مي كنند و استان هاي خوزستان، اصفهان و خراسان 
جنوبي نيز كمترين ميزان امنيت را احساس مي كنند. 

ميانگين كشور در اين مولفه 0.59 است كه 13 استان 
امتيازي كمتر از اين مقدار به دست آورده اند.

   سمنان و اصفهان؛
داراي كمترين امتياز در صدقه دادن

بر اساس اين گزارش اس��تان هايي كه مردم آن ميزان 
بالاي��ي از صدقه دادن را دارند نش��انگر امتي��از بالا در 
سرمايه اجتماعي است. با توجه به داده هاي جمع آوري 
ش��ده اس��تان هايي كه امتياز بالايي را در صدقه دادن 
دارند به ترتيب عبارتند از زنجان و هرمزگان با امتياز1 
اردبيل و آذربايجان ش��رقي با امتياز0.94و استان هاي 
خراسان شمالي، خوزستان و گلستان نيز با امتياز 0.93 
. استان هايي كه كمترين امتياز را كسب كرده اند نيز به 
ترتيب سمنان، اصفهان و قزوين است. ميانگين كشور 
در اين مولفه0.7 اس��ت كه 10 اس��تان رقمي پايين تر 

كسب كرده اند.

   ۱۷ استان درباره آينده فرزندانشان نگران ترند
در بخش��ي از اين گزارش به موضوع نگران��ي از آينده 
فرزندان به عنوان يكي از شاخص هاي سرمايه اجتماعي 
تلقي مي شود. در اين زمينه مردم استان هاي مختلف 
در مواجهه با اين سوال كه »نسبت به آينده فرزندانتان 
چقدر نگران هستيد؟« پاسخ هاي متفاوتي ارايه كردند.

نگراني از آينده فرزندان از عوامل منفي براي س��رمايه 
اجتماعي از اس��تان هايي كه امتياز بالايي در اين سوال 
كسب كرده اند نگراني كمتر از و سرمايه اجتماعي بالا و 

استان هايي كه امتياز كمتري دارند نگراني بيشتر نسبت 
به آينده فرزندان و بنابراين س��رمايه اجتماعي پايين 
دارند. بر مبناي نتايج به دست آمده استان هاي همدان، 
كرمانشاه و خوزستان بالاترين امتياز را در عدم نگراني 
نسبت به آينده فرزندان خود دارند كه به معناي سرمايه 

اجتماعي بالا است.
اس��تان هاي اصفهان، چهارمحال و بختياري، خراسان 
جنوبي، زنجان، قم، كردستان، مازندران، مركزي و يزد 
با امتياز صفر و البرز، آذربايجان شرقي، فارس و گلستان 
با امتياز 0.14 و اردبيل و سمنان با امتياز 0.15 نيز كمتر 
اين امتيازات را در عدم نگراني نسبت به آينده فرزندانشان 
دارند كه معناي سرمايه اجتماعي پايين است. ميانگين 
كشور در اين مولفه 0.28 كه 17 استان امتيازي پايين تر 
از ميانگين كسب كرده اند و اين نشان از وضعيت نامساعد 

اين مولفه در كشور دارد.

   احساس خوشي داشتن
يكي ديگر از مولفه هاي س��رمايه اجتماعي »احساس 
خوشي داش��تن« بوده كه در ميان مردمان استان هاي 
مختلف پژوهش  شده اس��ت. داده هاي به دست آمده 
نش��ان از اين دارد كه اس��تان هاي گيلان، مازندران و 
كردستان بيشترين امتياز را در احساس خوشي داشتن 
كسب كرده اند. استان هاي اصفهان، خراسان جنوبي و 
آذربايجان غربي كمترين ميزان امتياز احساس خوشي 
را داشته اند. ميانگين كشور در اين مولفه 0.57 است كه 

15 استان امتيازي بالاتري از ميانگين كسب كرده اند.

در بهارستان هر چند مانند روزهاي گذشته بررسي لايحه 
بودجه در دس��تور كار نمايندگان قرار داشت، اما دو اتفاق 
اين جلسات را تحت الشعاع قرار داد، اولي نامه 26 نماينده 
براي عزل هر چه سريع تر پوري حسيني، رييس سازمان 
خصوصي سازي كش��ور و ديگري هم نامه 227 نماينده 
مجلس ب��ه رييس جمهوري ب��راي افزايش قيمت خريد 
تضميني گندم. اين ميان بحث بر سر افزايش قيمت سيگار 
هم به نتيجه نرسيد و نمايندگان از كميسيون تلفيق خواهان 
بررسي هر چه بيشتر اين بند از لايحه بودجه شدند. ديگر 
مصوبه مهم روز گذشته افزايش قيمت گاز و برق خانوار بود. 
علاوه بر اين مسعود پزشكيان نايب رييس مجلس نيز با وجود 
اعتراض برخي از نمايندگان اعلام كرد فردا نيز مجلس براي 

بررسي لايحه بودجه به كار خود ادامه مي دهد.
به گزارش »تعادل«، نمايندگان مجلس در جلسه علني 
صبح روز گذشته، چهارشنبه، مجلس بند ز تبصره 6 لايحه 
بودجه را به تصويب رساندند كه براساس آن مطابق ماده 12 
قانون الحاق برخي مواد به قانون تنظيم بخشي از مقررات 
مالي دولت )2( به هر يك از وزارتخانه هاي نفت و نيرو از طريق 
شركت هاي تابعه ذي ربط اجازه داده مي شود ماهانه از هر 
واحد مسكوني مشتركان گاز مبلغ دو هزار ريال، از هر واحد 
مسكوني مشتركان برق مبلغ يك هزار ريال و از هر يك از 
واحدهاي تجاري مشتركان گاز و برق مبلغ ده هزار ريال اخذ 
و به حساب درآمد عمومي موضوع رديف هاي 160185 و 
160186 جدول شماره پنج اين قانون نزد خزانه داري كل 
كشور واريز كنند. براي مشتركان روستايي، مبالغ فوق الذكر 
معادل پنجاه  درصد اس��ت. وجوه فوق، مشمول ماليات به 
نرخ صفر اس��ت. طبق ماده12 قانون الحاق برخي مواد به 
قانون تنظيم بخش��ي از مقررات مالي دولت به هر يك از 
وزارتخانه هاي نفت و نيرو از طريق شركت هاي تابعه ذي ربط 
اجازه داده مي شود مبلغي را كه طبق قوانين بودجه سنواتي 
در قبوض گاز و برق براي هر واحد مسكوني و تجاري تعيين 
مي گردد، اخذ و صرفاً جهت بيمه خسارات مالي و جاني اعم از 
فوت و نقص عضو و جبران هزينه هاي پزشكي ناشي از انفجار، 
آتش سوزي و مسموميت مشتركان شهري و روستايي و 
سكونتگاهي عشايري گاز و برق از طريق شركت هاي بيمه با 

برگزاري مناقصه اقدام كنند.

   دس�تگاه هاي اجراي�ي موظ�ف ب�ه ثب�ت 
معافيت ها در حساب هايشان شدند

نمايندگان مجلس در مصوبه اي دس��تگاه هاي اجرايي را 
موظف كردند معافيت ها و تخفيفات مالياتي و گمركي قانوني 
را به صورت جمعي- خرجي در حسابهاي مربوط به خود 
ثبت كنند. آنها در جريان بررسي لايحه بودجه سال 98 بند 

ج تبصره 6 لايحه بودجه را به تصويب رساندند كه براساس 
آن دستگاه هاي اجرايي موظفند معافيت ها و تخفيفات 
مالياتي و گمركي قانوني را به صورت جمعي - خرجي در 
حسابهاي مربوط به خود ثبت كنند. دستورالعمل اجرايي 
اين بند توسط وزارت امور اقتصادي و دارايي و سازمان برنامه 
و بودجه كشور پس از تصويب اين قانون تهيه و ابلاغ مي شود. 
گمرك جمهوري اسلامي ايران و سازمان امور مالياتي هر 
ش��ش ماه يك بار گزارش اين معافيت ها و تخفيفات را به 
كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي ارايه مي كند. 
عملكرد معافيت ها و تخفيفات گمركي به عنوان ماليات بر 
واردات وصولي گمرك جمهوري اسلامي ايران محسوب 
خواهد شد. به موجب اين مصوبه به منظور افزايش شفافيت 
و پاس��خگويي دولت سازمان برنامه و بودجه موظف است 
جدول معافيت هاي مالياتي را در جداول پيوست بودجه هاي 

سنواتي ثبت كند.

   كليه صاحبان حرفه و مشاغل پزشكي ملزم
به استفاده از پايانه فروشگاهي شدند

نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در جلسه علني نوبت 
صبح ديروز بند الحاقي يك به تبصره 6 لايحه بودجه سال 
98 را بررسي كرده و آن را به تصويب رساندند. براساس اين 
بند كليه صاحبان حرفه ومش��اغل پزشكي، پيراپزشكي، 
داروسازي و دامپزشكي كه مجوز فعاليت آنها توسط وزارت 
بهداشت درمان و آموزش پزشكي، سازمان نظام پزشكي 
ايران يا سازمان دامپزشكي ايران صادر مي شود مكلف اند 
در چارچوب آيين نامه تبصره 2 ماده 169 قانون مالياتهاي 
مستقيم مصوب 4 /12/ 1366 و اصلاحات و الحاقات بعدي 
آن از ابتداي سال 1398 از پايانه فروشگاهي استفاده كنند.

در جريان بررسي اين بند مهرداد لاهوتي پيشنهاد حذف 
اين بند را داد و در اين راس��تا بيان كرد: جامعه پزشكان از 
ساير مشاغل در جامعه جدا نيستند متاسفانه امسال جوي 
ايجاد شده كه اين جامعه در حال تخلف هستند. در صدا و 
سيما و رسانه ها به گونه اي اين جامعه را نشان مي دهند كه 
در حال فرار مالياتي هستند. كه اين واقعيت ندارد. وي در 
ادامه اظهار كرد: فرار مالياتي در هر صنفي وجود دارد. چگونه 
سازمان امور مالياتي مي تواند با قدرت از يك فعال ماليات را 
وصول كند اما در جامعه پزشكان نمي تواند ماليات را بگيرد 
اين مشكل سازمان امور مالياتي است نه جامعه پزشكان. 
وي افزود: ما امروز در كش��ور 30 ت��ا 40 هزار فرار مالياتي 
داريم و چشم خود را به روي آنها بسته و اكنون سراغ جامعه 
پزشكان رفته ايم. اين هجمه كه به جامعه پزشكان وارد شد 
غلط است. در ادامه يحيي كمالي پور در مخالفت با حذف اين 
بند بيان كرد: ما در اين بند به دنبال ايجاد شفافيت هستيم. 

آنچه مهم است با استفاده از پايانه هاي فروشگاهي شفافيت 
افزايش مي يابد. وي افزود: در نهايت هدف ما از اين بند ايجاد 
شفافيت اس��ت و توهيني به جامعه پزشكان نمي كند. در 
ادامه نمايندگان بند الحاقي 2 تبصره 6 لايحه بودجه 98 
را بررس��ي كرده و آن را به تصويب رساندند. به موجب اين 
بند كليه مراكز درماني اعم از دولتي خصوصي، وابسته به 
نهادهاي عمومي، غيردولتي، نيروهاي مس��لح، خيريه ها 
و ش��ركتهاي دولتي مكلف اند 10 درصد از حق الزحمه يا 
حق العمل پزشكي پزشكان را كه به موجب دريافت وجه و 
صورت حساب هاي ارسالي به بيمه ها يا نقدا از طرف بيمار 
پرداخت مي شود به عنوان علي الحساب ماليات كسر كند و 
به نام پزشك مربوطه تا پايان ماه بعد از حصول مبلغ صورت 
حساب به حساب س��ازمان امور مالياتي كشور واريز كند. 
ماليات علي الحساب اين بند شامل كليه پرداخت ها كه به 
عنوان درآمد حقوقي مطابق بند الف اين تبصره مشمول كسر 

ماليات مي گردد، نخواهد بود. 

   راه�كار مجلس براي وص�ول ماليات هاي 
معوق در سال آينده

نمايندگان مجلس بندي را ب��راي اخذ ماليات هاي معوق 
در سال آينده تصويب كردند. نمايندگان در ادامه بررسي 
جزييات لايحه بودجه 98 در بخش درآمدي بندالحاقي 4 
تبصره 6 را تصويب كردند. بر اين اساس سازمان امور مالياتي 
مكلف است در سال 1398 با استفاده از پايگاه هاي اطلاعاتي 
موضوع ماده 169 مكرر قانون ماليات هاي مستقيم نسبت 
به تعيين تكليف مطالبات تا پايان سال 1397 ماليات دولت 
از اشخاص حقيقي و حقوقي اقدام و حداقل سي درصد اين 
مطالبات را وصول و به ردي��ف درآمدي 110113 جدول 
ش��ماره 5 اين قانون واريز كند. بانك ها و موسسات مالي و 
اعتباري در صورت عدم رعايت تكاليف فوق و ساير تكاليف 
مقرر در م��اده 169 مكرر قانون ماليات هاي مس��تقيم و 
آيين نامه اجراي��ي آن علاوه بر جريمه هاي مزبور در قانون 
ماليات هاي مستقيم مشمول جريمه هاي معادل دو درصد 
حجم س��پرده هاي اش��خاص نزد بانك و موسسه مالي و 
اعتباري در هرسال مي شوند. اين جريمه ها از طريق مقررات 
قانون مزبور قابل مطالبه و وصول خواهد بود. شركتهاي بيمه 
مكلفند اطلاعات هويتي، مالي و اقتصادي اشخاص حقيقي و 
حقوقي درخواست  شده را به ترتيبي كه سازمان امور مالياتي 
مقرر مي دارد در اختيار آن سازمان قرار دهند. شركت هاي 
بيمه درصورت عدم رعايت اين بند علاوه بر جريمه هاي مزبور 
در قانون ماليات هاي مستقيم مشمول جريمه اي معادل پنج 
درصد حق بيمه دريافتي در پايان سال 1397 خواهند بود.

در زمان بررسي اين ماده مفتح سخنگوي كميسيون تلفيق 

گفت كه با اين مصوبه دولت در سال آينده مي تواند حداقل 
4000 ميليارد تومان از پرونده هاي معوق مالياتي سال 97 
را كسب كند. نمايندگان مجلس بند )ي( تبصره 6 لايحه 
بودجه را به تصويب رس��اندند كه براس��اس آن در اجراي 
بندهاي )ث( و )ص( ماده 38 قانون برنامه پنج ساله ششم 
توسعه و به منظور كاهش اثرات مخرب پسماندهاي عادي، 
سازمان امور مالياتي كشور موظف است از فروش كالاهايي 
كه مصرف آنها منجر به توليد پسماند مخرب محيط زيست 
مي شود عوارضي را كه توسط دولت تعيين مي شود دريافت 

و به رديف درآمدي شماره 160189 واريز كند.
علاوه بر اين نمايندگان مجلس شوراي اسلامي بند )ط( 
تبصره 6 لايحه بودجه س��ال 98 را بررس��ي كرده و آن را 
به تصويب رس��اندند. به موجب اين بند در س��ال 1398 
درآمدهاي سازمان زمين شناسي و اكتشافات معدني كشور 
مربوط به خدمات زمين شناسي، اكتشافي و آزمايشگاهي 
موضوع رديف هاي 140105، 140108 و 140203 جدول 
شماره پنج، اختصاصي تلقي مي شود و پس از ابلاغ تخصيص 
توسط سازمان برنامه و بودجه كشور قابل هزينه كرد است.

   ماده مربوط به افزايش قيمت س�يگار براي 
بررسي به كميسيون تلفيق رفت

همچنين در جريان بررسي بخش هاي ديگر لايحه بودجه، 
بند الحاقي 3 به تبصره 6 را مورد بررسي قرار دادند. در اين 
بند دولت مكلف شده به ازاي هر نخ سيگار مبلغ 50 ريال 
اضافه دريافت و منابع حاصل از آن را به درآمد عمومي نزد 

خزانه داري كل كشور واريز كنند.
اي��ن ماده مغاير اصل 76 قانون برنام��ه بود كه تصويب آن 
منوط به دو س��وم نمايندگان بود كه 134 راي موافق، 43 
راي مخالف و 4 راي ممتنع از مجموع 207 نماينده به اين 
بند راي دادند. از آنجا كه راي اخذ ش��ده از مجلس به اندازه 
دو سوم نمايندگان حاضر نبود اين ماده به تصويب نرسيد 
سپس طبق آيين نامه حذف اين ماده به راي مجلس گذاشته 
شد كه با 55 راي موافق، 119 راي مخالف و 3 راي ممتنع از 
مجموع 205 نماينده حاضر در مجلس با حذف آن مخالفت 
شد لذا مطهري رييس مجلس گفت كه اين ماده براي بررسي 
بيشتر به كميسيون تلفيق ارجاع مي شود. در جريان بررسي 
اين ماده پيشنهادات مختلفي مطرح شد از جمله آنكه به ازاي 
هر نخ سيگار مبلغ 100 تومان دريافت شود كه اين پيشنهاد 
هم با مخالفت نمايندگان روبرو شد چون تاكيد داشتند كه 
نبايد قيمت ها را افزايش داد . حتي مصري عضو كميسيون 
تلفيق هم با كنايه در پشت تريبون گفت كسي كه پرايد 50 
ميليون توماني هم سوار مي شود در زمان ناراحتي مي خواهد 
سيگار بكشد. يكي ديگر از پيشنهادات را محجوب مطرح 

كرد مبني بر اينكه دريافت 5 تومان به ازاي هر نرخ سيگار 
براي سيگار وارداتي و توليد مشترك باشد كه نمايندگان با 
اين موضوع هم مخالفت كردند كما اينكه در خلال مذاكرات 
مجلس مطهري اعلام كرد كه ما توليد مشترك سيگار داريم 
. مفتح سخنگوي كميسيون تلفيق نيز توضيح داد كه اگر اين 
ميزان براي سيگار واردات دريافت شود براي كارگر داخلي 

ضرر خواهد داشت.
قرار است كه درآمدهاي حاصل از اين بند در صورت تصويب 
مجلس به صورت يك دوازدهم به س��ازمان بهزيس��تي و 
سازمان بسيج مس��تضعفين به منظور كنترل و كاهش 
آسيب هاي اجتماعي در حاشيه طرح با اولويت پيشگيري و 

درمان معتادين متجاهر اختصاص يابد.

   نامه 22۷ نماينده به رييس جمهور
در خصوص نرخ خريد تضميني گندم

پس از بررسي اين بند، 227 نفر از نمايندگان مجلس نامه اي 
به رييس جمهور از وي خواستند نرخ خريد تضميني گندم 
براي س��ال 98 را افزايش دهد. احمد اميرآبادي نامه 227 
نماينده به رييس جمهور در خصوص نرخ خريد تضميني 
گندم را به شرح زير قرائت كرد:  »طي سه دهه اخير قانون 
تضمين خريد محصولات اساسي كشاورزي فراز و فرودهاي 
زيادي را تجربه كرده است به نحوي كه در برخي از دوره هاي 
زماني همچون سال هاي 79 تا 83 و 92 تا 95 كه نرخ خريد 
گندم متناس��ب با نرخ تورم و متناسب با شرايط بازار بود و 
روند توليد اين محصول اساسي روند صعودي را تجربه كرد 
و در سال هاي 83 تا 95 در توليد گندم خودكفا شديم، اما 
در برخي از دوره هاي زماني از جمله س��ال هاي 87 تا 91 و 
96 تا 97 شاهد عدم افزايش مناسب قيمت اين محصول 
استراتژيك بوديم. با توجه به تجربه 7 ميليون تن گندم و 
قاچ��اق آن در برهه هاي مختلف زماني انتظار مي رفت در 
س��ال جاري با توجه به اختلاف قابل توجه قيمت گندم با 
كشورهاي همسايه و تورم 55 درصدي محصولات توليدات 
كشاورزي دولت نرخ عادلانه اي را براي خريد گندم داده شود. 
كم توجهي دولت نسبت به 96 و 97 و همچنين اختلاف 
قيمت هاي داخلي با گندم كشورهاي همسايه زمينه براي 
قاچاق گندم به خارج از كش��ور فراهم كرده اس��ت. طبق 
محاسبات كارشناسي مركز پژوهش هاي مجلس قيمت 
مناسب با متناسب با نرخ تورم بخش كش��اورزي 1930 
تومان اس��ت به خصوص از شخص جنابعالي تقاضا داريم 
با تعيين قيم��ت 2000 توماني براي گندم از تكرار تجربه 
تلخ قاچاق كه تاثيرات س��وء غير قابل پيش بيني فراواني 
دارد و در نتيجه خروج ميليون ها دلار ارز با تسهيل به موقع 

جلوگيري كنيد.«
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احتمال تعيين دستمزد 
كارگران بعد از عيد

ايسنا|يك مقام مسوول كارگري با اشاره به برگزار 
نشدن جلسات دستمزد شوراي عالي كار در يك ماه 
باقي مانده به پايان سال 97، از احتمال موكول شدن 

تعيين دستمزد كارگران به سال آينده خبر داد.
ناصر چمني درباره پيش بيني نحوه برگزاري جلسات 
دستمزد كارگران، گفت: يك ماه به پايان سال باقي 
مانده و ما هنوز بطور جدي به مبحث دستمزد كارگران 
ورود نكرده ايم و اولين جلسه رسمي دستمزد را برگزار 
نكرديم. شايد سياست اين باشد كه دستمزد دقيقه 
90 تعيين شود و مثل يكي دو سال اخير ساعت دو 
نصفه شب رقم دس��تمزد از شوراي عالي كار بيرون 
بيايد، ولي به اعتقاد من موكول شدن تعيين دستمزد 
كارگران به بعد از عيد بعيد نيست. وي ادامه داد: سال 
گذشته اين موقع چند جلسه براي تعيين دستمزد 
كارگران تشكيل و نظر دولت و كارفرمايان مشخص 
ش��ده بود و نمايندگان كارگري ب��ه دنبال نزديك 
كردن ديدگاه آنها به خود بودند ولي امسال با توجه 
به اينكه فقط يك ماه تا پايان سال داريم هنوز حتي 
اولين جلسه رسمي دستمزد را هم تشكيل نداده ايم. 
نايب رييس كانون عالي انجمن هاي صنفي كارگران 
با بيان اينكه بيشترين ضرر از برگزار نشدن جلسات 
دستمزد را جامعه كارگري متحمل مي شود، گفت: 
شايد زور نمايندگان كارگري در شوراي عالي كار به 
دولت و كارفرمايان نرسد ولي اميد جامعه كارگري به 
نمايندگان كارگري است و سر دستمزد كارگران به 
هيچ وجه كوتاه نخواهند آمد. چمني درباره پيشنهاد 
پلكاني كردن افزايش دستمزد كارگران براي سال 
98 گفت: اين كار را نمي شود در پايه دستمزد انجام 
داد چ��ون همين حالا بي��ش از 80 درصد كارگران 
حداقل بگيرن��د و يك ميلي��ون و 200 هزار تومان 
حقوق مي گيرند؛ پس پلكاني ك��ردن حداقل مزد 
جواب نمي دهد. ش��خصاً معتقدم كه شوراي عالي 
كار امس��ال بايد با نگاه مل��ي و واقع گرايانه به مقوله 
دستمزد نگاه كند. شرايط اقتصادي سال آينده و تاثير 
آن بر سفره كارگران را درنظر بگيرد. وي تاكيد كرد: 
دولت بايد از حالا براي پنج سال آينده برنامه داشته 
و ميزان تورم س��ال آينده را پيش بيني كرده باشد. 
براي نوسانات ارزي، تورم هاي ناگهاني و بحران هاي 
احتمالي كه ممكن است ايجاد شود و بر معيشت تاثير 
منفي بگذارد، چاره انديشي كند تا جامعه كارگري 
زمين گير نشود. نايب رييس كانون عالي انجمن هاي 
صنفي كارگران در پايان با اش��اره به اعلام رقم سبد 
هزينه معيشت خانوارهاي كارگري، گفت: تعيين 
رقم سه ميليون و 760 هزار تومان عجيب نبود، وقتي 
كه مركز پژوهش هاي مجلس از افزايش قيمت اقلام 
خوراكي ها و خط فقر خبر مي دهد و دولت براي توزيع 
بسته هاي حمايتي حقوق زير سه ميليون تومان را مبنا 
قرار مي دهد مي توان فهميد كه افزايش هزينه ها چه 
تاثيري بر معيشت كارگران گذاشته است بنابر اين با 
توجه به تعيين اين رقم در كميته دستمزد ديگر جاي 
هيچ بهانه اي براي جبران عقب ماندگي هاي مزدي 

كارگران نمي ماند.

 ۳0.۷ درصد مردم 
مستاجر هستند

بر اس��اس اعلام مركز آم��ار اي��ران، 6٠.٥ درصد از 
خانوارهاي عادي و گروهي مال��ك و ٣٠.٧ درصد از 
خانوارها مستاجر هستند. مركز آمار ايران گزارشي 
از خانوارهاي معمولي ساكن و گروهي در واحدهاي 
مسكوني معمولي در س��ال 95 منتشر كرد. بر اين 
اس��اس، 56 درص��د از حجم خانواره��اي معمولي 
س��اكن و گروهي در خانه هايي با مت��راژ ٥١ تا ١٠٠ 
مترمربع ساكن هستند. همچنين سهم مستاجرين 
در واحدهاي مس��كوني با متراژهاي بالاتر به تدريج 
كاهش مي يابد و خانوارها با نحوه تصرف مس��تاجر 
بيشتر در متراژهاي پايين سكونت دارند. 6٠.٥ درصد 
از خانوارهاي عادي و گروهي مالك و ٣٠.٧ در صد از 

خانوارها مستاجر هستند.

ساختار بودجه از دولت 
احمدي نژاد دگرگون شد

خانه ملت|محمدقسيم عثماني، با تاكيد بر لزوم 
تغييرات در ساختار بودجه كشور گفت: از زمان دولت 
احمدي نژاد ساختار بودجه در كشور تعريف ديگري 
پيدا كرد كه با تعريف بودجه در دنيا مغاير بوده و اين 
موضوع همچنان تا به امروز ادامه يافته اس��ت. عضو 
كميسيون اصل 90 مجلس شوراي اسلامي با بيان 
اينكه در بودجه سالانه منابع و مصارف درج مي شود، 
افزود: مص��ارف بودجه اعم از جاري، س��رمايه اي و 
پرداخت بدهي هاي دولت است كه حتما بايد اجرايي 
ش��ود، لذا زماني كه گفته مي شود اين ميزان هزينه 
عمراني پيش بيني شده حتما بايد عملياتي شود و 
زماني كه ميزان بازپرداخت بدهي دولت در يك بودجه 
مشخص مي شود، حتما بايد اتفاق بيفتد. نماينده مردم 
بوكان در مجلس ش��وراي اسلامي با تاكيد بر اينكه 
مصارف بودجه در تمام دنيا الزامي اس��ت، ادامه داد: 
با توجه به الزامي بودن مصارف بودجه دولت موظف 
است به ميزان مصارف تعيين شده منبع كسب كند 
كه منابع بودجه در ايران فروش نفت، ماليات، فروش 
سهام و اموال و اوراق است كه تمام تلاش دولت بايد 
روي اين موضوع متمركز شود كه اين منابع محقق 
شود. وي با بيان اينكه اگر منابع بودجه محقق نشود، 
به معناي معطل ماندن مصارف نيست، اظهار داشت: 
در تمام دنيا مصارف قطعي اس��ت و زماني كه گفته 
مي شود فلان پروژه X ريال هزينه دارد، همه اعم از 
دولت، ديوان محاسبات و مردم مي دانند كه اين پروژه 
چه ميزان اعتبار ني��از دارد. عثماني  افزود: بنابراين 
مصارفي كه در بودجه تعيين مي شود مشروط به اين 
بوده كه درآمدهاي آن محقق شود و اگر اين درآمدها 
تحقق نيابد، از هزينه ها كاس��ته مي شود كه بر اين 
اساس دولت نمي تواند از هزينه پرداخت بدهي خود 
و پرداخت هاي جاري اعم از حقوق بكاهد، لذا بودجه 

پروژه هاي عمراني را كاهش مي دهد.



بانك و بيمه4يادداشت

گزارش »تعادل« از قيمت هاي جديد ارز و طلا

سهم ايران از صادرات مصنوعات طلا، دو هزارم درصد

ششمينهمايشمليپيشرفتوتوسعهعلميدردانشگاهخاتمبرگزارشد

گروه بانك وبيمه | احسان شمشيري|
بازار ارز و طلا در نخستين روز از آخرين ماه سال 97 
با افزايش قيمت طلا در بازارهاي جهاني همراه شد و 
آنطور كه خبرگزاري رويترز گزارش داده، نگراني ها 
از كند شدن رشد اقتصاد جهان و تضعيف ارزش دلار 
سبب شده تا قيمت طلا با ثبت ركورد 1343 دلار و 
70 س��نت در هر اونس، به بالاترين رقم در 10 ماهه 
گذشته برسد. در عين حال بازارهاي جهاني منتظر 
انتش��ار صورت مذاكرات نشس��ت سياست گذاري 
فدرال رزرو امريكاس��ت كه خود بر نرخ ها تاثير دارد 
زيرا كميته بازار آزاد فدرال رزرو امريكا قرار است به 
زودي صورت مذاكرات نشس��ت ماه گذشته خود را 

منتشر كند.
به گزارش »تعادل«، افزايش ن��رخ اونس جهاني به 
اضافه موضوعات قبل��ي يكي دو هفته اخير از جمله 
تحولات بازار حواله كانادا، شايعه برخورد با صرافي ها 
در دبي، تاخير در تصويب لوايح FATF و انتظار بازار 
براي عرضه بيشتر ارز صادرات غير نفتي، در مجموع 
سبب ش��د در بازار تهران مظنه هر مثقال طلاي 17 
عيار، يك ميليون و 880 هزار تومان و هر گرم طلاي 
خام 18 عيار 434 هزار و 458 تومان قيمت گذاري 
شود در بازار مسكوكات نيز هر قطعه سكه تمام بهار 
آزادي طرح جديد 4 ميليون و 660 هزار تومان، هر 
نيم سكه 2 ميليون و 570 هزار تومان، هر ربع سكه 
يك ميليون و 650 هزار تومان و س��كه گرمي 830 

هزار تومان به فروش رفت.

دلاردرآستانه13هزارتومان
در بازار ارز ني��ز صرافي هاي بانكي ملي و مجاز بهاي 
ف��روش هر دلار امريكا را 12 هزار و 990 تومان و هر 
يورو را 14 ه��زار و 950 تومان اعلام كرده اند؛ با اين 
حال در ساير صرافي ها نرخ ها اندكي بالاتر است. نرخ 
خريد يورو نيز 14850 و نرخ خريد دلار نيز 12940 
اعلام شده است و به اين ترتيب در صرافي ها نيز دلار 

در مرز 13 هزار تومان قرار گرفته است. 
به گفته صرافي ه��ا، اين روزها ب��ازار ارز بيش از هر 
چيز تحت تاثير مسائل سياس��ي قرار داد كه سبب 
ش��ده تقاضادر بازار افزايش يابد. در سامانه سنا نيز 
ن��رخ لحظه اي روز چهارش��نبه دلار 12970 و يورو 
14930 تومان اعلام شد و در نيما نيز حواله هر يورو 
10 هزار و 278 تومان ثبت ش��د. نرخ ها در س��امانه 
س��نا بيانگر معاملات انجام شده توس��ط بانك ها و 
صرافي هاي مجاز كل كش��ور است؛ و در سامانه نيما 
حواله هاي ارزي مبادله مي شود. براين اساس نرخ هاي 
ميانگين معامله ش��ده ارز در روز سه شنبه نيز براي 
دلار 12947 و ي��ورو 14718 تومان، درهم 3542، 
يوان 1990 پون��د 16549، لير تركيه 2566 تومان 
اعلام شده است.  صرافي هاي بانك ها نيز قيمت دلار 
را براي روز چهار شنبه، 12 هزار و 990 تومان اعلام 
كرده اند. اين صرافي ه��ا دلار را از مردم با قيمت 12 
هزار و 940 تومان خريداري مي كنند. برهمين اساس 
قيمت فروش يورو در صرافي هاي بانك ها، 14 هزار و 
950 تومان اعلام شده است؛ قيمت خريد يورو نيز در 

اين صرافي ها 14 هزار و 850 تومان است.
همچنين در بازار ارز رسمي، بانك مركزي نرخ 47 ارز 
را اعلام كرد كه طي آن نرخ 27 ارز مانند يورو و پوند 
نسبت به روز سه ش��نبه افزايش و نرخ 9 واحد پولي 
ديگر كاهش يافت. نرخ 11 ارز ديگر از جمله دلار نيز 
ثابت بود. بر اساس اعلام بانك مركزي هر دلار امريكا 
براي روز »چهارشنبه يك اسفند ماه 97« بدون تغيير 
نسبت به روز سه ش��نبه 42 هزار ريال قيمت خورد. 
همچنين هر پوند انگليس با 691 ريال افزايش 54 
ه��زار و 691 ريال و هر يورو نيز با 207 ريال افزايش 

47 هزار و 444 ريال ارزش گذاري شد.
ابراهيم محمدولي عضو اتحاديه طلا و جواهر، دليل 
افزايش قيمت ها را بالا رفتن نرخ ارز دانس��ت قيمت 
طلا و انواع س��كه در بازار ديروز ه��م روند صعودي 

داشت.

مصوبهجديددولت
دربارهواريزمابهالتفاوتريالينرخارز

از س��وي ديگر، هيات وزي��ران تصوي��ب نامه واريز 

مابه التفاوت ريالي نرخ ارز دريافتي با نرخ ارز در روز 
بازپرداخت براي تمامي واردكنندگان كالا با نرخ ارز 

مرجع را اصلاح كرد.
در ابلاغيه اي كه به امضاي معاون اول رييس جمهور 
رس��يده خطاب ب��ه وزارت صم��ت، وزارت اقتصاد، 
س��ازمان برنامه و بودجه و بانك مركزي آمده است: 
متن زير ب��ه عنوان تبص��ره )3( به بن��د )1( الحاق 
مي شود:  واحدهاي توليدي كه راسا نسبت به واردات 
ماشين آلات و تجهيزات خطوط توليد و استفاده از 
ارز مرجع اقدام و آن را به فروش نرس��انده باش��ند با 
تاييد كارگروهي متشكل از نمايندگان تام الاختيار 
سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان 
)به عنوان ريي��س كارگروه(، وزارت امور اقتصادي و 
دارايي، سازمان برنامه و بودجه كشور و وزارتخانه هاي 
توليدي ذيربط از شمول اين تصويب نامه مستثني 

هستند.

ساماندهيبازارارزوسكه
درگروبرنامهمداريبخشتوليد

همچنين عضو هيات رييسه كميسيون برنامه بودجه 
و محاسبات مجلس، با تاكيد بر ضرورت برنامه مداري 
دولت براي س��اماندهي نقدينگي سرگردان، گفت: 
نزولي شدن نرخ سكه و ارز در گرو هدايت نقدينگي 
به سمت توليد است. محسن بيگلري در گفت وگو با 
ايبِنا با اشاره به نوسانات اخير سكه و ارز و روند رو به 
رشد آن در روزهاي گذشته، افزود: بايد براي نقدينگي 
س��رگردان مردم چاره اي انديشيده شود در غير اين 
صورت رش��د قيمت ها و تورم فزاينده حتمي است. 
نماينده مردم سقز و بانه در مجلس شوراي اسلامي 
با تاكيد بر اينكه بانك مركزي براي ساماندهي بازار 
ارز تا حدودي موفق بوده اس��ت، افزود: اكنون دولت 
بايد با حمايت از توليد به جهت دهي به سرمايه هاي 

سرگردان كمك كند.
وي با بيان اينكه در حال حاضر تضمين منابع مردم 
از سوي دولت در امور توليدي مهم ترين اقدام ممكن 
است، تصريح كرد: مردم اگر از منابع خود و همچنين 
سود آن مطمئن باشند بطور حتم به سمت بازارهاي 
س��ياه ارز و س��كه نخواهند رفت. بيگلري با اشاره به 
روند رو به صعود قيمت طلا و سكه در روزهاي اخير، 
گفت: مردم نيز در شرايط فعلي وظيفه مهمي داشته 
و بايد بدانند كه با اجتناب از خريد غير ضرور مي توانند 
به شكسته ش��دن حباب قيمت ها كمك كنند. اين 
نماينده مردم در مجلس دهم با بيان اينكه بخش��ي 
از دلايل رش��د قيمت س��كه و طلا به افزايش قيمت 
جهاني آن مربوط است، تصريح كرد: ساماندهي بازار 
مي تواند دست دلالان در بزرگ تر كردن حباب نرخ ها 
را كوتاه كن��د. بيگلري ادامه داد: دولت بايد بداند كه 
سكه و طلا به مثابه ذخاير كشور بوده از اين رو براي 
جلوگيري از فروش بيش از حد آن به ويژه به صورت 
دلالي بايد ممانعت ش��ود از اين رو راهكار رس��يدن 
به اين مهم توجه ب��ه كارگاه هاي توليدي كوچك و 
بزرگ بوده تا مردم سرمايه هاي خود را از دلالي دور 
كرده و به اين مسير هدايت كنند. عضو هيات رييسه 
كميسيون برنامه بودجه و محاسبات مجلس شوراي 
اسلامي يادآور شد: اگر دولت براي حفظ ارزش پول 
ملي اقدامي كند مردم ديگر نگران اين موضوع نبوده 
و س��عي در تبديل منابع خود به سكه و ارز نخواهند 

داشت از اين رو بازار آرامش را حس خواهد كرد.

رش�دجهان�يقيم�تطلا،ب�ازارس�كهرا
تكانداد

همان گونه كه انتظار مي رفت، جهش قيمت طلا در 
بازارهاي جهاني در نتيجه اف��ت ارزش دلار امريكا، 
تاثير خود را ب��ر بازار مس��كوكات و مصنوعات طلا 

گذاشت. 
قيمت جهاني طلا اين روزه��ا بيش از هرچيز تحت 
تاثير عوامل سياس��ي ق��رار دارد؛ تا هفته گذش��ته 
س��رمايه گذاران در انتظار نتاي��ج مذاكرات تجاري 
امريكا و چين بودن��د و اميدواري ها به نتيجه بخش 
بودن اين نشست ها، به تقويت ارزش دلار در بازارهاي 
جهاني منجر شد و در نتيجه تقاضا براي خريد اوراق 
قرضه امريكا رو به افزايش نهاد.  با اين حال در اواخر 

هفته دو شوك به بازار طلا وارد شد؛ نخست برگزاري 
نشست ورشو بود كه به اعتقاد تحليلگران نتايج مورد 
انتظار امريكا براي ايج��اد هجمه عليه ايران از آن به 
دست نيامد و ديگري انتشار گزارش هاي نااميدكننده 
از رشد اقتصادي اين كشور بود؛ اين دو عامل دست به 
دست هم دادند و تضعيف ارزش دلار را در بازارها رقم 
زدند. در اين ميان انتشار آمارهاي ضعيف از اقتصاد 
امريكا، اين احتمال را در بازارها تقويت كرد كه خبري 
از افزايش نرخ بهره از سوي بانك مركزي اين كشور 
نيست و بنابراين سرمايه گذاران به طلا به عنوان يك 

سرمايه ايمن روي آورند.

س�هماي�رانازص�ادراتمصنوعاتطلا،
دوهزارمدرصد

رييس اتحاديه توليدكنندگان و صادركنندگان طلا، 
جواهر، نقره و سنگ هاي قيمتي ايران مي گويد: سهم 
ايران از صادرات طلا و جواهر و مصنوعات آن در دنيا 

تنها دو هزارم درصد است.
سيدحجت ش��فايي در گفت وگو با ايبِنا با بيان اين 
مطلب افزود: كشور هند در سال 500 تُن طلا توليد 
مي كند و عربستان سعودي نيز سالانه 500 تُن طلا و 
جواهر وارد مي كند، اما متاسفانه به دليل بخشنامه ها 
و آيين نامه هاي متعدد، متضاد، مخل و مزاحمي كه 
درباره صادرات طلا و جواهر در ايران وجود دارد، سهم 
ما از بازار صادراتي تنها دو هزارم درصد اس��ت. وي 
به بازار 450 ميليون نفري كشورهاي همسايه ايران 
اشاره كرد و افزود: علاوه بر نياز جمعيت 80 ميليوني 
ايران، ظرفيت ص��ادرات طلا و محصولات آن نيز در 
كشور بسيار بالاس��ت و مي تواند ارزآوري و اشتغال 

زايي بالايي نيز به همراه داشته باشد.
رييس اتحادي��ه توليدكنن��دگان و صادركنندگان 
طلا، جواهر، نقره و س��نگ هاي قيمتي ايران اظهار 
داش��ت: از 31 اس��تان كشور، در 30 اس��تان داراي 
ذخاير س��نگ هاي قيمتي و نيمه قيمتي هستيم و 
در 100 نقطه از 21 اس��تان نيز ذخاير طلاي كشف 

شده وجود دارد.
ش��فايي با بيان اينكه از 15 معدن طلاي كشور تنها 
3 معدن فعال اس��ت، ادامه داد: متاسفانه در صنايع 
وابسته به طلا و معادن آن با وجود آنكه جايگاه خوبي 
داريم، در بح��ث ص��ادرات و ارزآوري ضعيف عمل 
كرده ايم كه اين موضوع بيشتر ناشي از سياست هاي 
دول��ت و وزارت صنعت بوده اس��ت. رييس اتحاديه 
توليدكنندگان و صادركنن��دگان طلا، جواهر، نقره 
و س��نگ هاي قيمتي ايران تصريح كرد: ما در كشور 
نيازمند مراكز تخصصي طلا و جواهر هستيم؛ در دنيا 
شهرك هاي صنعتي، شهرك هاي صنفي يا برج هاي 
طلا وجود دارد و در ايران نيز با وجود آنكه اولين مركز 

تخصصي طلا و جواهر به وجود آمده اما باز هم نيازمند 
ايجاد برج هاي طلا هس��تيم. ش��فايي اظهارداشت: 
متاسفانه صنعت طلا و جواهر ايران همچنان به روش 
سنتي فعاليت مي كند و يكي از راهكارهاي صنعتي 
شدن آن ايجاد مراكز تخصصي و برج هاي طلا است.

حبابسكه400هزارتوماني
همچنين كارشناس��ان حباب س��كه را بين 370 تا 
400 هزار تومان ارزيابي كرده اند. رييس كميسيون 
تخصصي طلا و جواهر، با تاكيد بر اينكه نوس��انات و 
تغييرات قيمت ارز بر بازار طلا و سكه تاثير داشته و 
قيمت ها را افزايشي كرد، گفت: حباب سكه كاهش 

يافته و اكنون حدود 370 هزارتومان است.

نوساناخيردلار
طي چند روز گذش��ته قيمت دلار روند افزايش��ي را 
طي كرد؛ موضوعي كه يك اقتص��اددان علت آن را 
 FATF طولاني شدن فرآيند تصويب لوايح مربوط به
و همچنين افزايش تقاضا براي مسافرت هاي نوروزي 

به خارج از كشور ارزيابي كرد.
به گزارش ايسنا، در حالي كه بانك ها در 27 بهمن ماه هر 
دلار امري��كا را حدود 11 هزار و 500 تومان مي خريدند 
و صرافي ه��اي بانك ه��ا آن را 11 ه��زار و 840 تومان 
مي فروختند، روز گذش��ته )30 بهمن( هر دلار امريكا 
توسط بانك ها 12 هزار و 431 تومان و توسط صرافي ها 
نيز 12 ه��زار و 800 تومان خريداري و در صرافي ها 12 

هزار و 800 تومان براي فروش قيمت گذاري شد.
درباره اين نوسان 1000 توماني قيمت دلار، فرشيد 
س��يم بر - عضو هيات علمي دانشگاه شهيد بهشتي 
تهران - با پيچيده توصيف كردن اين مساله، اظهار 
كرد: قيم��ت دلار مانند ه��ر كالاي ديگري تابعي از 
عرضه و تقاضاست. عرضه دلار به بازار وابسته به ميزان 
صادراتي است كه انجام مي دهيم و تقاضا براي آن هم 
علاوه بر حجم واردات به ميزان مسافرت هاي خارجي 

هم بستگي دارد.
او در اين باره به مساله ركود نيز اشاره كرد و گفت: از 
آنجاكه واردات به دليل ركود و از كار افتادن نس��بي 
صناي��ع زيان ده ش��ده اس��ت، تقاضا ب��راي واردات 
محصولات خارجي مش��ابه بيش��تر ش��ده است. از 
سوي ديگر به دليل اينكه صادرات نفت و محصولات 
پتروش��يمي به دليل تحريم ها كاه��ش پيدا كرده، 

ميزان عرضه دلار نيز كمتر شده است.
اين اقتصاددان همچنين به طولاني ش��دن تصويب 
لوايح مربوط به FATF هم پرداخت و ادامه داد: عدم 
تصويب لوايح مربوط به FATF باعث شده است اين 
تصور ايجاد ش��ود كه ايران ممكن اس��ت در ليست 
سياه اين سازمان قرار گيرد كه در آن صورت احتمالًا 

قيمت دلار بالاتر خواهد رفت. س��يم بر همچنين به 
نوس��ان قيمت دلار در روزهاي اخير هم پرداخت و 
علت آن را مشخصاً در طولاني شدن فرايند تصويب 
لوايح مربوط به FATF و همچنين افزايش تقاضا براي 
مسافرت هاي نوروزي به خارج از كشور ارزيابي كرد.

با سياست هاي تيم جديد اقتصادي دولت و همچنين 
اختياراتي كه سران س��ه قوه به ناصر همتي، رييس 
كل بانك مركزي دادند اين نهاد در ماه هاي گذشته 
توانست تا حدود زيادي از التهابات قيمت پول هاي 
خارجي بكاهد و ثباتي نسبي را بر اين بازار حاكم كند.

عقبراندندلارتوسطيورووپوند
در معاملات بازارهاي ارزي جهان، ارزش دلار در برابر 
بيش��تر همتايانش كاهش يافت. به گزارش رويترز، 
پس از آنكه رييس بانك مركزي ژاپن در س��خناني 
از آم��اده بودن اين بانك براي اتخاذ سياس��ت پولي 
انبس��اطي تر به منظور تقويت رش��د اقتصادي اين 
كش��ور خبر داد، صف فروش ين ب��ر صف خريد آن 
پيش��ي گرفت و ارزش دلار با 0.2 درصد افزايش به 
110.83 ين رسيد. كوجي فوكويا، مدير موسسه “اف 
پي جي سكيوريتيز “ گفت: ين با افزايش ريسك هاي 
موجود بر س��ر راه اقتصاد ژاپن در مسير تدافعي قرار 
گرفته است. بانك مركزي ژاپن در حقيقت گزينه هاي 
چنداني براي انتخاب ندارد و در ش��رايطي كه رشد 
اقتصادي در سراس��ر جهان رو به كاهش اس��ت، راه 
ديگري به جز توقف افزايش نرخ بهره وجود ندارد. با 
اين حال در برابر ساير ارزهاي جهاني دلار عملكردي 
متفاوت داش��ت به گونه اي كه شاخص دلار كه نرخ 
برابري آن در مقابل س��بدي از ارزهاي مهم جهاني 
را مي س��نجد با 0.4 درصد عقب نش��يني در سطح 
96.451 واحد قرار گرفت. يكي از اصلي ترين كاهش 
قابل توجه ارزش دلار در برابر ساير همتايانش، افت 
بازدهي اوراق قرضه وزارت خزانه داري امريكا عنوان 
مي ش��ود كه در پايين ترين سطح 11 روز اخير خود 
قرار گرفت. يوكيو ايشيزوكي، كارشناس ارشد ارزي 
در موسسه “دايوا سكيوريتيز “ گفت: كاهش بازدهي 
اوراق قرض��ه وزارت خزان��ه داري امريكا، تاثيرش را 
روي دلار گذاشت و در آستانه نشست هفتگي بانك 

مركزي امريكا، دلار را به عقب راند. 
هر يورو ب��ا 0.1 درصد افزايش به ازاي 1.1353 دلار 
مبادله ش��د تا در نزديكي قله دو هفته اخير خود در 
براب��ر دلار قرار گيرد. پوند نيز پ��س از آنكه ترزا مي، 
نخست وزير انگليس از پيشرفت مذاكرات برگزيت با 
اتحاديه اروپا خبر داد ارزش پوند با 1 درصد افزايش 
به 1.3077 دلار رسيد. يوان چين نيز از ديگر برندگان 
معاملات امروز در برابر دلار بود به گونه اي كه هر دلار 

با 0.5 درصد كاهش به 6.7248 يوان رسيد.

 شش��مين همايش ملي پيش��رفت و توسعه علمي 
كش��ور با موضوع »رس��الت انجمن هاي علمي در 
تبيين مس��ائل راهبردي كش��ور«، با حضور دكتر 
جهانگيري معاون اول رييس جمهور و دكتر غلامي 
وزير علوم، تحقيق��ات و فناوري در تاريخ 30 بهمن 

1397 در محل دانشگاه خاتم برگزار شد. 
به گ��زارش روابط عمومي بانك پاس��ارگاد، در اين 
همايش در خصوص رس��الت انجمن هاي علمي در 
تدوين راهبردهاي كشور و موضوعات علمي مرتبط 
با فعاليت انجمن هاي مختلف بحث و گفت وگو شد. 
همچنين ضمن قرائت تفاهم نامه في مابين شوراي 
انجمن هاي علمي ايران و كميس��يون انجمن هاي 
علمي، از انجمن هاي علمي برتر تقدير بi عمل آمد. 
دكتر اسحاق جهانگيري معاون اول رييس جمهور در 
اختتاميه ششمين همايش ملي پيشرفت و توسعه 
علمي كشور ضمن بيان اين مطلب كه ارتقاي سطح 
استقلال و اقتدار ملي كش��ور در مواجهه با مسائل 
جهاني و منطقه اي يكي از مسائل اصلي كشور است 
گفت: همزماني اين نشست با آغاز پنجمين دهه عمر 
انقلاب اس��لامي و گام دوم اعلام شده از سوي رهبر 
انقلاب براي اينكه در دهه جديد چه مسائل راهبردي 
بايد در دستور كار باش��د را به فال نيك مي گيريم. 

وي بار اصلي اين كار را بر دوش مراكز علمي كش��ور 
دانس��ت و ادامه داد: اين مراك��ز علمي نقش مهمي 
دارند و اميدوارم به نح��و مطلوبي كمك كنند تا در 

دهه پيش رو وضعيت بهتري داشته باشيم.
جهانگيري خاطرنشان كرد: در زمان حاضر افزايش 
ظرفيت ملي كش��ور براي توسعه لازم است. ظرفيت 

ملي بايد به كار گرفته شود تا نيازهاي اصلي و ضروري 
جامع��ه رصد ش��ود چ��ون در مقطعي هس��تيم كه 
انديشمندان، صاحبنظران و گروه هاي مرجع بايد بر 
نيازهاي اصلي كشور تمركز داشته باشند. وي اعتماد 
همگاني، اميد به آينده و سرمايه اجتماعي را از نيازهاي 
جامعه برشمرد و تصريح كرد: در مقطع فعلي مهم ترين 

راه��كار ب��راي برون رفت از مش��كلات فعلي جامعه 
س��رمايه اجتماعي اس��ت و تقريبا نقطه كانوني آن 
همين محافل علمي است. نخبگان كشور مي توانند 
نقش اصلي در ترميم سرمايه هاي اجتماعي ايفا كنند.

معاون اول رييس جمهوري، ارتقاي س��طح تفاهم و 
گفت وگوي سياسي ملي را دومين نياز كشورعنوان 
و تصريح كرد: جامعه اي كه از بيرون مورد دشمني 
قرار مي گيرد، مسائل داخلي را عمده نمي بيند و به 
دنبال راهكارها براي رفع اختلافات با گفت وگو است 
و نمي گذارد اختلافات قديمي ادامه يابد، تا جامعه به 

سمت وحدت برود.
جهانگي��ري آخرين مس��اله و چالش هاي جدي را 
مسائل اقتصادي دانس��ت و تأكيد كرد: بايد بر اين 
مساله غلبه كنيم. بخشي از اين چالش ها در گام دوم 

رهبر انقلاب آمده است.
وي با اش��اره به خصوصي سازي در كشور ادامه داد: 
اگر خصوصي سازي انجام مي شود، مي گويند فساد 
ش��ده و اگر انجام نشود مي گويند دولت همه امور را 
در دست گرفته است. اين ساختار دولتي بايد كوچك 
ش��ود يا اتكاء به نف��ت، يكي از س��اختارهاي اصلي 
مش��كل زا بايد از بين برود. چون امروز امريكايي ها 
مي خواهن��د از طري��ق همين مس��اله نفت فش��ار 

س��ختي بر ما وارد كنند و مي دانند اقتصاد ما متكي 
به نفت است.

وي گفت: بخش خصوصي ما آنقدر توانمند نيس��ت 
كه بار اصلي اقتصاد را بر دوش بكشد اين بخش بايد 
توانمند سازي شود و بودجه دولت هم نامتوازن است 
بطوري كه هزينه هاي آن بسيار زياد و درآمدهايش 

محدود است.
به گفته وي، نظام بانكي، صندوق هاي بازنشستگي، 
محيط زيس��ت، بحث آب كه امروز به مساله جدي 
كشور تبديل شده از ديگر چالش ها و مسائل جامعه 

است.
همچني��ن دكت��ر مجيد قاس��مي رييس ش��وراي 
انجمن هاي علمي با اشاره به هدف برگزاري همايش 
پيشرفت و توسعه علمي كشور گفت: در اين همايش 
به رسالت انجمن هاي علمي در تدوين راهبردهاي 
كش��ور پرداخته شد و بحث اصلي آن بود كه ذخيره 
مهم و گرانبهايي كه حاصل زحمات چندين س��اله 
علما و دانشمندان و انديشمندان رشته هاي مختلف 
كشور اس��ت، چگونه مي تواند در سياست گذاري ها 
موثر باشد و خواسته هاي مردم را به صورت علمي و 
عملي به گوش بزرگان سياست گذار در سطح دولت 

و حاكميت برساند. 
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اوراقخزانهاسلامي
بهكامپيمانكارياسرمايهگذار

سعيد   س�لطاني| اينكه نرخ س��ود اوراق خزانه 
اس��لامي از نگاه پيمانكار تعيين ش��ود ي��ا از نگاه 

سرمايه گذار، بسيار قابل تامل است. 
با وجود آنكه بيش از س��ه س��ال از ورود اسناد خزانه 
اس��لامي به عرص��ه تامين مالي كش��ور مي گذرد، 
همچنان در ميان كارشناسان و صاحبنظران اختلافات 
زيادي درباره روش تعيين نرخ سود اين اوراق وجود 
دارد كه نشان دهنده آن است كه اين ابزار هنوز هم تا 
حدي ناشناخته است. در چنين شرايطي سوال اصلي 
اين است كه آيا ريسك مربوط به اين عدم شناخت، 
سبب نشده است تا نرخ سود آن كمي بالاتر از شرايط 
واقعي باشد؟ در واقع با توجه به اينكه اين اوراق، بدون 
ريسك محسوب مي شوند، نبايد در شرايط عادي نرخ 

سود پايين تري داشته باشند.
واقعيت آن است كه پاسخ به اين پرسش برمي گردد 
ب��ه نوع نگاه و ديدگاه ه��ا؛ اينكه نرخ س��ود را از نگاه 
پيمانكار بايد تعيين كرد يا از نگاه سرمايه گذار و اين دو 
با يكديگر بسيار متفاوت است. به عبارت ديگر اينكه 
از نگاه چه كسي اين اوراق مي خواهد قيمت گذاري 
و تعيين نرخ شود بسيار تعيين كننده خواهد بود. در 
اين ميان نيز آن چيزي كه در حال حاضر درست به 
نظر مي رسد نگاه از دوربين پيمانكاران است. در نگاه 
آنها كه ناظر به محاسبه خطي-مستقيم است، نرخ 
منطقي تري به دست مي دهد. اما از سوي ديگر بايد 
به اين نكته نيز توجه داش��ت كه سرمايه گذاري كه 
اين اوراق را خريداري مي كند چه گزينه ديگري در 
دسترس داش��ته كه آن را جايگزين كند. در چنين 
حالتي نرخ كمي از رقم قبلي بالاتر مي رود. بنابراين 
اين اختلاف نظري كه همچنان ميان صاحبنظران 
وجود دارد بيشتر به نوع نگاه افراد برمي گردد. اما به 
نظر مي رسد در شرايط فعلي چون اين اوراق توسط 
پيمانكاران عرضه مي ش��ود بهترين نگاه مي تواند 
از سوي اين افراد باش��د. نكته ديگري كه بايد به آن 
توجه داش��ت، رابطه نرخ اين اوراق بانرخ سود بانكي 
اس��ت. در يك اقتصاد پيشرفته، كاهش نرخ سود به 
صورت دستوري تاثير چنداني بر نرخ هاي سودي كه 
با مكانيسم بازار در بازار بدهي تعيين مي شود، ندارد. 
اما سوال اينجاست كه اوراق خزانه اسلامي كه معمولًا 
در حجم محدودي هم عرضه مي شوند، تا چه حد متاثر 

از نرخ سود بانكي خواهند بود؟
در تحليل اين نكته بايد توجه داشت كه به هر حال 
به دليل اينكه بازار پول همواره به عنوان رقيب بازار 
سرمايه شناخته شده اس��ت مي توان اين موضوع را 
تاييد كرد كه در شرايط فعلي تاثيرپذيري ها در ميان 
بازارها بس��يار زياد اس��ت. اكثر افرادي كه متقاضي 
خريد اين اوراق هس��تند قطعاً اين اوراق را به عنوان 
يك فرصت س��رمايه گذاري با س��اير بازارها و ساير 
ابزارها مقايسه مي كنند و همين امر باعث مي شود كه 
نرخ آنها به همديگر نزديك شود و زير سايه يكديگر 

تغيير كنند. 
  در اقتصادهاي دنيا، بانك مركزي اجازه ورود به اين 
بازار را جهت كنترل نسبي نرخ سود مورد نظر خود 
دارد.اين در حالي است كه در كشورمان هنوز بانك 
مركزي مجوز خريد و فروش اين اوراق را ندارد كه به 
نظر مي رسد علت آن، كوچك بودن اين بازار و امكان 
مداخله كامل بانك مركزي در تعيين نرخ سود است.

در اين راس��تا بايد به اين نكته توج��ه كرد كه مورد 
استفاده اين اوراق در شرايط فعلي پرداخت بدهي هاي 
پيمانكاران است. در مواقعي دولت مي خواهد اوراق 
قرضه منتش��ر كند كه آن متفاوت اس��ت. در بحث 
اوراق خزانه اسلامي دولت صرفاً حواله اي در اختيار 
پيمانكاران قرار مي دهد كه براي وصول مطالبات آن 
را در بازار نقد مي كنند. اما انتشار اوراق قرضه تا حدودي 
متفاوت است، چرا كه انتشار اوراق قرضه به صورت 
بين المللي با شرايط فقهي در ايران سازگاري ندارد 
و به همين دليل بايستي به دنبال ابزارهاي ديگري 
بود. بنابراين در چنين شرايطي نقش بانك مركزي 
مي تواند پررنگ و قابل توجه باشد. اما در اين ابزار بانك 

مركزي نمي تواند دخالت چنداني داشته باشد.

برنامهافزايشضريبنفوذ
بيمهزندگيبه3.۵درصد

با اتخاذ سياس��ت هاي توس��عه اي و فرهنگ سازانه 
صنعت بيمه در مدارس، دس��تيابي به ضريب 3.5 
درصدي نف��وذ بيمه هاي زندگي در كش��ور، دور از 
دسترس نيست. به گزارش بيمه مركزي، غلامرضا 
سليماني در حاشيه اجراي نمايش و مسابقات بيمه 
در مدرسه رسالت تهران گفت: بيمه زندگي و تامين 
آتيه، مناسب ترين بيمه نامه براي دانش آموزان كشور 
به ش��مار مي رود و اميدواريم با درك حساسيت ها 
و آگاهي م��ردم از ظرفيت هاي اين بيمه نامه زمينه 

افزايش ضريب نفوذ بيمه در جامعه فراهم شود.
سليماني نسبت به ضرورت طراحي بيمه نامه هاي 
متناس��ب با نياز خانوارها تاكيد كرد و افزود: با اتخاذ 
سياست هاي توس��عه اي و فرهنگ سازانه و فعاليت 
صنعت بيمه در مدارس سراسر كشور، دستيابي به 
آم��ار 3.5 درصد ضريب نفوذ بيمه ه��اي زندگي در 
كشور دور از دسترس نيست. رييس شوراي عالي بيمه 
ادامه داد: شوراي هماهنگي بيمه استان ها بايد نقش 
ويژه اي را در فرهنگ سازي بيمه اي بر عهده گيرد و با 
همكاري اداره كل روابط عمومي و اعضاي اين شورا، 
طرح گسترش فرهنگ بيمه در مدارس را دنبال كنند.
وي تصريح كرد: رش��د فرهنگ بيمه اي در مدارس، 
زمينه س��از همگاني س��ازي خدمات بيمه اي بين 
خانواده هاي ايراني و در نهايت افزايش ضريب نفوذ 
بيمه در كش��ور است. س��ليماني خاطرنشان كرد: 
خريداران بيمه نامه زندگي مي توانند با پس اندازهاي 
اندك خود علاوه بر اس��تفاده از مزاياي تامين آتيه 
از خدماتي نظي��ر دريافت وام و همچنين بيمه هاي 

تكميلي درمان نيز استفاده كنند.

خبر



آمار معاملات 5 بازار سرمايه

»تعادل«چراييرشدبازارونقشصندوقهايحاميرابررسيميكند

چگونگي حمايت از بورس؟
گروه بورس| مسعود كريمي| 

سهامداران تالار شيشه اي حافظ طي 3 روز معاملاتي 
اخير ش��اهد افزايش 3 هزارو 333 واحدي ش��اخص 
بورس تهران بودن��د، به طوري كه اغلب صاحب نظران 
بازار س��رمايه اين مهم را تحت تاثي��ر عواملي از جمله 
رسيدن قيمت سهام شركت ها به سطوح جذاب براي 
قشر سرمايه گذار، پالس هاي مثبت بازار موازي از جمله 
افزايش روزانه قيم��ت دلار، وضعيت بنيادي مطلوب 
اغلب صنايع بورسي و قيمت هاي جذاب و رو به افزايش 
بازار  هاي جهاني مي دانند. از س��ويي، برخي از فعالان 
بازار عدم تحرك صندوق توسعه و تثبيت بازار سرمايه 
در راستاي حمايت از سهام شركت ها را عاملي منفي در 
روند معاملات بازار محسوب مي كنند و بر اين باورند كه 
فعاليت اين صندوق ها مي بايست در راستاي منافع قشر 
سرمايه گذار صورت بگيرد. در همين حال، كارشناسان 
بازار سرمايه خريد و فروش سهام از سوي اين دست از 
صندوق ها را نه تنها عاملي در جهت رس��يدن بازار به 
تعادل مطرح نمي كنند، بلكه فعاليت آنها را دخالت در 
روند منطقي ب��ازار مي دانند و بر اين باورند كه حمايت 
فق��ط در صورت ني��از و مواقع خاص كه ب��ه نوعي در 
روند داد و س��تد ها گره معاملاتي ايجاد شده است بايد 
صورت بگيرد. به هر حال، نمي توان با ورود نماگر  ها به 
محدوده ريزش قيمتي چنين انتظاري داشت كه سريعا 
صندوق هاي حامي بازار وارد عمل شوند و جلوي تشكيل 
صف ها را بگيرد. در همين حال، بايد به بازار اجازه رشد يا 
افت قيمتي داده شود تا قيمت ها به نقطه تعادلي برسند. 
به هر روي، علي صحرايي مديرعامل شركت بورس اوراق 
بهادار تهران در تازه ترين اظهارنظر خود از تزريق سالانه 
يك درصدي منابع صندوق توس��عه ملي به صندوق 
تثبيت بازار س��رمايه خبر داده اس��ت كه اين مهم در 
صورت مديريت نهاد تصميم گير مي تواند اثر گذاري قابل 

توجهي در بهبود شرايط معاملاتي بازار داشته باشد.

  سطوح جذاب قيمتي
در اين ارتب��اط، حميد فاروقي مدير س��رمايه گذاري 
كارگزاري پارس��يان با تحليل چرايي صعود يك باره 
ش��اخص هاي بورس تهران در گفت وگ��و با »تعادل« 
عنوان كرد: فارغ از تمام اخبار هاي بنيادي و سياسي اخير 
مهم ترين دليل رشد بورس به فيزيك بازار بر مي گردد، 
چرا كه قيمت ها طي چند وقت اخير افت قابل توجهي 
را تجربه كردند و به س��طوح جذاب در راستاي خريد 
رسيدند. وي خاطرنشان كرد: به طوركلي پس از اصلاح 
سهم ها و ريزش قيمت ها در چند وقت گذشته قيمت 

سهام صنايع و شركت ها به نقطه جذاب خريد رسيد و 
همين عامل باعث شد تا ش��اخص وارد روند صعودي 
شود. اين كارشناس بازار سرمايه معتقد است اثر گذاري 
مثبت افزايش قيمت هاي جهاني در حوزه نفت،  شمش 
و... ني��ز از ديگر عوامل رش��د اين روز هاي بازار س��هام 
محسوب مي شوند. مدير س��رمايه گذاري كارگزاري 
پارسيان با اشاره به P/E سهام شركت ها نيز تاكيد كرد: 
با توجه به قيمت هاي فعلي و س��ودي كه ش��ركت ها 
در آينده خواهد ساخت P/E س��هم ها نيز به محدوده 
جذابي رسيده است كه در مقايسه با سود اوراق و ساير 
گزينه هاي س��رمايه گذاري با افت قيمت��ي كه اتفاق 
افتاد در حقيقت جذابيتي را در حوزه سهام براي قشر 

سرمايه گذار ايجاد كرد.

 چگونگي حمايت از بازار
حميد فاروقي نقش صندوق هاي توسعه و تثبيت بازار 
سرمايه در شرايط نزول را تشريح كرد و گفت: حمايت 
اين صندوق ها از بازار س��رمايه بيشتر در قالب كنترل 
فروش صورت گرفت. به اين معني كه سازمان يا شركت 
بورس اقدام به كنترل فروش  اشخاص حقوقي  كه در بازار 
به دنبال فروش سهام بودند،  كرد تا به نوعي بازار شرايط 
مطلوب تري را در ادامه سپري كند. اين تحليلگر بازار 
سرمايه تصريح كرد: خريدي از سوي صندوق توسعه و 
تثبيت بازار در جهت كاهش صف ها و رسيدن بازار به 
تعادل صورت نگرفت و در واقع كمكي از اين قسمت به 
روند معاملاتي نشد. به گفته وي، در هر ريزش يا كاهش 
قيمتي نبايد صندوق هاي توسعه و تثبيت اقدام به خريد 
سهام كنند. مدير س��رمايه گذاري كارگزاري پارسيان 
اذعان داشت: زماني كه فروش ها از حالت عقلايي خارج 
شده و رفتار هاي هيجاني توام با وحشت در كليت بازار 
حاكم مي ش��ود، اين صندوق ها مي توانن��د با خريد و 
حمايت از بازار سرمايه به اعتماد قشر سرمايه گذار كمك 

قابل توجهي كنند. 

  رشد محسوس در سال 98
اين كارشناس بازار س��رمايه با ارزيابي چشم انداز بازار 
تا پايان سال نيز گفت: در اس��فند ماه بازار سهام افت 
قابل توجهي را تجرب��ه نخواهد كرد چرا كه طي چند 
مدت اخير همگام با كاهش ها به سطوح جذاب قيمتي 
رسيده است. بنابراين، پيش بيني مي شود كه با حجم 
كم معاملات اسفند ماه به پايان برسد و احتمالا در سال 
آينده بازار با چشم انداز مجامع و دريافت سود آتي، رشد 

محسوسي را به ثبت برساند.

  3 عامل صعودي 
از س��ويي ديگر، اكبر حامدي قائ��م مقام مديرعامل 
ش��ركت كارگزاري ملل به تحليل جريان معاملاتي 
بورس تهران پرداخت و در گفت وگو با »تعادل« بيان 
كرد: بازار سهام طي معاملات 3 روز اخير حجم  هاي 
مناسب و رو به رشدي را به خود اختصاص داده است. 
بر اين اس��اس، افزايش ن��رخ دلار را مي توان يكي از 
دلايل صعود نماگر هاي بورس��ي دانست. از طرفي، 
 برخي از سهم ها از ديدگاه تكنيكالي به نقطه حمايتي 
رسيده اند و نش��ان از جذابيت براي خريداران دارند 
كه اين مهم هم از دلايل رش��د بازار سهام محسوب 
مي ش��ود. افزون بر اين، با توجه به ت��ورم موجود در 
جامعه مشاهده مي شود كه بازار سهام از لحاظ رشد 
همچنان پتانسيل افزايشي را خواهد داشت. بنابراين 
افزايش تقاضايي كه در روند داد و ستد ها صورت گرفته 
بيشتر به دليل موضوعات مذكور است. وي خاطرنشان 
كرد: با نگاهي به موضوعات پيرامون مسائل سياسي 
مشاهده مي ش��ود كه همچنان ثبات خاصي در اين 

زمينه شكل نگرفته است اما از لحاظ جذابيت قيمتي، 
اكثر شركت ها ش��رايط مطلوبي را سپري مي كنند. 
به گفته اين كارشناس بازار سرمايه اغلب صنايع در 

قيمت هاي جذاب قرار گرفته اند.

  تثبيت بازار از طريق صندوق هاي حمايتي
قائم مقام مديرعامل شركت كارگزاري ملل با ارزيابي 
نقش صندوق هاي توس��عه و تثبيت ب��ازار نيز عنوان 
كرد: احتمالا فلسفه وجودي اين صندوق ها با تفكرات 
قشر سرمايه گذار همخواني ندارد چرا كه صندوق ها در 
مقطعي اقدام به حمايت از بازار در سهم هاي شاخص ساز 
مي كنند و در ش��رايطي ديگر اقدام به فروش سهام در 

راستاي ايجاد تعادل بازار مي كنند.
اكبر حامدي تصريح كرد: نه تنه��ا براي صندوق هاي 
توس��عه و تثبيت بازار بلكه براي س��اير صندوق ها نيز 
قيمت هاي فعلي داراي جذابيت زيادي هستند. بر اين 
اساس، خريد سهام در شرايط فعلي مي تواند عاملي در 

راستاي تثبيت بازار سهام نيز محسوب شود.

اين تحليلگر بازار سرمايه ابراز داشت: زماني كه سهام يك 
شركت با قيمت بالا به فروش رفته و اكنون سهام مورد 
نظر در قيمت هاي پايين مورد معامله قرار مي گيرد، در 
صورتي كه صندوق اقدام به خريد كند در حقيقت هم 
از سهم حمايت شده و هم چشم انداز افزايشي جديدي 

براي سهام ايجاد شده است.

  پيش بيني آتي شاخص
وي با اشاره به چشم انداز بازار سرمايه نيز گفت: نگاهي 
به نمودار صنايع نش��ان مي دهد ك��ه اغلب صنايع از 
جمله پالايشي، پتروشيمي ، خودرو، قند و شكر و... در 
نقاط جذاب قيمتي قرار دارند. بر اين اساس، با توجه 
به اينكه بازار س��هام همانند يك ماه گذش��ته داراي 
P/E بالايي نيست در نتيجه روند بازار در صورتي كه 
ش��ركت هاي صادرات محور بتوانند به فعاليت خود 
ادامه دهند و از طرفي حمايتي كه قرار است صندوق 
توسعه ملي از بازار بورس داشته باشد صورت بگيرد، 

مثبت ارزيابي خواهد شد.

استفاده از معاملات الگوريتمي دخالت انساني در بازار 
س��رمايه را به شدت كاهش داده و معاملات پيچيده 
و بزرگ را به س��رعت در ب��ازار اجرايي مي كند. علي 
صحرايي مديرعامل شركت بورس اوراق بهادار تهران 
كه از فرآيند آخرين روز مسابقات معاملات الگوريتمي 
بازار سرمايه بازديد مي كرد، ضمن بيان مطلب فوق 
در جمع خبرنگاران، گفت: معامله گران الگوريتمي 
به منظور خريد و فروش سريع و دقيق، الگوريتم هايي 
را طراحي كرده و با اس��تفاده از اطلاعاتي كه از بازار 
دريافت مي كنند، به سرعت الگوريتم را اجرا مي كنند. 
مديرعامل شركت بورس تهران به مزاياي اين نوع از 
معاملات اش��اره كرد و ابراز داشت: هم اكنون بخش 
عمده اي از معاملات بورس ه��اي جهاني به صورت 
الگوريتمي انجام مي ش��ود. در برخي از بورس ها تا 
۸۰ درصد معام��لات به ص��ورت الگوريتمي انجام 
مي گيرد. در عين ح��ال، الگوريتم مي تواند واكنش 
س��ريعي نس��بت به اتفاقات بازار از خود نشان دهد. 
وي با اش��اره به اينكه افزايش نقدش��وندگي يكي از 
ويژگي هاي اصلي بازار س��رمايه است و با مكانيسم 
معاملات الگوريتمي افزاي��ش قابل توجهي خواهد 
داشت، ادامه داد: واكنش سريع در اين نوع معاملات 
مزيت رقابتي براي س��رمايه گذاران ايجاد مي كند و 

باعث نقدشوندگي بيشتر بازار مي شود. مديرعامل 
شركت بورس اوراق بهادار به آمارهاي WFE اشاره 
و تصريح كرد: به صورت ميانگين ۶۰ درصد معاملات 
بازارهاي س��رمايه به صورت معام��لات الگوريتمي 
انجام مي ش��ود. البته معام��لات الگوريتمي در دو 
سال اخير وارد بازار س��رمايه ايران شده و با توجه به 
نيروي جوان و دانش آموخته هاي بازارهاي  آي تي و 
حمايت هاي سازمان بورس و اوراق بهادار مسير توسعه 
آن به سرعت طي شد و به زودي شاهد افزايش سهم 
معاملات الگوريتمي در بازار خواهيم بود. صحرايي 
درپاسخ به شرايط فعلي نماد هاي متوقف و همچنين 
آكنتور گفت: با اصلاح دس��تورالعمل ها و همچنين 
تلاش گسترده س��ازمان بورس زمان توقف نمادها 
قابل مقايسه با گذش��ته نيست و موضوع حمايت از 
سهام داران كنتورس��ازي همچنان ادامه دارد. طي 
هفته گذشته نيز آگهي هايي در اين خصوص منتشر 
ش��د تا س��هامداراني كه قصد خروج از اين سهم را 
داشتند،  امكان فروش داش��ته باشند. اما اينكه چه 
زمان��ي موضوع كنتورس��ازي حل ش��ود در اختيار 
مقامات قضايي اس��ت. وي افزود: اولويت اين است 
كه حداقل نمادهاي متوقف را در بازار داشته باشيم. 
بخش��ي از اين موضوع به همكاري شركت ها براي 

انتشار حداقل اطلاعات به بازار وابسته است تا نمادها 
امكان بازگشايي داشته باشند. در اين ميان برخي از 
نمادهاي بانكي نيز نيازمند تصميمات حاكميتي در 
خصوص موضوع ادغام هستند و بازار سرمايه كمتر 

در اين زمينه دخالت دارد.

  ت�ا پايان س�ال ابزاره�اي جديد ب�ه بازار 
سرمايه مي آيند؟

صحرايي در پاسخ به اينكه آيا ابزارهاي وارانت و فروش 
استقراضي تا پايان سال وارد بازار سرمايه ايران مي شود؟ 
گفت: اين موضوع را در برنامه داريم و در حال كار كردن 
روي آن هس��تيم. پيش نويس دستورالعمل وارانت و 
فروش استقراضي آماده ش��ده است. وي خاطرنشان 
كرد: براي اين كار محدوديت هاي فني داريم، چراكه 
س��امانه ما براي بازار نقد طراحي ش��ده اس��ت. براي 
رفع اين محدوديت ها از همه ش��ركت هاي س��امانه 
مديريت سفارش خواستيم كه كمك كنند تا نقص هاي 
سامانه بازار نقد پوشش داده شود و شرايط فني را براي 
اين ابزار جديد مهيا كنند. تمام اين شركت ها در حال 
حاضر از اينكه دستورالعمل فروش استقراضي منتشر 
خواهد شد، مطلع هستند و مي دانند بايد متناسب با آن 

دستور العمل زيرساخت هاي فني آماده شوند.

الگوريتم يك امر واجب براي عمق بخشي و توسعه بازار 
سرمايه است و بايد در مسير توسعه آن گام  برداريم. 
به گزارش سنا، مديرعامل فرابورس ايران در بازديد از 
روند برگزاري آخرين روز رقابت معاملات الگوريتمي 
ضمن بيان مطلب فوق در جم��ع خبرنگاران گفت: 
معاملات الگوريتمي يكي از مهم ترين روش هاي داد و 
ستد در بازار هاي سرمايه دنيا است و حجم گسترده اي 
از معاملات بورسي در جهان با اين روش انجام مي شود. 
وي ادامه داد: فارغ التحصيلان رش��ته هايي همچون 
آمار، فيزيك كوانتوم، كامپيوتر، رياضي، برق و كنترل 
و... مخاطب��ان اصلي الگوتريدينگ در بازار س��رمايه 
هس��تند كه با روش هاي علمي و آماري مي توانند به 
كمك عمق بخشي بازار سرمايه بيايند. اميرهاموني 
تصريح كرد:  بايد براي توسعه اين روش معاملاتي در 
بازار س��رمايه، تكنولوژي ها را به روز كنيم به گونه اي 
كه سامانه توانايي مديريت كردن دستورات خريد و 
فروش را به ص��ورت لحظه اي و حتي ميكرو ثانيه اي 
داشته باشد. اين امر نيازمند زيرساخت ها و نرم افزار ها 
و سخت افزارهاي لازم اس��ت. وي ادامه داد: موضوع 
دوم بحث ديتا اس��ت. بايد يك انباره داده ايجاد و در 
اختيار عموم قرار داده شود. حوزه برخي از داده ها در 
بازار سرمايه نيستند، براي مثال داده هاي بين المللي، 

بازارهاي جهاني، ارز و غيره همگي براي يك تحليل 
مورد نياز است و بايد در اختيار تيم تحليلي قرار بگيرد. 
هاموني با تاكيد بر اينكه اطلاعات گسترده و دسترسي 
آسان به آن ضرورت توسعه معاملات الگوريتمي است، 
افزود: تنها در اين ش��رايط است كه ماشين مي تواند 
داده ها را به جاي انسان تحليل و سفارش را وارد سامانه 
كند. وي افزود: معاملات الگوريتمي در بازار سرمايه 
بهترين محل براي به كارگيري علم دانش آموختگان 
رشته هاي كمي است كه مي توانند ثروت آفريني كنند. 
مديرعامل فرابورس ايران در پاسخ به سوالي مبني بر 
برنامه عرضه هاي اوليه نيز گفت: در اين خصوص دو 
بحث مطرح مي شود. يكي عمق بازار و ديگري نحوه 
عرضه اوليه! گاهي انتقاد مي كنند كه در شرايط منفي 
بازار نبايد عرضه هاي اوليه انجام شود زيرا نقدينگي 
اندك اس��ت. اما به لحاظ علمي اين نقد وارد نيست، 
چرا كه تجربه نش��ان داده در ميان مدت و بلندمدت 
عرضه هاي اوليه به نفع بازار بوده است. به شكلي كه 
بازدهي عرضه هاي اوليه طي سال هاي اخير بيشتر از 
بازدهي شاخص كل بوده است. وي خاطرنشان كرد: 
ورود شركت هاي جديد مي تواند عمق بازار سرمايه را 
افزايش دهد و ما به شدت پيگير اين موضوع هستيم و 
عرضه هاي جديدي در سال ۹۸ پيش بيني شده است.
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بورس در آستانه اسفند سبز شد
گروه بورس| ش��اخص كل ب��ورس در پايان 
معاملات روز چهارش��نبه اول اس��فند ماه ۹۷ با 
افزايش ۲۱۰۲ واحدي به ۱۵۹ هزار و ۴۸۹ واحد، 
ش��اخص كل هم  وزن با افزايش ۱۲۱ واحدي به 
۲۹ هزار و ۸۷۸ واحد، شاخص سهام آزاد شناور با 
افزايش ۲۸۴۱ واحدي به ۱۷۷ هزار و ۷۰۱ واحد، 
ش��اخص بازار اول با افزاي��ش ۲۰۴۷ واحدي به 
۱۱۹ هزار و ۴۴۵ واحد دست يافت كه و شاخص 
بازار دوم با افزايش ۱۸۲۹ واحدي به 3۰۸ هزار و 
۴۲3 واحد رسيد. در روز گذشته، معاملات سهام 
در نماد معاملاتي ش��ركت هاي ف��ولاد مباركه 
با ۷۶۲ واح��د و ملي صنايع مس اي��ران با ۲۷3 
واحد و تاپيكو با ۱۵۲ واحد افزايش بيش��ترين 
تأثير مثبت را بر برآورد شاخص كل بورس به نام 
خود ثبت كردند و در مقابل، معاملات سهام در 
نماد معاملاتي شركت هاي پتروشيمي جم با ۴۸ 
واحد، بانك ملت با ۴۶ واحد و بانك صادرات با 3۹ 
واحد كاهش، بيشترين تأثير منفي را شكل دادند.

همچنين ارزش كل معام��لات بورس تهران در 
حالي به بيش از ۵3۸ ميليارد تومان نمايش داده 
شد كه ناشي از دست به دست شدن يك ميليارد 
و ۵۱۹ ميليون سهم و اوراق مالي قابل معامله طي 
۱۵3 هزار و ۴۵۹ نوبت داد و ستد بود. در بازار دوم 
بورس تهران نيز كه ب��ه معاملات درون گروهي 
سهامدار عمده اختصاص دارد، بيش از ۱۸ ميليون 
سهم معدني و صنعتي گل گهر به ارزش بيش از 
۱۲ ميليارد تومان با معاملات انتقالي مواجه بود. 
در بيم��ه اتكايي ايران نيز ۱۵ ميليون س��هم به 
ارزش بيش از ۲.۵ ميليارد تومان معاملات انتقالي 
را تجربه كرد. از س��ويي ديگر، ۲.۵ ميليون سهم 
فولاد خوزستان به ارزش بيش از ۲ ميليارد تومان 
با معاملات درون گروهي سهامدار عمده مواجه 
شد و در نهايت بيش از ۲ ميليون سهم پتروشيمي 
اصفهان ب��ه ارزش كمتر از ۵ ميلي��ارد تومان به 
كدهاي درون گروهي سهامدار عمده تجميع شد. 
به اين ترتيب، در پايان داد و ستدهاي ديروز در 
۱۵3 هزار و ۴۵۹ نوبت معاملاتي، يك ميليارد و 
۵۱۹ ميليون برگه اوراق بهادار به ارزش ۵ هزار و 
3۸۶ ميليارد تومان در بورس معامله شد و ارزش 

بازار به ۶۱۰ هزار و ۶۱۲ ميليارد تومان رسيد.

  آيفكس اسفند 97 را سبز آغاز كرد
نخستين روز از آخرين ماه سال ۹۷ با جا به جايي 
۸۸۹ ميليون و ۷۲۸ هزار ورقه به ارزش بيش از 
3 هزار و ۶3۵ ميليارد ريال در مجموع بازار هاي 
فرابورس اي��ران و قرار گرفتن ش��اخص كل در 
ارتفاع ۱۹۹۰ واحدي به پايان رسيد. شاخص كل 
فرابورس ايران در روز چهارشنبه اول اسفند ماه 
۹۷ ضمن پيمودن مس��ير صعودي ۲۴ واحدي 
در پايان معاملات در ارتفاع ۱۹۹۰ واحدي قرار 
گرفت و آخرين ماه س��ال جاري را با رشد ۱.۲۶ 
درصدي آغاز كرد. معاملات مثبت در نماد هاي 
»ذوب« و »زاگ��رس« در صع��ود ۲۴ واح��دي 
آيفكس بيش از اهرم مثبت نماد هاي »ميدكو« 
و »كگهر« موثر بود و از كاهش بيشتر اين نماگر 
تحت تاثير معاملات در نماد »دماوند« جلوگيري 
ك��رد. ادامه رص��د نماد هاي فرابورس��ي بيانگر 
صدرنشيني نماد »ذوب« به لحاظ ثبت بيشترين 
حجم و ارزش معاملاتي و ثبت بيشترين افزايش 
قيمت روزانه ب��راي نماد »زقيام« و بيش��ترين 
كاه��ش قيمت براي نماد »غپآذر« اس��ت. نماد 
»ذوب« همچني��ن عن��وان پربازديد ترين نماد 
معاملات روز قبل را نيز در كنار دو نماد »سمگا« 

و »ماديرا« كسب كرد. 
 از ط��رف ديگر، بازار س��هام فراب��ورس در روز 
گذشته شاهد دس��ت به دست شدن ۷3 ميلون 
س��هم به ارزش ۲۱۷ ميليارد ريال در بازار اول و 
خريد و فروش ۴۲۸ ميليون سهم به ارزش يك 
هزار و ۸3 ميليارد ريال در ب��ازار دوم خود بود. 
به علاوه، در سه تابلو بازار پايه 3۲۶ ميليون سهم 
به ارزش ۷۹۷ ميلي��ارد ريال ميان معامله گران 
داد و س��تد ش��د. در اين بازار همچني��ن اوراق 
گواهي تسهيلات مس��كن بهمن ماه ۱3۹۷ در 
نماد معاملاتي »تسه۹۷۱۱«، گشايش يافت و 
۵۸۷ هزار و ۵۹۲ ريال قيمت خورد كه حقيقي ها 
مش��اركت ۱۰۰ درصدي در دو سمت خريد و 

فروش اين اوراق ثبت كردند.

عضوكارگروهپذيرشمتقاضيانتامينماليجمعيعنوانكرد
تامينمالیجمعیدرفرابورسمعطلمقرراتجديد

يک مق��ام از تعيين اعضای کارگ��روه پذيرش متقاضيان 
تامين مالی جمعی برای کسب و کارهای نوپا در فرابورس 
خبر داد و گفت:بايدمقررات مورد نياز از س��وی س��ازمان 
بورس تصويب و به عنوان قالب س��اختاری فعاليت ها در 
دستور کار اين کارگروه قرار بگيرد. محمد رضا عربی مزرعه 
شاهی، معاون اسبق نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان 
بورس و اوراق بهادار در گفت وگو با فارس با اشاره به آخرين 
اقدام های صورت گرفته برای راه اندازی تامين مالی جمعی  
)CrowdFunding(در فراب��ورس گف��ت: در آخرين 
بررس��ی های صورت گرفته، اعضای کارگ��روه پذيرش و 
بررسی متقاضيان تامين مالی جمعی برای کسب و کارهای 
نوپا تعيين و مقرر شد مقررات مورد نياز برای اين موضوع 
توسط سازمان بورس تصويب و به عنوان قالب ساختاری 
فعاليت ها در دستور کار اين کارگروه قرار بگيرد. عربی مزرعه 
شاهی با بيان اينکه به محض آماده سازی مستندات کارگروه 
تامين مالی جمعی و قالب ساختاری آن از سوی فرابورس، 
فراخ��وان راه اندازی تامين مالي جمع��ي پيرامون حوزه 
استارت آپ ها آغاز خواهد شد، افزود:هنوز اين موضوع در 
رفت و برگشت مباحث مقرراتی با نهادهای ناظر بازار سرمايه 
است که زمان معينی برای آن اعلام نشده است. وی از پارس 
فاندينگ به عنوان نخستين متقاضی تامين مالي جمعي در 
فرابورس س��خن گفت و افزود: هم اکنون آماده سازی زير 

س��اخت های مورد نظر در اين بخش انجام شده و مباحث 
حقوقی ، آماده سازی، قراردادها و روابط ميان تامين مالي 
جمعي ها با سرمايه گذار و سرمايه پذير ها در حال تنظيم و 
تبيين اشت که به محض راه اندازی بازار تامين مالی جمعی ، 
اپليکيشن اين تامين مالي جمعي عملياتی خواهد شد. عربی 
مزرعه شاهی در برابر اين پرسش که آيا سيستم هاي تامين 
مالي جمعي در اين زمينه در قالب تامين سرمايه ها برای 
استارت آپ ها عمل کنند ، افزود: تامين مالي جمعي ها به 
طور مستقل اقدام به تامين مالی و يا سرمايه گذاری نمی کند، 
در واقع س��اختاری است که پول خرد س��رمايه گذاران را 
جمع آوری می کند و به اس��تارت آپ ها تزريق می کند. به 
گفته وی تامين مالي جمعي فقط تسهيل گر ارتباط بين 
سرمايه گذاران خرد و اس��تارت آپ ها است. اين سيستم 
ها قرار نيس��ت، هيچ پولی برای سرمايه گذاری بر استارت 
آپ ها را بر روی ميز سرمايه گذاری بگذارد، بلکه به عنوان 
يک کاتاليزور می تواند اشخاص حقيقی و حقوقی همچون 
صندوق های جس��ورانه که تمايل دارند، در حوزه استارت 
آپ ها س��رمايه گذاری کنند را به ش��رکت های استارت 
آپ��ی وصل کند. وی با بيان اينکه اين سيس��تم با پالايش 
شرکت های سرمايه پذير به منظور برخورداری از حداقل 
مقبوليت لازم از نظر ضريب ريسک متعادل گفت: تامين 
مالي جمعي ها جز هزينه اداری و پرسنلی در قالب کسب 

و کار تعريف شده ، سرمايه چندانی نخواهند داشت و پولی 
از خود به عنوان س��رمايه تامين مالی بر جای نمی گذارند. 
عربی مزرعه شاهی پيرامون کارکرد تامين مالي جمعي ها 
گفت: به طور ساده شخص سرمايه پذير که تمايل به تامين 
سرمايه دارد ، بر اساس قالبی شبيه اميد نامه ،تمايل خود 
را بطور مثال بر اساس واگذاری ۱۰ يا ۵ درصد سهام برای 
جذب مقدار معينی سرمايه اعلام می کند. سرمايه گذار نيز 
بر اساس توانمندی خود می تواند در استارت آپ ها در قالب 

تامين مالي جمعي ها سرمايه گذاری کند.

    سهم كم بخش خصوصی از  بازار بدهی
وی به نقش مهم مؤسسات رتبه بندی در بازار سرمايه 
کشور اشاره کرد و افزود: خلاء موجود در بازار سرمايه 
در حال حاضر تامين مالی از طريق اوراق بدهی بويژه 
اوراق بدهی شرکتی است که به عنوان صکوک يا اوراق 
مشارکت شناخته شده و اعداد و ارقام تامين مالی از اين 
طريق در ايران ش��ايد در حد صفر باشد. وی ادامه داد: 
امروزه بيش از ۲۵ درصد از توليد ناخالص داخلی امريکا 
از محل اوراق بدهی شرکتی است. در اتحاديه اروپا نيز  
تا ۲۰ درصد GDP آنها به اوراق بدهی تخصيص دارد، 
ولی در ايران اين اعداد برای شرکت های بورسی بخش 

خصوصی در حد صفر است.

رويداد

آگهي مزايده 97-70

شركت بهره برداري راه آهن شهري تهران و حومه

 شركت بهره برداري
 را ه آهن شهري تهران و حومه

شركت بهره برداري راه آهن شهري تهران و حومه در نظر دارد اقلام ضايعات و مازاد بر نياز خود را از 
طريق برگزاري مزايده عمومي واگذار نمايد.

مبلغ سپردهموضوعرديف
490.000.000اقلام ضايعات و مازاد بر نياز اموالي و غيراموالي )كميسيون 119،115،114،121،120( 1

لذا از اش�خاص حقيق�ي و حقوقي دعوت مي گردد به منظ�ور دريافت اوراق مزايده و كس�ب اطلاعات 
بيشتر با واريز مبلغ 2.000.000 ريال بابت اسناد و پاكات مخصوص مزايده به حساب جاري 700802749328 
بانك ش�هر )ش�عبه امام خميني)ره( كد 264( در وجه شركت بهره برداري راه آهن شهري تهران و حومه 
تا س�اعت 16:30 روز ش�نبه مورخ 1397/12/11 به نش�اني: تهران- خيابان انقلاب اسلامي- تقاطع حافظ- 
شماره 956- طبقه پنجم- مديريت امور قراردادها )مناقصات و مزايدات( مراجعه نمايند. تحويل اسناد 
 مزايده تا س�اعت 17:00 روز يكشنبه مورخ 1397/12/12 مي باشد. جهت كسب اطلاعات بيشتر به سايت

 http://metro.tehran.ir مراجعه شود.
  تاكيد مي گردد اسناد مزايده فقط بصورت حضوري و براي اشخاص حقوقي با ارائه معرفي نامه رسمي، 

كپي اساسنامه و آگهي آخرين تغييرات روزنامه رسمي قابل دريافت است.
  اين آگهي در روزنامه هاي كثيرالانتشار به چاپ رسيده و هزينه آن به علاوه هزينه كارشناسي بر عهده 

برنده مزايده خواهد بود.



تشكلها6اخبار

در نشست مشترك كميسيون »تسهيل تجارت و توسعه صادرات« و »صنعت و معدن« اتاق تهران  واكاوي شد

مديركل صنايع نساجي و پوشاك وزارت صنعت عنوان كرد

نايب رييس كميسيون كشاورزي اتاق بازرگاني ايران مطرح كرد

تبعات  بازارگرداني دولت

مخالفت دولت با ورود پوشاك از مناطق آزاد 

واردكنندگان نقشي در بازار گوشت ندارند

تعادل|
چه فاكتور هايي براي س��اماندهي نظ��ام توزيع در ايران 
نياز اس��ت تا علاوه بر جلوگيري از رانت، اقتصاد كش��ور 
را از قيمت گذاري نامتعارف خ��ارج كند؟ اين موضوعي 
بود كه فعالان اقتصادي براي پاس��خ به آن طي نشستي 
مش��ترك گرد هم آمدند تا زواياي امر را بررس��ي كرده 
و راهكاري براي حل مش��كلات اقتص��ادي ارايه بدهند. 
آنچه كه به عنوان معضلي در نظام توزيع از آن ياد ش��د، 
دخالت همه جانبه دولت در بازارهاي مختلف كش��ور به 
صورت توزيع و قيمت گذاري بود. به عقيده فعالان بخش 
خصوصي، نه تنها دولت در كنترل بازار ناموفق بود، بلكه 
باعث افزايش قيمت ها و كاهش كالا در بازار كشور شد. اما 
راه حل چيست؟ برآيند نظرات فعالان بخش خصوصي اين 
بود كه در نظام توزيع، نياز به وضع قوانين تازه براي سامان 
يافتن نيست، بلكه آزادسازي و رقابت، تنها راهكار براي 

بازشدن قفل اقتصاد كشور است. 

   بايد آزادسازي را بپذيريم
در نشست مش��ترك كميسيون هاي »تسهيل تجارت و 
توسعه صادرات« و »صنعت و معدن« اتاق بازرگاني تهران 
چالش هاي نظام توزيع در ايران مورد بحث و بررسي قرار 
گرفت و اغلب فعالان حاضر در اين كميسيون بر اين نكته 
تاكيد كردند كه مساله سيستم توزيع، دخالت دولت در 
همه شؤون آن است و دولت بايد به مداخلات خود در بازار 
انواع كالاها از خودرو تا گوشت و ... در شب عيد پايان دهد.
در آغاز اين نشست، رييس كميسيون تسهيل تجارت و 
توسعه صادرات اتاق تهران با اشاره به اينكه امروز مساله 
توزيع گوش��ت به يك چالش تبديل ش��ده است، گفت: 
ش��نيده ش��ده توزيع برخي كالاها از جمله محصولات 
پتروش��يمي در بورس نيز با مش��كل مواجه شده است. 
بنابراين، اصلاح نظام توزيع يك ضرورت به شمار  مي آيد و 
اصلاح اين شبكه علاوه بر كاهش قيمت به افزايش ميزان 
دسترسي نيز منجر خواهد شد. محسن بهرامي ارض اقدس 
با بيان اينكه فاصله قيمت از مرحله توليد تا مصرف را نظام 
توزيع به بازار تحميل  مي كند، به سهم اندك فروشگاه هاي 
زنجيره اي اشاره كرد و گفت: در دهه هاي گذشته، شاهد 
كوپنيزه ش��دن كالاها، آزادس��ازي و سپس بازگشت به 
سياست هاي دستوري و تاسيس نهادهايي چون سازمان 
تعزيرات و سازمان حمايت بوده ايم. با وجود اين، اكنون اتاق 
آمادگي دارد كه در اصلاح نظام توزيع به دولت كمك كند.
بهرامي ارض اقدس گفت: پاش��نه آش��يل اقتصاد ايران، 
دولتي بودن آن اس��ت كه اين مساله نيز از قانون اساسي 
سرچشمه گرفته است. اما اصلاح اصل 44 قانون اساسي، 
قرار ب��ود، ريل اقتصاد را تغيير دهد. در اين اصلاح قانوني 
پيش بيني ش��ده بود كه ش��وراي رقابتي تشكيل شود و 
از بزرگ ش��دن دولت، جلوگيري كند. اما بسياري از اين 
دس��ت تكاليف اكنون بر روي زمين مانده است. رييس 
كميسيون تسهيل تجارت و توسعه صادرات اتاق تهران 
افزود: دولت  مي گويد 40 ميلي��ارد دلار ارز دولتي توزيع 
كرده و بايد كنترل كند كه اين ارز چه مصارفي پيدا كرده 
است. نتيجه اين سياست ها آن بوده كه قيمت گوشت از 45 
هزار تومان به 100 هزار تومان رسيده است. دولت بايد به 

سوي آزادسازي حركت كرده و ساختار پرداخت يارانه ها را 
اصلاح كند. او ادامه داد: مردم نيز بايد در مقطعي، تلاطمات 
ناشي از اين اصلاحات را تحمل كنند، چرا كه پس از حاكم 
شدن شرايط رقابت، وضعيت بهتر  مي شود. بنابراين، علاوه 
بر ضرورت تنقيح جزيي قوانين و مقررات، اراده حاكميت 
براي پذيرش ريسك آزادسازي بسيار حائز اهميت است.

   دولت را از دخالت منع كنيم
از آنسو، رييس كميس��يون صنعت و معدن اتاق تهران، 
نظ��ام توزيع را از س��ه منظ��ر حاكميت، نظ��ام توزيع و 
مصرف كنندگان مورد بررس��ي قرار داد و گفت: نگرش 
حاكميت اين است كه در همه امور از قيمت گذاري گرفته 
تا نظارت و تعزيرات دخالت كند و به مردم هم بگويد كه 
تامين كننده معيشت شما هستم. مهدي پورقاضي افزود: 
يكي از عوارض اين نوع نگرش نيز اخباري است كه كه هر 
روز از احتكار كالاها در سراسر كشور شنيده  مي شود و انواع 
سلطان ها از سلطان قير تا سكه كه بازتوليد  مي شوند. در 
حالي كه در ساير كشور ها چنين نيست و سال هاست كه 
اين شيوه مديريت بازار عدم كارايي خود را نشان داده است.

او در ادامه گفت: نتيجه اين سياست ها اين است كه دولت 
اكنون تحريم ها و بخش خصوصي را عامل اين وضعيت 
 مي داند، نه سياست گذاري اشتباه خودش را. بايد دولت 
را از دخال��ت منع كنيم و بخواهيم اص��ول اقتصاد آزاد را 
رعايت كند. بازار نيز در اين سيستم سنتي منافعي دارد كه 
با اصلاحات مقابله  مي كند. در واقع اين سيستم سنتي، از 
رانتي كه توزيع  مي شود، بهره  مي برد. به همين دليل است 
ك��ه بخش عمده اي از اين بازار تن به ش��فافيت و ماليات 

نداده و به اس��تفاده از صندوق الكترونيكي فروش علاقه 
نشان  نمي دهد. پورقاضي گفت: مصرف كنندگان نيز در 
مظلوميت كامل به سر  مي برند و هيچ نوع حمايتي از آنها 
صورت  نمي گيرد. چرا كه دستگاه حمايتي نيز دولتي است. 
يكي از مصاديق آن وضعيت حمايت از مصرف كنندگان 
در مواجهه با خودروسازان است. راهكار حل اين مسائل 
ايجاد سيستم ديجيتالي توزيع است و اينكه دولت دست 
از دخالت بردارد. محمود اس��تقلال، عضو انجمن صنايع 
لوازم خانگي ايران نيز گفت: شبكه توزيع در ايران هيچگاه 
به اين مساله نيانديشيده كه چگونه  مي تواند به صادرات 
كمك كند. البته قوانين نيز مشوق ش��ان نيست. شبكه 
توزيع در ساير كشور ها نقش تعيين كننده اي در توسعه 

صادرات ايفا  مي كند.

   تسهيلات جديد براي بازرگانان
اما محمد لاهوتي، عضو كميس��يون تس��هيل تجارت و 
توسعه صادرات اتاق تهران با بيان اينكه مساله واردات در 
مقابل صادرات، به يك معضل جدي براي صادركنندگان 
تبديل شده است، افزود: توليدكنندگان هم براي تامين 
مواد اوليه خود با چالش مواجه هستند. تهيه مواد اوليه از 
سوي واحد هاي توليدي به صورت روزانه انجام  مي گيرد. 
البته اخيرا جلساتي با حضور نمايندگان اتاق ايران، وزارت 
صمت و بانك مركزي برگزار شده و تصميمات خوبي اتخاذ 
شده اس��ت. بر اين اسال مقرر شده سقف كارت بازرگاني 
براي كساني كه با ارز خود واردات  مي كنند، برداشته شود. 
همچنين ش��رط سابقه سه س��اله براي واردات نيز براي 
توليدكنندگان برداشته شد. همچنين صادرات بيش از 

يك ميليون دلار براي تامين مواد اوليه در اولويت دريافت 
ارز قرار گرفت. با اين تصميمات پيش بيني  مي شود، بخشي 
از مشكلات برطرف شود. از ديگر سو، فرهاد فزوني، عضو 
كميس��يون صنعت و معدن اتاق تهران نيز از تش��كيل 
كميته مشترك ايران و سنگاپور در اتاق ايران خبر داد. او 
كه مسووليت مديريت اين كميته را برعهده گرفته است 
توضيح داد كه سنگاپور در حال تبديل شدن به بزرگ ترين  
هاب صادرات در آسياس��ت. فزوني با بيان اينكه دولت به 
بزرگ ترين فروشگاه تبديل شده و توزيع همه كالاها را در 
دست گرفته است، ادامه داد: اين وضعيت ناشي از كمبود 
قانون نيست. مساله اين است كه به اندازه كافي توليد وجود 
ندارد و بايد به فكر افزايش توليد باشيم. او افزود: در سال 
1356 تنها يك قلم كالا، مشمول قيمت دستوري شد و 
اين كالا برنج بود. اما كنترل قيمت اكنون به اغلب كالاها 
تعميم داده شده است. در حال حاضر راهكار اين است كه 
از تعداد قوانين كاسته ش��ود و آزادسازي صورت گيرد تا 

مكانيزم عرضه و تقاضا، قيمت را كشف كند.
خليل حيدري، مدي��ر گروه بازرگاني داخلي موسس��ه 
مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني نيز بر اين عقيده بود كه 
به جاي اصلاح قانون بايد نسبت به اصلاح نگرش ها در اين 
جهت كه رقابت اصل اس��ت، اقدام شود. او افزود: بررسي 
تجربه كشور ها نشان  مي دهد كه گام نخست براي اصلاح 
نظام توزيع، اصلاح قوانين مربوط به  سرمايه گذاري است. 
در واقع با برداشتن اين گام، بخش عمده اي از مشكلات 
در شبكه توزيع برطرف  مي ش��ود. علاوه بر اصلاح قانون 
 س��رمايه گذاري، اصلاح س��از و كار هاي پيش از مرحله 

خرده فروشي نيز يك ضرورت است.

   مشكلات ساختاري نظام توزيع
پس از اين توضيحات، افسانه شفيعي، عضو هيات علمي 
موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني، گزارشي درباره 
چالش هاي نظام توزيع از منظر اشكالات قانوني ارايه كرد. 
شفيعي در طرح مساله به مشكلات ناشي از كاركردهاي 
نظام توزيع از منظر ذي نفعان شامل نهاد حاكميت، عاملان 
توزيع و مصرف كنندگان اشاره كرد و گفت: »كنترل پذيري 
پايين ساز وكارهاي حاكم بر شبكه توزيع«، »تمايل پايين 
 سرمايه گذار غيردولتي به مشاركت در پروژه هاي تحول زا 
در نظام توزيع«، »كارايي پايين و حاشيه سود رو به كاهش 
خدمات توزيع و نيز س��طح پايين اس��تاندارد و كيفيت 
كالاي عرضه شده«، »شكاف بالاي قيمت مصرف كننده و 
توليدكننده و هزينه بالاي استيفاي حقوق مصرف كننده« 
از جمله اين مش��كلات است. او سپس به برخي اقدامات 
انجام شده در برنامه هاي توسعه اي اول تا ششم از جمله 
ايجاد بازار بورس محصولات كشاورزي و فلزات، تشكيل 
شوراي عالي اصناف، حمايت از شكل گيري فروشگاه هاي 
زنجيره اي مواد غذايي اشاره كرد. شفيعي در ادامه برخي 
از مصاديق قانون نظام صنفي همچون س��اختار داخلي 
متوليان سازماني و مديريت، دامنه شمول قانون، فرآيند 
رسيدگي به تخلفات و حمايت از حقوق مصرف كنندگان 
را به چالش كش��يد و نقايص قانوني در رابطه با هر يك از 
بازيگران مدرن شبكه توزيع را تش��ريح و اين پرسش را 
مطرح كرد كه آيا به قانون جدي��دي تحت عنوان قانون 
نظام توزيع احتياج است؟ و پرسش ديگر آنكه در صورت 
نياز به قانون مس��تقل، چه رويكردي بايد در آن حس��ب 
عاملان فعاليت هاي توزيعي اتخاذ شود؟ در بخش ديگري 
از اين نشس��ت كه به مرور برخي اخب��ار حوزه صنعت و 
تجارت اختصاص داشت، حسين حقگو، كارشناس اين 
كميسيون صنعت با اشاره به راه اندازي كانال مالي موسوم 
به »اينستكس« از س��وي تعدادي از كشورهاي اروپايي 
گفت: ايجاد اين سازوكار مالي به عنوان نقطه شروع، اقدام 
مثبتي است و شايسته است كه از طرف ايران نيز بنگاه هاي 
كوچك و متوسط استفاده از اين سازوكار را بيشتر مورد 
توجه بيشتر قرار دهند. شايد لازم باشد، اين بنگاه ها را براي 

بهره گيري از اين امكان ترغيب كرد.
در ادامه، حس��ين معصومي از اتحادي��ه توليد و تجارت 
آبزيان ايران از جهش صادرات ميگو به دليل تغيير تعرفه ها 
خبر داد. او همچنين در پاسخ به پرسشي درباره فعاليت 
چيني ها در آب هاي جنوبي كش��ور توضيح داد: فعاليت 
چيني ها در جنوب ايران، تا حدودي آسيب رس��ان بوده 
است. اما اكنون برخي سازمان هاي نظارتي به اين مساله 
ورود پيدا كرده و سخت گيري هايي در مورد رعايت اصول 

صيد صورت گرفته است.
عبدالنبي مكابر، عضو هيات مديره اتحاديه توليدكنندگان 
و صادركنندگان طلا نيز در اين نشست با اشاره به اينكه 
سال گذشته، بانك مركزي 84 تن طلا را به ضرب سكه و 
تزريق آن به بازار اختصاص داد، گفت: بانك مركزي با اين 
اقدام نقدينگي را از بخش مصنوعات طلا خارج كرد و به 
همين دليل، بسياري از واحدهاي صنفي تعطيل شدند. 
ما نگران آن هستيم كه رقابت منفي بانك مركزي با بازار، 

شوك منفي جديدي را به واحد ها وارد كند.

مديركل صنايع نس��اجي و پوش��اك وزارت صنعت 
درباره افزايش صادرات صنعت نساجي گفت: با توجه 
به محدوديت منابع ارزي و مشكلات واحد هاي توليد 
صادرات در تامين ارز و واردات مواد اوليه، كل صنعت 
نس��اجي فرصت رش��د را پيدا كرده اس��ت و دولت با 
تخصيص مناب��ع و مواد اوليه با توجه به مش��كلات و 
تحريم ها از صنعت نساجي حمايت كرده است. افسانه 
محرابي در يك برنام��ه تلويزيوني با بيان اين مطلب، 
افزود: صادرات ما در اين صنعت سالانه به يك ميليارد 
دلار مي رسد كه از ابتداي سال 97 تاكنون به بيش از 
700 ميليون دلار رسيده است. او افزود: در تبصره 18 
قانون بودجه 97 تفاهم نامه اي به مبلغ 21 هزار ميليارد 
تومان بي��ن وزارت صنعت و س��ازمان برنامه بودجه 
براي س��رمايه درگردش، بازسازي، نوسازي و تكميل 
طرح هاي نيمه تمام انجام ش��د و طبق دس��تور وزير 
صنعت سرمايه در گردش صنعت پوشاك در اولويت 
كار اس��ت و عمليات اجرايي در حال انجام است كه به 

زودي اجرايي مي شود.
محرابي گفت: بعد از 5 كميس��يون تشكيل شده قرار 
بود 10 بند براي اجرا به قانون تبديل شود كه نيازمند 
همكاري بيشتر مجلس هس��تيم. او افزود: با توجه به 
اينكه از اول تير ماه 97 ممنوعيت واردات پوش��اك در 
دستور قرار گرفته اس��ت، واردات پوشاك اكنون به 4 
ميليون دلار كاهش يافته اس��ت، اما صادرات ما از 37 
ميليون دلار در 9 ماهه اول س��ال قب��ل، اكنون به 48 
ميليون دلار رسيده كه در حوزه صادرات 56 درصد رشد 
داشته است. محرابي گفت: با پيگيري هاي انجام شده در 

وزارت صنعت، معدن و تجارت كارگروهي در مجلس 
تشكيل شد و براي حمايت از توليد به يك جمع بندي 
اساسي رسيده ايم. نرخ بهره بانكي، سهم بيمه كارفرما و 
ماليات بر ارزش افزوده در كارگروه بررسي شد. اصلاح 
نظام تعرفه اي مرتب رصد مي شود و تعرفه ها بر اساس 
زنجيره توليد اصلاح مي ش��ود و ارتب��اط تنگاتنگ با 
تشكل ها براي اعمال تعرفه انجام مي شود. او افزود: با 
توجه به اينكه حمايت از صنعت نساجي و توليد يك 
بحث فرادستگاهي است، پيگيري تامين مواد اوليه انجام 
شده تا با همكاري و هماهنگي ساير دستگاه ها بتوانيم به 

تحول بزرگ در صنعت نساجي برسيم.
محرابي گفت: ماشين آلات در گمرك نمانده است و با 
تعهدات در صنايع مختلف نصب هم شده و مشغول كار 
هستند، اما براي ماشين آلات صنعت نساجي منتظر 
مصوبه هيئت دولت هس��تيم كه يا ماب��ه التفاوت در 
گمرك پرداخت شود يا معاف شوند. مديركل صنايع 
نساجي و پوشاك وزارت صمت افزود: موضوع قيمت 
و تامين مواد اوليه در كل صنعت نساجي و پوشاك هر 
هفته نظارت و رصد مي شود. با توجه به شرايط خاص 
اقتصادي پيش آمده و فروش نقدي پارچه و منسوجات، 
س��رمايه درگردش با اولويت پوشاك در وزارت صمت 
درحال پيگيري و اجرايي شدن است. او در ادامه گفت: 
در جلس��ه اي كه با مديران تشكل ها داشتيم موضوع 
كالا هاي نهايي از طريق منطقه آزاد حل شده است و ما 
با ورود پوشاك، كيف و كفش از مناطق آزاد مخالفت 
كرده اي��م. محرابي گفت: با اب��لاغ وزير ضوابطي براي 
بازرگان و توليد كننده در نظر گرفته ش��ده و بر اساس 

چارچوب ثبت س��فارش ها بايد انجام شود. مديركل 
صنايع نساجي و پوشاك وزارت صنعت با اعلام اينكه از 
اول هفته جاري عمليات مبارزه با قاچاق پوشاك شروع 
شده و بابرند هايي قاچاق پوش��اك برخورد مي شود، 
افزود: كارگروهي براي ثبت برند ها نيز از شنبه آينده 

فعال مي شود.

   بي رونق شدن پوشاك قاچاق 
از س��ويي ديگ��ر، ناي��ب ريي��س اتحادي��ه توليد و 
صادركنندگان نساجي و پوشاك نيز در همين برنامه، 
با اش��اره به افزايش نرخ ارز و بي رونق ش��دن قاچاق 
گفت: اين اتفاق، فرصتي را براي صنعت پوش��اك به 
وجود آورده اس��ت. بهرام ش��هرياري گفت: صنعت 
پوش��اك هم اكنون، دو مش��كل اصلي دارد؛ نخست 
كمبود نقدينگي و دوم مش��كل تامين م��واد اوليه. 
نايب رييس اتحاديه توليد و صادركنندگان نساجي 
و پوش��اك ضمن انتقاد از نگاه نامناس��ب به صنعت 
پوشاك كشور گفت: مشكل نقدينگي را مي توان و بايد 
با تسهيلات بانكي كم بهره )كمتر از 10 درصد( حل 
كرد و اميدواريم كه اين اتفاق بيفتد و باز دچار فرصت 
س��وزي نشويم و مشكل مواد اوليه هم بر مي گردد به 
موضوع تخصيص ارز كه اميد داري��م زودتر ارز لازم 
تخصيص ياب��د و يا اينكه قبول كنند اين اتفاق بدون 
انتقال ارز انجام بگي��رد. نايب رييس اتحاديه توليد و 
صادركنندگان نساجي و پوشاك از اينكه ماشين آلاتي 
كه با اعتبارات اسنادي از خارج خريداري شده است 
ماه ها در گمركات معطل مانده است گله كرد و گفت: 

اينكه اين ماشين آلات كه مورد نياز كارخانجات است 
ماه ها خاك بخورد پذيرفتني نيس��ت و همين گونه 
موارد موجب فرصت س��وزي مي ش��ود. شهرياري با 
بيان اينكه مزيت صنعت پوشاك ما قدمت 100 ساله 
آن است گفت: اميدواريم آن 10 بندي كه نمايندگان 
مجلس شوراي اسلامي در حمايت از صنعت پوشاك 

تهيه و تدوين كرده اند زودتر اجرايي شود. 
سعيد باستاني، عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس 
شوراي اسلامي نيز با تاييد سخنان شهرياري گفت: با 
مطالعه همه جانبه و مراجعه به توليدكنندگان در اقصي 
نقاط كشور و بررسي مش��كلات و ... كه يكسال طول 
كشيد طرحي در خصوص صنعت پوشاك در 10 بند 
تهيه و به دولت ارس��ال شد، اما تاكنون هيچ خبري از 
توجه به آن و اجرايي شدنش نشده است و با پيگيري ها 
مشخص شد كه نامه ارسالي از دفتر رييس جمهوري به 
دفتر معاونت اجرايي آن رفته و آنجا بايكوت شده است. 

باستاني با اشاره به اينكه 10 بند تهيه شده، قانون نبوده 
كه لازم الاجرا باش��د گفت: اين 10 بند با اين هدف به 
دولت داده شد كه در بودجه آن را بگنجاند و به ما بدهد 
كه اين اتفاق نيفتاد و ما بدين وسيله يك خوراك آماده 
اجرا در اختيار دولت قرار داده ايم . اين نماينده مجلس 
شوراي اس��لامي از اينكه به هر حال جلو ورود قاچاق 
پوشاك گرفته شده، ابراز خشنودي كرد و افزود: اينكه 
جلوي واردات پوشاك گرفته شده فرصت خوبي است 
براي صنعت پوشاك كه خودش را نشان دهد، هم اكنون 
ش��رايط خوبي براي رقابت با رقباي خارجي )تركيه و 
چين( فراهم ش��ده و هيچ كجاي دنيا كارگري با 100 
دلار در ماه كار نمي كند و از مزيت هاي اينچنيني كشور 
بايد استفاده كرد. باس��تاني همچنين از اينكه وزارت 
صنعت شركت هاي بازرگاني را از چرخه واردات حذف 
كرده است انتقاد كرد كه در پاسخ خانم محرابي حذف 

شركت هاي بازرگاني را درست نداست.

نايب رييس كميسيون كشاورزي اتاق بازرگاني ايران با 
بيان اينكه نبايد در مورد واردات و توزيع گوشت، آدرس 
غلط داد، گفت: گوش��ت بعد از ترخيص از گمرك، در 
اختيار واردكنندگان نيست. فرهاد آگاهي در گفت وگو 
با خبرگزاري مهر، در خصوص نقش واردكنندگان در 
فروش گوشت قرمز به مردم گفت: واردكنندگان گوشت 
قرمز، تنه��ا در يك بخش از چرخه بازار اين كالا ايفاي 
نقش مي كنند و آن، تامين گوشت از خارج كشور است و 

از زماني كه كالا وارد گمركات كشور مي شود، گوشت ها 
از اختيار واردكنندگان خارج ش��ده و در اختيار دولت 
قرار مي گيرد. او با اشاره به اينكه برخي مديران دولتي 
عادت به انكار خطاهاي محاسباتي سازمان زير مجموعه 
خود دارند، افزود: پي��كان انتقادات در خصوص ايجاد 
صف هاي خريد، تحريك تقاضا و غيره را نبايد به سمت 
واردكنندگان گوشت نشانه رفت و با ارايه آدرس هاي 
اشتباه، ذهن ها را گمراه كرد. واردكنندگان هيچ نقشي 

در توزيع گوشت قرمز ندارند و دولت راسا بر اساس همان 
ش��بكه توزيع خود، اقدام به برنامه ريزي براي عرضه و 
فروش گوشت ها مي كند.آگاهي با انتقاد از شيوه توزيع 
گوشت ها، تصريح كرد: برنامه ريزي هايي كه در خصوص 
شيوه توزيع گوش��ت ها در دولت وجود دارد، نشان از 
آن داش��ت كه تصميم گيران در اين خصوص، بر بازار 
و شبكه توزيع اشرافيت كارشناسي ندارند و انتقادات 
متعددي به شيوه توزيع گوشت وجود دارد؛ اما متاسفانه 
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قالي بافان بيمه مي شوند
شاتا| رييس مركز ملي فرش ايران از اختصاص يك 
هزار و 892 ميليارد تومان به بيمه قالي بافان و شاغلان 
صنايع دستي شناسه دار خبر داد. فرشته دست پاك 
درباره آخرين وضعيت بيمه قالي بافان و ش��اغلان 
صنايع دستي گفت: بر اس��اس مصوبه كميسيون 
تلفيق بودجه سال 98 مجلس شوراي اسلامي، يك 
هزار و 892 ميليارد تومان براي بيمه ش��اغلين اين 
حوزه اختصاص يافت كه مي تواند حدود800 هزار 

نفر را تحت پوشش بيمه تامين اجتماعي قرار دهد.
او افزود: اين در حالي است كه رقم اختصاصي به بيمه 
قالي بافان و ش��اغلين حوزه صنايع دستي در سال 
گذشته 776 ميليارد تومان بود كه حدود 260 هزار 
نفر فعالان اين حوزه را تحت پوشش قرار داد. به گفته 
دست پاك اين افزايش چشمگير، با تلاش مركز ملي 
فرش ايران و همراهي فراكسيون فرش و صنايع دستي 
و كميسيون هاي اقتصادي، صنايع و معادن و تلفيق 
بودجه سال 98 مجلس ش��وراي اسلامي و سازمان 

برنامه و بودجه به دست آمده است.

انبارها مملو
از لوازم خانگي است

پايگاه خبري اتاق اصناف تهران| رييس اتحاديه 
فروشندگان لوازم خانگي با بيان اينكه انبارها مملو از 
لوازم خانگي است، گفت: هيچ جا عنوان نكرده ام كه 
قيمت لوازم خانگي در سال آينده 40 درصد افزايش 
مي يابد و بازار نيز كش��ش اي��ن افزايش قيمت ها را 
ندارد. محمد طحان پور با اشاره به اظهارنظر اخيرش 
درخصوص قيمت لوازم خانگي گفت: قصد من اين 
نب��ود كه به جامعه اين موض��وع را القا كنم كه لوازم 
خانگي در كشور وجود ندارد، بلكه با توجه به نزديكي 
به پايان سال كارخانه ها بايد عيدي و حقوق پرداخت 
كنند، بنابراين مردم بايد براي پايان سال كالا و لوازم 
خانگي خريداري كنند. رييس اتحاديه فروشندگان 
لوازم خانگي با بيان اينكه در حال حاضر انبارها مملو 
از كالاست، افزود: كمبود لوازم خانگي در كشور وجود 
ندارد، اما م��ردم بايد نياز خود را خريداري كنند.او با 
اش��اره به اينكه قيمت لوازم خانگي به دليل افزايش 
قيمت ارز و مواد اوليه تا حدودي افزايش يافته است، 
ادامه داد: گراني كالا با گرانفروشي تفاوت دارد، كالاها 
گران شده، اما اين موضوع هر ساله با توجه به افزايش 
حقوق و دستمزد قيمت كالاها تا درصدي افزايش 
مي يابد و در اين بخش بايد عنوان كرد كه بازار كشش 
افزايش قيمت را ن��دارد. طحان پور با تاكيد بر اينكه 
هيچ جا عنوان نكرده ام كه قيمت لوازم خانگي سال 
آينده 40 درصد افزايش مي يابد، اظهار كرد: اصناف 
توزيع كننده لوازم خانگي هستند نه توليدكننده، و 
تنها مي تواند سود قانوني به آن اضافه كند، بنابراين 
اگر كارخانه ها يا فروشندگان لوازم خانگي اين كالاها 
را عرضه نكنند، مردم مي توانند به اصناف شكايت كرده 

كه با جديت با آنها برخورد مي شود. 

 كاهش ۲۵ درصدي 
خريد شيريني 

ايسنا| رييس اتحاديه قنادان گفت: در روزهاي اخير 
خريد شيريني 25 درصد نسبت به پنج ماه گذشته 
كاهش داشته اس��ت. رضا امامي با اشاره به آخرين 
وضعيت آرد و ش��كر مورد نياز قنادان در بازار، گفت: 
كمبود و گراني شكر و آرد وجود دارد اما فعلا تصميمي 
براي افزايش قيمت شيريني گرفته نشده است، چون 
با قيمت فعلي مردم توان خري��د ندارند و اگر ما هم 
قيمت را افزايش دهيم عملا فروشي نخواهيم داشت. 
او گفت: حتي جعبه شيريني هم افزايش قيمت داشته 
و به كيلويي 4 هزار تومان رسيده است.  رييس اتحاديه 
قنادان البرز از كاهش 25 درصدي خريد شيريني خبر 
داد و گفت: خريد شيريني نسبت به پنج ماه گذشته 
25 درصد كاهش داش��ته است و مشخص نيست 
وضعيت براي سال جديد به چه صورت باشد. امامي 
در خصوص وضعيت آجيل هم اظهار كرد: شب يلداي 
امس��ال، فروش آجيل نزديك به صفر بود، وضعيت 
قيمت آجيل براي شب عيد و خريد آن اصلًا مشخص 

نيست و براي اعلام قيمت مشخص بسيار زود است.

 ضرورت ايجاد
 شركت سرمايه گذاري اصناف

پايگاه خبري اتاق اصن�اف ايران| نائب رييس 
اتاق اصناف ايران گفت: ايجاد شركت سرمايه گذاري 
اصناف نياز امروز بازار براي اصناف است كه به وسيله 
آن مي توان واحدهاي صنفي را احياء كرد. جلال الدين 
محمدشكريه افزود: تشكيل شركت سرمايه گذاري 
اصناف نياز امروز بازار اس��ت و اصناف در حوزه نظام 
واردات و صادرات، برگزاري نمايشگاه ها، تنظيم بازار 
و اجاره سردخانه هاي بزرگ براي انبار كالاها اصناف 
نياز به داشتن شركت سرمايه گذاري دارند و به دنبال 
اين مساله هستيم تا با سهام اندك بنگاه هاي اقتصادي 
كوچيك در نظام توزيع، توليد و خدمات بتوانند براي 
سرمايه گذاري در اين شركت ورود كنند. او تصريح 
كرد: به عنوان مثال در حال حاضر اگر توليدكننده 
مبلمان و يا صنايع چوب م��ا بخواهد توليدات خود 
را به آس��ياي ميانه يا كش��ور ديگر ص��ادر كند هر 
توليدكننده بايد خود جداگانه به آن كشور سفر كند و 
در خصوص نوع و زمينه هاي قرارداد آن هم به صورت 
صادرات جزئي مذاكره كند در صورتي كه اگر شركت 
سرمايه گذاري ش��كل بگيرد كار گرفتن سفارش از 
بازارهاي هدف به عهده شركت سرمايه گذاري خواهد 
بود و توليدكننده ديگر دغدغه بازار هدف براي فروش 
محصولاتش را نخواهد داشت. او اظهار كرد: شركت 
سرمايه گذاري به توليدكننده اين اطمينان را خواهد 
داد كه نگراني از بابت فروش محصولاتش نداش��ته 
باشد و شركت س��رمايه گذاري مي تواند تسهيلات 
لازم را از دولت براي توليدكننده بگيرد تا ميزان توليد، 
توليدكنندگان بالا برود و با اين كار كمك بزرگي هم 
به توليد كشور و هم اشتغالزايي جوانان خواهد شد و 
همچنين ارزآوري خوبي براي كشور خواهد داشت. 

مديران دولتي به حدي محافظه كار شده اند كه حاضر 
نيستند در لحظات حساس، تصميم گيري هاي سخت 
را انجام دهند. او اف��زود: در بحث تنظيم بازار، با وجود 
تجربيات بسيار ارزشمندي كه در تشكل هاي مرتبط 
شكل گرفته؛ اما ساختار تصميم گيري به گونه اي است 
كه تش��كل هاي تخصصي صرفا نظر مشورتي خود را 
مي توانن��د ارايه كنند و حق مش��اركت در راي گيري 
ندارند؛ بنابراين تنها راي��ي كه براي بخش خصوصي 
وجود دارد، يك راي است كه براي نماينده اتاق بازرگاني 
است؛ اما تش��كل هاي مرتبط به صورت مستقل حق 
راي ندارند. به گفته آگاهي، دولت با شبكه تنظيم بازار 
و توزيع كه به صورت غلط و غير كارشناس��ي تعريف 

شده، گوشت ها را از واردكنندگان تحويل مي گيرد و بر 
اساس تشخيص خود، مسير توزيع را درپيش مي گيرد 
كه عملا غير موثر بوده اس��ت.او، در خصوص احتمال 
سوءاستفاده واردكنندگان گوشت از ارز دولتي اظهار 
كرد: اين موضوع چندان در خصوص واردات گوش��ت 
مصداق ندارد، چرا كه انواع و اقسام سازمان هاي نظارتي 
و عملياتي بر واردكنندگان گوشت قرمز نظارت دارند، 
بطوري كه هم ميزان ارزي كه به واردكنندگان تحويل 
داده شده و هم ميزان گوشتي كه واردكشور كرده اند، 
كاملا روشن، شفاف و قابل بازبيني است، بعلاوه اينكه 
واردكنندگان سپرده هاي سنگيني نزد بانك هاي عامل 

دارند كه احتمال هرگونه تخلف را كاهش مي دهد.



كوتاه از دنياي انرژي

تحريمهاينفتيايالاتمتحدهنفتعليهونزوئلاارزانتريرابرايهندبهارمغانميآورد

هديه تحريم هاي نفتي امريكا براي هند 
گروه انرژي|

هند به دليل وضعيت صنايع پالايشگاهي خود وابستگي 
زيادي به نفت سنگين دارد. از طرف ديگر ايران و ونزوئلا 
دو توليدكننده عمده نفت خام در جهان هس��تند كه 
هر دو در فهرس��ت تحريم هاي اي��الات متحده امريكا 
قرار گرفته اند. اين دو كش��ور از مهره هاي اصلي توليد 
نفت »سنگين« به ش��مار مي روند و اين مساله باعث 
شده است كه ضمن ايجاد اختلال در بازار جهاني نفت 
سنگين، هند به عنوان خريدار عمده اين نوع نفت، بتواند 
دست بالاتري را براي اعمال فشار در كسب معافيت از 
تحريم هاي ايالات متحده داشته باشد. به نظر مي رسد 
كه اين وضعيت، بازار نفت را حداقل در محموله هاي نفت 
سنگين آماده ايجاد توازن جديدي كرده است. از طرفي 
ايران از نظر جغرافيايي نزديك تر از ونزوئلا به هند است 
و انتقال محموله هاي نفتي به دهلي براي ايران ارزان تر 
تمام مي شود. از طرف ديگر، ونزوئلا كه اكنون بازار امريكا 
را به كلي از دست داده است، توجه خود را به بازار تشنه 
آسيا معطوف كرده تا كسري به وجود آمده در صادرات 
خود را جبران كند و هند بهترين بازار نفت س��نگين 
اين كشور محسوب مي شود. بر اساس آخرين خبرها، 
صادرات نفت ونزوئلا به هند افزايش چش��مگيري در 
حدود 66 درصد داشته و ايران نيز در ماه گذشته توانسته 
اس��ت حجم صادرات خود به هند را حفظ كند. به نظر 
مي رسد، آينده بازار نفتي در حال گذر از مرحله اي است 
كه نفت ونزوئلا را رقيب نفتي ايران در هند خواهد كرد. 
اي��ران پس از عربس��تان س��عودي و عراق س��ومين 
صادركننده نفت به هند بوده است و با 540 هزار بشكه 
در روز صادرات نفت، 11 درصد نفت مصرفي اين كشور 
را تأمين مي كرد. ونزوئلا نيز با 340 هزار بش��كه در روز 
صادرات نفت به هند، س��هم 8.3 درصدي از بازار اين 
كش��ور را به خود اختصاص داده بود و در مقام شش��م 
قرار داشت. پس از اعمال تحريم هاي امريكا عليه ايران، 
ايالات متحده معافيت هايي را براي خريد نفت 8 كشور 
از ايران اعطا كرد. تحت اين معافيت ها، هند اجازه پيدا 
كرد حداكثر 300 هزار بش��كه در روز نفت از ايران وارد 
كند كه 260 هزار بشكه كمتر از متوسط وارداتي هند از 
ايران در سال 2018 است. اين در حالي است كه طبق 
آمار كشتيراني كه از س��وي بلومبرگ گردآوري شده 
است، هند در سال 201۷ تقريبا 450 هزار بشكه در روز 

نفت از ايران وارد كرده بود.
با وجود آنكه برخي تحليلگران معتقدند كه بر اساس 
ش��واهد موجود بر بازار نفت كه چند ماهي اس��ت در 
وضعيت اشباع عرضه به سر مي  برد، ايران بيشتر از آنچه 

بطور رسمي اعلام مي شود در حال حاضر صادر كننده 
نفت خود است، اما حداقل روي كاغذ، دهلي نو به رقم 
روزانه 300 هزار بشكه اي واردات نفت خام از ايران اكتفا 
كرده، اما تحريم هاي امريكا عليه ونزوئلا كه ثانويه نيست 
)كشورهاي ديگر را به پيروي از آن ملزم نمي كند(، دست 
هند را باز گذاشت تا واردات خود از اين كشور را افزايش 
داده و خلأ قطع واردات پالايشگاه هاي امريكايي از نفت 
سنگين ونزوئلا را پر كند. بدين ترتيب، پس از از دست 
رفتن بازار ايالات متحده براي ونزوئلا، صادرات نفت اين 

كشور به هند افزايش پيدا كرد.
روز گذشته راشاتودي گزارش داد كه واردات نفت خام 
ونزوئلا توسط هند در نيمه اول فوريه 66 درصد افزايش 
يافت و به 620 هزار بشكه در روز رسيده است. اين آمار 
نشان مي داد هند خريد از اين كشور امريكاي لاتين را 
پس از توقف واردات امريكا از كاراكاس تقويت كرده است.

پالايشگاه هاي هندي »ريلاينس اينداستريز« و »نايارا 
انرژي« عامل اين افزايش واردات هس��تند. همزمان با 
اعلام تحريم هاي ايالات متحده عليه كاراكاس، ونزوئلا 
مانوئل كوودو، وزير نفت خود را به هند فرس��تاد تا اين 
پالايش��گاه ها را براي دو برابر كردن وارداتشان متقاعد 
كند. كوودو در توضيح مباحث مطرح شده در اين سفر 
عنوان كرد: »ما بيش از 300 هزار بشكه نفت در روز به 
خريداران هندي مي فروشيم. ما مي خواهيم اين مقدار 

را دو برابر كنيم«.
دو سوپرنفتكش در اواخر روز دوشنبه، پايانه جوز ونزوئلا 
را با محموله هاي نفتي به سمت بنادر هندي ترك كردند. 
اين كشور امريكاي لاتين كه بر روي بزرگ ترين منابع 
نفت خام جهان ق��رار دارد، از زمان اعمال تحريم هاي 
امريكا عليه شركت نفت دولتي ونزوئلا تمركزش را بر 
دومين مصرف كننده بزرگ نفت خود قرار داده است.

دونالد ترامپ در 28 ژانويه تحريم هايي را با هدف قطع 
حمايت مال��ي براي نيكلاس م��ادورو، رييس جمهور 
ونزوئلا وضع كرد. در نتيجه اين تحريم ها صادرات نفت 
خام ونزوئلا در نيمه اول فوريه به 1.12 ميليون بشكه در 
روز كاهش يافت كه 9.2 درصد نسبت به زمان مشابه 
در ژانويه كمتر بود. ونزوئلا قبل از تحريم ها روزانه 1.4 

ميليون بشكه نفت صادر مي كرد.
به گزارش »تعادل«، هند يكي از كش��ورهاي در حال 
توسعه با تركيبي از اقتصاد بازار آزاد و اقتصاد دولتي است. 
اين كشور در سال 2018 هفتمين اقتصاد دنيا بر اساس 
GDP و س��ومين اقتصاد دنيا بر اساس برابري قدرت 
خريد بوده است. بر اساس سرانه GDP نيز هند در سال 
2018 كشور صد و سي و نهم دنيا و بر اساس سرانه قدرت 

خريد، صد و بيس��ت و دوم دنيا بوده است. رشد كنوني 
اقتصاد دومين كش��ور پرجمعيت جهان با ۷.2 درصد 
رشد يكي از سريع ترين رشدهاي اقتصادي دنيا محسوب 
مي شود.بر اساس گزارش آژانس بين المللي انرژي، ميزان 
مصرف انرژي هند در سال 2015 برابر 11 ميليون بشكه 
در روز بوده است. بيشتر مصارف انرژي هندوستان را به 
ترتيب زغال س��نگ، نفت و منابع زيستي )در مناطق 
كم برخوردار و به صورت سنتي( تأمين مي كند. طبق 
تازه ترين آمار تردينگ اكونوميكس، هند در روز به ميزان 
٧٢٨ هزار بشكه نفت خام توليد مي كند و اين در حالي 

است كه حدود 4 ميليون و ٤٠٠ هزار بشكه وارد مي كند 
كه دهلي را در رتبه سوم بزرگ ترين مصرف كنندگان 
نفت جهان و در رتبه چهارم بزرگ ترين واردكنندگان 
اين حامل انرژي قرار داده اس��ت. مصرف زغال سنگ 
هندوستان نيز برابر روزانه 5 ميليون بشكه معادل نفت 

خام است كه 2.3 ميليون بشكه از آن وارد مي شود. 
ظرفيت پالايش��ي هند نيز برابر 4.۷ ميليون بشكه در 
روز )٢.١ برابر ايران( است. بر اساس آخرين آمار انرژي 
ورلد، هندوستان تا س��ال ٢٠٢٢ ميلادي بزرگ ترين 
مصرف كننده نفت سنگين دنيا مي شود كه با توجه به 

اينكه عمده نفت توليدي ايران و ونزوئلا نفت سنگين 
اس��ت و از طرفي نياز كشور هند به نفت سنگين رو به 
فزوني اس��ت، اجتناب دهلي از نفت تهران و كاراكاس 
دور از انتظار به نظر مي رسد.آماري قطعي در خصوص 
تخفيف هاي احتمالي ونزوئلا و اي��ران در فروش نفت 
به هندوستان تاكنون منتشر نش��ده است، اما به نظر 
مي رسد كه 2 توليد كننده نفت خام بزرگ اوپك در حال 
طي كردن مسيري هستند كه آنها را در آينده تبديل 
شدن به دو رقيب كسب سهم بيشتر بازار بزرگ انرژي 

هند مي كند.
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 صادرات نفت ايران
بيشتر از حد انتظار

تس�نيم| به گزارش رويترز، ص��ادرات نفت خام 
ايران در ژانويه بالاتر از حد انتظار بود و حداقل در ماه 
جاري ثابت باقي مي ماند. برخي مشتريان به خاطر 
معافيت هايي كه امريكا اعطا كرده، خريد از ايران را 

افزايش داده اند.
ميانگين ارسال محموله هاي نفتي در فوريه 1.25 
ميليون بشكه در روز بود، ولي در ژانويه كمي كمتر 
از اين مقدار و بين 1.1 و 1.3 ميليون بش��كه در روز 
بود. اين ميزان صادرات نفت توس��ط ايران بالاتر از 
حد انتظار اس��ت.نرخ بالاي صادرات نفت ايران بر 
قيمت نفت و هدف جهاني كاهش توليد در 2019 
به رهبري اوپك تأثير مي گذارد. ايران كه عضو اوپك 
است، از توافق كاهش توليد معاف شده است.افزايش 
صادرات جمهوري اس��لامي ممكن است امريكا را 
وادار كند جريان نفت را مهار سازد. اين كار ريسك 
افزايش قيمت نفت را بالا مي برد چون واشنگتن در 
حال مهار صادرات نفت ونزوئلا هم هست.صادرات 
ايران از زمان اجرايي شدن تحريم ها عليه اين كشور 
در ماه نوامبر نامشخص است. در حالي كه بسياري 
عقيده دارند صادرات ايران كاهش يافته، جريان نفت 
آمار متفاوتي را نشان مي دهد و اين اختلاف آنقدر 
هست كه بر قيمت نفت تأثير بگذارد.يك منبع كه 
صادرات ايران را دنبال مي كند، گفت كه در ده روز 
اول فوريه صادرات ايران بيشتر از 1.1 ميليون بشكه 

در روز بوده و روي يك روند افزايشي قرار دارد.

 افزايش بهاي برق و گاز 
در سال آينده

ايس�نا| نمايندگان مجل��س در مصوبه اي مقرر 
كردند در سال 98 ماهانه 300 تومان از واحدهاي 
مس��كوني و 1000 توم��ان از واحده��اي تجاري 

مشترك برق و گاز براي بيمه خسارات اخذ شود.
نمايندگان مجلس در جلس��ه علني صبح ديروز 
مجلس بن��د ز تبصره 6 لايحه بودجه را به تصويب 
رساندند كه براس��اس آن مطابق ماده )12( قانون 
الحاق برخي مواد به قانون تنظيم بخشي از مقررات 
مالي دول��ت )2( به هر يك از وزارتخانه هاي نفت و 
نيرو از طريق شركت هاي تابعه ذي ربط اجازه داده 
مي شود ماهانه از هر واحد مسكوني مشتركان گاز 
مبلغ دو هزار )2000( ريال، از هر واحد مس��كوني 
مشتركان برق مبلغ يك هزار )1000( ريال و از هر 
يك از واحدهاي تجاري مشتركان گاز و برق مبلغ 
ده هزار )10.000( ريال أخذ و به حس��اب درآمد 
عمومي موضوع رديف هاي 160185 و 160186 
جدول ش��ماره )5( اين قانون نزد خزانه داري كل 
كشور واريز كنند. براي مشتركان روستايي، مبالغ 
فوق الذكر معادل پنجاه  درصد )50%( است. وجوه 

فوق، مشمول ماليات به نرخ صفر است.

شانا| مديرعامل شركت نفت خزر از تداوم مذاكرات 
ايران و آذربايجان در زمينه استفاده از ظرفيت هاي 
هيدروكرب��وري درياي خ��زر خب��ر داد و گفت: به 
اين منظور كميته هاي مش��تركي مشغول فعاليت 

هستند.
عل��ي اصولي با بي��ان اين مطلب افزود: ب��ا توجه به 
توافق روساي جمهور پنج كشور حوزه درياي خزر و 
همچنين امضاي تفاهم نامه روساي جمهوري ايران 
و آذربايجان، هم اكنون در كنار س��اير مذاكرات، در 
حال پيگيري تفاهم نامه همكاري هاي نفتي و گازي 
با كشور آذربايجان هس��تيم و به اين منظور جلسه  

مشتركي نيز در همين ماه برگزار خواهد شد.
وي درباره روند پيشروي مذاكرات دو طرف گفت: به 
هر حال نخستين باري است كه دو كشور مي خواهند 
در بلوكي كه صددرصد متعلق به هيچ كدام نيست، 
فعاليت كنند و كار ب��ا پيچيدگي هاي زيادي همراه 
است، ضمن اينكه شرايط جهاني بازار نفت هم بطور 
طبيعي، فعاليت هاي توسعه اي در آب هاي عميق را 
تحت تاثير قرار داده، به ويژه درياي خزر كه حوزه اي 

خاص و محصور است.
اصولي با بيان اينكه ايران در مذاكرات از مزيت هايي 
برخ��وردار اس��ت، توضيح داد: يك مزي��ت، نيروي 
متخصص ايران اس��ت ك��ه به اعتقاد كارشناس��ان 
ش��ركت س��وكار، از نقاط قابل اتكاي كشورمان در 
فعاليت هاي نفتي درياي خزر اس��ت. كارشناس��ان 
شركت س��وكار گمان مي كردند متخصصان ايراني 
به دليل تحريم ه��اي بين المللي، در بخش آب هاي 
عمي��ق از تجربه بالايي برخوردار نيس��تند، اما پس 
از جلس��اتي كه با كارشناسان و متخصصان شركت 
نفت خزر داشتند روي اين مزيت ايران تاكيد كردند.

وي گفت: با توجه به وج��ود ذخاير هيدروكربوري 
در خزر، در ص��ورت تغيير مطل��وب قيمت جهاني 

نفت و امكان پذير شدن مشاركت با سرمايه گذاران 
خارجي، توليد نفت در خزر نه تنها از حيث سياسي 
و ژئوپليتيك��ي حائز اهميت اس��ت، بلك��ه توجيه 

اقتصادي هم خواهد داشت.
مديرعامل ش��ركت نفت خ��زر درب��اره اثرپذيري 
فعاليت هاي اين ش��ركت از تحريم ه��ا عنوان كرد: 
طبيعي اس��ت در چنين شرايطي شركت نفت خزر 
هم همچون ساير بخش ها با كندي فعاليت ها روبرو 
شده و توسعه ميدان ها فعلا در اولويت نيست، البته 
اين تصميم لزوما ناش��ي از كم رنگ ش��دن حضور 
ش��ركت هاي خارجي ي��ا موانع پي��ش روي برجام 
نيس��ت؛ سياس��ت فعلي ش��ركت ملي نفت ايران 
در ش��رايط كنوني بر اين مبناس��ت و م��ا نيز تابع 

سياست هاي كلان صنعت نفت هستيم.
اصولي اين سياست را در ش��رايط كنوني، سياست 
درس��تي خواند و اف��زود: صنعت نفت م��ا با وجود 
برخ��ورداري از ذخاير فراوان در جنوب كش��ور كه 
سبقه صدساله در برداش��ت از آن دارد و با توجه به 
هزينه و ريس��ك حداقلي كار در اين بخش، بديهي 
است بر ميدان هاي جنوبي اعم از خشكي و دريايي 
تمركز كند. توسعه ساختارهاي ميدان هاي نفتي در 
خزر با توجه به ضرورت اس��تفاده از تكنولوژي هاي 
پيش��رفته، در صورت مش��اركت و جذب سرمايه و 
فناوري خارجي مقرون به صرف��ه خواهد بود، اما با 
اين حال ما به اقدامات، مذاكرات و برنامه ريزي هاي 
خود ادامه مي دهيم تا هر زماني كه سياست توسعه 
در دستور كار قرار گرفت، مقدمات كار براي شروع 

فعاليت ها فراهم باشد.
مديرعامل ش��ركت نفت خزر در عي��ن حال يادآور 
ش��د: فعاليت هاي نفت خزر به قراردادهاي سياسي 
و بين المللي گره نخورده اس��ت، ام��ا هنر مديريت 
اين اس��ت كه بتواند از مولفه هاي سياسي، امنيتي، 

بين المللي و فرصت ه��اي ديپلماتيكي كه مقامات 
سياسي براي كشور ايجاد مي كنند حداكثر استفاده 
را بب��رد. ما نيز پس از برجام به دنب��ال اين بوديم تا 
از همكاري با ش��ركت هاي بين المللي در راس��تاي 
تحقق اهداف مان يعني به كارگيري فناوري نوين و 
افزايش بهره وري استفاده كنيم، اما اين به آن معنا 
نيست كه فعاليت هاي مان را به قراردادهاي سياسي 

و بين المللي محدوده كرده  باشيم.
اصول��ي ادام��ه داد: ايران در س��ال 1391 و در اوج 
تحري��م و محدوديت ه��اي بين الملل��ي و صرف��ا با 
ات��كا ب��ه توانمندي ه��اي داخل��ي و بهره گيري از 
ظرفيت هاي نيروي انساني و لجستيكي، موفق شد 
براي نخستين بار بدون حضور شركت هاي خارجي، 

با اكتشاف در درياي خزر به نفت برسد. 
اي��ن اتفاق دوب��اره در س��ال 1393 يعن��ي قبل از 
اج��راي برجام نيز تكرار ش��د، به اين ص��ورت كه با 
حفاري موفق دومين چاه اكتشافي، اكتشاف قبلي 
نفت در خزر تاييد ش��د. ما تنها در يكي از لايه هاي 
ميدان س��ردارجنگل حداقل 2 ميليارد بشكه نفت 
ذخيره درجا داريم كه 500 ميليون بش��كه آن قابل 

استحصال است.
اصولي در ادامه، در پاسخ به اين سوال كه آيا برنامه 
اورهال سكوي اميركبير هم در قالب توسعه ميدان 
دنبال مي ش��ود؟، عنوان كرد: تصميم شركت ملي 
نف��ت ايران بر اين اس��ت. البته از آنجا كه س��كو در 
پايانه نكا س��اخته شده، اورهال س��كو در اين پايانه 
امكان پذير است، اما با توجه به استفاده از تجهيزات 
پيشرفته در ساخت اين سكوي عظيم 15 هزار تني، 
براي تعميرات به تامين برخ��ي تجهيزات از خارج 
كشور نياز خواهيم داشت. در عين حال، به فراخور 
امكانات موجود، مشغول به روزرساني ناوگان دريايي 

شركت هستيم. 

مديرعاملشركتنفتخزرعنوانكرد
ادامهمذاكراتتهران-باكودرزمينهنفتخزر

  با وجود آنكه برخي تحليلگران معتقدند كه بر اس�اس شواهد موجود بر بازار نفت كه چند ماهي است در وضعيت اشباع عرضه به سر مي  برد، 
ايران بيشتر از آنچه بطور رسمي اعلام مي شود در حال حاضر صادر كننده نفت خود است، اما حداقل روي كاغذ، دهلي نو به رقم روزانه 300هزار 
بش�كه اي واردات نفت خام از ايران اكتفا كرده، اما تحريم هاي امريكا عليه ونزوئلا كه ثانويه نيس�ت )كش�ورهاي ديگر را به پيروي از آن ملزم 
نمي كند(، دست هند را باز گذاشت تا واردات خود از اين كشور را افزايش داده و خلأ قطع واردات پالايشگاه هاي امريكايي از نفت سنگين ونزوئلا 

را پر كند. بدين ترتيب، پس از از دست رفتن بازار ايالات متحده براي ونزوئلا، صادرات نفت اين كشور به هند افزايش پيدا كرد.

برش
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بحران ونزوئلا و نظريه مدرن پولي

موافقان و مخالفان خارجي مادورو در برابر يكديگر ايستاده اند

مشكل ونزوئلا  بدهي بالاي  خارجي به دلار است

منافع اقتصادي، عامل نقش آفريني خارجي در ونزوئلا

آلن براون|
ترجمه: احمد سيف|

پس از اينكه الكساندريا اكازيو كورتز در مصاحبه اي 
گفت وقتي درباره چگونگي تأمي��ن مالي »نيو ديل 
سبز« مي انديش��يم، »نظريه مدرن پولي بايد بخش 
مهم تري از مباحثات ما باش��د«، اين نظريه بيش��تر 
موردتوجه رسانه ها قرار گرفت. براساس نظريه مدرن 
پولي دولت مي تواند بدون اينكه نگران كسري باشد 
هر مقداري كه لازم است هزينه كند. كارشناس نظريه 
مدرن پولي و مشاور برني ساندرز، پروفسور استفاني 
كلتون مي گويد وقتي دولت به هزينه كردن دس��ت 
مي زند خل��ق پول مي كند. محدودي��ت واقعي روي 
اين هزينه ها، نه س��قف مصنوعي ميزان بدهي، بلكه 
كمبود كار و مواد لازم براي انجام كار است كه موجب 
بالارفتن سطح عمومي قيمت ها مي شود. تنها موقعي 
كه به اين محدوديت واقعي مي رس��يم در آن صورت 
لازم است با ماليات بخشي از پول را پس بگيريم، ولي 
حتي دراين موقع هم هدف يافتن امكاناتي براي تأمين 
مالي پروژه هاي دولتي نيست. درعوض، در اقتصادي 
كه براي اس��تفاده از همه پول موج��ود منابع لازم را 

دراختيار ندارد، لازم است عرضه پول را كم تر كنيم.
همانطور كه انتظار مي رفت، منتقدان اين نظريه هم 
بيكار ننشسته اند و روندي را كه موجب تأييد نظريه 
م��درن پولي مي ش��ود »ه��راس آور«  و »جوكي كه 
خنده دار نيست« خواندند. در پستي كه در اول فوريه 
در ديلي ركنينگ منتش��ر ش��د، بريان ماهر تصوير 
سياهي از سال 2020 به دست داد كه برني ساندرز به 
رياست جمهوري انتخاب مي شود و مي كوشد براساس 
نظريه مدرن پولي »سياست افزودن بر عرضه پول به 
نفع م��ردم« را اجرا كند. او، ب��راي رد اين ديدگاه كه 
دولت براي حل مشكلات اقتصادي مي تواند به سهولت 
»پول چاپ كند« دورنماي هراس آور ونزوئلا را پيش 
كشيد كه »پول« همه جا هست ولي دست خيلي  ها 
به نيازهاي اوليه زندگي نمي رس��د، قفس��ه مغازه ها 
خالي اس��ت، بيكاري هم 33 درصد است و تورم هم 
پيش بيني مي ش��ود كه تا پايان سال به يك ميليون 

درصد برسد.
بلاگ نوي��س ديگ��ر، آرنول��د كلينگ هم ب��ه تورم 
افسارگسيخته ونزوئلا اشاره كرد و در توصيف نظريه 
مدرن پولي نوش��ت »اين نظر كه دولت به اين دليل 
كه پول چاپ مي كند مي تواند هرمقدار كه لازم دارد 
 هزينه كند … تا زماني كه ديگر نتواند« و ادامه داد: 
» از نظرمن تورم افسارگس��يخته در ونزوئلا نش��ان 
مي دهد كه وقتي كشوري به جايي مي رسد كه ديگر 
نمي تواند چه پيش خواهد آمد. دركشور اشتغال كامل 
نداريم ولي دولت ظاهراً نمي تواند با هزينه بيشتر خود 
را از اين مخمصه رها كند. كسي بايد ازمدافعان نظريه 

مدرن پولي درباره ونزوئلا سوال كند.«
من كارشناس نظريه مدرن پولي نيستم و در اين جا 
هم نمي خواهم آن را با جزئيات توضيح بدهم )البته 
مي پذيرم كه براساس مقررات موجود دولت نمي تواند 
همزمان با هزينه كردن پول خلق كند ولي بايد بتواند 
اين كار را بكن��د( . درواقع، مدافع��ان تئوري مدرن 
پولي به اين مشكل واقفند ولي اين امر موضوع مقاله 

ديگري بايد باشد.
آن چه مي خواهم در اين مقاله بحث كنم مقوله تورم 
افسارگسيخته است ولي چرا تورم افسارگسيخته در 
ونزوئلا و افزودن بر عرضه پول براي مردم دو موضوع 

كاملًا متفاوت است.

  تفاوت ونزوئلا در چيست
مش��كل ونزوئلا اين نيست كه دولت پول چاپ كرده 

است تا با آن افراد را استخدام كرده زيرساخت بسازد 
و يا خدمات رفاهي ارايه بدهد و توس��عه اقتصادي را 
بيش��تر كند. اگر اينچنين بود ديگ��ر نرخ بيكاري به 
33 درصد نمي رس��يد كه هم چنان در حال افزايش 
باشد. ونزوئلا مشكلي دارد كه امريكا هيچگاه نداشت 
و نخواهد داش��ت. مشكل ونزوئلا اين است كه بدهي 
سنگيني به دلار امريكا دارد يعني به يك واحد پولي 
كه نمي تواند آن را خودش چاپ كند. وقتي بازار نفت 
– عمده ترين دارايي ونزوئلا – رونق داش��ت ونزوئلا 
مي توانس��ت تعهدات مالي اش را ب��رآورده كند. ولي 
وقتي بهاي نفت س��قوط كرد، دولت به چاپ بوليوار 
دس��ت زد تا با آن در بازارهاي ارزي بين المللي دلار 
بخرد. همين كه س��فته بازان اين ب��ازار بهاي دلار را 
افزايش دادند، چاپ بيش��تر بوليوار ضروري شد و به 
همين دليل پول ملي با كاهش ارزش شديد روبرو شد.

اين همان مشكلي است كه جمهوري وايمار آلمان و 
زيمبابوه – دو نمونه كلاسيك تورم افسارگسيخته – 
داشتند و اغلب هم تا قبل از بروز بحران درونزوئلا، براي 
ساكت كردن كساني كه موافق گسترش فعاليت  هاي 
دولت بودن��د، اين نمونه ه��ا به كار گرفته مي ش��د. 
پروفس��ور مايكل   هادس��ون، اقتصاددان برجس��ته 
كه طرفدار نظري��ه مدرن پولي اس��ت و مقوله تورم 
افسارگس��يخته را هم بطور جدي بررس��ي كرده بر 
اين باور اس��ت كه فاجعه به اي��ن دليل پيش نيامده 
كه دولت براي رونق اقتصاد به چاپ پول دس��ت زده 
اس��ت. برعكس نظرش اين اس��ت كه »ب��ه هر تورم 
افسارگسيخته كه در تاريخ نگاه مي كنيد، به اين دليل 
پيش آمده كه تأمين مالي بدهي خارجي كمر پول ملي 
را شكسته است. مشكل هميشه از آن جا پيش مي آيد 
كه محدوديت  هاي ارزي زمان جنگ مشكل را پيش 

آورده است نه هزينه هاي دولتي.«
ونزوئلا و همه كشورهايي كه بدهي سنگين ارزي دارند 
كشورهايي داراي حق حاكميت نيستند. دولتي كه 
حق حاكميت دارد مي تواند براي بناي زيرساخت  ها و 
توسعه بطور موفقيت آميزي به چاپ پول خود دست 
بزند و اغل��ب هم چنين كرده اند. م��ن در مقاله هاي 
متعدد ب��ا بهره گيري از نمونه ه��اي تاريخي از ژاپن، 
چين، استراليا و كانادا اين موضوع را بررسي كرده ام.

اگرچه ونزوئلا به زبان تكنيكي درگير جنگ نيس��ت 
ولي به دليل حمله يك قدرت خارجي با كمبود جدي 
ارز روبرو شده است. تحريم اقتصادي امريكا چند سالي 
ادامه يافته است كه موجب شده تا ونزوئلا دست كم 20 
ميليارد دلار زيان ببيند. امريكا پس از كودتاي ناموفق 
جورج دبليو بوش عليه رييس جمهور هوگو چاوز در 
2002، بدون اينكه رسماً اعلام كند جنگ با ونزوئلا را 
آغاز كرده و حدود هفت ميليارد دلار از اموال ونزوئلا 

را ضبط كرده است.
چاوز بادراي��ت »انقلاب بوليواري« را در پيش گرفت 
كه شامل رفرم هاي اقتصادي و اجتماعي بود كه بطور 
جدي موجب كاهش فقر و بيسوادي در كشور شد و 
براي ميليون ها تن از شهروندان ونزوئلا سطح زندگي 
و بهداشت را به ش��دت بهبود بخش��يد. اين رفرم ها 
همچنين شامل ملي كردن بخش هاي مهمي از اقتصاد 
كش��ور بود و موجب ش��د تا چاوز به صورت قهرمان 
ميليون ها ش��هروند و هم زمان دش��من اليگارش��ي 

ونزولا دربيايد.
پس از م��رگ چ��اوز در 2013 نيكلاس م��ادورو به 
رياست جمهوري رسيد و وعده داد كه انقلاب بوليواري 
را ادامه خواهد داد. و اخيراً همان گونه كه صدام حسين 
و معمر قذافي پيش از او كرده بودند اعلام كرد كه پس 
از اعمال تحريم هاي اقتصادي ترامپ، ونزوئلا فروش 

نفت به واحدي به غير از دلار را ادامه خواهد داد.

اليوت ابرامز بدنام اخيراً به عنوان نماينده ويژه امريكا 
در ام��ور ونزوئلا منصوب ش��ده اس��ت. ابرامز كه به 
عنوان يك نومحافظه كار )نئوكان( برجس��ته نقش 
نزديكي در كودتاي شكست خورده بوش در ونزوئلا 
در 2002 داشت، از ديد خيلي  ها به خاطر آن چه كه 
در كش��ورهاي امريكاي مركزي انج��ام داد و آن هم 
كتمان قتل عام  ها به دس��ت جوخه هاي مرگ تحت 
حمايت امريكا بود، يك جنايتكار جنگي است. جان 
بولتون، مش��اور امنيت ملي، هم ي��ك نئوكان ديگر 
اس��ت كه مبلّغ تغيير رژيم در ونزوئلا اس��ت. در طي 
كنفرانس مطبوعاتي در 28 ژانويه 2019، وي دفترچه 
يادداشتي در دست داشت كه رويش نوشته شده بود 
»5000 سرباز به كلمبيا«، و البته مي دانيم كه كلمبيا 
هم مرز ونزوئلاست. بدون ترديد جريان اين است كه 
نئوكان ها ب��ر اين عقيده اند كه »كاره��اي ناتمام در 

ونزوئلا دارند.«
بولتون حتي تظاه��ر هم نمي كند كه اي��ن كارها را 
براي استقرار »دموكراسي« مي كنند. او بدون اينكه 
سخنش ابهامي داشته باشد به فاكس نيوز گفت »از 
نظر اقتصادي براي امريكا بس��يار تفاوت مي كند اگر 
كمپاني  هاي نفت امريكاي��ي در منابع نفتي ونزوئلا 
س��رمايه گذاري كرده به توليد بپردازند«. همانطور 
كه نيكسون درباره تاكتيك  هاي امريكا عليه حكومت 
آلنده در شيلي مي گفت هدف تحريم هاي اقتصادي و 
تهديد جنگي زير ضرب گذاشت اقتصاد كشور است.

  نابودي انقلاب بانكي عمومي در ونزوئلا
بعيد نيست كه اين مداخلات براي مساله اي فراتر از 
نفت باش��د كه اخيراً در بازارها بهايش بيشتر پايين 
آمده اس��ت. امريكا ديگر نياز ندارد ت��ا براي افزايش 
عرضه نفت خود كشوري را اشغال كند. همانطور كه 
درعراق و ليبي انجام گرفت، انگيزه ديگر بعيد نيست 
زير ضرب گرفتن انقلاب بانكداري باشد كه رهبران 

ونزوئلا آغاز كرده اند.
بحران بانكي 2010-2009 فساد و ضعف ساختاري 
بانك هاي ونزوئلا را آش��كار ساخت. بعضي از بانك ها 
درگير فعاليت  ه��اي به ش��دت بحث برانگيز بودند و 

ش��ماري ديگر هم سرمايه كافي نداشتند. همچنين 
بانك هايي هم بودند كه به مديران خود وام  هاي كلان 
داده بودند. حتي يكي از س��رمايه گذاران نتوانس��ت 
جواب بدهد پولي كه با آن بانك هايي را خريده بود از 

كجا آورده است.
برخلاف آنچه كه در امريكا اتفاق افتاد دولت به جاي 
اينكه از كيس��ه ماليات دهندگان به كمك بانكداران 
بيايد، دولت ونزوئلا در 2009 هفت بانك را ملي كرد 
كه در كل 12 درصد كل سپرده هاي كشور را داشتند. 
دولت چاوز حداقل 16 بانكدار خاطي را دستگير كرده 
و در 40 مورد ديگر به خاطر فس��اد گسترده دستور 
توقيف صادر شد كه شماري از آنها از كشور فرار كرده 
بودند. تا پاي��ان مارس 2011 از 59 بانك كه درپايان 
نوامبر 2009 وجود داشتند، تنها 37 بانك باقي مانده 
بودند. موسسات دولتي نقش برجسته اي پيداكردند 
بطوري كه تا مارس 2011 ح��دود 35 درصد از كل 
دارايي  هاي بانكي را دراختيار داشتند درحالي كه سهم 

موسسات خارجي تنها 13.2 درصد از دارايي  ها بود.
با وجود س��روصداي مطبوعات، در 2010 چاوز اين 
تصميم ش��جاعانه را گرفت و قانوني گذارند كه برآن 
اساس صنعت بانكداري بخشي از »خدمات عمومي« 
شد. براساس اين قانون 5 درصد از سود خالص بانك ها 
بايد صرف تأمين مالي پروژه هاي ش��وراهاي شهري 
بش��ود كه از سوي ش��وراها و كمونته ها طرح ريزي و 
به نفع آنها اجرا مي ش��ود. دولت ونزوئلا در تخصيص 
اعتبارات به بخش ه��اي داراي ارجحيت هم مداخله 
كرد و بطور روزافزوني حتي در فعاليت  هاي موسسات 
مالي بخش خصوصي هم وارد ش��د. براساس قانون 
حدود نيم��ي از اعتبارات بانك ه��ا در ونزوئلا بايد به 
حوزه هايي چون واحد  هاي كوچك و بخش كشاورزي 

اختصاص يابد.
راشل بوترويد در مقاله اي كه در 2012 تحت عنوان 
»ونزوئلا س��هم اجب��اري بانك ه��ا در فعاليت  هاي 
اجتماعي را افزايش داد ولي درامريكا و اروپا اينچنين 
نمي كنند« متذكر ش��د كه دولت ونزوئلا از بانك ها 
مي خواهد كه دي��ن خود را به جامع��ه پس بدهند. 
مس��كن به صورت يك حق در قانون اساسي درآمد 

و بانك ها موظف ش��دند كه 15 درصد از درآمدهاي 
خود را براي اج��راي اين حق تخصيص دهند. هدف 
اعلام شده برنامه »ماموريت بزرگ در حوزه مسكن« 
اين بود كه قبل از 2019، ساخت 2.7 ميليون واحد 
مسكن رايگان براي خانوارهاي كم درآمد انجام بگيرد. 
هدف ايج��اد يك نظام بانكداري اجتماعي بود كه در 
خدمت توسعه جامعه باشد نه اينكه تنها به اين فكر 
باش��د كه چه گونه ثروت را از كشور زهكشي كند. به 
گفته بوتروي��د، »ونزوئلايي  ها نيك بختند كه دولتي 
دارند كه درمقايسه با راحتي بانكدارها و لابي ايست  ها، 
برايش كيفيت زندگي مردم عمده اس��ت. اگر بحران 
مالي 2009 تنها يك نكته را روش��ن كرده باشد اين 
اس��ت كه نظام س��رمايه داري نمي توان��د خودش را 
تنظي��م كند و اين جاس��ت كه دولت هاي پيش��رو و 
قانون گذاري  هاي ش��ان مطرح مي ش��وند و اهميت 
مي يابند. و اي��ن جا دقيقاً همان جايي اس��ت كه در 
امريكا شاخه پيشرو حزب دموكرات وارد مي شود و چرا 
طرح اوكازيو كورتز درمطبوعات با همان سروصدايي 

روبروشده است كه در ونزوئلا شاهد بوده ايم«.
اصل يكم بخش 8 قانون اساس��ي ب��ه كنگره قدرت 
مي دهد كه عرضه پول ملي را ايجاد كند. كنگره بايد 
از اين قدرت استفاده كند. كار كليدي براي برقراري 
حاكمي��ت ملي مان اين اس��ت كه ح��ق تكثير پول 
مل��ي را بايد از نظام بانكداري تج��اري كه هيچ گونه 
مس��ووليت عمومي – به غير از بيش��ينه كردن سود 
براي س��هام داران خود را به رسميت نمي شناسد – 
پس بگيريم. پول خلق شده از سوي بانك ها با اعتماد 
عمومي و اعتبار ايالات متح��ده، از جمله نظام بيمه 
سپرده ها از سوي دولت فدرال، دسترسي به وام دهي 
فدرال رزرو، و كمك  هاي مالي وقتي كه بانك ها گرفتار 
مالي پيدا مي كنند، تداوم مي يابد. اگر ما مردم از پولي 
حمايت مي كنيم، اين پول بايد از سوي كساني كه از 
سوي مردم آزادانه انتخاب مي شوند، خلق شود و تكاثر 
يابد. اين روزها دولت به كفايت نماينده مردم نيست. 
به همين خاطر در وهله نخست ما بايد دولت را پس 
بگيريم. خوش��بختانه اين دقيقا كاريست كه اكازيو 
كورتز و همكارانش در گنگره مي كوشند انجام بدهند.

بحران سياسي در ونزوئلا اساسا يك مساله داخلي است، 
اما اهميت جهاني دارد. گرچه اهميت ژئوپليتيك ونزوئلا 
در دهه هاي اخير كاهش يافته، اما براي كش��ورهايي 
خاص به دلايل مال��ي، انرژي يا امنيتي همچنان مهم 
اس��ت. برخي از اين كشورها مانند كوبا، روسيه و چين 
ترجيح مي دهند كه رييس جمهوري نيكلاس مادورو در 
قدرت بماند. يك دولت جديد براي مسكو، هاوانا و پكن 
خوشايند نيست چون مي تواند بر ارسال محموله هاي 
نفتي و بازپرداخت وام ها تاثير بگذارد. روسيه و كوبا براي 
حفاظت از منافع خود ب��ه دنبال تثبيت قدرت مادورو 

براي مدت زماني طولاني هستند.
استرتفور در گزارشي كه به واكاوي ريشه هاي تحولات 
اخي��ر در ونزوئلا پرداخت، آورده اس��ت: به رس��ميت 
شناخته شدن خوان گوايدو به عنوان جانشين موقت 
و مش��روع نيكلاس مادورو به عنوان رييس جمهوري 
ونزوئلا از سوي بسياري از كشورهاي جهان مخاطرات 
ب��راي ونزوئلايي ها و همچنين كش��ورهاي ذينفع در 
شرايط كنوني اين كش��ور امريكاي جنوبي را افزايش 
داده است. كشورهايي همچون ايالات متحده، روسيه، 
چين، كوبا، برزيل و كلمبيا به شدت بر سر ماندن و رفتن 
مادورو اختلاف نظر دارند كه عمدتا به مس��ائل مالي و 
اقتصادي مربوط مي ش��ود. هر دو گروه سعي دارند تا 
شرايط در ونزوئلا را مطابق منافع خود پيش ببرند. ايالات 
متحده با تكيه بر فش��ار تحريم ها و تظاهرات مخالفان 
به دنبال بازگردان��دن حمايت چهره هاي اصلي ارتش 
از مادوروس��ت. اما كشورهايي كه با دولت فعلي روابط 
نزديكي دارند، هرچه در توان دارند به كار مي گيرند تا از 

قدرت مادورو محافظت كنند.

  تلاش براي روي كار ماندن مادورو
كوبا كشوري است كه دست كم در كوتاه مدت بيشترين 

انگيزه را براي نگه داشتن مادورو در قدرت دارد. كوبا براي 
محافظت از ثبات سياسي آتي خود به حفظ وضعيت 
موجود در كاراكاس نياز دارد. تغيير تدريجي ش��رايط 
در كوبا از نظام كمونيستي بدون دسترسي به سوخت 
مجاني ونزوئ��لا و محموله هاي نفت خام اين كش��ور 
به شدت دش��وار خواهد شد. كوبا در حال حاضر روزانه 
حدود 50 هزار بشكه سوخت و نفت خام از ونزوئلا وارد 
مي كند كه حدود يك سوم از مصرفش است. تهديد از 
دست دادن اين محموله هاي سوختي در صورت روي 
كار آمدن دولت جديد در كاراكاس كه به دنبال افزايش 
حداكثري درآمد حاصله از صادرات نفت است، براي كوبا 
به شدت جدي به شمار مي رود. كوبا براي در قدرت نگه 
داش��تن مادورو به دارايي هاي نظامي و اطلاعاتي قابل 
توجهي دسترس��ي دارد. در نزديك به دو دهه گذشته 
دولت كوبا به ونزوئ��لا در آموزش نيروهاي نظامي و به 

اشتراك گذاري اطلاعات درباره اهداف داخلي و خارجي 
كمك كرده اس��ت. اگرچه هاوانا به اين باور رسيده كه 
خروج مادورو از قدرت قطعي اس��ت، سعي دارد تا حد 
ممك��ن اين خروج را ب��ه تعويق ان��دازد و براي چنين 
منظوري احتمالا نيروهاي امنيتي بيشتري به ونزوئلا 
اعزام خواهد كرد. با اين حال، كوبا مهره اي كوچك در 
ونزوئلا محسوب مي شود و اگر مهره هاي اصلي تصميم 
به تغيير شرايط بگيرند، قدرت تاثيرگذاري در نتيجه را 

نخواهد داشت.
روسيه هم تمايلي به اينكه مادورو از قدرت بركنار شود، 
ندارد. اپوزيس��يون ونزوئلا توافقنامه هاي بازپرداخت 
وام هاي اعطايي از سوي روسيه و چين با نفت را قانوني 
نمي دانند كه اين يعني دولت جديد احتمالا برنامه هاي 
نفت در برابر وام را به عنوان اصلاحات در بخش انرژي 
حذف خواهد كرد. جداي از احتم��ال لغو بازپرداخت 

وام ها به روسيه در صورت روي كار آمدن دولتي جديد 
در كاراكاس، احتمال به خطر افتادن منافع استراتژيك 
مسكو هم وجود دارد. ونزوئلا از جمله كشورهايي است 
كه براي روسيه در استراتژي جهاني آن مبني بر استفاده 
از درگيري ه��اي جزئي ژئوپولتيك براي تحت فش��ار 
گذاش��تن ايالات متحده اهميت دارد. سقوط مادورو 
براي مسكو به معني از دست دادن متحدي استراتژيك 
در تحت فشار گذاشتن ايالات متحده است و اين يعني، 
ولاديمير پوتين رييس جمهوري روس��يه اقدام براي 
در قدرت نگه داش��تن م��ادورو را در اوليت برنامه هاي 
خود قرار مي دهد. مس��كو احتمالا ب��راي محافظت از 
قدرت مادورو از نيروهاي نظامي اس��تفاده خواهد كرد 
و حتي اين احتمال وجود دارد كه اين نيروهاي نظامي 
را در معامله با واشنگتن بر سر مسائل استراتژيك مورد 
استفاده قرار دهد.  به گزارش ديپلماسي ايراني، در ميان 
همه قدرت هاي خارجي علاقه مند به روي كار ماندن 
مادورو، چين احتمالا بيش از همه از نظر مالي در معرض 
خطر قرار دارد. ونزوئلا همچنان حدود 23 ميليارد دلار 
بازپرداخت وام  هايش را به چين بدهكار است كه آن را 
به  صورت صادرات نفت خام مي پردازد. در حال حاضر، 
بيش از نيمي از توليدات روزانه نفت خام ونزوئلا بطور 
مستقيم براي بازپرداخت وام هاي چيني و روسيه مورد 
استفاده قرار مي گيرد و اين احتمال وجود دارد كه دولت 
جديد در جس��ت وجوي راه هايي براي تقويت درآمد 

دولت از طريق صادرات نفتي، اين توافق ها را لغو كند.

  تلاش ها براي تسريع بركناري مادورو
در مقابل كوبا، روس��يه و چين كه ب��ه دنبال به تعويق 
انداختن پاي��ان كار مادورو هس��تند، برزيل و كلمبيا 
نقش مهمي در تس��ريع عزل م��ادورو از ق��درت ايفا 
مي كنند. منافع برازيليا و بوگوتا در حمايت از اپوزيسيون 

ونزوئلا كاملا عيان است: حكمراني مادورو يك بحران 
ش��ديد مواد غذايي در ونزوئلا ايجاد كرده و ميليون ها 
نف��ر از مردم اي��ن كش��ور را وادار س��اخته در برزيل و 
كلمبيا به دنبال راه حلي براي مش��كلات خود بگردند. 
حمايت ه��اي كاراكاس از فعاليت ه��اي غيرقانوني از 
جمله ستيزه جويي، قاچاق مواد مخدر و استخراج غير 
قانوني از معادن نيز گروه هاي جنايتكار در هر دو كشور را 
تقويت كرده است. بنابراين، همزمان با افزايش فشارهاي 
اعمالي از سوي واشنگتن بر كاراكاس، بوگوتا و براتزيليا 
نيز فشارها بر مادورو را افزايش داده اند. با اين حال، آنها 
نفوذ چندان��ي در كاراكاس ندارند چراكه تقريبا هيچ 
محصول نفتي يا تصفيه شده اي از ونزوئلا وارد نمي كنند 
و باتوجه به اينكه نفوذ بين المللي چنداني هم ندارند، از 
اهرم اعمال تحريم برخوردار نيستند. در نتيجه، در چند 
ماه آتي براي پيشبرد اهداف خود تحت رهبري ايالات 

متحده عمل خواهند كرد.
انتظار مي رود در آينده نزديك شرايط سياسي ونزوئلا 
تغييرات قابل توجهي داشته باشد. مخالفان سعي دارند 
يگان ها و فرماندهان نظامي را به روي گرداني از مادورو 
ترغيب كنند. باتوجه به شرايط كنوني ونزوئلا احتمال 
اينكه مادورو به راحتي از قدرت كناره گيري كند بسيار 
اندك است و انتظار مي رود بركناري او خشونت آميز و با 
آشوب همراه باشد. مادورو تمايلي به ترك قدرت ندارد 
و از متحدان كليدي داخل��ي و خارجي براي به تاخير 
انداختن چنين اتفاقي استفاده مي كند. گفت وگو براي 
مصالحه هم چندان مفيد به نظر نمي رسد. مخالفان براي 
موفقيت در مذاكرات به حمايت چهره هاي مطرح نظامي 
نياز دارند. بدون چنين حمايتي چش��م انداز آغاز يك 
شورش تمام عيار در ونزوئلا تقويت مي شود و احتمال 
رويارويي خش��ونت آميز موافقان و مخالفان خارجي 

مادورو در اين كشور افزايش مي يابد. 
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شكست نتانياهو
 از ورشو تا ويشگراد

تحليلگران رسانه هاي عربي معتقدند كه اگرچه 
نتانياهو و رهبران كش��ورهاي عربي با حضور در 
نشست ورشو اميدوار بودند كه اهداف ضد ايراني 
و فلسطيني خود را پيش برند، اما استقبال سرد 
بسياري از قدرت هاي جهاني از نشست ورشو و رخ 
دادن مسائلي مانند لغو نشست گروه ويشگراد در 
قدس نشان مي دهد كه نتانياهو و همدستان او در 

ماجراجويي هاي خود راه به جايي نخواهند برد.
به گ��زارش ايرنا، س��رانجام پ��س از هياهوهاي 
فراوان، امريكا در تازه تري��ن اقدامات ضد ايراني 
خود نشستي را در پايتخت لهستان برگزار كرد. 
در اين نشس��ت كه محل برگ��زاري آن به مركز 
بحث ها، لابي ها و س��خنراني هاي ي��ك گروه از 
كشورهاي منطقه و امريكا تبديل شد و آنها را به 
مدت 2 روز س��رگرم كرد قدرت هاي بين المللي 
مانند روسيه و چين حضور نيافتند و قدرت هاي 
اروپايي نيز در پايين ترين سطح شركت كردند. 
تنها رژيم صهيونيستي و كشورهاي عرب منطقه 
از اين نشست اس��تقبال كردند تا به گمان خود 
حلقه محاصره ايران را تنگ تر كنند، اما ماحصل 
اين نشست نش��ان داد آنچه بيش از هر چيز در 
اين نشس��ت براي امريكايي ها و صهيونيست ها 
مه��م بود، عادي س��ازي روابط ميان ت��ل آويو و 
دولت هاي عربي بوده است و ايران تنها بهانه اي 
براي اي��ن دورهمي بود. ام��ا رخدادهاي پس از 
اين حادثه به ويژه لغو نشس��ت گروه ويش��گراد 
در قدس كه قرار بود 29 بهمن ماه برگزار ش��ود 
نش��ان داد كه »بنيامين نتانياهو« نخست وزير 
رژيم صهيونيس��تي به اهداف م��ورد نظر خود 
دست نخواهد يافت. نتانياهو با برگزاري نشست 
ويش��گراد اميدوار بود بتواند حمايت كشور هاي 
لهس��تان، اس��لواكي، مجارس��تان و چك را در 
رويارويي ب��ا اتحاديه اروپا به دس��ت آورد و بين 
اروپايي ها درباره 2 مساله پرونده هسته اي ايران و 
صلح با فلسطيني ها شكاف ايجاد كند. اما لهستان 
پس از مواضع نخس��ت وزير و وزير امور خارجه 
رژيم صهيونيس��تي و متهم كردن لهستاني ها 
به همكاري با نازي ها در هولوكاست )سوزاندن 
يهودي��ان در جن��گ جهاني دوم(، در نشس��ت 

ويشگراد شركت نكرد و اين نشست لغو شد.
روزنام��ه »راي الي��وم« چ��اپ لن��دن درب��اره 
ماجراجويي هاي نتانياهو و رهبران كش��ورهاي 
عربي در گزارش��ي به قلم »عبدالباري عطوان« 
نوش��ت: در نشست ورش��و نتانياهو نخست وزير 
رژيم صهيونيستي مانند داماد بود اما نمايندگان 
كشورهاي عربي كه بيشتر وزيران امور خارجه اين 
كشورها بودند تنها سياهي لشگري بودند كه امريكا 
آنان را براي عادي سازي روابط با رژيم صهيونيستي 
و تامين هزينه هاي جنگ افروزي هاي آن به اين 
نشست دعوت كرده بود. نشستن »خالد اليماني« 
وزير امور خارجه دولت مس��تعفي يمن در كنار 
نتانياهو و ش��وخي و لبخند زدن با وي دردناك 
بود. دردناك ت��ر از آن، ديدار »يوس��ف العلوي« 
وزير ام��ور خارجه عم��ان با نخس��ت وزير رژيم 
صهيونيس��تي در برابر دوربين ها بود. زيرا عمان 
درباره بسياري مسائل اختلافي كشورهاي عربي 
موضع بي طرفانه اي را در پيش گرفته بود و به اين 
دليل نزد بسياري از عرب ها از احترام برخوردار بود، 
اما اين ديدار بيانگر آن است كه عمان از مقاومت 
گذشته خود در مقابل رژيم اسراييل عقب نشيني 
كرده است. در شرايطي كه بسياري از مسوولان 
همپيمانان اصلي اروپايي امريكا در ناتو در سطح 
پاييني در اين نشست شركت كرده اند و هنوز هم 
به توافق هسته اي ايران پايبند هستند وزيران امور 
خارجه كشورهاي عربي براي پيوستن به ائتلاف 
جديد ورشو با هدف ماجراجويي عليه ايران شتاب 
كردند. ب��ا توجه به اين موضوع مي توان گفت كه 
نشست ورشو نشس��تي مصيبت بار و بيانگر اوج 
خواري بود و اندك آبروي باقي مانده كشورهاي 
عرب��ي را هم از بين برد. نتانياهو ح��ق دارد كه با 
ش��ادماني توييت كند و با افتخار از ايستادن در 
كنار برادران عرب خود دريك سنگر براي مقابله 
با خطر ايران سخن بگويد. ما اطمينان داريم كه 
خوشحالي او ديري نخواهد پاييد. زيرا آناني كه او 
را به عنوان دوس��ت و رهبر خود انتخاب كردند، 
نماينده ارزش هاي عربي و اسلامي و حتي نماينده 
ملت هاي خود نيستند. به عنوان مثال اينكه خالد 
اليماني ميكرفون خود را در اختيار نتانياهو بگذارد 
تا او با صداي بلند عليه ايران و عرب ها سخن بگويد، 
بزرگ ترين لغزش ديپلماتيك و اخلاقي است، اما 
ملت يمن با وجود همه اختلاف هايي كه ممكن 
است داشته باشند درباره دشمن بودن اسراييل 
جنايتكار كه برادران فلس��طيني آنان را قتل عام 

مي كند، اتفاق نظر دارند. 
عطوان در بخشي از گزارش خود آورد: شام پالوده 
به نان ذلت با نتانياهو و »كوشنر« داماد و مشاور 
ترامپ و »پمپئو« وزير امور خارجه امريكا گواراي 
وجود وزيران امور خارجه كشورهاي عربي باشد. 
بادِ جنگي كه توسط امريكا و اسراييل به سوي آن 
كشيده خواهند شد و هزينه آن را از خون ملت ها 
و نسل هاي كنوني و آينده خود خواهند پرداخت 
و شهرهاي خود را به آوار و چاه هاي نفت خود را 
به انبوه��ي از خاك تبديل خواهند كرد، گواراي 

آنان باشد.
آرزو داشتيم كه دس��ت كم يك وزير كشورهاي 
عربي كه در اين نشست شركت كرد شجاعت آن 
را داش��ت كه ميكروفون را بگيرد و از خطر رژيم 
اس��راييل در منطقه و هزين��ه 7 تريليون دلاري 
جنگ هاي امريكا در عراق، افغانس��تان، سوريه، 
ليبي و يمن وكشته شدن ميليون ها تن به وسيله 
بمب هاي هوشمند و اورانيوم غني شده سخن به 
ميان بياورد. اما ديگر زمان حضور وزيران با شهامت 
در شرايطي كه كشورهاي عربي غرق در پستي ها و 

خواري ها شده اند، سپري شده است.
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معيار شهرداري تهران براي تعديل نيرو در سال جديد

گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري|
استفاده از ناوگان حمل و نقل عمومي به خصوص 
در شهرهاي بزرگ باعث كاهش ترافيك و سهولت 
در رفت و آمد مي شود. استفاده عمومي از اتوبوس، 
مترو، مونوري�ل، بي.آر.تي و در كل هر نوع ناوگان 
حمل و نقل عمومي مي تواند ترافيك ش�هري را 
كاهش داده و باعث كاهش آلودگي هوا ش�ود. اما 
ترويج اس�تفاده از اين نوع وسايل نقليه در ميان 
مردم، همت عمومي در ميان سازمان هايي چون 
شهرداري، پليس راهور و ساير سازمان هاي ذي ربط 
را مي طلبد. موضوع مهم ديگر در اين زمينه نرخ 
كرايه اين نوع وس�ايل تردد است. به خصوص در 
شهري مانند تهران كه وسايل حمل و نقل عمومي 
پاسخگوي نياز شهروندان در اين حوزه نيست و 
ش�هروندان وقتي تصميم دارند از اتوبوس ومترو 
استفاده كنند، بايد فش�ار جمعيت، ايستادن در 
صف هاي طولاني و دير آمدن اتوبوس و قطار را نيز 
به جان بخرند، چنانچه نرخ كرايه ها بيش از انتظار 
باشد طبيعتا باعث روي آوردن مردم به خودروي 

شخصي و تاكسي هاي اينترنتي خواهد شد.

چندي است كه يكي از اعضاي شوراي شهر درباره واقعي 
كردن قيمت بليت مترو صحبت كرده و نرخ واقعي آن را 
10 هزار تومان عنوان مي كند. سيد محمود ميرلوحي، 
عضو كميسيون برنامه و بودجه شوراي شهر معتقد است، 
شهروندان بايد هزينه زندگي در شهر تهران را پرداخت 
كنند. اين صحبت ها در حالي مطرح مي شود كه هر روز 
شرايط اقتصادي بدتر شده و از سوي ديگر خدمات خاصي 
به شهروندان تهراني داده نمي شود كه آنها بخواهند بهاي 
آن را پرداخت كنند. در واقع مردم را به دليل ارزان بودن 
مترو و اتوبوس براي ت��ردد انتخاب مي كنند و حاضرند 
سختي هاي استفاده از آن را به جان بخرند و اگر قرار باشد 
براي تردد روزانه و براي يك مس��ير رفت و برگشت 20 
هزار تومان پرداخت كنند، عملا نصف حقوق خود را بايد 
بابت كرايه تردد هزينه كنند؛ در اين صورت تاكسي گزينه 
بهتري نسبت به مترو خواهد بود.صحبت هاي اينچنيني 
كه از س��وي تريبون هاي رسمي ش��وراي شهر مطرح 
مي شود فقط باعث ايجاد نگراني بيشتر شهروندان شده و بر 
نارضايتي ها دامن مي زند. بنابراين تعيين نرخ كرايه وسايل 
حمل و نقل عمومي موضوع بسيار مهمي است كه با اقتصاد 
شهر و شهروندان ارتباط دارد و از مسوولان شهري انتظار 

مي رود تا در تعيين اين نرخ دقت بسياري به كار برند.

   تعيين نرخ كرايه پايين تر از نرخ تورم
به گزارش »تعادل«، هفته گذش��ته معاون حمل ونقل 
ترافيك ش��هرداري تهران از ارايه پيشنهاد تعيين نرخ 
كرايه وس��ايل حمل ونقل عمومي در سال ۹۸ كمتر از 
نرخ تورم رسمي كشور خبرداد. محسن پور سيدآقايي در 
مورد سياستگذاري افزايش نرخ كرايه وسايل حمل و نقل 
عمومي در سال آينده، گفت: براي اولين بار رقم مشخصي را 
براي افزايش نرخ كرايه پيشنهاد نداديم و به دليل مشكلات 
اقتصادي حاكم بر جامعه پيشنهاد شد تا شورا به شهرداري 
اجازه دهد كمتر از نرخ تورم رس��مي كشور نرخ كرايه را 
افزايش دهد. بر اس��اس اين پيشنهاد بايد تا پايان سال و 
زمان اعلام رسمي نرخ تورم صبر كنيم تا نرخ تورم اعلام 

شود و بر اساس آن نرخ كرايه ها تعيين شود.
به گفته پورس��يدآقايي اين مهم در راستاي حمايت از 
شهروندان بوده اس��ت: »اين تصميم در حالي است كه 
به دليل نوسانات بازار ارز، شاهد افزايش قيمت قطعات 
مترو و اتوبوس هس��تيم چراكه عموما تأمين تجهيزات 
مترو و اتوبوس از خارج كشور انجام شده كه خريد ارزي 
است، اما با اين حال نمي توانيم به دليل مشكلات مالي در 
جامعه، نسبت به افزايش نرخ كرايه ها اقدام كنيم و طبيعتا 
از آنجايي كه دولت نيز كمك چنداني به سيستم حمل 
و نقل ندارد، شهرداري مازاد هزينه ها را تقبل مي كند.«  
پورسيدآقايي در مورد گلايه رانندگان تاكسي در پي عدم 

افزايش نرخ كرايه نيز گفت: شهرداري تهران قطعا در قالب 
بسته هاي حمايتي بخشي از هزينه هاي رانندگان تاكسي 
را جبران مي كند اما دقت داش��ته باشيد كه نمي توانيم 
در اين اوضاع اقتصادي نامناس��ب نسبت به افزايش نرخ 

كرايه ها به شيوه سنوات گذشته اقدام كنيم.

   برنامه اي براي رانندگان و شهروندان
صحبت هاي پورسيدآقايي در حالي مطرح مي شود كه 
عليرضا قنادان مديرعامل سازمان تاكسيراني در گفت وگو 
با » تعادل« درباره پيشنهاد تاكسيراني جهت تعيين نرخ 
كرايه تاكس��ي ها در س��ال ۹۸ گفت: پيشنهاد سازمان 
تاكسيراني براي افزايش نرخ كرايه تاكسي ها بر اساس نرخ 
تورم بود اما جمع بندي بر اين است كه به دليل وضعيت 
بد اقتصادي شهروندان بتوانيم نرخ تمام شده را نسبت به 
نرخ تورم كاهش دهيم.البته برنامه هايي براي رانندگان 
تاكسي نيز خواهيم داشت تا فشار كمتري بر آنها وارد شود.

   تلاش براي تعيين نرخ عادلانه
قنادان با بيان اينكه هنوز به جمع بندي نهايي نرسيده ايم 
و آنچه عنوان مي ش��ود در حد گمانه زني اس��ت و بايد 
دركميسيون هاي تخصصي شورا درباره آن بحث شود، 
 اظهار كرد: البته در خواست ما اين است، قيمتي كه كمتر 
از نرخ تورم اعلام مي ش��ود به گونه اي باش��د كه بتوانيم 
قيمت تمام شده را در حوزه هاي مختلف كاهش دهيم.

اكنون پيشنهادات مختلفي وجود دارد و در حال بررسي 
آن هس��تيم. قنادان با تاكيد بر اينك��ه تلاش مي كنيم 
نرخ هاي تاكسي عادلانه تعيين شود، گفت: اين عدالت از 
نگاه تاكسيران نزديك شدن قيمت ها به قيمت تمام شده 
است همچنين تلاش مي كنيم با ارايه بسته هاي حمايتي 
قيمت تمام شده سفر را كاهش دهيم تا افزايش قيمت 
براي مس��افر نيز عادلانه باشد.قطعا نرخ تعيين شده نيز 
فاصله زيادي با نرخ تورم نخواهد داشت و اين عدد بايد به 
گونه اي باشد كه رانندگان تاكسي نيز بتوانند هزينه هاي 
خود را پوشش دهند و قطعا فاصله با نرخ تورم به گونه اي 

نخواهد بود كه تاكسي ها متضرر شوند.
او در پاسخ به اينكه آيا سازمان تاكسيراني درصدي را براي 
افزايش كرايه تاكسي ها پيشنهاد كرده است يا خير عنوان 
كرد: يكي از چالش هاي ما در سال گذشته فاصله زماني 
تصويب نرخ كرايه ها و اجراي آن در س��ال جديد بود كه 
باعث شد نرخ تورم كه در قيمت تمام شده كرايه تاثيرگذار 
است به درس��تي براي رانندگان محاسبه نشود. ما سال 
گذشته دي ماه لايحه پيشنهادي خود را ارايه كرديم اما 
در اوايل خرداد اجرايي شد و مشخصا تفاوت نرخ تورمي 
فاحش بود. در حال حاضر نرخ لوازم يدكي و هزينه هاي 
متفاوت تاكسيران ها بسيار متغير است، بنابراين پيشنهاد 
ما نرخ رسمي تورم در زمان اجراي مصوبه به عنوان نرخ 

پايه است كه تاكنون نرخ رسمي تورم اعلام نشده است.

   اعطاي بسته هاي حمايتي به رانندگان 
قنادان در خصوص بسته هاي حمايتي به رانندگان نيز 
گفت: بخشي از اين حمايت امسال شروع شد و بخشي را 
نيز در سال آينده آغاز خواهيم كرد. امسال لاستيك را به 
نرخ دولتي عرضه كرديم و ساير قطعات و ملزومات مصرفي 
تاكسي داران نيز زير قيمت عرضه مي شود.خدمات الزاما 
فقط تامين قطعات نيست براي مثال بيمه تكميلي رايگان 
براي رانندگان در نظر گرفته ايم كه از اين پس هزينه هاي 

درماني رانندگان كاهش خواهد يافت.
قنادان در خصوص عدم رضايت برخي تاكس��يران ها از 
بس��ته هاي حمايتي ارايه شده مانند لاستيك گفت: در 
جامعه هدف ۸0 تا ۹0 هزار نفري طبيعي است همه افراد 
راضي نباشند اما قيمت عرضه شده لاستيك نرخ مصوب 
دولتي است و دقيقا قيمتي اس��ت كه كارخانه ها اعلام 
كرده اند. ما تلاش كرده ايم در اين مدت واس��طه ها را در 
اقلام مصرفي و خدماتي تاكسيراني حذف و تاكسيران ها 
بطور مستقيم از كارخانه ها اقلام مصرفي خود را دريافت 
كنند. نرخ اقلام در بازار متفاوت است اما با اين وجود نرخي 

كه از سمت تاكسيراني عرضه مي شود 5 تا 10 درصد از 
كمترين قيمت بازار ارزان تر است. همچنين اين اقلام از 
باكيفيت ترين كارخانه توليدكننده موجود تهيه مي شود 
و تاريخ توليد و عرضه به روز اس��ت. در حالي كه يكي از 
ش��اخص هاي كيفيت در لاستيك زمان توليد است كه 
برخي لاستيك هاي ارزان دو تا سه سال از عمر توليدشان 

گذشته است.
به گفت��ه مديرعام��ل س��ازمان تاكس��يراني پرداخت 
الكترونيكي در تاكسي ها توسعه پيدا كرده است و يكي 
از پيش��نهادات ما در لايحه ايجاد يك س��اختار مركزي 
براي نرخ گذاري اس��ت و اميدواريم اجراي آن به صورت 
پايلوت موفقيت آميز باش��د و آن را در س��ال هاي آينده 

توسعه بدهيم.
قنادان در پاس��خ به اينكه آيا مواردي كه سال گذشته از 
لايحه نرخ كرايه هاي تاكسي حذف شد مانند تغيير نرخ 
كرايه ها در روزهاي برفي و باراني و پيك ترافيك در لايحه 
سال ۹۸ ديده شده است، گفت: سال گذشته فرمانداري 
با بخش هايي از لايحه نرخ كرايه هاي تاكسي موافقت كرد 
اما به دليل آنكه بيش از اين زمان از دست ندهيم اصراري 
به اجراي اين بخش ها نكرديم اما امس��ال با ساز و كاري 
جديدتر و كامل تر به اين بخش ها در لايحه اشاره شده و از 

آن دفاع خواهيم كرد.
مساله تعيين نرخ كرايه تاكسي در سال آينده در شرايطي 
انجام مي شود كه با توجه به افزايش شديد قيمت خودرو، 
قيمت لوازم يدكي و هزينه هاي زندگي، شايد افزايش نرخ 
متناسب با رقم تورم رسمي كشور نتواند پاسخگوي نياز 
قشر سخت كوش رانندگان تاكسي باشد و از اين رو لازم 
است تا سازمان تاكسيراني در جهت حفظ سيستم حمل 
و نقل عمومي، راهكاري را در خصوص حمايت بيشتر از 

رانندگان تاكسي بينديشد.

   تصميم درست
محمد عليخاني، رييس كميسيون حمل و نقل شوراي 
شهر نيز در گفت وگو با »تعادل« در اين باره گفت: تعيين 
نرخ حمل و نقل عمومي پايين تر از نرخ تورم كار درستي 
است. چنانچه بخواهيم نرخ كرايه حمل و نقل عمومي را بر 
پايه نرخ تورم جلو برده و افزايش دهيم، با وجود مشكلات 
اقتصادي كه شهروندان با آن درگيرند ديگر قادر به استفاده 
از وسايل حمل و نقل عمومي نخواهند بود و مشكلات شان 
چند برابر مي شود و در شرايط فعلي اين امر شدني نيست.

او با ي��ادآوري اينكه حمل و نقل عمومي همواره از يارانه 

برخوردار بوده است، تصريح كرد: هيچ وقت قيمت واقعي 
حمل و نقل اعمال نشده است زيرا دراين صورت قيمت 
بليت اتوبوس و مترو به شدت افزايش مي يابد. اكنون كه 
شرايط نامناسب اقتصادي در كشور به وجود آمده و سوار 
بر موج گراني ها جلو مي رويم ميزان استفاده مردم از حمل 
و نقل عمومي به خصوص مترو به شدت افزايش پيدا كرده 
و اين نش��ان مي دهد كه مردم توان پرداخت هزينه هاي 
خودروي شخصي، تاكسي هاي اينترنتي، آژانس و حتي 
تاكسي را ندارند .اين امر باعث افزايش ظرفيت مترو نسبت 
به گذشته شده است، به خصوص در روزهاي پاياني سال 
ش��اهد ازدحام جمعيت در خطوط مترو هستيم و اين 
مي طلبد تا دول��ت به تعهداتش در اين زمينه عمل كند 
و سهم خود را در توسعه مترو بپردازد تا بتوانيم ظرفيت 

مسافر پذيري مترو را افزايش دهيم. 

   كرايه متفاوت
رييس كميسيون حمل و نقل شوراي شهر تهران با اشاره 
به اينكه با خطوط فعلي مترو روزانه حدود 2.5 ميليون 
سفر انجام مي شود، افزود: اگر تعداد واگن ها به اندازه كافي 
باشد كه الان نيست مي توانيم اين تعداد سفر به 7 ميليون 
سفر برس��انيم. اكنون اين تقاضا وجود دارد اما متاسفانه 
به دلي��ل كمبود منابع مالي اين مورد انجام نمي ش��ود. 
عليخاني با اشاره واگن هاي خريداري شده توضيح داد: 
اگر همين امروز پول داشته باشيم و سفارش واگن دهيم، 
حدود 15 تا 20 ماه طول مي كشد تا آماده شود.بنابراين 
از دولت مي خواهيم تا هر چه زودتر به وظايف خود در اين 
زمينه عمل كند. شهرداري هم با منابع محدود خودش 
تلاش مي كند تا شرايط را براي راحتي شهروندان فراهم 
كند اما اين دليل نمي شود كه بخواهيم هزينه حمل و نقل 
عمومي را همراه با ت��ورم موجود در جامعه پيش ببريم.

شوراي شهر چنين قصدي ندارد و خيلي موافق افزايش 
قيمت ها نيستيم.

عليخاني در پاس��خ به اينكه افزايش كرايه تاكسي ها به 
همين شيوه ممكن است نارضايتي رانندگان تاكسي را در 
پي داشته باشد، گفت: وقتي درباره كرايه مترو و اتوبوس 
صحبت مي كنيم طرف ما شهرداري است و دست مان در 
تعيين نرخ باز است تا از محل هاي خاصي كمك بگيريم 
اما وقتي درباره كرايه تاكسي صحبت مي كنيم طرف ما 
رانندگان تاكسي هستند كه حمايت خاصي از آنها صورت 
نمي گيرد؛  در نتيجه نمي توانيم به آن  ها فشار بياوريم كه 
ميزان كرايه ها را خيلي پايين نگه دارند. كرايه تاكسي بايد 

تابع بازار باشد البته تا الان ميزان افزايش كرايه ها بيشتر 
از12 ت��ا 15 درصد نبوده اس��ت. در مجموع قائل به اين 
نيستم كه بر رانندگان تاكسي فشار وارد كنيم مگر اينكه 
دولت بخواهد به آنها يارانه اي پرداخت كند و معتقدم نرخ 
تاكس��ي ها بايد متفاوت از نرخ ساير وسايل حمل و نقل 

عمومي تعيين شود.

   افزايش نرخ كرايه ها همانند سال گذشته
علي كروني، دبير كميسيون حمل و نقل شوراي شهرتهران 
نيز در گفت وگو با »تعادل« عنوان كرد: هنوز لايحه تعيين 
نرخ كرايه حمل و نقل عمومي به شورا نيامده است اما در 
سال هاي گذشته يك روال هميشگي رعايت مي شده و 
نرخ كرايه هاحدود 12.5 درصد بطور متوسط افزايش يافته 
است اما اينكه امسال معاونت حمل و نقل موضوع جديد 
را مطرح كرده است بايد ديد كه چه عددي براي نرخ تورم 
مد نظر قرار مي گيرد. بررسي آمار بانك مركزي نشان از 
اين دارد كه نرخ تورم نس��بت به س��ال گذشته افزايش 
چشمگيري خواهد داشت. ترجيح ما اين است كه كسري 
ناش��ي از عدم افزايش به اندازه نرخ ت��ورم را از محل هاي 
ديگر جبران كنيم. مانند درآمد حاصل از پارك حاشيه اي 
و درآمد از حاصل از طرح ترافيك و طرح زوج و فرد. قطع 
يقين براي نرخ كرايه اتوبوس، مترو و تاكس��ي افزايشي 

بيشتر از آنچه سال قبل اعمال شد، نخواهيم داشت.
كروني با اشاره به كرايه تاكسي ها نيز گفت: سال گذشته 
افزايش كرايه تاكس��ي ها، متعارف و معق��ول بود و نظر 
رانندگان تاكسي نيز جلب شده بود و در سال ۹7 اعتراضي 
از سمت رانندگان تاكسي دراين زمينه نداشتيم.افزايش 
كرايه تاكسي هاي خطي رضايت بخش بود و براي ساير 
رانندگان تاكس��ي نيز راهكارهاي ديگري ديده شد كه 
مي توانستند در نرم افزار كارپينو عضو شوند و از اين طريق 
فعاليت خود را دنبال كنند.اي��ن يكي از راه هاي افزايش 
درآمد است و امسال هم س��عي داريم تا با مديريت اين 

موضوع، از اين محل افزايش درآمد داشته باشيم.
به گفته دبير كميسيون حمل ونقل شوراي شهر هر چند 
بايد منافع رانندگان تاكسي را نيز در نظر گرفت اما تعداد 
قشري كه از خدمات تاكسي ها استفاده مي كنند بيشتر 
است و در شرايط اقتصادي فعلي به صلاح نيست كه نرخ 
كرايه ها افزايش صعودي داش��ته باش��د. او ادامه داد: در 
مجموع با توجه به شناختي كه از اعضاي شوراي شهر و 
كميسيون حمل و نقل دارم احتمالا نرخ كرايه ها بين 12 

تا 15 درصد افزايش خواهد داشت.

معاون منابع انس��اني ش��هردار تهران با اشاره به ارزيابي 
عملكرد كاركنان شهرداري كه از ابتداي اسفند ماه آغاز 
مي شود، گفت: با نيروهايي كه كمتر از ۶0 امتياز بگيرند، 
خداحافظي مي كنيم و قرارداد جديد با كساني كه بين 

۶0 تا 70 امتياز بگيرند، ۶ ماهه خواهد بود.
به گزارش ايلنا، ابراهيم شيخ معاون منابع انساني شهردار 
تهران  درباره تعداد دقيق كاركنان شهرداري اظهار كرد: 
امروز مجموعه همكاران ما در ش��هرداري اعم از ستاد، 
مناطق 22 گانه، سازمان ها و شركت هاي وابسته كه در 
مجموع ۴۳ سازمان و شركت مي شوند، ۶5 هزار و ۹۳0 
نفر هستند. معاون منابع انساني شهرداري تهران ادامه 
داد: ع��لاوه بر اين، براي انجام فعاليت هايي كه ماموريت 
آن به مديريت شهري تهران س��پرده شده اعم از رفت  و 
روب، پروژه هاي عمراني و ... به شكل حجمي  و كارسپاري 
نيروهايي را به كار مي گيريم كه هيچ قراردادي با ما ندارند و 
ما هم تعهد مشخص قانوني در قبال آنها نداريم. البته تعهد 
انساني و اخلاقي نس��بت به آنها داريم، تعداد اين نيروها 

متناسب با فصول مختلف و حجم كارها متفاوت است.

   ۴۰ هزار نفر در پيمانكاري مشغول به كارند
وي با بيان اينكه برخي مجموع نيروهاي شهرداري تهران 
را قريب 100 هزار نفر مي دانند كه البته اطلاعات ش��ان 
دقيق نيست، گفت: اما مي توان گفت، اكنون حدود ۶۶هزار 
نفر پرسنل شهرداري هستند و حدود ۴0 هزار نفر هم در 
مجموعه پيمانكاري شهرداري مشغول به كارند. تاكيد 
مي كنم كه در هيچ كجاي دنيا نيروهاي پيمانكاري كه 
كارهاي حجمي  را انجام مي دهن��د، جزو كاركنان يك 
مجموعه حساب نمي شوند. شيخ در پاسخ به اينكه آيا در 
شهرداري هاي ديگر دنيا هم همين تعداد بالاي نيروي 

انساني مشغول به كار هستند، گفت: در طول يك سال 
گذشته س��اعت ها در مورد اينكه شهرهاي مختلف دنيا 
چگونه اداره مي شوند، مطالعه كرده ايم. بايد يك واقعيت 
را آشكار كنم كه اين است؛ بسته به اينكه تراكم جمعيت 
در شهرهاي مختلف دنيا چگونه اس��ت، تعداد پرسنل 
شهرداري ها نيز متفاوت است. در شهرهاي متراكم تر كه 
محدوده جغرافيايي كوچك تري دارند، تعداد كاركنان 
شهرداري كمتر است، اما در شهرهايي كه تراكم كمتري 
دارند و شهر در پهنه جغرافيايي وسيع تري گسترش پيدا 
كرده، تعداد كاركنان ش��هرداري افزايش مي يابد. البته 
تهران از اين نظر در حالتي ميانه قرار دارد و تقريبا در يك 

محدوده 750 كيلومتر مربع گسترده شده است.

   كاهش 2 هزار نفر از تعداد پرسنل 
معاون منابع انساني ش��هرداري تهران »ماموريت هاي 
مديريت شهري« را در ميزان كاركنان تعيين كننده دانست 
و عنوان كرد: در برخي از شهرها ماموريت هاي مديريت 
شهري بسيار وسيع است كه ما در اين شهرها شاهد دولت �  
شهر هستيم. همچنين در برخي از شهرها ماموريت هاي 
مديريت ش��هري بس��يار محدود اس��ت. بطور مثال در 
شهرداري نيويورك، تحصيلات و پليس هم با شهرداري 
است. بنابراين تعداد پرسنل شهرداري نيويورك حدود 
2۸0 هزار نفر است، اما در استانبول كه نزديكترين كلانشهر 
به تهران است، باتوجه به اينكه 1۴.5 ميليون نفر جمعيت 
اين شهر است و علاوه بر اين تعداد زيادي توريست در آن 
رفت و آمد دارند، در مجموع ۴0 هزار نيرو در شهرداري كار 
مي كنند؛ 2۳ هزار نفر در شركت ها و سازمان ها، 1۳ هزار 
نفر در ستاد و مناطق و ۴ هزار نفر هم نيروي كار ساعتي. 
ش��يخ اضافه كرد: اين در حالي است كه روزي كه ما وارد 

شهرداري تهران شديم؛ ۶۸ هزار و 257 نفر در آن حضور 
داشتند و امروز با توجه به برنامه چابك سازي كه داشتيم، 
۶۶ هزار و 102 نفر در آن مشغول كار هستند. ما 2 هزار نفر 
از تعداد پرسنل شهرداري كاستيم. معاون منابع انساني با 
تاكيد بر اينكه سعي كرديم، پروسه خروج را در شهرداري 
تهران به صورت قانونمند تسريع و تسهيل كنيم، بيان كرد: 
بطور مثال براي افرادي كه به سن بازنشستگي مي رسيدند، 
بلافاصله فرآيند بازنشس��تگي را ط��ي كرديم. در تهران 
سالانه حدود 500 نفر در شهرداري به سن بازنشستگي 
مي رسند. در گذشته اين افراد به انحاي مختلف بازهم در 
سيستم شهرداري مشغول مي ش��دند، اما به اين مساله 

خاتمه داديم و خروج واقعي آنها را رقم زديم.

   اجراي   قانون منع به كارگيري بازنشستگان
وي افزود: علاوه بر اين، قانون منع به كارگيري بازنشستگان 
را در ش��هرداري تهران به طول كامل اجرا كرديم، البته 
تع��داد اين افراد زياد نب��ود. در كميته هاي انضباط كار و 
هيات هاي تخلف اداري با هدف سالم سازي محيط كار كه 
از اولويت هاي شهروندان تهراني در انتخابات اخير مديريت 
شهري بود، به شكل جدي با تخلفات برخورد مي كنيم. 
ش��اهد بوديم كه تعدادي از افراد به خاطر تخلفات شان 

شايستگي ادامه همكاري را با شهرداري نداشتند.
معاون ش��هردار تهران با اشاره به اينكه در پايان سال يك 
برنامه ارزيابي عملكرد را براي همه نيروهاي قراردادي اجرا 
مي كنيم، اظهار كرد: اين برنامه براساس ميزان و كيفيت 
تحصيلات، رضايت مافوق، نحوه حضور و تردد در سازمان، 
تخلفات و ... افراد را رتبه بندي كرده و به آنها امتياز مي دهد. 
با كساني كه زير ۶0 امتياز مي گيرند، قرارداد جديدي منعقد 
نمي كنيم. همچنين با كس��اني كه بين ۶0 تا 70 امتياز 

مي گيرند، قراردادهاي ۶ ماهه منعقد مي كنيم و كساني 
كه امتياز بالاي 70 مي گيرند، توانس��ته اند در اين آزمون 
موفق ش��وند. وي افزود: 2 هزار و 7۴۳ نفر در زماني كه ما 
وارد شهرداري ش��ديم، كارت نمي زدند و البته اين غير از 
مديران است. خيلي از آنها در شهرهاي ديگر كشور مشغول 
زندگي بودند؛ اين افراد را شناسايي كرديم و كساني را كه در 
مجموعه شهرداري نبودند حذف كرديم و كساني را كه در 
مجموعه بودند، موظف كرديم تا كارت بزنند. تعدادي هم 
در مجموعه شهرداري بودند، اما شرايط استخدام را نداشتند 
)به عنوان نمونه كارت پايان خدمت نداشتند( كه اين افراد 
را شناسايي كرديم و طبق قوانين رسمي  كشور عذرشان 
را خواستيم و به آنها اعلام كرديم كه هر زمان كارت پايان 

خدمت بياورند در خدمت آنها هستيم.
شيخ ادامه داد: همچنين عده اي كه امكان حضور به موقع 
در محيط كار را نداش��تند و ما نيز نياز ب��ه همكاري آنها 
نداش��تيم؛ يا افرادي را كه به خاطر استخدام هاي فله اي 
پيش��ين مدارك معتبر ارايه نكرده بودن��د و بعضا حتي 
مدارك جعلي ارايه كرده بودند، عذرشان را خواستيم. وي 
با بيان اينكه 200 نفر را به مجموعه شهرداري اضافه كردم، 
عنوان كرد: اين 200 نفر شامل شهردار تهران تا پايين ترين 
سطوح در مجموعه س��تاد 7 هزار نفره، مناطق 1۹ هزار 
نفره، شركت ها و سازمان هاي ۴0 هزار نفره و ... مي شود، 
اين در حالي است كه در سال قبل از ما بيش از 10 هزار نفر 
به انحاي مختلف، به صورت تبديل وضعيت يا به كارگيري 
وارد مجموعه شهرداري شدند.اين 200 نفر افرادي بودند 
كه در دانشگاه هاي برتر تحصيل كرده بودند، موفقيت هاي 
خوبي داش��تند و حضور آنها در شهرداري تهران ضروري 
بود؛ چراكه قابليت هاي مش��ابه آنها در شهرداري وجود 
نداشته است. شيخ در پاس��خ به اينكه آيا در ميان حدود 

۶۶ هزار نفر پرسنل شهرداري قابليت هاي مشابه براي اين 
200 نفر وجود نداشته است، گفت: نه لزوما اين طور نبود. 
ميانگين دارندگان مدرك دكترا در ش��هرداري تهران ۴ 
هزارم است و اين يعني از هر هزار نفر ۴ نفر مدرك دكتري 
دارند. در بين 200 نفري كه ما آورديم، 11.1 درصد مدرك 
دكتري دارند. همچنين 15.۸ درصد از اين 200 نفر هم در 
مرحله دفاع از تز دكتري هستند. مي توان گفت ما ميانگين 
تحصي��لات دارندگان مدرك دكت��ري را در دوره خود تا 

۳0 برابر نسبت به ميانگين شهرداري تهران ارتقا داده ايم.

   اخراج ۱۰۰ نفر به دليل ارتكاب به تخلف  
وي در بخش ديگري از س��خنان خود گفت: ضمنا براي 
اينكه محدوديت ه��اي نيروي انس��اني را در مجموعه 
ش��هرداري از بين ببريم، س��امانه ب��ازار كار داخل را در 
شهرداري تهران ايجاد كرديم كه اين يكي از پيچيده ترين 
كارهايي بود كه انجام داديم. برخي از بخش هاي شهرداري 
با ازدياد نيرو مواجهند و بعضي بخش ها نيرو كم دارند. تمام 
كس��اني كه متقاضي جابه جايي هستند، در اين سامانه 
مشخصات خود را ثبت مي كنند و كساني كه علاقه مندند 
از اين نيروهاي انساني استفاده كنند، اعلام نياز مي كنند. 
تاكنون بيش از 2 هزار و ۳00 نفر خود را در اين س��امانه 

عرضه كرده اند و بيش از 100 نفر جابه جا شده اند.
معاون شهردار تهران در پاسخ به اينكه چند نفر به خاطر 
تخلفات عذرشان خواسته شد و اين تخلفات شامل چه 
مواردي مي شد، گفت: تعداد اين افراد زير 100 نفر بوده 
اس��ت، اما مهم، پيامي است كه به سيس��تم مي دهيم. 
كاركنان ديگر مي دانند اگر غيبت كنند. تخلف كنند و ... 
با آنها برخورد خواهد شد. تخلفات افرادي كه عذر آنها را 

خواستيم، متنوع بوده است.
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اقتصاد و حمل و نقل شهري
قيمت ها تخصيص منابع و افزايش درآمدها را به 
همراه دارند. قيمت گذاري حمل ونقل شهري به 
واسطه تعقيب اهداف چندگانه و تفكيك نهادي 
زيرس��اخت هاي جاده اي از حوزه بهره برداري، 
قيمت گذاري زيرساخت ها از مخارج و تفكيك 
جاده ها از س��اير روش هاي حم��ل ونقل، امري 

پيچيده است. 
به دلي��ل يكپارچگ��ي و پاي��داري حمل ونقل 
شهري، كشورهاي در حال توسعه بايد به سمت 
قيمت هايي حركت كنند كه مبين هزينه هاي 
اجتماعي تمام روش ها باشد. به سمت رويكردي 
هدفمن��د ش��امل يارانه اي ك��ردن حمل ونقل 
ك��ه مبين اه��داف راهب��ردي ب��وده و درصدد 
يكپارچه سازي تأمين مالي حمل ونقل شهري 

است.
در اغلب بازارها، قيمت ها دو وظيفه اصلي برعهده 
دارند: سهميه بندي و تخصيص منابع ميان توليد 
محصولات مختلف و تأمين مالي توليد. در بخش 
حمل ونقل، بطور كلي و حمل ونقل شهري بطور 
خاص، انجام اين وظايف مشروط به در نظر گرفتن 
سه مساله است: الف. تفكيك وظايف زيرساخت ها 
از تأمين خدم��ات؛ ب. تعقيب اهداف چندگانه، 
به وي��ژه درخصوص سياس��ت هاي حمل ونقل 
عمومي؛ پ. تفكيك تأمين مالي زيرس��اخت ها 

از مخارج. 

   اخذ عوارض استفاده از زيرساخت ها 
زماني كه حجم ترافيك به س��طحي برس��د كه 
جريان آمد وشد اتومبيل ها و ترافيك بطور قابل 
توجهي به جامعه آسيب وارد كند، گفته مي شود 
كه جاده ها متراكم هستند. در اين شرايط، هزينه 
اضافي تحميل ش��ده به جامعه ب��ه دليل انجام 
مسافرت هاي اضافي، تنها هزينه استفاده از وسيله 
نقليه اضافي نبوده، بلكه مجموع تأخيرهايي است 
كه بر استفاده كنندگان از جاده تحميل مي شود. 
تنها در صورتي كه هزينه تحميل شده و دريافت 
ش��ده بر هريك از استفاده كنندگان جاده مبين 
اقتصاد شهر باشد، برنامه ريزان سفر انگيزه خواهند 
داشت كه تعداد سفرهاي بيشتري را ترتيب دهند، 
اين امر تا جايي ادامه مي يابد كه منافع آنها كمتر 
از هزينه هاي اضافي تحميل شده بر جامعه باشد.

در عمل، در اغلب كش��ورهاي صنعتي و درحال 
توسعه جاده هاي شهري براي استفاده كنندگان 
آنها بدون هرگونه هزينه مس��تقيم تدارك ديده 
ش��ده اند. پرداخت هاي ص��ورت گرفته از جانب 
استفاده كنندگان خصوصي به تأمين كنندگان 
عمومي ب��ا توجه به ميزان اس��تفاده آنها از جاده 
متفاوت بوده و به صورت غيرمس��تقيم در قالب 
ماليات ه��ا به وي��ژه در خصوص س��وخت تبلور 

مي يابد.

    قيمت گذاري پايين
 قيمت گذاري پايين تر از مقدار واقعي در تمامي 
اقتصادها امري رايج است. حتي در كشورهاي 
درحال توس��عه با وضع ماليات هاي نسبتا بالا 
بر س��وخت، ماليات ها مبين هزينه هاي تراكم 
ش��هري نيس��تند. حقيقت آن اس��ت كه اين 
ماليات ها، قادر به پوشش هزينه هاي متعدد با 

اثرات مغاير نيستند.
 استفاده گسترده از زيرساخت ها به نوبه خود 
منجر ب��ه ازدحام بيش��تر مي ش��ود، به دليل 
نداش��تن درآمد مس��تقيم، از لحاظ منطقي 
اس��تفاده از معيارهاي معمول سرمايه گذاري 
تجاري در تصميم گيري درباره ظرفيت مورد 
نياز امكانپذير نيس��ت. به دلي��ل عدم تحقق 
درآم��د براي مقامات مس��وول محلي، ممكن 
اس��ت پول كافي براي حفظ زيرس��اخت هاي 
فعلي وجود نداش��ته باشد. بنا به تمامي دلايل 
يادش��ده، تضمين اينكه قيمت تحميل شده 
به اس��تفاده كنندگان در نهاي��ت هزينه هاي 
اجتماعي سفرهاي آنها را پوشش دهد، بسيار 

حائز اهميت است.
ب��ا توج��ه ب��ه آنك��ه تصميم گي��ران اهداف 
چندگان��ه اي را دنب��ال مي كنن��د، تعيي��ن 
قيمت هاي حمل ونقل عمومي و افزايش تأمين 
مالي ضروري، به نوبه خود مسائل و مشكلاتي 
به هم��راه دارد. ه��دف اولي��ه قيمت گذاري 
حمل ونقل عمومي ايجاد درآمدي اس��ت كه 
متضمن عرضه كافي و مناسب خدمات حمل 
ونقل عمومي باشد. همچنين، مي توان انتظار 
داش��ت كه قيمت گذاري حمل ونقل عمومي 
در كاهش تراكم و اثر زيست محيطي ترافيك 
جاده اي و ايجاد هماهنگي موثر ميان روش هاي 
حمل ونقل عمومي و كاهش فقر سهيم باشد. 
اساسا بحث مي شود كه اگر حمل نقل عمومي 
ش��هري تأمين كننده اهداف يادش��ده باشد 
نمي توان انتظار داش��ت كه تمامي هزينه هاي 
آن را پوش��ش دهد. در نتيج��ه، بخش حمل 
ونقل عمومي ش��هري در بسياري از شهرهاي 
عمده كشورهاي صنعتي شده مشمول يارانه 

شده است. 
در اغل��ب كش��ورهاي در ح��ال توس��عه ب��ا 
درآم��د پايين يا متوس��ط، ميانگي��ن درآمد 
اس��تفاده كنندگان از خدم��ات حم��ل و نقل 
عمومي زير ميانگين درآمد كل است. در چين 
ش��رايطي، تعيين كرايه ها زير سطح هزينه ها 
و كس��ري هاي عملياتي پوش��ش داده شده از 
طريق وضع ماليات ه��اي فزاينده بر رانندگان 
ماشين هاي خصوصي اثرات توزيعات مثبتي 
را به همراه خواهد داش��ت. ب��ه هر حال زماني 
كه مخارج لازم براي اعم��ال نظارت بر ميزان 
كرايه ها به صورت مس��تقيم تامين نشود،  اثر 
بلندم��دت آن در وهل��ه اول كاهش كيفيت و 
درنهايت مي��زان ارايه خدم��ات حمل و نقل 

عمومي خواهد بود.



دانش و فن10اخبار

مديركل فناوري اطلاعات ستاد مبارزه با قاچاق: 

سايتثبتگوشيمسافريبهزوديبستهميشود
گروه دانش و فن| 

يك مقام مس��وول از بسته ش��دن سايت ثبت گوشي 
مس��افري طي روزهاي آتي خبر داد. اخيرا اخبار تاييد 
نشده اي مبني بر بسته شدن سايت ثبت گوشي مسافري 
از اول اسفند ماه منتشر شده بود. در پيگيري خبرنگار 
فارس از حميد رضا دهقاني نيا مديركل فناوري اطلاعات 
ستاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز اعلام شد اين اتفاق 
به زودي رخ خواهد داد؛ 5 روز قبل با 5 روز بعد از اسفند 
زمان آن مشخص نيس��ت اما قطعا رخ خواهد داد. وي 
گفت: سيستم به صورت آزمايشي در حال كار است و در 

آينده قطعا به طور كامل اجرا خواهد شد.
اين در حالي است كه برآوردها نشان مي دهد با وجود 
كاه��ش 5۰ درصدي مصرف گوش��ي تلفن همراه در 
كشور روزانه حدود ۲۰ هزار گوشي در سامانه مسافري 

ثبت مي شود.
»حسين يوسفيان« كارشناس ارشد طرح رجيستري 
در گفت وگو با تسنيم، با بيان اينكه هر فردي كالا وارد 
مي كند بايد در گمرك اظهار انجام دهد و اين موضوع در 
خصوص موبايل نيز انجام مي شود، گفت: البته شرايط 
مسافر با تجار متفاوت است و طبق قانون گمرك اختيار 
دارد در خصوص مبلغ و تعداد موبايل وارداتي از طريق 
مسافر اقدام كند. وي افزود: در حال حاضر با نظر گمرك 
هر شخص مي تواند با كد ملي خود يك گوشي وارد و در 
سامانه عوارض خود را پرداخت كند. اين درحالي است 
كه از يك برهه در س��ال 97 به بعد خريداران گوش��ي 
تلفن همراه با استفاده از كد ملي خود به عنوان مسافر 
در سامانه گمرك اقدام به ثبت اطلاعات خود كرده اند. 
دادستاني كشور اين س��وال را مطرح كرده كه مسافر 
بودن واردكنندگان اطلاعات در سامانه مسافري چگونه 

چك مي شود.
به گفته اين مقام مسوول در ستاد مبارزه با قاچاق، فعلا 
بحث بسته شدن سايت مسافري گمرك مطرح نيست 

اما قرار اس��ت قوانين كامل تر چك شود. گمرك ماه ها 
دنبال اين موضوع بوده اما با عدم دسترسي كامل به ديتا 
بيس گذرنامه اين اقدام انجام نشده بود. وي افزود:به ما 
اعلام شد كه اين ديتا بيس در اختيار گمرك گذاشته 
شده است اما به هر حال مسائل فني اين بحث مشكلات 
خاص فن��ي خود را دارد اما موض��وع در مراحل پاياني 
خود است. به گفته يوسفيان، اتلاف زمان يكي از دلايل 
راه اندازي سايت مسافري گمرك بود. به عنوان مثال در 
بازگشت از سفر كربلا با حجم انبوهي از مسافري مواجه 
مي شويم در اين شرايط امكان ثبت اطلاعات مسافر با 
توجه به زمانبر بودن آن وجود نداشت. به اعتقاد گمرك 
هنوز فرهنگ اخذ ع��وارض در لحظه ورود جا نيفتاده 
است به همين دليل تصميم بر اين شد تا به جاي اخذ 
عوارض حضوري از سايت مسافري و پرداخت عوارض 

غير حضوري استفاده شود.
وي ادامه داد: اوايل سال 97 اصلا مشكل واردات گوشي 
مسافري وجود نداشت اما بعد از چالش هاي اخير ارزي و 
قطع شدن ارز موبايل، بازر از گوشي داراي گارانتي اصلي 
تهي ش��د و هجوم )عرضه كنندگان( به سمت سامانه 

مسافري به شدت افزايش يافت.
يوسفيان ادامه داد: ابتدا )تابستان امسال( مشخص بود 
چه فردي چه ميزان گوش��ي به صورت مسافري وارد 
كرده است. بعد از مدتي براي پر كردن خلأها از كد ملي 
استفاده ش��د اما در نهايت خريداران به مسافر تبديل 
شدند بنابراين در آخرين گام نيز قرار است مسافر بودن 

خريداران چك شود.

سال96ماهيانه2ميليونگوشيمصرفميشد
اين مقام مسوول در ستاد مبارزه با قاچاق كالا، با بيان 
اينكه سال گذشته )1396( برآوردهاي ما نشان مي داد 
ماهيانه ۲ ميليون گوش��ي در كشور مصرف مي شده 
است، گفت: در حال حاضر 7۰ ميليون گوشي در كشور 

وجود دارد و با در نظر گرفتن عمر متوس��ط 3 س��ال، 
به نظر مي رس��د آمار مصرف ماهي ۲ ميليون گوشي 

دقيق باشد.
كارشناس ارشد طرح رجيستري با بيان اينكه، واردات 
گوشي مس��افري واقعا بايد توسط مسافر انجام شود و 
دستگاه هاي نظارتي نيز به اين موضوع حساس هستند، 
گفت: بر اساس مصرف كشور ثبت ۲۰ هزار گوشي در 

سامانه مسافري عدد پرتي نيس��ت اما آمار دقيقي در 
اين حوزه در اختيار ما نيس��ت. در واقع ممكن است با 
توجه به اتفاقات و تصميمات اتخاذ شده ميزان واردات 
مسافري تغيير كند و شايد اين عدد در برخي روزها ۲ 

برابر يا بسيار كمتر هم شود.
يوسفيان ادامه داد: در سال جديد مراجعه براي تعميرات 
افزايش يافته و با وجود افزايش ش��ديد قيمت گوشي 

مصرف گوشي به زير يك ميليون رسيده و تقريبا نصف 
شده است. وي افزود: به اعتقاد بنده آمار واردات گوشي 
تنها معطوف به واردات رسمي است و واردات گوشي 
مس��افري در خروجي آمارهاي گمرك ظاهرا وجود 
ندارد. به گفته يوس��فيان 6۰۰ هزار گوشي توقيفي در 
گمرك مانده و با دريافت ما به التفاوت، ترخيص در بازار 

عرضه شده است.
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مهر| مديركل حقوقي سازمان فناوري اطلاعات ايران 
از پيگيري براي دس��تگيري عامل حملات سايبري به 
كسب و كارها و رس��انه هاي كشور با همكاري معاونت 
فضاي مجازي دادستاني كل كشور خبر داد. به تازگي 
فرد يا گروهي از مجرمان س��ايبري ب��ا هدف قراردادن 
سرور برخي كسب وكارها و رسانه هاي آنلاين كشور، در 

پي باج خواهي از آنها برآمده اند. گفته مي شود عامل اين 
حمله سايبري كه از نوع DDOS )ديداس( است منشأ 
داخلي دارد و با نام »كفتار سايبري« شناخته مي شود و 
از كسب وكارها تقاضاي بيت كوين كرده است. »ديداس« 
از رايج ترين حمله هاي سايبري است كه سرورها را مورد 
هدف قرار مي دهد. البته هر كاربر عادي هم ممكن است 

به گونه اي درگير اين نوع حملات شود. فرآيند كار اين 
حملات به نحوي است كه حجم زيادي از تقاضاي كاذب 
عمدا به سمت سرور مورد هدف روانه مي شود، تا آن سرور 
از كار بيفتد. اگرچه مركز ماهر، مركز افتا و پليس فتا به 
عنوان مراكز مسوول در امنيت فضاي تبادل اطلاعات 
تاكنون در مورد عمليات خرابكارانه اين مجرم سايبري 

گزارش��ي منتش��ر نكرده اند اما محمد جعف��ر نعناكار 
مديركل حقوقي س��ازمان فناوري اطلاعات در نامه اي 
به معاون دادستان كل كش��ور در امور فضاي مجازي، 
آمادگي اين س��ازمان را براي همكاري در دس��تگيري 
عامل حملات DDoS به كس��ب وكارها و رسانه هاي 
كشور اعلام كرد. وي در توئيتر نوشت: با هماهنگي رييس 
سازمان فناوري اطلاعات در خصوص »كفتار سايبري«، 
نامه اي به معاون فضاي مجازي دادستاني كل كشور زدم 
و اعلام كردم س��ازمان فناوري اطلاعات آماده هرگونه 

همكاري در خصوص اين مجرم سايبري است و تقاضا 
كردم كه كيفرخواست به اشد مجازات مقرر قانوني صادر 
كنند. در اين باره امير ناظمي رييس س��ازمان فناوري 
اطلاعات نيزدر توئيتر نوشت: اگرچه براساس تقسيم كار 
شوراي عالي فضاي مجازي، پليس فتا مسوول امنيت 
كس��ب وكارها و مركز ماهر مس��وول امنيت سايتهاي 
دولتي است اما ما امنيت را بيش از مسدودسازي و برآمده 
از مشاركت عمومي مي دانيم و هم امنيت كسب وكارها را 

كمترين مسووليت اجتماعي خودمان مي دانيم.

پيگيري سازمان فناوري اطلاعات براي  دستگيري »كفتار سايبري«
كاربر

ويژه

اعلاموصولدوسوالاز
وزرايارتباطاتوعلوم

ايسنا| سوال دو نماينده مجلس از وزراي ارتباطات 
و علوم اعلام وصول شد. عليرضا رحيمي عضو هيات 
رييسه مجلس در جلس��ه علني نوبت عصر روزسه 
شنبه 3۰ بهمن ماه موارد اعلام وصولي را به شرح زير 
قرائت كرد. بر اين اساس سوال ملي بيت الله عبداللهي 
نماينده اهر از وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات درباره 
عدم توجه به توسعه ارتباطات اينترنتي و تلفن همراه 
و ثابت در روستاهاي كشور و سوال ملي محمد مهدي 
زاهدي نماينده كرمان از وزير علوم تحقيقات و فناوري 
در خصوص صنعت مديريت و برنامه ريزي دانشگاه 

پيام نور اعلام وصول شد.

ابداعهدستواقعيتمجازي
باوضوحچشمانانسان

ديلي ميل| يك اس��تارت آپ فنلاندي هدست 
واقعيت مجازي ساخته و ادعا مي كند وضوح آن با 
چشمان انسان برابري مي كند. اين هدست مجهز به 
فناوري رديابي حركات چشم است. يك استارت آپ 
فنلاندي هدست واقعيت مجازي با وضوحي بسيار 
بالا ابداع كرده است. اين شركت ادعا مي كند وضوح 
اين هدست با چشمان انسان برابري مي كند. شركت 
Varjo اين هدست را ابداع كرده كه VR-1 نام دارد. 
به گفته توليد كننده، هدست واقعيت مجازي مذكور 
با برچس��ب قيمتي 5995 دلار، ع��لاوه بر صنايع 
هوافضا و خودروس��ازي در بخش ه��اي معماري، 
مهندسي و س��اخت و ساز نيز كاربرد دارد. هدست 
VR-1 فقط 1.3 پوند وزن دارد و مجهز به فناوري 
رديابي حركات چش��م اس��ت. همچنين دستگاه 
مذكور وضوحي بيش از 6۰ پيكسل به ازاي هر درجه 
دارد كه ۲۰ بار بيشتر از وضوح هدست هاي موجود 
در بازار اس��ت. علاوه برآن دس��تگاه يك نمايشگر 

AMOLED با وضوح 1۴۴۰ در 16۰۰ دارد.

قابليتاهدايپولبهخيريه
دراينستاگرامفعالميشود

انگجت| ابزار خاص فيس بوك براي اهداي پول و 
كار خير به نفع سازمان هاي غيرانتفاعي و اشخاص 
نيازمند به زودي به شبكه اجتماعي اينستاگرام هم 
اضافه مي ش��ود. تا به حال از طريق افزوده شدن ابزار 
اهداي پول به فيس بوك يك ميليارد دلار كمك براي 
تحقق اهداف گوناگون جمع آوري شده و منابع مطلع 
از اضافه ش��دن همين قابليت به اينستاگرام از اواخر 
سال جاري ميلادي خبر مي دهند. بررسي كدهاي 
نسخه جديد اپليكيشن اينستاگرام براي سيستم عامل 
اندرويد نشان مي دهد كه يك برچسب يا استيكر خاص 
براي اهداي پول در اين برنامه در نظر گرفته شده كه 
از طريق استوري هاي اينستاگرام قابل استفاده است.

وزير نيرو، در آيين تكريم و معارفه مديرعامل سازمان 
آب و برق خوزس��تان با تاكيد بر جايگاه ويژه استان 
خوزستان در معادلات انرژي: گفت: اهميت و جايگاه 
استان خوزستان در حوزه آب و انرژي بر هيچ كسي 
پوشيده نيست.حدود ۲۰ درصد از شبكه هاي آبياري 
مدرن كشور، 37 درصد فروش آب كشور و ۴۰ درصد 
دارايي هاي فيزيكي صنعت آب و برق كشور در استان 
خوزستان قرار دارد و اين شاخص ها نشان از جايگاه 

ويژه اين استان در معادلات انرژي و آب دارد.
به گزارش شبكه خبري سازمان آب و برق خوزستان، 
» رضا اردكانيان «  به ظرفيت بزرگ نيروي انساني در 
بدنه س��ازمان آب و برق خوزستان پرداخت و گفت: 
وجود منابع متعدد زيرزميني، كش��ور م��ا را به يك 
كشور غني تبديل كرده است اما نبايد از اين موضوع 
غافل شد كه ما از يك سرمايه ارزشمند تر يعني نيروي 
انساني توانمند كه قابليت تجديدپذيري دارد، بهره 
مي بريم كه خوشبختانه اين فاكتور در سازمان آب و 
برق خوزستان به خوبي مشاهده مي شود و به عنوان 

يك ظرفيت براي كشور محسوب مي شود.
وزير نيرو بر لزوم چرخش در بين حلقه هاي مديريتي 
تاكيد كرد و گفت: طبق يك اصل جهاني براي فرصت 

دادن به شايستگان و استفاده از همه ظرفيت ها بايد 
از تناوب ه��اي محدود مديريت��ي بگذريم و فرصت 
را در اختي��ار اف��راد مختلفي قرار دهي��م، در وزارت 
نيرو به دنبال اين هس��تيم تا براي همه مديريت ها، 
محدوديت دوره مديريت بگذاريم تا شاهد چرخش 

نخبگان باشيم.
اردكانيان ضمن اشاره به آغاز دوره جديد مديريتي، 
به ويژگي هاي اين دوره اش��اره كرد و گفت: مديريت 
منابع انساني، صيانت از سرمايه گذاري هاي انجام شده 
در بخش آب و برق، ارتقاي شفافيت و سلامت سازمان 
در گردش امور و پاسخگويي مناسب و ارتقاي سطح 
مفاهمه با همه گروه ه��ا از جمله نمايندگان مردم از 

ويژگي هاي دوره جديد مديريتي است.
وزير نيرو با بيان اينكه شايسته گزيني جزو اولويت هاي 
ما است به خصوصيات مديرعامل جديد سازمان آب و 
برق خوزستان پرداخت و گفت: شناخت منابع استان، 
تجربه كار در عرصه هاي مش��ابه، ش��ناخت كافي از 
سازمان آب و برق خوزستان، تحصيلات عاليه مرتبط، 
س��لامت نفس و انگيزه بالا از مهم ترين خصوصيات 
دكتر فرهاد ايزدجو اس��ت كه وي را ب��ه يك گزينه 

مناسب براي اين جايگاه مهم تبديل كرده است.

وزير نيرو در آيين توديع و معارفه مديرعامل سازمان آب و برق خوزستان عنوان كرد؛ 
اهميتاستانخوزستانبرهيچكسيپوشيدهنيست
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معاون وزير كشاورزي

فرآيند اخذ مجوز واردات شفاف است
گروهبنگاهها|

مع��اون توس��عه بازرگان��ي و صنايع وزي��ر جهاد 
كش��اورزي اعلام كرد كه ادعاهاي مطرح ش��ده از 
سوي يك كارآفرين برتر در برنامه زنده تلويزيوني 
كه خودش هيچ اهليتي براي واردات گوشت قرمز 
ندارد، سراسر كذب محض بوده و جاي تأسف براي 
رس��انه اس��ت كه به چنين افرادي اجازه تشويش 

اذهان عمومي را مي دهد.
علي اكب��ر مهرفرد بع��د از طرح برخ��ي ادعاهاي 
كذب در خصوص واردات گوش��ت در برنامه زنده 
تلويزيوني اظه��ار كرد: اين فرد ادع��ا كرده كه در 
گرجستان ۲۶۱هزار تن مجوز واردات گوشت قرمز 
به افراد خاصي داده ش��ده است. اين موضوع كاملًا 
دروغ است، چرا كه كل مجوزهاي صادر شده براي 
واردات گوشت از اين كشور كه به حدود ۳۰ و چند 
شركت داده  شده، حدود ۶۰۰۰ تا ۷۰۰۰ تن بوده و 
اينكه ۲۶۱ هزار تن مجوز براي آدم ها يا شركت هاي 
خاص باش��د، دروغ اس��ت؛ چرا كه هم به بيش از 
۳۰شركت مختلف مجوز واردات داده ايم و هم اينكه 
ميزان و تناژ مجوزهاي صادر شده فاصله چشمگير 

و معناداري با ادعاي خلاف واقع آن شخص دارد.
مع��اون توس��عه بازرگان��ي و صنايع وزي��ر جهاد 
كشاورزي ادامه داد: هر كسي تاكنون هرچقدر مجوز 
خواسته به شرط داشتن اهليت برايش صادر شده 
است، چرا كه از نظر تجاري و بهداشتي صلاحيت ها 
و استانداردها مورد بررس��ي قرار مي گيرد؛ اما اين 
كارآفري��ن در برنامه زنده تلويزيون��ي اعلام كرده 
كه »مجوز فروش��ي« صورت مي گيرد. اولًا من از او 
مي خواهم بگويد چه كسي مجوز فروشي كرده و چه 
شخصي آن را خريده است تا ما هم بدانيم. ثانيا اين 
نكته را بايد بدانيم شركتي كه مجوز واردات گوشت 
قرمز مي گيرد بايد خودش راسا محموله را وارد كند 

و اين مجوزها غير قابل انتقال و فروش است.
مهرف��رد اعلام ك��رد: ايش��ان در يك برنام��ه زنده 
تلويزيوني مدعي شدند كه گوشت قرمز را ۲۸ هزار 

تومان وارد مي كنن��د و به جاي كيلوي��ي ۴۰ هزار 
تومان، ۱۲۰ هزار تومان مي فروشند. كه بايد گفت، 
قيمت هر كيلوگرم لاش��ه گوش��ت قرمز خارجي بر 
اساس نرخ واردات و س��ود درنظر گرفته شده براي 
عمده فروش و خرده فروش، از س��وي ستاد تنظيم 
بازار اعلام ش��ده است و در شبكه تنظيم بازار توزيع 

مي شود.
وي اضاف��ه كرد: البته ممكن اس��ت ي��ك يا چند 
نفر در اي��ن مي��ان س��ودجويي كنن��د و بتوانند 
بخش اندك��ي از محموله هاي واردات��ي را با تغيير 

برچسب به قيمت بالاتر به مردم بفروشند كه قطعا 
دس��تگاه هاي نظارتي با آنها برخورد خواهند كرد؛ 
اما اين كارآفري��ن قيمت ۱۲۰ هزار توماني را براي 
گوش��ت هاي واردات��ي مطرح كرده ان��د، در حالي 
قيمت گوشت قرمز توليد داخلي هم اينقدر گران 
نيست و بر اس��اس سامانه سازمان حمايت، قيمت 
هر كيلوگرم گوش��ت قرمز گوسفندي توليد داخل 
حدود ۸۰ هزار تومان به صورت لاشه و طبق سامانه 
بانك مركزي ه��م كيلويي ح��دود ۸۶ تا ۸۷ هزار 

تومان است.

   ادعاي بي پايه و اساس
معاون توسعه بازرگاني و صنايع وزير جهاد كشاورزي 
با بيان اينك��ه كارآفريني ك��ه در اي��ن برنامه زنده 
تلويزيون��ي صحبت مي ك��رد، اعلام ك��رد كه همه 
كس��اني كه اينجا نشس��ته اند مي توانن��د بروند و با 
واردات گوشت مشكل بازار اين محصول را حل كنند، 
تصريح كرد: اين هم ادعاي نادرس��تي است، چرا كه 
فردي كه صحبت مي كرد صاحب كارخانه بسته بندي 
زيتون بوده و تاكنون يك كيلوگرم گوشت قرمز هم 
وارد نكرده است. سوالي كه اينجا مطرح مي شود اين 

است كه كس��ي كه خودش اهليتي براي وارد كردن 
گوش��ت قرمز ندارد، مي تواند چني��ن ادعايي كند؟ 
جالب تر اينكه فرد ديگري كه در استوديو اين برنامه 
حاضر شده بود در حوزه ساختمان و لوازم بهداشتي 
فعال است و يك كيلوگرم هم گوشت قرمز وارد نكرده 
است. با چنين ش��رايطي آيا بايد به اينگونه اشخاص 

مجوز واردات گوشت قرمز داد؟
مهرفرد گفت: مساله بعدي اين است كه واردكنندگان 
گوشت مجوز صادر نمي كنند و سازمان دامپزشكي از 
نظر بهداشتي و قرنطينه اي مجوز را براي واردات يك 
محموله صادر مي كند و ثبت سفارش و ارز را معاونت 
بازرگاني وزارت جهاد كشاورزي تاييد مي كند و نهايتا 
براي اطمينان از اهليت يك متقاضي، اس��تعلامي از 
انجمن واردكنندگان م��واد پروتئيني مي گيريم كه 
همواره اينگونه نيست كه تنها با آن استعلام استناد 
كنيم و اين دقيقاً استفاده كردن و بها دادن به بخش 

خصوصي است.
وي افزود: انجمن واردكنندگان مواد پروتئيني هيچ 
اختي��اري ندارد كه رانتي داش��ته باش��د و تنها يك 
تشكل قانوني در اتاق بازرگاني است و اين استعلام ها 
يكي از درخواست هاي بخش خصوصي كه هميشه 
مي گويند به ما هم قدرت و نقش در تصميم گيري ها 
و سياس��ت گذاري ها بدهي��د تا در آنها مش��اركت 

داشته باشيم.
معاون توسعه بازرگاني و صنايع وزير جهاد كشاورزي 
تاكيد ك��رد: اين كارآفرين ادعاه��اي ديگري را هم 
مطرح كرده اس��ت كه بايد در دادگاه حاضر ش��ود و 
درباره آن توضيح دهد، چرا كه اين ش��خص مدعي 
شده كه بناست مردم در شب عيد در صفوف گوشت 
قرمز بايس��تند و با يكديگر دعوا و مش��اجره كنند و 
برنامه ريزي شده كه مردم را به جان يكديگر بيندازند. 
براي س��ازمان صدا و سيما متأس��فم كه كساني كه 
اهليت ندارن��د را به برنامه زنده دع��وت مي كند و با 
پخش اظهارات آنان موجب تشويش لذهان عمومي 

مي شود.

رييس هيات مديره و مديرعامل سازمان منطقه آزاد ارس:

بسياري از كالاهاي كشورهاي همسايه از ايران صادر مي شوند
گروهبنگاهها|

محسن نريمان رييس هيات مديره و مديرعامل سازمان 
منطقه آزاد ارس درگفت وگو با خبرنگاران درمورد ميزان 
سرمايه گذاري انجام شده در سال گذشته و مقايسه آن با 
سال جاري گفت: معادل ۱۲۰۰ ميليارد سرمايه گذاري 
در بي��ش از ۹۰ درصد واحدهاي توليدي نس��بت به 
سال گذشته داش��ته ايم كه اغلب سرمايه گذاران هم 
سرمايه گذاران تركي، ارمني و اهل آذربايجان هستند 
براي مثال يك نمونه از سرمايه گذاران ترك در ۳ ماهه 
گذش��ته ۶۰ ميليارد تومان براي توليد روغن زيتون و 

ذرت اقدام به سرمايه گذاري در ارس كرد

   كفش دنيلي را ما صادر مي كنيم
نريمان افزود: بسياري از كالاها از كشورهاي همسايه 
وارد ايران ش��ده و مجددا بس��ته بندي مي شوند و به 
كشورهاي ديگر صادر مي ش��وند. در فهرست چنين 

كالاهايي توليدات روغن، گردو و حتي برندهاي توليد 
كفش به چشم مي خورد. براي مثال حتي پوست هاي 
گردو نيز كه به نظر مي رس��د ماده بي ارزشي است در 
بسته بندي هاي ما صادر مي شود و در كشورهاي ديگر 
براي توليد سوخت از آن استفاده مي شود يا اينكه در 
زمينه توليد برند برخي از كفش ها مانند دنيلي كه در 
بازار با قيمت بين ۴۰۰ تا ۵۰۰ هزار تومان است تبديل 

به يك برند صاحب نام شده ايم.

   تا قلب اروپا نفوذ كرده ايم
وي در ادامه در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه برندينگ 
خاص ارس حول چه كالاهايي است؟ گفت: محصولات 
صادراتي ديكته اي نيستند كه مثلا حول چه كالاهايي 
در منطقه مانور بدهي��م اما اقبال منطق��ه اي در دنيا 
است كه باعث مي ش��ود ما در منطقه آزاد رو به سمت 
چه كالاهاي��ي برويم كه در اي��ن راه بخش خصوصي 

تا به حال بس��يار خوب عمل كرده است براي مثال از 
بخش خصوصي يك نفر در زمينه توليدات سازه هاي 
گلخانه اي توانسته است ۲۵ ميليون دلار درآمد داشته 
باشد و نه تنها در تامين سازه هاي گلخانه اي در داخل 
بلكه در صادرات آن به كشورهاي ديگر مانند كشورهاي 
جنوب قفقاز و CIS بسيار موفق عمل كرده است بنابراين 
يكي از برندهاي ارس ساخت سازه هاي گلخانه اي است 
كه در اين حوزه در حال تبديل شدن به قطب محصولات 
گلخانه اي هس��تيم. نريمان بيان كرد: يك��ي ديگر از 
كالاهاي حوزه برندينگ ارس اختصاص به بخش دامي 
و توليد و تامين گوش��ت كشور دارد به طوري كه در دو 
سه ماه اول سال چندين كشتارگاه به بهره برداري رسيد. 
حوزه ديگر برندينگ ارس به محصولات گلخانه اي مانند 
توليد گوجه فرنگي، بادمجان و فلفل دلمه اي برمي گردد 
به طوري كه در زنجيره صادرات گلخانه اي توانستيم تا 

عمق بازارهاي اروپايي نفوذ كنيم .

تسهيلات اشتغال روستايي  
18هزار ميليارد توماني

خرمآباد| معاون توسعه 
روستايي و مناطق محروم 
در نهاد رياس��ت جمهوري 
گفت: ج��ذب اعتب��ارات 
اشتغال روستايي در استان 
منجر به ايجاد ۵۰۰۰ فرصت 
شغلي شده است. به گزارش 
ايسنا، محمد اميد در جمع خبرنگاران با اشاره به اينكه 
پرداخت تسهيلات اش��تغال روستايي از سال گذشته 
ابلاغ و شروع شده است، افزود: مجموع اين تسهيلات در 
كشور ۱۸هزار ميليارد تومان بوده است. او با بيان اينكه 
از اين ميزان اعتبار تاكنون ۶۰۰۰ ميليارد تومان هزينه 
شده است، اضافه كرد: در مرحله دوم ارايه اين تسهيلات 
نيز ۷۳۰۰ميليارد تومان اعتبار آزاد شده  كه در اختيار 
استان ها قرار گرفته اس��ت. معاون توسعه روستايي و 
مناطق محروم رياست جمهوري با تاكيد بر اينكه استفاده 
از ظرفيت اين تس��هيلات در راستاي توسعه روستاها، 
گردشگري، كشاورزي، صنايع دستي و صنعت پيش 
بيني شده اس��ت، عنوان كرد: لرستان جزو استان هاي 
خوب ماست كه براي جذب اعتبارات اشتغال روستايي 
پيگيري هاي لازم را داشته و از اين محل ۱۸۰ ميليارد 
تومان جذب و مصرف ش��ده و ۵۰۰۰ فرصت شغلي در 
لرستان ايجاد شده است. اميد با اعلام اينكه لرستان در 
بخش تسهيلات اشتغال روستايي تا ۱۲۰ ميليارد تومان 
ديگر ظرفيت دارد كه بايد هزينه شود، يادآور شد: دولت 
در بخش هاي مختلف زيرساختي در روستاها كار كرده 
است. او هدف ازپرداخت تسهيلات اشتغال را تضمين 
اشتغال روستاييان بيان كرد و گفت: اين اعتبارات منبع 
بسيار خوب و استثنايي است و درصد سود پاييني دارد 
كه براي مناطق مرزي ۴ درصد سود و روستاهاي عادي 
۶ درصد سود تسهيلات است و دوران بازپرداخت اين 
تسهيلات نيز تا ۹ سال است. اين مسوول با بيان اينكه اين 
تسهيلات منشأ حركت جديدي براي مهاجرت معكوس 
خواهد بود، عنوان كرد: قطعا اين اعتبارات مي تواند در 

ايجاد اشتغال روستايي در لرستان تحول ايجاد كند.

احتكار خانگي؛ مشكل اين 
روزهاي بازار گوشت

ر  ن��دا فرما زنج�ان|
شهرس��تان خ��رم دره 
متاس��فانه  مي گوي��د: 
عده اي از مردم به احتكار 
خانگي گوشت روي آورده 
و مازاد بر نياز خود خريد 
مي كنند. به گزارش ايسنا، 
حجت محمدي در جلسه ستاد تسهيلات خدمات 
سفر شهرستان خرم دره با اشاره به اينكه كشور در 
برهه خاصي قرار دارد، ادامه داد: مديران بايد اهتمام 
لازم را براي خدمت رساني به مردم داشته باشد، زيرا 
عملكرد آنها زير ذره بين مردم قرار داشته و ارزيابي 
مي شود. اين مسوول با تاكيد بر اينكه چالش هاي 
موجود در كشور سبب شده دولت در سيبل انتقادات 
قرار گيرد، ادامه داد: جايي براي لغزش، اش��تباه و 
قصور مديران وجود ندارد. او ادامه داد: مس��وولان 
دستگاه هاي اجرايي بايد با هم اتحاد داشته باشند 
و مسائل سياسي، جناحي و حب و بغض ها را كنار 
بگذارند، زيرا دش��من در كمين نشس��ته است و از 
هر فرصتي براي ضربه زدن اس��تفاده مي كند. او با 
اش��اره به در پيش بودن تعطيلات عيد نوروز و آغاز 
مس��افرت ها و با تأكيد بر اينكه باي��د آمادگي لازم 
براي اين ايام وجود داش��ته باشد، گفت: آموزش و 
پرورش از دستگاه هاي بس��يار تأثيرگذار در حوزه 
اسكان اس��ت، لذا بايد از هم اكنون نسبت به بسيج 
امكانات براي اسكان شايسته مسافران اقدام كند. 
محمدي، بيان كرد: در بحث تامين اقلام نسبت به 
شهرستان هاي ديگر آمار قابل قبول بوده است. اين 
مسوول با تاكيد بر اينكه مشكل اساسي كه در توزيع 
اقلام تنظيم بازار وجود دارد بحث فرهنگي اس��ت، 
ادامه داد: متاسفانه برخي از خانوارها مازاد نسبت به 
نياز گوشت خود خريد مي كنند. اين مسوول ادامه 
داد: متاسفانه برخي از مردم به احتكار خانگي گوشت 
روي آورده اند كه اين امر سبب مي شود كه اين اقلام 

به دست عده اي كه نياز واقعي دارند، نرسد.

عشاير قادر به تأمين گوشت 
قرمز مورد نياز هستند

گيلان| رييس س��ازمان 
بس��يج عش��ايري كشور 
با بيان اينك��ه ۲۵ درصد 
گوش��ت قرم��ز كش��ور 
توس��ط عش��اير تأمي��ن 
مي شود گفت: در صورت 
حمايت ه��اي لازم اي��ن 
ظرفي��ت توليد به ۷۵ درصد ارتق��اء پيدا مي كند. به 
گزارش تسنيم از تالش، سردار نصرت الله سيف ديروز 
در همايش بزرگ تجليل از شبانان و گله داران غرب 
گيلان اظهار داش��ت: در صورت حمايت مسوولان 
ظرفيت توليد گوش��ت قرمز توس��ط عشاير كشور 
به ۷۵ درصد افزايش پيدا مي كند. رييس س��ازمان 
بسيج عشايري كشور با تأكيد بر اينكه مسوولان براي 
تأمين گوشت قرمز مورد نياز بازار به جاي استفاده از 
ظرفيت هاي داخلي به واردات گوشت خارجي چشم 
دوخته اند عنوان كرد: يكي از اين ظرفيت هاي بزرگ، 
عشاير كشور هستند كه سهم بسزايي در تأمين گوشت 
قرمز دارند. س��ردار سيف راه برون رفت از مشكلات و 
چالش هاي اقتصادي را برنامه ريزي و مديريت جهادي 
اعلام كرد و افزود: با پشت ميز نشيني و ارايه برنامه هاي 
تئوريك مش��كلات موجود حل نمي شوند بلكه هر 
كدام از مديران و مسوولان در سمتي كه هستند بايد 
به صورت جهادي وارد عرصه عمل شوند. وي حضور 
در كنار عشاير و حمايت از آنان را يكي از ضروريت هاي 
ويژه كشور دانست و بيان داشت: برنامه ها و اقدامات 
بسيار خوبي براي عشاير انجام ش��ده است اما براي 
به فعل رساندن تمام ظرفيت هاي آنها بايد خدمات 
بيشتري در حوزه هاي مختلف برايشان مهيا و فراهم 
ش��ود. رييس سازمان بسيج عش��ايري كشور نقش 
بسيار حساس عشاير كشور در دوران هشت سال دفاع 
مقدس را مورد اشاره قرار داد و خاطرنشان كرد: عشاير 
غيور و شجاع كشور يكي از پايه هاي اساسي پيروزي 
انقلاب اسلامي بودند و حضور در صحنه آنان نتيجه 

جنگ را به نفع كشورمان تمام كرد.

۵۴۰ ميليارد تومان تسهيلات 
رونق توليد  پرداخت شد

س�منان| در شرايطي 
كه موض��وع تامين مالي 
بنگاه هاي اغقتصادي يكي 
از مطالب��ات اصلي اهالي 
توليد و صنع��ت از دولت 
محسوب مي شود؛ رييس 
صنعت مع��دن و تجارت 
استان س��منان گفت: در سال جاري ۵۴۰ ميليارد 
تومان تسهيلات رونق توليد سامانه بهين ياب براي 

واحدهاي توليدي استان پرداخت شده است.
به گزارش مهر، بهروز اسودي صبح ديروز در يك صد 
و سي و سومين جلسه كارگروه ستاد تسهيل و رفع 
موانع توليد استان س��منان به ميزباني استانداري 
ضمن بيان اينكه در س��ال ۹۷ تاكن��ون يك هزار و 
۷۴۱ واحد توليدي متقاضي دريافت تس��هيلات 
بهين ياب ش��ده اند، تأكي��د كرد: اي��ن واحدهاي 
توليدي در بخش هاي صنعت معدن و كش��اورزي 
و دامداري و همچنين خدمات ش��امل گردشگري 
ثبت ن��ام كرده اند.  وي بابيان اينك��ه ۵۴۰ ميليارد 
تومان تسهيلات رونق توليد در سال جاري تاكنون 
به واحدهاي مش��كل دار توليدي در سطح استان 
پرداخت ش��ده اس��ت، افزود: ۲۴۲ واحد توليدي 
استان اين وام ها را از سامانه بهين ياب دريافت كردند.

رييس صنعت معدن و تجارت استان سمنان گفت: 
در بخش رفع موانع توليد استان و با اهتمام اعضاي 
كارگروه، مشكلات ۶۹۹ واحد توليدي از ابتداي سال 

۹۷ تاكنون بررسي شده است.
اسودي با بيان اينكه ۷۲درصد مصوبات كارگروه رفع 
موانع توليد استان سمنان اجرايي شده است، ابراز 
كرد: اين امر نشان دهنده عزم خوب مجموعه مديران 

استان براي رفع موانع توليد است.
وي افزود: از يك ه��زار و ۶۰۷ مصوبه كارگروه رفع 
موانع توليد استان سمنان، ۴۴درصد مربوط به امور 
بانكي و تسهيلات بوده كه همراهي بيشتر بانك هاي 

عامل در سطح استان با اين امر مطلوب است.

قاچاق سوخت، علت اصلي 
تلفات جاده اي

سيستانوبلوچستان|
فرمانده انتظامي سيستان 
و بلوچستان گفت: امكانات 
دستگاه هاي خدمات رسان 
در ح��وزه جاده ه��ا نظير 
پليس راه متناسب با طول 
جاده هاي وسيع اين استان 
نيست .  به گزارش ايسنا، سردارمحمد قنبري در نشست 
مشترك كميسيون مديريت اجرايي ايمني، حمل و 
نقل و شوراي هماهنگي ترافيك سيستان و بلوچستان 
افزود: هم اينك بخش قابل توجه اي از تلفات جاده اي 
اين استان و علت اصلي آن ناشي از قاچاق سوخت و اتباع 
بيگانه غيرمجاز اس��ت كه بايد جلوي اين خودروهاي 
دردسرساز گرفته شود .  او بيان كرد: همچنين ضروري 
اس��ت امكانات لازم در مسير فاصله طولاني شهرهاي 
سيستان و بلوچستان براي استراحت رانندگان مدنظر 
قرار گيرد .  فرمانده انتظامي سيس��تان و بلوچستان 
گفت: هم اينك با برنامه توسعه چابهار سهم دستگاه ها 
و پليس از نظر امكانات و نيروي انساني بايد مدنظر قرار 
گيرد .  استاندار سيستان و بلوچستان نيز در اين جلسه با 
بيان اينكه حمل و نقل از اهميت ويژه اي برخوردار است 
گفت: شرايط اين استان از نظر زير ساخت ها و فرهنگ 
رانندگي در جاده ها مطلوب نيست .  احمد علي موهبتي 
افزود: با توجه به زخمي شدن افزون بر هشت هزار نفر و 
كشته شدن حدود ۸۰۰ نفر در سال جاري در جاده هاي 
سيستان و بلوچس��تان توجه جدي به فرهنگ سازي 
از طريق بهره گيري همه ظرفيت ها از جمله رس��انه، 
تريبون هاي نماز جمعه و آم��وزش و پرورش ضروري 
است.  استاندار سيستان و بلوچستان گفت: هم اينك 
با توجه به پيش رو بودن تعطيلات نوروزي مهم ترين 
عامل نجات بخش براي جلوگيري از حوادث رانندگي 
اعمال قانون است .  او بيان كرد: همچنين با توجه به تاثير 
فراوان خودروهاي حامل سوخت قاچاق و اتباع بيگانه 
غيرمجاز در افزايش تصادفات و تلفات انساني ضروري 
است اقدامات لازم در اين حوزه مورد توجه قرار گيرد . 
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بازديد  از محصولات جديد 
ذوب آهن اصفهان

اصفهان|س��مپوزيوم بين المللي فولاد ايران 
با حضور خداداد غري��ب پور رييس هيات عامل 
ايميدرو و معاون وزي��ر صنعت، معدن و تجارت 
و جمعي از مس��وولان و دست اندركاران صنايع 
معدني و فولادي كشور سه شنبه، ۳۰ بهمن ماه 
در مرك��ز همايش هاي بين المللي جزيره كيش 
آغاز به كار نمود كه تا اول اسفند ماه ادامه خواهد 
داش��ت . ذوب آهن اصفهان به همراه ۹ شركت 
فولادي ديگر در برگزاري اين سمپوزيوم با انجمن 
آهن و فولاد ايران همكاري نمودند و مديرعامل 
ذوب آه��ن ني��ز در پنل تخصصي اثرات رش��د 
نامتوازن صنعت فولاد بر پايداري آن شركت كرد .

همچنين صنايع و شركت هاي مشاركت كننده 
با برپايي غرفه اي در نمايشگاه جانبي سمپوزيوم 
حضور دارند كه اين نمايشگاه نيز با حضور رييس 
هيات عامل ايميدرو افتتاح شد . غريب پور پس از 
اين افتتاحيه در غرفه ذوب آهن اصفهان حضور 
يافت و مهندس يزدي زاده مديرعامل شركت در 
خصوص محصولات جديد از جمله ريل مترو و 

تير آهن H۳۰ توضيحاتي ارايه داد .

 از سفرهاي خارجي 
در ايام نوروز بكاهيم

باش�گاهخبرنگاران| مرجع تقليد شيعيان 
گفت: در ايام نوروز سفر هاي خارجي بسياري از 
سوي ايرانيان انجام مي شود كه پر هزينه است ما 
نمي گوييم از اين سفر ها جلوگيري شود بلكه اين 
سفر ها كمتر انجام شود. آيت الله مكارم شيرازي 
مرجع تقليد شيعيان ديروز در درس خارج فقه، 
گفت: كشور ما از طرفي احتياج به دلار هايي كه 
در سفر ها خرج مي ش��ود، دارد و از طرف ديگر، 
خانواده هاي ضعيفي در كش��ور داريم كه بايد به 
آنان نيز توجه شود؛ بياييم از اين سفر ها مخصوصا 
در ايام نوروز كم كرده و صداوس��يما نيز س��اده 

زيستي را در رسانه ملي توصيه نمايد.

صدور  مجوز تردد زائران 
عتبات عاليات از مرز خسروي

كرمانش�اه| مديركل امور مرزي وزارت كشور از 
صدور مجوز تردد زائران عتبات عاليات از مرز رسمي 
خسروي در شوراي عالي امنيت ملي خبر داد. شهريار 
حيدري گفت: با پيگيري هاي صورت گرفته از سوي 
وزارت كش��ور، امروز مجوز تردد زائران ايراني از مرز 
رسمي خس��روي به عتبات عاليات در شوراي عالي 
امنيت ملي اخذ ش��د. وي اظهار داشت: با ابلاغ اين 
مجوز، اكن��ون زائران ايراني در قال��ب كاروان از مرز 
رسمي خسروي مي توانند عازم عتبات عاليات شوند. 
مديركل امور مرزي وزارت كشور گفت: اكنون مرز 
رسمي خسروي در مقايسه با ساير مرزها، آماده ترين 
مرز با عراق براي تردد زائران است و تمام زيرساخت ها و 

امكانات و شرايط لازم در اين مرز فراهم است.

بارش ها از مهم ترين دلايل 
افزايش تراز درياچه اروميه

اروميه| مدير دفتر استاني س��تاد احياي درياچه 
اروميه در آذربايجان غربي گفت: بارشها از مهم ترين 
دلايل اثر بخش��ي افزايش تراز درياچه اروميه است. 
فرهاد سرخوش با بيان اينكه اثربخشي بارش ها در 
افزايش حجم و مساحت درياچه اروميه غيرقابل انكار 
اس��ت، افزود: حوضه آبريز درياچه اروميه حوضه اي 
بس��ته و از محدوده خود تغذيه مي ش��ود بنابراين 
رهاسازي آب و هدايت رواناب ها، عامل اصلي افزايش 
تراز درياچه است چرا كه تاكنون هيچ پروژه آبرساني به 
درياچه اروميه افتتاح نشده و تامين آب از اين دو طريق 
انجام مي شود. وي با بيان اينكه بارش ها سبب تغذيه 
آب خوانها و آب هاي سطحي مي شود ادامه داد: در سال 
آبي گذشته حجم آب درياچه كمتر از يك ميليارد 
مترمكعب بوده كه با افزايش بارشها و هدايت رواناب و 
رهاسازي ها امروز حجم درياچه اروميه به ۲ ميليارد و 

۱۱۰ ميليون مترمكعب رسيده است.

راه اندازي اتوبوس ويژه 
گردشگري

كرمان| مديرعامل سازمان حمل و نقل بار و مسافر 
شهرداري كرمان، از راه اندازي يك دستگاه اتوبوس 
ويژه گردش��گري از ابتداي س��ال جدي��د خبر داد. 
عبدالهادي طاهري از خريداري سه دستگاه اتوبوس 
بازسازي شده فعال خبر داد و گفت: عمليات بازسازي 
يكي از اين اتوبوس ها در حال انجام است و به زودي 
به عنوان اتوبوس ويژه گردشگري مورد استفاده قرار 
مي گيرد. وي با بيان اينكه روي بدنه اين اتوبوس ها 
بنر و استيكر خاصي طراحي شده است تا متفاوت از 
ساير اتوبوس هاي خطي شهر باشد، افزود: اين اقدام 
زمينه مناسبي براي افزايش ديدار گردشگران از آثار 
فرهنگي و تاريخي شهر كرمان فراهم مي كند. طاهري 
ابراز اميدواري كرد با راه اندازي اتوبوس گردشگري، 
گردشگران، توريست ها و شهروندان، بتوانند در طول 

سال از اين اتوبوس  استفاده كنند.

روستاها بايد سهمي در توليد 
داخلي داشته باشند

خرمآباد| رييس س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز 
گفت: بايد به اهالي روستاها توجه شود تا سهمي در 
توليد داخلي داشته باشند و با احساس رضايت در آنجا 
زندگي كنند. علي مويدي در بازديد از روستاي صاحب 
الزمان )عج( در جمع مردم گفت: شعور و درك سياسي 
و اجتماعي اين روستا در خيلي از شهرها زبانزد بوده و 
اين مناطق نيازمند ارايه خدماتي هستند كه در خور 
شان شان باش��د. وي عنوان كرد: بايد توجه به اهالي 
روستاها شود تا سهمي در توليد داخلي داشته باشند 

و با احساس رضايت در آنجا زندگي كنند.

چهرههاياستاني



اقتصاد اجتماعي12اخبار

داروسازان از افزايش 50 درصدي قيمت ها مي گويند اما وزير بهداشت معتقد است دارو گران نشده

معاون توانبخشي سازمان بهزيستي كشور مطرح كردپژوهشگر حوزه مديريت منابع آب تشريح كرد

بستهبنديهاييكهبرايداروگرانتمامميشود

جاي خالي اوتيسم   در بيمهرد   آب زيرزميني در مشكل درياچه اروميه

معاون امور اجتماعي سازمان بهزيستي خبر داد
اعلام آمادگي بهزيستي براي مقابله با كودك همسري

ريحانه جاويدي|
در چند هفته گذشته دارو هم مانند بسياري از اقلام 
ديگر، افزايش قيمت داش��ت در حالي كه دستمزدها 
تغيير نكرده است. افزايش تورم از يك سو و نوسانات 
نرخ ارز هم از سوي ديگر به گراني دارو دامن زده است.  
برخي از بيماران ناچار شده اند از خريد دارو صرف نظر 
كنن��د و اين وضعيت در حالي اس��ت كه برخي هم با 
نگراني از اينكه ممكن است به دليل كمبود دارو، داروي 
مورد نظر خود را در ماه هاي آينده پيدا نكنند، اقدام به 
خريد آن بيش از نياز خود كرده كه اين اتفاق هم راه را 
براي كم شدن برخي اقلام دارويي در بازار هموار كرده 
است. آن طور كه داروسازها مي گويند، اگرچه قيمت 
خالص دارو، تغيير نرخ محسوس نداشته اما هزينه تمام 
شده بسته بندي داروها افزايش داشته بنابراين بسياري 
از داروها 50 تا 60 درصد افزايش قيمت يافته اند. با اين 
حال وزير بهداشت معتقد است دارو بيشتر از افزايش 
قيمت س��نواتي خود كه حدود 9 تا 10 درصد است، 
گران نشده و در سال آينده هم نه تنها كمبود دارو وجود 
نخواهد داشت، بلكه قيمت دارو هم بيشتر از حد مجاز 

سنواتي گران نمي شود. 
سعيد نمكي، روز گذشته در حاشيه نشست دولت در 
جمع خبرنگاران درباره قيم��ت دارو در داروخانه ها، 
گفت: قيمت دارو فقط افزايش س��نواتي است، اصلا 
نگذاشتيم قيمت دارو افزايش يابد و اگر جايي بيش از 
قيمت 9 تا 10درصد ميانگين افزايش قيمت دارو در 
سال 97 بوده است، تقاضا مي شود به سازمان غذا و دارو 
يا دفتر بنده اطلاع دهند. هركس هر دارويي داخلي و 
خارجي را فراتر از ميانگين اعلام شده به بيمار بدهد، 

متخلف است و ما اين را نمي پذيريم.
او درباره افزايش قيمت دارو در سال آينده افزود: اين 
افزايش فقط در حد افزايش سنواتي قيمت ها خواهد 
بود يا در مورد داروي وارداتي اگر افزايش داشته باشيم 
زير 10درصد است، اگر چه تلاش مي كنيم داروهاي 
وارداتي را به سمت توليد داخل ببريم. در مورد داروهاي 
ساخت داخل آنچه كه كميس��يون هاي قانوني نظر 

مي دهند، معمولا زير 10 درصد افزايش است.
وزير بهداشت پيرامون كمبود داروها و ميزان ذخيره 
داروها از دو تا س��ه م��اه در داروخانه ها هم گفت: قرار 
نيس��ت در داروخانه ه��ا، داروها را 6 ماه تا يك س��ال 
تل انبار كنيم. وقتي نظام دارويي مستمر و توليد بجا و 
واردات درست داشته باشيم تل انبار كردن دارو براي 
يكس��ال در داروخانه ها يك��ي از غيراقتصادي ترين و 
غيرمنطقي ترين شيوه ها است براي اينكه هم منابع 

فروشنده را بلوكه كرده و هم نيازهاي مملكت درست 
توزيع نمي شود. وقتي يك دارو در يك داروخانه تل انبار 
شود، در جايي ديگر از مملكت ممكن است ذخيره يك 
ماه را داشته باشد، اين را سازمان غذا و دارو به گونه اي 
هدايت مي كند كه بين س��ه تا چهار ماه داروخانه ها 
ذخيره دارو را داشته باشند. تلاش مي كنيم ركود دارو 
و س��رمايه را بيشتر از اين نداشته باشيم. ضمن اينكه 
نظام توزيعي را طراحي مي كنيم كه دارو در اسرع وقت 
به دست بيمار برسد. در سال آينده با برنامه ريزي هاي 
انجام ش��ده چيزي به نام كمبود داروهاي اساسي را 

مطلقا نخواهيم داشت.
وزير بهداش��ت بيان كرد: نبايد مملكت را با كمبودي 
مواجه كنيم اما در رابطه با دارو و كالاهاي اساسي مطلقا 
چنين نگراني نداري��م و هرگز هم از زبان بنده چنين 
سيگنالي را دريافت نكرده اند كه ممكن است در سال 
آينده مشكل كمبود دارو و تجهيزات داشته باشيم. ما 
سال آينده با برنامه ريزي دقيق و منسجم و هماهنگي 
كه با بانك مركزي و بدن��ه دولت داريم، چيزي به نام 

كمبود دارو و تجهيزات پزشكي نخواهيم داشت. البته 
ممكن است برخي همكاران پزشك داروهاي خارجي 
را نسخه كنند اما معتقديم چون توليد داخل آن وجود 
دارد و تمام تست هاي لازم را پاس كرده است ضرورتي 
ندارد آن دارو را وارد كنيم. اين را كمبود نمي گذاريم 
اين بازاريابي ب��راي بازارهاي بيروني اس��ت كه با آن 
برخورد خواهيم كرد و ب��راي حمايت از توليد داخل 
پس از پاس شدن تمام مراحل استانداردها اجازه ورود 
داروي مش��ابه و تجهيزات مشابه پزشكي را به داخل 

كشور نخواهيم داد.

   دارو گران شد 
اما مشكلات فعالان دارو حل نشد

اظه��ارات وزير بهداش��ت در حالي اس��ت كه محمد 
كريمي، كارش��ناس حوزه دارو درباره افزايش قيمت 
دارو در چند هفته گذشته به تعادل گفت: در ماه هاي 
اخير قيمت بسياري از اقلام دارويي افزايش يافته است. 
اين افزايش قيمت تنها به داروهاي خارجي اختصاص 

ندارد و داروهاي داخلي را هم شامل مي شود. در مقابل 
قدرت خريد مردم كم شده است. اما اين افزايش قيمت 
دارو از مشكلات داروخانه ها كم نكرده است. اين تصور 
كه افزايش قيمت از سوي داروخانه ها اعمال مي شود 
و به جيب آنها مي رود غلط است. سود داروهاي ايراني 
براي داروخانه ها حدود 15 تا 1۸ درصد و سود داروهاي 
خارجي حدود 7 درصد است، در حالي كه اين سود در 

ساير كشورها حدود ۳0 درصد است. 
در ش��رايطي كه داروخانه هايي كه دارو را با چك هاي 
مدت دار 10 ماهه و يكس��اله مي خريدن��د بايد حالا 
داروهاي مورد نياز را با پرداخت هاي يك ماهه تأمين 
كنند و البته در بسياري از مواقع هم پرداخت هزينه ها 
بايد به صورت يك ماهه و حتي نقدي صورت گيرد، اين 
سود بسيار ناچيز است و حتي بسياري از داروخانه ها را 
در معرض تعطيلي قرار داده است.  اين كارشناس حوزه 
دارو بيان كرد: درست است كه قيمت بسياري از اقلام 
دارويي افزايش يافته است اما اين افزايش منطقي نيست 
و نتوانسته مشكلات حوزه دارو را برطرف كند. به طوري 

كه مي توان گف��ت يكي از دلايل اصل��ي كمبود دارو  
افزايش نيافتن منطقي قيمت دارو است. از طرف ديگر 
برخي از شركت هاي توليد دارو كه هنوز از مواد اوليه اي 
كه قبل از تحريم تهيه كرده اند، دارو تهيه مي كنند اين 
ش��ركت ها اجازه افزايش قيمت دارو را ندارند اما گروه 
ديگري از توليدكنندگان كه در شرايط افزايش قيمت 
ارز مجبور به تهيه مواد اوليه شده اند قيمت تمام شده 
دارو را به سازمان غذا و دارو اعلام كرده اند. سازمان غذا و 
دارو با بررسي همه جوانب در كميسيون، قيمت جديد 
دارو را به اين ش��ركت هاي توليدي اعلام كرده است و 
همين امر باعث ش��ده برخي از داروها با دو قيمت در 

داروخانه ها به فروش برسد.

   افزايش قيمت 50 تا 60 درصدي دارو
اين ميان برخي ديگر از فعالان عرصه دارويي كشور، 
بر اين باورند كه هزينه هاي جانبي توليد دارو، قيمت 
دارو را افزاي��ش داده اس��ت. محمدرض��ا دري، دبير 
انجمن داروسازان تهران درباره اين موضوع بيان كرد: 
ايران جزو توليدكنندگان ارزان دارو اس��ت و از سوي 
ديگر معضل قاچاق مرزي دارو از داخل به كشورهاي 
همجوار را داش��تيم بنابراين مديريت ها بر سيستم 

توزيع دارو بيشتر شد تا اين پديده ها اتفاق نيفتد.
او با اشاره به سخت تر شدن وضع معيشتي مردم براي 
گذران زندگي گفت: س��طح درآمد مردم نس��بت به 
سال گذشته تغيير نداشته اما نرخ تورم افزايش يافته 
بنابراين به علت مش��كلات مالي خدمات بهداشت و 
درم��ان در اولويت هاي بعدي م��ردم قرار مي گيرد و 
متاسفانه بسياري از مردم تا مجبور نشوند به حوزه هاي 
درماني مراجعه نمي كنند. اين مس��ائل موجب شده 
ت��ا داروخانه ها ب��ا كاهش مي��زان مراجعه كنندگان 
مواجه ش��وند و تعداد مراجعه كنندگان داروخانه ها 
تا 25درصد كاهش يافته ك��ه 25 درصد آن به علت 
تورم و 15درصد به علت افزايش تعداد داروخانه ها در 

سراسر كشور است.
دري بيان ك��رد: در حوزه تامين م��واد اوليه دارويي 
ب��راي توليد دارو، 10 تا 15 درصد نس��بت به س��ال 
گذش��ته تغيير ن��رخ ارز را داش��تيم از س��وي ديگر 
به خاطر تخصيص ارز نيمايي و ارز 10 هزار توماني به 
بسته بندي دارو، قيمت تمام شده داروها افزايش پيدا 
كرده است. قيمت خالص دارو، تغيير نرخ محسوس 
نداشته اما هزينه تمام شده بسته بندي داروها افزايش 
داش��ته بنابراين بس��ياري از داروها 50 تا 60 درصد 

افزايش قيمت داشته اند.

طبق گزارش ستاد احيا درياچه اروميه در سال 9۴، »پيش 
از افت قابل توجه سطح آب اين درياچه در سال هاي اخير، 
متوس��ط كل املاح محلول )TDS( آن برابر 205 گرم بر 
ليتر بوده، كه در حال حاضر ب��ه رقمي نزديك 500 گرم 
بر ليتر رسيده است.« مهدي ابراهيمي مويني، پژوهشگر 
حوزه مديريت منابع آب درباره وضعيت اين درياچه بيان 
كرد: با توجه به بررسي صورت گرفته، يكي از علل كاهش 
حجم درياچه اروميه، اضافه برداش��ت آب زيرزميني در 
محدوده هاي اطراف درياچه است كه اين افزايش برداشت 
از منابع آب زيرزميني موجب كسري مخزن آبخوان هاي 
اطراف درياچه شده است. تا جايي كه درحال حاضر 12 مورد 
از محدوده هاي مطالعاتي اطراف درياچه، جزو محدوده هاي 
ممنوعه هستند كه مويد برداش��ت هاي بي رويه در اين 
محدوده ها است. به منظور بررسي بيشتر امكان تبادل آب 
زيرزميني محدوده هاي اطراف درياچه و درياچه اروميه لازم 
است تا تراز سطح آب زيرزميني و همچنين ميزان تغييرات 
شوري محدوده هاي مطالعاتي اطراف درياچه مورد ارزيابي 
قرار گيرد. او به مهر گفت: تراز سطح آب زيرزميني پايين تر 
از تراز سطح درياچه است و بنابراين مي توان گفت درياچه، 
منبع تغذيه آب هاي زيرزميني واقع در شرق آن است. به طور 
كلي مي توان گفت آب زيرزميني از غرب به شرق جريان 
دارد و درياچه از محدوده هاي غربي تغذيه شده درحالي كه 

خود منبع تغذيه آب زيرزميني محدوده هاي شرق درياچه 
است. به منظور بررسي بيشتر ارتباط آب زيرزميني و درياچه 
اروميه، لازم است تا ميزان تغييرات شوري محدوده هاي 
مطالعاتي اطراف درياچه مورد ارزيابي قرار گيرد. بر اساس 
آمار دفتر مطالعات پايه منابع آب، نرخ تغييرات ش��وري 
در محدوده هاي مطالعاتي سمت شرق درياچه بيشتر از 

محدوده هاي سمت غرب درياچه است.
به منظور بررسي بيش��تر ارتباط آب زيرزميني و درياچه 
اروميه، لازم است تا ميزان تغييرات شوري محدوده هاي 
مطالعاتي اطراف درياچه مورد ارزيابي قرار گيرد. بر اساس 
آمار دفتر مطالعات پايه منابع آب، نرخ تغييرات ش��وري 
در محدوده هاي مطالعاتي سمت شرق درياچه بيشتر از 

محدوده هاي سمت غرب درياچه است.

بيماري هاي روحي و رواني و معلوليت در رده مش��كلاتي 
است كه اگرچه هزينه درمانشان بالاست و نياز به تجهيزات 
پزشكي و شرايط نگهداري خاصي دارد اما تاكنون بيمه ها 
آن ط��ور كه باي��د از مبتلايان به اين اخت��لالات حمايت 
نكردند شايد مشكل در اينجاس��ت كه از نظر بيمه ها اين 
مشكلات به معناي واقعي بيماري نيستند اما به هر حال 
نمي توان جاي خالي آنها را در خدمات بيمه ناديده گرفت 
چرا كه توانبخشي در اختلالات طيف اوتيسم هزينه هاي 
فلاكت بار براي خانواده ها دارد. بايد پرسيد در طرح تحول 
سلامت جاي افراد معلول از بيماران رواني، نخاعي تا اوتيسم 
كجاست؟ اين موضوع پرسشي است كه معاون توانبخشي 
سازمان بهزيستي كشور روز گذشته در چهارمين همايش 
اوتيسم مطرح كرد. حسين نحوي نژاد با بيان اينكه درست 
اس��ت كارهاي خوبي صورت مي گيرد اما شكاف زيادي با 
حدمطلوب وجود دارد گفت: نظام ثبت اطلاعات ديجيتال 
داريم و دانشگاه هايي داريم كه صدها پايان نامه از آن بيرون 
مي آيد اما براي بيماري هاي چندفاكتوري مانند اوتيسم 

چه كرده اند؟.
وي افزود: مي گوييم پول نيست. اما آيا يك مركز دانشگاهي 
نبايد الگويي براي كش��ور ارايه دهد؟ هرجا مشكل هست 
بهزيس��تي و آموزش و پرورش بايد براي پاسخگويي جلو 
بروند اما موقع دريافت جوايز جش��نواره ها، اس��اتيد جلو 

مي روند، انتقاداتم به نهادهايي از جمله وزارت بهداش��ت 
است. وزارت بهداش��ت براي بيماري هاي سلامت روان و 
ايجاد كلينيك هاي خاص چه كرده است؟ وزارت بهداشت 
مدعي است امر تش��خيص و درمان بر عهده اوست. چند 

مركز راه اندازي كرده كه كودكان اوتيسم را به آنجا ببريم؟.
معاون توانبخشي سازمان بهزيستي كشور با با بيان اينكه 
بهزيستي كه سازمان مددكاري است چرا بايد وارد پروسه 
درمان به اين نحو شود؟ گفت: مگر وزارت بهداشت خود را 
متولي درمان همه جانبه نمي بيند؟ توانبخشي در اختلالات 
طيف اوتيسم هزينه هاي فلاكت بار براي خانواده ها دارد. 
نحوي نژاد با اشاره به قانون حمايت از معلولان و وظايف وزارت 
بهداشت براي اجراي آن گفت: از ارديبهشت امسال كه قانون 
توسط رييس جمهور ابلاغ شد بايد گروه كارشناسي تشكيل 

مي شد اظهار كرد: دكتر هاشمي، وزير سابق بهداشت اصرار 
داشت وزارت رفاه از عهده بيمه سلامت بر نمي آيد و بيمه 
سلامت به آنجا منتقل ش��د و اكنون كار بايد توسط بيمه 
سلامت اجرا ش��ود. پس چرا از ارديبهشت كه قانون ابلاغ 
شده براي دولت برآورد هزينه نكرديد؟ بهزيستي اعلام كرد 
اجراي اين قانون 12 هزار ميليارد تومان نياز دارد كه به ما 

1100 ميليارد تومان دادند.
معاون توانبخشي سازمان بهزيستي كش��ور با طرح اين 
پرس��ش كه در طرح تحول س��لامت جاي افراد معلول از 
بيماران رواني، نخاعي تا اوتيسم كجاست؟ اظهار كرد: وزارت 
بهداشت چه برنامه اي براي ارگونومي منزل و توانبخشي 
كودكان معلول دارد؟ چرا آموزش و پرورش استثنايي بايد 

كاشت حلزون كند؟ اينها وظيفه آموزش و پرورش است؟.
وي ادامه داد: يا هلال احمر چرا بايد پاي مصنوعي و مانند 
آن براي معلولان ارايه دهد؟ و چرا بهزيستي براي بيماران 
رواني مزمن دارو تجويز مي كند؟ مگر بهزيس��تي متولي 

درمان است؟.
نحوي نژاد با اش��اره به اينكه البته ما هم مشكلات عديده 
در بهزيستي داريم چون خود را به مسائل پزشكي نزديك 
كرديم و از مس��ائل اجتماعي دور شديم گفت: متاسفانه 
خانواده هايي كه هزارو يك مشكل دارند گمنام هستند و 

كسي آنها را نمي شناسد.

معاون امور اجتماعي سازمان بهزيستي ضمن اعلام 
آمادگي اين س��ازمان براي ورود به ح��وزه مقابله با 
كودك همس��ري بر ض��رورت حماي��ت اقتصادي از 
خانواده هايي كه ب��ر اثر فقر ب��ه ازدواج كودكان تن 

مي دهند، تاكيد كرد.
حبيب الله مسعوي فريد در خصوص كودك همسري 
اظه��ار ك��رد: در پيش��گيري از كودك همس��ري، 
آگاه سازي و فرهنگ سازي نقش مهمي دارد كه قطعا 
اين دو عامل در اين زمينه پاس��خ مي دهد، البته آمار 
كودك همسري در س��ال هاي اخير نيز كاهش يافته 
اس��ت، چرا كه مردم به اين ازدواج ها واكنش نش��ان 
مي دهند. معاون امور اجتماعي س��ازمان بهزيستي 
به ايلنا گفت: در گذش��ته 50 نفر در مدرس��ه كتك 
مي خوردن��د و بچه با خود مي گفت كه دوس��ت من 
نيز كتك مي خورد و برايش مهم نبود، زيرا موضوعي 
عادي بود اما امروزه اگر بچه اي در مدرسه كتك خورد، 
هيچ فردي آن را طبيعي نمي داند و بنابر وجود فضاي 

مجازي همه مردم نيز از آن مطلع مي شوند. 
وي فقر را عامل ازدواج كودكان دانس��ت و بيان كرد: 
برخي از اف��راد به دليل فقر در س��ن پايي��ن ازدواج 
مي كنند، از همين رو باي��د حمايت هاي اقتصادي و 
اجتماعي از خانواده هاي نيازمند شود تا به دليل فقر 

تن به اين گونه ازدواج ها ندهند.

مس��عودي فريد با بيان اينكه اگر ازدواج بنابر اجبار 
باشد، عوارض هايي دارد، تصريح كرد: اگر در ازدواج 
هرچه سن پايين تر و از سراجبار باشد، قطعا عوارض 
آن بيشتر است، همچنين سازمان بهزيستي به عنوان 
نهاد حمايت كننده مي تواند در اين زمينه نقش داشته 
باشد و دولت و سازمان برنامه بودجه نيز بايد اعتبارات 
بيشتري در سال 9۸ در اختيار بهزيستي براي اين امر 
قرار دهند. اگر بهزيستي، رسانه، آموزش وپرورش و 
فضاي مجازي نقش هاي خود را پررنگ تر ايفا كنند، 

كمتر شاهد اين اتفاقات هستيم.
وي در ادامه گفت: در ازدواج علاوه بر سلامت جسمي، 
بعد اجتماعي و رواني نيز مهم اس��ت، به اين معنا كه 
فرد توان مس��ووليت پذيري داشته باشد تا زندگي را 
مديريت كند، از همين قانون رو س��ن ازدواج تاكيد 

دارد و با ازدواج درس��ن پايين برخ��ورد مي كنند. او 
درخصوص ازدواج اخير فرد 50 ساله با دختر 11 ساله 
تصريح كرد: طي پيگيري ها متوجه شديم كه ازدواج 
فرد 50 س��اله با دختر 11 ساله اصلا ثبت نشده بود و 
ازدواج آنان تخلف محسوب مي شود كه هم پدر و هم 
مرد 50 س��اله دستگير شده اند، از نظر ما سن ازدواج 
بايد بالاتر باشد و فرد به كفايت هاي اجتماعي و رواني 

رسيده باشد.
مس��عودي فريد با بيان اينكه آگاه سازي براي ازدواج 
ضروري است، بيان كرد: آگاه س��ازي درازدواج هاي 
س��ن پايين مهم اس��ت، ش��ايد ف��ردي هن��وز اين 
ازدواج ها را عيب نداند، به نظرمن آگاه سازي مداوم و 
فرهنگ سازي مي تواند بسيار كمك كننده باشد. هر 
ساله روند اين ازدواج ها كاهش مي يابد، اما هر تعدادي 

كه رخ مي دهد، سبب نگراني ما مي شود.
وي در خص��وص آموزش هاي فرزندپ��روري گفت: 
رس��انه ملي و فضاي مجازي نيز در امر آموزش هاي 
فرزند پروري نقش دارند و مي توان از طريق طراحي 
نرم افزار براي بزرگسالان كه جذاب و جالب هم باشد، 
شيوه هاي رفتاري با كودكان را به آنان آموزش داد تا 
زماني كه موردي در زمينه كودك آزاري رخ مي دهد، 
افراد بتوانند س��ريعا اطلاع دهند و محل آن توس��ط 
افراد شناسايي شود تا حوادث بيشتري صورت نگيرد.
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فروكش موج اول آنفلوآنزا 
معاون مركز مديريت بيماري هاي واگير وزارت 
بهداشت از فروكش كردن موج اول آنفلوآنزا در 
كش��ور خبر داد و گفت: با ادامه سرما در اسفند و 
فروردين ماه نيز ممكن است يك موج كوتاه ديگر 

هم از اين بيماري داشته باشيم.
محم��ود نبوي بيان كرد: امس��ال از نظر تعداد و 
شدت بيماري آنفلوآنزا نسبت به گذشته تفاوتي 
چنداني نداش��تيم؛ به طور كل��ي ۳ نوع ويروس 
آنفلوآنزاي فصلي داريم كه ش��امل ويروس هاي 
H۳N2 ،H1N1 و B هس��تند. از نظر شدت و 
تعداد مبتلايان هم تفاوت چنداني با س��ال هاي 
قبل وجود ندارد. به هر حال يك درصد موارد ابتلا 
به آنفلوآنزا به ذات الريه منجر مي شود و تعدادي از 
بيماران هم بر همين اساس به بيمارستان مي روند. 
او افزود: از آنجايي كه ويروس آنفلوآنزا تغييرپذير 
است،  ممكن اس��ت انواع ديگر آن هم تغييراتي 
كرده و با ادامه سرما بروز پيدا كنند. فعلا كه موج 
اول فروكش كرده، اما اگر در اس��فند و فروردين 
ماه هوا سرد شود، چون ويروس آنفلوآنزا در سرما 
بيشتر مي شود، ممكن است يك موج كوتاه ديگر 
هم داشته باشيم. نبوي درباره ميزان بستري هاي 
ناشي از ابتلا به ويروس آنفلوآنزا در بيمارستان هاي 
كش��ور، گفت: معمولا در اپيدمي هاي آنفلوآنزا 
حدود 5 تا 15 درصد جمعيت مبتلا مي ش��وند. 
امسال هم در كشور سه تا چهار درصد افراد به اين 
ويروس مبتلا شدند كه بين نيم تا يك درصدشان 
نياز به بس��تري پيدا مي كنند. عمدت��ا افرادي 
بستري مي ش��وند كه بيماري زمينه اي داشته 
باشند. از طرفي افرادي هم كه ناپرهيزي كنند و 
استراحت كافي نداشته باشند هم ممكن است در 

بيمارستان بستري شوند.

۹۷ درصد مردان يك عامل 
خطر بيماري قلبي را دارند

معاون وزير بهداشت گفت: 97 درصد مردان حداقل 
يك ريس��ك فاكتور )عامل خطر( مانند اضافه وزن، 
مص��رف دخانيات، ك��م تحركي و اس��ترس را براي 
بيماري هاي قلبي و عروقي دارند و ۴5  درصدشان اضافه 
وزن دارند.  عليرضا رييسي روز چهارشنبه در سومين 
كنگره س��لامت مردان كه در دانشگاه علوم پزشكي 
 شهيد بهشتي برگزار ش��د، افزود: بيش  از 9۳درصد 
زنان در كشور بيمه هستند و كمتر از 91درصد آقايان 
در كشور به  خدمات بيمه اي دسترسي دارند. به همين 
نسبت بيمه مكمل آقايان نيز كمتر از زنان است.  رييسي 
گفت: همچنين غذاي ناسالم و سبك زندگي و مصرف 
دخانيات در آقايان وجود دارد. ۸۳ درصد مبتلايان به 
ايدز در كشور را  آقايان تشكيل مي دهند.  وي افزود: 16 
تا 17 درصد مردان از فست فود استفاده مي كنند و اين 
در حالي است كه 11 درصد زنان فست فود مي خورند.  
معاون بهداشت وزارت بهداشت اظهار داشت: در سنين 
۳0 تا 70 س��ال مهم ترين علت مرگ و مير در مردان 
بيماري هاي قلبي و  عروقي و حوادث ترافيكي است.  
در خودكشي ها نيز آقايان خيلي جدي تر از زنان اين 
كار را انجام مي دهند.  وي ادامه داد: در نظام س��لامت 
خوش��بختانه از نظر زيرس��اخت و طراحي به همت 
پيشكسوتان نظام س��لامت در سطح يك، پتانسيل 
خوبي داريم  و مي توانيم خدمات را به همه گروه هاي 
سني و جنس��يت ها با برنامه ريزي درست و مناسب 
ارايه كنيم. به هر حال مردان كمتر به مراكز  بهداشت و 
شبكه هاي بهداشتي مراجعه مي كنند و زنان مراجعه 
بهتري دارند.  معاون وزير بهداشت گفت: در سال 2007 
با همكاري انجمن هاي علمي در دفتر جمعيت سلامت 
و خانواده وزارت بهداشت براي گروه هاي سني  مختلف 
از جمله ميانسالان و مردان برنامه خاصي براي سن ۳0 
تا 50 سال تدارك ديديم. در معاونت بهداشت در اين 
سن براي زنان  خدمات متعددي تعريف شده و ارايه 
مي ش��ود، اما آغاز اين كار براي آقايان از سال ۸۴ اجرا 
شد.  رييسي اظهار داشت: آقايان يا بايد خودشان سراغ 
شبكه هاي بهداشتي بروند يا شبكه هاي بهداشت سراغ 
آقايان بروند، اما راه ديگري  نيز وجود دارد كه مي توان 
خود مراقبتي را به وسيله هايي به نظام سلامت متصل 
كنيم. به طور مثال برخي مراكز را در بعد از ظهرها  فعال 
كرديم، اما خيلي مراجعه چش��مگيري نداشتيم. در 
نتيجه بايد به س��مت جامعه حركت كرد. مي شود از 
نرم افزارهاي خود مراقبتي،  جامعه را به نظام سلامت 

متصل كرد.

نوبت اولآگهي تجديد مناقصه عمومي  )يك مرحله اي (
شركت  ملي گاز ايران

شركت گاز استان اردبيل
)سهامي خاص(

روابط عمومي شركت گاز استان اردبيل 

شركت گاز استان اردبيل در نظر دارد انجام خدمات تأمين تجهيزات و كنتور خواني، صدور آني، چاپ و تحويل صورتحساب مشتركين شركت گاز استان اردبيل بصورت حجمي را از طريق مناقصه و به مدت 
18ماه تقويمي به پيمانكار حائز شرايط واگذار نمايد. 

بدين منظور از كليه شركتها و پيمانكاران متخصص داراي صلاحيت مرتبط در امور فوق از وزارت تعاون ، كار و رفاه اجتماعي كه توانايي انجام كار مذكور را دارند ، با در دست داشتن معرفي نامه كتبي در ساعات 
اداري به دفتر امور قراردادها واقع در اردبيل ، شهرك كارشناسان ، ) مجتمع اداري( ساختمان مركزي شركت گازاستان اردبيل ، طبقه چهارم اتاق شماره 412 مراجعه و ضمن واريز مبلغ 180/000 ريال ) يكصد و 
هشتاد هزار ريال ( به حساب شبا IR 100100004001118104021127  تمركز وجوه درآمد شركتهاي دولتي- شركت گاز استان اردبيل با شناسه واريز 307118175292600841271000000000  و ارائه رسيد بانكي 

اسناد مناقصه را دريافت و با توجه به مفاد آن پيشنهاد قيمت خود را تنظيم و به دبيرخانه مركزي شركت گاز استان اردبيل تحويل نمايند .
توجه : طبق مصوبه هيئت  وزيران به شماره مصوبه 26510/ت39039 ك مورخ 1388/2/9 ارائه صورت مالي حسابرسي شده توسط سازمان حسابرسي يا اعضاي جامعه حسابداران رسمي قبل از انعقاد قرارداد الزامي است.

مدارك و مستندات ضروري : 
الف ( روزنامه رسمي آگهي ثبت / تأسيس شركت .

ب ( روزنامه رسمي آگهي تغييرات شركت .
ج ( اساسنامه ، اظهارنامه ثبت شركت و همچنين آخرين وضعيت سهام .

د ( شناسنامه ، مدرك تحصيلي ، كارت ملي آخرين اعضاء هيأت مديره شركت ، كد اقتصادي و شناسه ملي . 
هـ ( ارائه مدارك تجربه و سابقه اجرائي در كارهاي قبلي .

و ( ارائه مدارك حسن سابقه در كارهاي قبلي و رضايت نامه كتبي از كارفرمايان قبلي .
ز ( ارائه مدارك دال بر توانايي مالي و توانايي ارائه ضمانتنامه .

 ح ( تأييد صلاحيت معتبر در زمينه ) كد فعاليت 4: خدمات عمومي( از وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي.
ظ( گواهينامه تاييد صلاحيت ايمني امور پيمانكاران از وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي .

ط ( ساير مداركي كه مناقصه گر متناسب با مناقصه بصورت مكتوب اعلام مي نمايد .
مبلغ و نوع تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار : سپرده شركت در فرآيند ارجاع كار به مبلغ  2/400/000/000 ريال )دو ميليارد و چهارصد ميليون ريال ( به صورت ضمانتنامه معتبر بانكي كه براي مدت سه ماه   -1

معتبر بوده و تا سه ماه ديگر نيز قابل تمديد باشد و يا واريز به حساب شماره 2174630814001 بانك ملي ايران شعبه ميدان دكتر شريعتي اردبيل.
تاريخ شروع فروش اسناد : روز شنبه مورخ 97/12/11  از ساعت 8/00       -2

تاريخ پايان فروش اسناد : روز چهارشنبه مورخ 97/12/15  قبل از ساعت 14/30     -3
تاريخ تسليم پيشنهاد قيمت :  روز يكشنبه مورخ 97/12/26  قبل از ساعت 12/00  -4
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تعداد معاملات ملك در تهران طي بهمن ماه از 10 هزار فقره فراتر رفت

كوچ دوباره نقدينگي به بازار مسكن؟

ركورد  8  ساله كاهش آلودگي هواي پايتخت  شكست

خداحافظي با پرداخت نقدي عوارض آزادراهيبازگشت1۵ميليارد تومان از تخلف مالي به نظام مهندسي

گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|
نگاهي به آخرين آمار منتش��ر ش��ده از سوي بانك 
مركزي درباره تحولات بازار مس��كن كه مربوط به 
دي ماه س��ال جاري است نشان مي دهد كه در اين 
ماه، 6.7 هزار واحد مس��كوني خريد و فروش شده 
است، اين آمار در آذر ماه 6.8 هزار واحد مسكوني و 
در آبان ماه 6.9 و در مهر ماه 9.4 هزار واحد مسكوني 

بوده است.
اين آمار در حالي است كه براساس اظهارات رييس 
اتحاديه مشاوران املاك تهران در 29 روز بهمن ماه 
سال جاري، 10 هزار و 348 فقره مبايعه نامه در شهر 

تهران به امضا رسيده است. 
در واقع تحليل حجم معاملات طي 5 ماهه گذشته 
نش��ان مي دهد كه حجم معام��لات در بهمن ماه، 
افزايش چشمگيري نسبت به ماه هاي يادشده داشته 
است كه مي تواند نشانه مثبتي در بازار مسكن باشد.

بررس��ي ها حكايت از آن دارد كه ب��ا آغاز نيمه دوم 
س��ال جاري و حتي با افت ش��يب افزايش قيمت، 
معاملات ملك همچنان ب��ه روند نزولي خود ادامه 
داد و جز در مهر م��اه كه تعداد قراردادهاي خريد و 
فروش مس��كن نزديك به 10 هزار واحد مسكوني 
بود در آبان، آذر و دي ماه شاهد افت قابل ملاحظه 
معاملات در بخش مسكن بوديم؛ اما در بهمن ماه، 
تعداد قراردادهاي خريد وفروش مسكن به بالاي 10 
هزار واحد مس��كوني رسيد كه طي 5 ماهه گذشته 

بي سابقه بوده است. 
در اين ميان چون متوسط قيمت هر مترمربع واحد 
مسكوني در بهمن ماه از سوي بانك مركزي مشخص 
نشده است و اتحاديه مشاوران املاك هم رقمي را 
به عنوان متوس��ط قيمت معرفي نكردند نمي توان 
درباره تاثير قيمت بر حجم معاملات، تحليلي ارايه 
داد اما با توجه به اينكه در آستانه سال نو هستيم و 
تجربه نشان داده اس��ت كه طي دوماه پاياني سال، 
تعداد قراردادهاي خريد و فروش افزايش مي يابد، 
روزنامه تعادل در گزارش هاي قبلي خود رشد حجم 
معاملات در بهمن ماه را پيش بيني كرده بود كه اين 

پيش بيني تحقق يافته است.
هرساله با نزديك شدن به س��ال جديد، با توجه به 
ايج��اد جو رواني مربوط به افزايش قيمت مس��كن 
در سال آينده و گرم شدن بازار شايعات بسياري از 

متقاضيان خريد مس��كن، وارد بازار شده و قرارداد 
امضا مي كنند، به نظر مي رسد كه وجود ثبات نسبي 
قيمت ها در بازار مس��كن و ش��ايعات بسيار درباره 
بازار ارز و طلا در س��ال جاري نس��بت به سال هاي 
گذش��ته پررنگ تر بوده است و دليل آن هم جهش 
ناگهاني قيمت ارز در ماه هاي ابتدايي س��ال جاري 
بود. به عبارت ديگر، با افزايش اتمسفر نااطميناني 
در شرايط كلي اقتصاد و همچنين افزايش انتظارات 
تورمي به نظر مي رسد، بار ديگر، جريان نقدينگي، 
كوچ به پناهگاه سنتي خود يعني املاك را استارت 

زده است.
از ارديبهش��ت ماه س��ال جاري و با نوسان نرخ ارز، 
قيمت مسكن هم رشد چشمگيري داشت و همگام 
با افزايش قيمت ها، حجم معاملات روندي كاهشي 
را در پيش گرفت، بررسي قيمت و حجم معاملات 

مس��كن طي 10 ماهه گذش��ته س��ال 97 نش��ان 
مي دهد كه قيمت مس��كن طي 10 ماهه گذش��ته 
افزايش داش��ته البته شيب اين رشد از مهرماه كند 
شد اما همچنان قيمت ها نسبت به ماه گذشته خود 

افزايش مي يافتند.
در دي ماه نرخ رشد قيمت مسكن نسبت به آذرماه 
تنها 2.5 درصد بود كه اين رقم نس��بت به ماه هاي 
قبل كاهش قابل توجهي داشت وكارشناسان پيش 
بين��ي مي كردند كه اين رش��د در ماه هاي آتي هم 
ادامه يابد اما ش��يب آن روندي نزولي داشته باشد 
كه به نظر مي رسد رشد قيمت مسكن در بهمن ماه 

نسبت به دي ماه فراتر از 5 درصد نباشد.

  كاهش 53 درصدي مبايعه نامه
اگرچه بررس��ي آمار 5 ماهه گذش��ته بازار خريد و 

فروش مسكن نشان مي دهد كه حجم معاملات در 
بهمن ماه نس��بت به دي، آذر، آبان و مهر ماه رشد 
داشته اس��ت، اما تطبيق اين آمار با آمارهاي سال 

گذشته، واقعيت ديگري را نشان مي دهد.
 به گفته ريي��س اتحاديه مش��اوران املاك تهران 
تعداد قراردادهاي خريد و فروش مسكن هم از اول 
بهمن ماه سال جاري تا 29 بهمن ماه نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته، 53 درصد افت كرده است.
مصطفي قلي خس��روي در گفت وگو ب��ا »تعادل« 
مي افزايد: از اول بهمن سال 97، حجم قراردادهاي 
اجاره 21 درصد نسبت به مشابه سال گذشته خود 

كاهش يافته است.
او ادامه مي دهد: بط��ور كلي طي 29 روز بهمن ماه 
سال جاري، حجم مبايعه نامه و قراردادهاي رهن و 

اجاره 41 درصد كاهش يافته است.

به گفته ريي��س اتحاديه مش��اوران املاك تهران، 
دربازه زماني اول بهمن تا 29 بهمن 97، تعداد كل 
قراردادهاي خريد و فروش و رهن واجاره ثبت شده 
در دفاتر مشاور املاك تهران، 21 هزار و 593 فقره 
بوده است كه 10 هزار و 348 فقره مبايعه نامه و 11 

هزار و 47 فقره قرارداد اجاره بوده است.
خس��روي اضافه مي كند: اما طي ي��ك ماهه بهمن 
س��ال گذش��ته، 36 هزار و 529 قرارداد امضا شده 
است كه 22 هزار و 154 فقره مبايعه نامه بوده است 
و 14 هزار و 42 قرارداد مربوط به اجاره بوده است .

  تفوق اجاره نامه ها بر مبايعه نامه ها
ناگفته نماند كه بررس��ي آمار اعلام ش��ده از سوي 
رييس اتحاديه مشاوران املاك تهران نشان مي دهد 
كه در سال گذشته تعداد قراردادهاي خريد وفروش 
بيشتر از تعداد قراردادهاي اجاره بوده درحالي كه 
در سال جاري قراردادهاي اجاره به حجم معاملات 

خريد و فروش پيشي گرفته اند.
ريي��س اتحاديه مش��اوران املاك ته��ران درباره 
وضعيت بازار مس��كن طي ماه ه��اي آتي مي گويد: 
تجربه س��ال 91 و افزايش ناگهاني نرخ ارز نش��ان 
مي دهد كه مس��كن تحت تاثر ن��رخ ارز قرار گرفت 
و قيمت ها افزايش يافت ام��ا در نهايت قيمت ها به 

ثبات رسيد.
او ادامه مي دهد: درسال 97 و با جهش نرخ ارز شاهد 
افزايش قابل ملاحظه قيمت مسكن بوديم كه انتظار 
مي رود در ماه هاي آتي ش��اهد ثبات قيمتي در اين 

بخش باشيم.
به گفته خس��روي، نوسان نرخ ارز بر قيمت مسكن 
اثرگذاش��ت در حال��ي ك��ه بي��ش از 85 درصد از 
مصالح كش��ور در داخ��ل توليد مي ش��ود و ايراني 
 اس��ت. بنابراين در زمينه تأمين مصالح با مشكلي 

مواجه نبوديم.
رييس اتحاديه مشاوران املاك تهران اظهار مي كند: 
شاخص تورم در بخش مس��كن همواره كمتر از نرخ 
تورم عمومي بوده است و پيش بيني مي شود كه قيمت 
مس��كن در س��ال آينده هم كمتر از نرخ تورم باشد. 
احتمال وقوع اين پيش بيني با توجه به سياست هاي 
وزير جديد راه و شهرسازي و نگاه ويژه آقاي اسلامي 

به بخش مسكن، افزايش يافته است.

معاونت حمل ونقل ترافيك شهرداري تهران اعلام 
كرد: براس��اس آمار موجود هواي پاك در تهران از 

ركورد 8 ساله عبور كرد.
به گ��زارش مه��ر، معاون��ت حمل ونق��ل ترافيك 
ش��هرداري تهران با انتش��ار گزارش��ي اعلام كرد: 
ش��هر تهران، روز دوش��نبه 29 بهمن ماه، بيست و 
پنجمين روز هواي پاك را در س��ال 97 تجربه كرد 
و بدين ترتيب ركورد 8 ساله هواي پاك در پايتخت 

شكسته شد.
براساس آخرين اطلاعات دريافتي از ايستگاه هاي 
س��نجش كيفيت هوا، بهبود مشهود كيفيت هواي 
ته��ران در بهمن ماه ركورد شكس��ت، به طوري كه 
تاكنون تهران در 25 روز از س��ال 97 هواي پاك را 

تجربه كرده و يك ركورد 8 ساله را شكسته است.
براساس اطلاعات موجود، از سال 1389 اندازه گيري 

ذرات معلق زير 2.5 ميكرون در تهران آغاز شد و اين 
عدد به عنوان شاخص اصلي كيفيت هواي پايتخت 
تعيين شد. از آن زمان تا امسال، در هيچ سالي تعداد 
روزهاي پاك به 25 روز نرسيده بود و البته هنوز يك 
ماه ديگر تا پايان سال باقي است و احتمال افزايش 
اين عدد نيز وجود دارد. براين اس��اس در سال 89 
تنها 14 روز، در س��ال 90 تا 92 تنها سه روز هواي 
پاك ثبت ش��ده و در سال 93 نيز 16 روز، سال 94 
تنها 21 روز، س��ال 95 نيز 17 روز، س��ال 96 تنها 
14 روز و س��ال 97 تاكنون 25 روز هواي پاك ثبت 

شده است.
بنابراي��ن اطلاعيه، اگرچه تغيي��رات جوي و بارش 
ب��اران و وزش ب��اد در بهبود كيفيت ه��واي تهران 
تاثير قابل توجهي داشته است، اما سازمان محيط 
زيس��ت تاييد كرده كه بخش قابل توجهي از بهبود 

كيفيت هوا ناش��ي از اقداماتي اس��ت ك��ه در دوره 
جديد مديريت ش��هري در تهران آغاز ش��ده است 
و البته تا به ثمر رس��يدن كامل نتايج آنها هنوز بايد 
صبر ك��رد. از جمله برنامه هايي كه در حوزه كنترل 
آلودگي هواي تهران در سال جاري به اجرا گذاشته 
ش��ده مي توان به اجراي مرحله دوم طرح كاهش و 
كنترل فراگير معاين��ه فني خودروها، اجراي طرح 
ترافيك جدي��د و تعيين اس��تاندارد جديد معاينه 
فني برت��ر براي خودروه��اي با آلايندگ��ي كمتر، 
بهبود كيفيت س��وخت دي��زل، ممنوعيت مطلق 
ت��ردد اتوبوس هاي فاق��د معاينه فن��ي در خطوط 
شركت واحد، بازديدهاي سرزده پياپي از مسيرها 
و نقاط توق��ف كاميون ها و اتوبوس ه��اي آلاينده، 
تش��ديد نظارت بر مراكز معاينه فني و جلوگيري از 
شماره گذاري موتورسيكلت هاي كاربراتوري اشاره 

كرد. بدين ترتيب، آنگونه كه مديران سازمان محيط 
زيست هم تاييد كرده اند، نيمي از بهبود چشمگير 
كيفيت هواي تهران در س��ال جاري را مي توان به 

اينگون��ه اقدامات نس��بت داد و البته هنوز كارهاي 
بسياري ديگري براي حل هميشگي معضل آلودگي 

هوا در تهران بايد انجام داد.

رييس سازمان نظام مهندسي ساختمان استان تهران، 
از شفاف س��ازي س��امانه ارجاع كار و امكان مشاهده 
كليه پروژه هاي نظارتي، از س��وي همه اعضاي نظام 

مهندسي خبر داد.
به گزارش مهر، محمد طاهري ديروز در يك نشست 
خبري گراميداش��ت با بي��ان اينكه س��ازمان نظام 
مهندسي ساختمان استان تهران، بيش از 110 هزار 
عضو داشته و يكي از بزرگ ترين تشكل هاي حرفه اي 
كشور محسوب مي شود، گفت: مهم ترين وظيفه اين 
س��ازمان، تلاش در جهت بهبود ارايه خدمات فني و 

مهندسي، در حوزه ساخت و ساز است.
وي درباره ارجاع كار نظارت به مهندس��ان گفت: در 
س��ال 96، ميزان 9400 فقره ارجاع كار در قالب 11 
ميليون متر مربع فعاليت ساخت و ساز به مهندسان 
ناظر داش��تيم كه اين آمار در سال جاري، به 11 هزار 
فقره در قالب 13 ميليون متر مربع فضاي ساخت و ساز، 

افزايش يافته است.
رييس سازمان نظام مهندسي ساختمان استان تهران 
افزود: در بخش كنترل نقشه نيز، در سال 96 با توجه به 
اينكه بر اساس ايين نامه اجرايي قانون نظام مهندسي 
كنترل نقشه ها، صرفاً به پروژه هاي ساختماني بالاي 2 
هزار متر مربع تخصيص مي يابد، در سال گذشته 900 
كنترل نقشه در 4 رشته معماري، سازه، تاسيسات برقي 
و تاسيسات مكانيكي، از سوي مهندسان اين سازمان 
انجام ش��د؛ اما در س��ال 97 تعداد كنترل نقشه ها به 
بيش از هزار پروژه ساختماني و بالاي 2 هزار متر مربع، 

افزايش يافته است.
وي ب��ا تاكيد بر اينكه همچنان ب��ا كيفيت مورد نظر 
قانونگذار در جهت ارتقاي ساخت و ساز فاصله داريم، 
افزود: با اين حال، از زمان ورود سازمان نظام مهندسي 
به كنترل كيفيت ساخت و سازها، شاهد رشد سريع 
در ارتق��اي كيفي��ت پروژه ها بوده اي��م. ضمن اينكه 
نقشه هاي ساختماني سازه هاي بالاي 2 هزار متر مربع 
نيز، بطور كامل بر اساس مقررات ملي ساختمان تهيه 

و اجرا مي ش��ود. طاهري با اشاره به هماهنگي كامل 
سازمان نظام مهندسي س��اختمان استان تهران در 
دوره هشتم، با شوراي شهر و شهرداري تهران اظهار 
كرد: اين هماهنگي منجر ب��ه ارتقاء و بهبود كيفيت 
كنترل نقش��ه ها شده اس��ت؛ ضمن اينكه با توجه به 
افزايش تعداد مهندسان عضو سازمان نظام مهندسي 
ساختمان استان تهران به بيش از 110 هزار نفر، اين 
سازمان توان آن را دارد تا تمام پروژه هاي ساختماني 
زير 2 هزار متر مربع را نيز، در بخش كنترل نقش��ه ها 

بر عهده بگيرد.
وي با اش��اره به اش��تباه برداش��ت دس��تگاه مرجع 
صادركننده پروانه س��اختماني، از راي ديوان عدالت 
اداري و واگذاري پروژه هاي س��اخت و ساز به برخي 
مجريان فاقد صلاحيت در يك دوره زماني كه سبب 
كاهش كيفيت س��اخت و س��از ش��د، ادامه داد: در 
دوره جديد به دنبال آن هس��تيم تا قانون ارجاع كار 
ساخت و ساز صرفاً به س��ازنده ذي صلاح، براي همه 
پروژه ها پيگيري ش��ود و در هر بخش از سازه از قبيل 
گودبرداري، اس��كلت، س��قف و نازك كاري، مجري 

ذي صلاح تعيين كنيم.
رييس س��ازمان نظام مهندسي س��اختمان استان 
تهران درب��اره تخلف��ات مالي هيات مدي��ره هفتم 
س��ازمان نظام مهندسي ساختمان اس��تان تهران 
گفت: در دوره هش��تم هيات مديره اين س��ازمان، 
به ش��دت پيگير پرونده قضايي تش��كيل شده براي 
اين تخلفات هستيم؛ اما يكي از مهم ترين پرونده هاي 
تخلف كه رق��م آن 15 ميليارد تومان بود، همچنان 
مفتوح ب��وده؛ ولي بخ��ش عمده اي از اي��ن رقم به 

سازمان برگشت داده شده است.
وي درباره گودبرداري هاي پرخطر در ش��هر تهران 
تصريح كرد: سازمان نظام مهندسي ساختمان استان 
تهران، براي گودبرداري هاي سنگين، ناظر و بازرس 
ارس��ال مي كند و بر اس��اس گزارش هاي دريافتي 
بازرسان اين سازمان، چنانچه گود پرخطر مشاهده 

شد، بلافاصله به شهرداري معرفي مي كنيم؛ اين در 
حالي است كه اين اقدام س��ازمان نظام مهندسي، 
سبب شده تا سازمان آتش نش��اني اعلام كند پس 
از ورود نظ��ام مهندس��ي به گودبرداري ه��ا، تعداد 
كشته هاي ريزش س��اختمان هاي مجاور گودهاي 
پرخطر نسبت به سال هاي گذشته كاهش شديدي 
داش��ته اس��ت. ضمن اينك��ه گروهي متش��كل از 
ش��هرداري، نظام مهندس��ي وشوراي ش��هر براي 
شناس��ايي گودهاي پرخطر تهران ت�ش��كيل شده 
است. طاهري در زمينه رسيدگي به تخلفات حرفه اي 
مهندسان گفت: شوراي انتظامي مستقل از سازمان 
نظام مهندسي ساختمان در حال بررسي پرونده هاي 
تخلفات حرفه اي اس��ت و چنانچه هيات مديره اين 
سازمان يا مردم و مالكان ساختمان ها تخلفي از هر 
مهندس عضو س��ازمان ببينند، به شوراي انتظامي 
نظام مهندس��ي ارجاع مي دهد تا مورد بررسي قرار 

گيرد.
رييس سازمان نظام مهندسي ساختمان استان تهران، 
درباره شفاف سازي نظام ارجاع كار گفت: از زمان آغاز 
به كار هيات مديره هشتم، س��ازمان نظام مهندسي 
ساختمان استان تهران، سامانه ارجاع كار با محوريت 
شفاف سازي تغييراتي داشته و بر اساس اين تغييرات، 
در حال حاضر همه مهندس��ان مي توانند به صورت 
شفاف تمام ارجاعات روزانه پروژه هاي ساخت ساز يا 

نظارت را مشاهده كنند.
وي درباره به روز ش��دن پرداخت حق الزحمه نظارت 
مهندس��ان گفت: س��رويس مالي الكترونيكي براي 
پرداخت حق الزحمه نظارت ايجاد شده و امكان آن را 
داريم كه بتوانيم با استفاده از اين سامانه الكترونيكي، 
پرداخت حق الزحمه مهندس��ان را ب��ه كمتر از يك 
هفته برس��انيم. همچنين پس از آخرين تغييرات در 
سامانه ارجاع كار نظارت به مهندسان، شاهد كمترين 
اعتراض��ات در بخش ارجاع كار ب��ه ناظران حقيقي و 

حقوقي بوده ايم.

معاون برنامه ريزي سازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي 
گفت: چهار آزادراه كش��ور تا پايان سال جاري تجهيز و 
به صورت آزمايش��ي تحت پوشش سيستم اخذ عوارض 

الكترونيكي يكپارچه قرار مي گيرند.
به گزارش فارس ، خداداد مقبلي  به تش��ريح سامانه اخذ 
عوارض الكتروني يكپارچه آزادراه ها پرداخت و اظهار كرد: 
چهار آزادراه  »تهران-س��اوه«، »تهران-قم«، »قزوين-

رش��ت« و »قزوين- زنجان« تا پايان س��ال جاري به اين 
سامانه مجهز مي ش��وند. وي ادامه داد: باقي آزادراه ها تا 
تيرماه 98 تحت پوشش اين سامانه قرار خواهند گرفت، 
همچنين نحوه شناسايي خودرو ها با نصب دوربين هاي 
پلاك خوان و اتص��ال  آن به بانك اطلاعاتي پليس راهور 
انجام مي شود. وي در گفت وگو با پايگاه خبري وزارت راه و 
شهرسازي  گفت: بر اساس قانون احداث پروژه هاي عمراني 
بخش راه و ترابري از طريق مشاركت بانك ها يا ساير منابع 
پولي كشور و آيين نامه اجرايي مربوطه به صورت مشاركتي 
با حفظ مالكيت وزارت راه و شهرس��ازي پروژه آزادراهي 
طي قرارداد مشاركت با دوران ساخت و دوران بهره برداري 
مصوب و معيني احداث مي ش��ود. مع��اون برنامه ريزي 
سازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي افزود: 75 درصد 
از كل عوارض دريافتي  بايد صرف استهلاك اصل و سود 
سرمايه گذاري طرف مشاركت در دوران مشاركت تعيين 
شده  است و س��رمايه گذار از عوارض دريافتي به حساب 

خود واريز كند.
مقبلي  بيان كرد: در ح��ال حاضر روش پرداخت عوارض 
آزادراه ها عمدتاً به روش نقدي و دس��تي است، وزارت راه 
و شهرسازي در سنوات گذشته با همكاري بانك مسكن 
به صورت آزمايشي س��امانه اي را مطالعه كرده كه در دو 
مسير آزادراهي به صورت پايلوت اقدامات آن فراهم شده 
است و دريافت عوارض از كاربران به صورت الكترونيكي 
اس��ت؛ از جمله به صورت محدود در آزادراه تهران-قم و 
همچنين آزادراه  تهران-پرديس و آزادراه  اهواز-بندر امام 
در حد يك الي دو گي��ت، عوارض به صورت الكترونيكي 
دريافت مي شود. وي يادآور ش��د: سيستم اخذ عوارض 

الكترونيكي يا همان ETC جهت پرداخت الكترونيكي 
در آزادراه هاي دنيا مورد استفاده قرار مي گيرد و از طرفي 
بسياري از كش��ورهاي جهان مدت هاست از اين فناوري 

نوين استفاده مي كنند.
معاون برنامه ريزي سازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي 
با اشاره به س��امانه اخذ عوارض الكترونيك بيان داشت: 
سيستم اخذ عوارض الكترونيك يا همان ETC در حقيقت 
پرداخت عوارض بدون توقف ناميده مي ش��ود كه در اين 
حالت پس از خريداري برچس��ب و نصب روي شيش��ه 
خودرو در حين ت��ردد و بدون توقف در محل دروازه هاي 
عوارضي با استفاده از تجهيزات مربوطه، عوارض از حساب 
شخصي مالك خودرو كسر مي ش��ود كه استفاده از اين 
فناوري نوين در مقايسه با پرداخت به روش دستي و سنتي 
داراي فوايد و مزاياي قابل توجهي است. مقبلي با اشاره به 
فوايد استفاده از سامانه هاي اخذ عوارض الكترونيك گفت: 
كاهش زمان سفر، كاهش مصرف سوخت، صرفه جويي 
در اس��تهلاك خودرو، پرداخت آس��ان عوارض، كاهش 
خرابي هاي روسازي آسفالتي در محل توقف دروازه هاي 
عوارض ناش��ي از ترمز در زمان توقف و شروع به حركت 
وسيله نقليه از جمله فوايد اين سامانه تلقي مي شود. معاون 
سازمان راهداري اضافه كرد: خوش بختانه براي استقرار 
سيستم ETC در همه آزادراه هاي كشور شركت ساخت 
و توسعه زيربناهاي حمل ونقل قراردادي را در مرداد ماه 

سال جاري با سرمايه گذار  منعقد كرده است.
اين مقام مسوول در سازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي 
افزود: در حال حاضر بيش از 20 درصد از ترافيك عبوري 
از پرداخت ع��وارض خودداري مي كنند كه با اجراي اين 
طرح اين مشكل رفع خواهد بود.  وي يادآور شد: حركت 
بدون توقف خودروها، تس��ريع در زمان سفر، يكنواختي 
ترافيك و افزاي��ش ظرفيت عب��وري آزادراه ها،  كاهش 
هزينه هاي سوخت و جلوگيري از آلودگي هوا، مديريت 
بهينه حمل ونقل در ايس��تگاه ها، اخذ عوارض عادلانه بر 
اساس مبلغ مصوبه توسط سيستم نيز مزاياي سيستم اخذ 

عوارض الكترونيك يكپارچه محسوب مي شود.

 Thu. Feb 21.  پنج شنبه     2 اسفند 1397   15 جمادي الثاني 1440  سال پنجم    شماره   1325  2019 

مجوز واردات هواپيما
صادر شد

رييس سازمان هواپيمايي كشوري از صدور مجوز 
واردات تعدادي هواپيما به كش��ور از سوي اين 
سازمان خبر داد و گفت: كانال مالي براي خريد 
اين هواپيماها تعيين شده است.به گزارش مهر، 
محمد اسلامي وزير راه و شهرسازي هفته گذشته 
از تلاش براي خريد تعدادي هواپيماي جديد و 
توسعه ناوگان هوايي كش��ور خبر داده بود. وي 
در خصوص نو يا دست دوم بودن اين هواپيماها 
تنها به ذكر اين نكته بسنده كرد كه هواپيماهاي 
مذكور »هواپيماهاي خوب«ي هستند.  در همين 
ارتباط علي عابدزاده، رييس سازمان هواپيمايي 
كشوري در گفت وگو با مهر، درباره جزييات خريد 
اي��ن هواپيماها اظهار كرد: قرار اس��ت به زودي 
تعدادي هواپيما از سوي شركت هاي واردكننده 
هواپيما كه همان شركت هاي هواپيمايي هستند، 
وارد ناوگان حمل و نقل هوايي كش��ور ش��وند و 
سازمان هواپيمايي كش��وري مجوز واردات اين 
هواپيماها را صادر كرده اس��ت. رييس سازمان 
هواپيماي��ي كش��وري گفت: ما به عن��وان نهاد 
حاكميت واردكننده نيس��تيم و دخالتي در كار 
نداريم؛ خود شركت هاي هواپيمايي واردكننده 
اين هواپيماها هس��تند.وي درب��اره كانال مالي 
واردات اين هواپيماها نيز گفت: خود ايرلاين ها 
كانال مالي ب��راي واردات اين هواپيماها را ايجاد 
كرده اند.عابدزاده از بيان نام كشورهاي فروشنده 
هواپيما به اي��ران خودداري كرد.البته روز س��ه 
شنبه سيد احسن علوي، عضو كميسيون عمران 
مجل��س گفته بود: ع��راق و تركيه ب��راي ايجاد 
ش��ركت هاي واردكننده هواپيما به ايران اعلام 

آمادگي كرده اند.

كاهش ۱۰ درجه اي دما
 در برخي مناطق كشور

سازمان هواشناس��ي از كاهش 8 تا 10 درجه اي 
دما در برخي نقاط كش��ور خبر داد. احد وظيفه، 
مدير پيش بيني و هشدار س��ازمان هواشناسي 
كشور با اشاره به كاهش دما در استان هاي واقع 
در نوار شمالي كش��ور در روز چهارشنبه، اظهار 
كرد: بيشترين كاهش دما بين 8 تا 10 درجه در 
شمال شرق رخ مي دهد. به گزارش تسنيم، وي 
بيان كرد: امروز در استان هاي سمنان، خراسان  
شمالي، خراسان رضوي، خراسان جنوبي، نيمه 
ش��رقي اس��تان هاي يزد و كرمان، برخي نقاط 
هرم��زگان و سيس��تان و بلوچس��تان وزش باد 
شديد خواهيم داشت كه در بخش هايي از شرق و 
جنوب شرق كشور با گرد و خاك همراه خواهد بود.

وي با بيان اينكه امروز همچنين مناطق مركزي 
و شرقي خليج فارس مواج خواهد بود، افزود: در 
ارتفاعات و نقاط كوهستاني استان هاي واقع در 
البرز مركزي و ش��رقي كولاك ب��رف، لغزندگي 

جاده ها و كاهش ديد پيش بيني مي شود.

طرح  ترافيك پنج شنبه ها
هم اجرا مي شود

طرح ترافيك و زوج و ف��رد از امروز در روزهاي 
پنج ش��نبه ه��م اج��را مي ش��ود. به گ��زارش 
ايلنا، اج��راي ط��رح ترافي��ك و زوج و فرد در 
پنج شنبه هاي اس��فند ماه از امروز 2 اسفند در 
پايتخت آغاز خواهد ش��د.براين اساس، اجراي 
طرح ترافيك و ط��رح زوج و ف��رد در روزهاي 
پنج ش��نبه در محدوده هاي مشخص ش��ده از 
ساعت 30 :6 آغاز شده و تا ساعت 00 :13 ادامه 
خواهد داشت.پيش تر رييس پليس راهنمايي 
و رانندگي تهران بزرگ اعلام كرد كه به منظور 
كنترل ترافيك در پنج ش��نبه هاي آخرين ماه 
س��ال، طرح ترافيك و زوج و فرد در اين روزها 

اجرا خواهد شد.

الويري: ارقام قاليباف درباره 
بدهي شهرداري درست نيست

مرتضي الويري رييس كميس��يون برنامه و بودجه 
شوراي اسلامي شهر تهران در واكنش به اظهارات 
محمدباقر قاليباف شهردار پيش��ين تهران درباره 
ميزان بدهي اين نهاد گفت: اعداد و ارقامي كه وي 
درباره ميزان بدهي گفته اند با واقعيت تطبيق ندارد. 
به گزارش ايرنا الويري اظهار كرد: تنها يك قلم بدهي 
شهرداري تهران به بانك ها حدود 30 هزار ميليارد 
تومان است. وي در پاسخ به پرسش ديگر مبني بر 
اينكه برخي مدعي هستند هزينه پروژه هاي نيمه 
تمام را پاي بدهي زمان قاليباف محاسبه مي كنند، 
تاكيد كرد: خير، اينطور نيس��ت؛ ميزان پروژه هاي 
نيمه تمام شهر تهران جزو ديون شهرداري تهران 
محاس��به نمي ش��ود.بدهي قطعي كه اطلاع دارم 
شامل بدهي به سيستم بانكي متشكل از اصل وامي 
كه در زمان قاليباف گرفته شده، به اضافه سودها و 
جريمه هايي ك��ه روي آن آمده نزديك به 30 هزار 
ميليارد تومان مي شود.رييس كميسيون برنامه و 
بودجه شوراي تهران با بيان اينكه ساير بدهي هاي 
شهرداري تهران نيز از 30 هزار ميليارد تومان بدهي 
به سيستم بانكي جداست، افزود: شهرداري تهران، 
حداقل 8 هزار ميليارد تومان به پيمانكاران بدهكار 
اس��ت كه اين رقم بدهي نيز به دوران ش��هرداري 
قاليباف مربوط مي ش��ود.بدهي شهرداري تهران 
مربوط به ساير بخش ها ازجمله افرادي كه زمين هاي 
آنان را براي ساخت بزرگراه ها ازجمله امام علي )ع( 
خريداري كرده اند نيز جداست. اين اعداد و بدهي ها 
قطعي است و شهرداري تهران در پي شكايت برخي 
طلبكاران نيز به پرداخ��ت برخي بدهي هاي خود 
محكوم شده است. الويري اظهار كرد: شوراي شهر به 
شهرداري تهران نامه اي نوشته و طي دو هفته آينده 
اعداد و ارقام بدهي ش��هرداري تهران را محاسبه و 

بطور دقيق اعلام خواهيم كرد.
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از سوي انجمن نظارت بر انتخابات اتاق هاي سراسر كشور منتشر شد

تصوير راه يافتگان به تورنمنت انتخاباتي اتاق
تعادل | فرشته فريادرس |

س��رانجام پس از سپري ش��دن 34 روز از آخرين روز 
ثبت ن��ام در نهمين دوره از انتخاب��ات پارلمان بخش 
خصوصي، از فهرست تاييد صلاحيت شده ها رونمايي 
ش��د. انجمن نظارت بر انتخاب��ات دوره نهم اتاق هاي 
سراسر كشور روز گذشته ليست نهايي تاييد صلاحيت 
شده داوطلبان اين دوره از انتخابات هيات نمايندگان 
را روي پايگاه خبري اتاق ايران قرار داد. بنابر اظهارات 
رييس هيات نظارت بر انتخابات اتاق، هيچ كانديدايي 
رد صلاحيت نشده است. اما رصد ثبت نام شدگان در 
انتخابات پايتخت، نشان مي دهد، تعداد كانديداهايي 
كه در نهمين دوره از انتخابات اتاق تهران ورود كرده اند، 
182 نفر بوده كه پس از اعلام رسمي ليست نهايي، به 
173 نفر كاهش يافته اس��ت. اما دليل اين ريزش چه 
بود؟ طي آخرين اخبار از ليس��ت كانديداي انتخابات 
اتاق بازرگاني تهران مشخص شد كه آقايان »محسن 
بهرامي ارض اقدس، فرهاد فزوني، علي س��نگينيان، 
احمد كيميايي و مرتضي هداوندي« جزو پنج نفري 
هس��تند كه شب گذشته و در آس��تانه انتخابات اتاق 
بازرگاني انصراف خود را علني و نهايي كرده اند. پيش 
از اين، »قاسم تقي زاده خامسي« شهردار سابق مشهد 
كه در 2۶دي ماه اقدام به كانديدا ش��دن در دوره نهم 
اتاق بازرگاني تهران كرد، به سمت »معاون وزير نيرو« 
منصوب شد و از انتخابات انصراف داد. از آن سو، مقايسه 
اين آم��ار با دوره قبل��ي انتخابات اتاق تهران، نش��ان 
مي دهد، بر عكس دوره قبل كه 2۵۰نفر در انتخابات 
اتاق تهران ثبت نام كردند كه امسال اين رقم با ۶8نفر 
كاهش، به 182 رسيد. اما در گزارش پيش رو، تصويري 
از راه يافتگان و جاماندگان به تورنمنت انتخابات ترسيم 
ش��ده و در عين حال به ائتلاف جريان هايي كه در اين 
دوره از انتخابات ورود كرده اند، پرداخته كه مشروح آن 

را در ادامه مي خوانيد: 

   راه يافتگان به انتخابات نهم 
فهرست نهايي داوطلبان نهمين دوره انتخابات اتاق هاي 
سراسر كشور، ظهر روز گذشته از سوي انجمن نظارت 
ب��ر انتخابات دوره نه��م اتاق هاي بازرگان��ي، صنايع، 
معادن و كشاورزي سراسر كشور منتشر شد. اما رصد 
ليست منتشر شده نشان مي دهد، چهره هاي شناخته 
شده در حوزه بازرگاني، افرادي چون »عباس آرگون، 
ناصر رياحي، سيدرضي حاجي آقا ميري، محمدرضا 
انص��اري، مجيدرضا حريري، محمد لاهوتي، س��يد 
حميد حسيني، مسعود دانشمند، يحيي آل اسحاق، 
جمشيد عدالتيان، سيده فاطمه مقيمي، مهدي شريفي 
نيك نفس، افشين كلاهي، محمدرضا بهزاديان و سيد 
مجتبي معظمي« اشاره كرد. همچنين از چهره هاي 
ش��ناخته ش��ده در بخش صنعت كه قصد شركت در 
انتخابات ات��اق را دارند نيز مي توان به »محمود نجفي 
عرب، س��يد علينقي خاموش��ي، علي نقيب، مهدي 
حاجي بابا، محسن مهرعليزاده، عليرضا كلاهي صمدي، 
محمدرضا كمپاني، عليمردان ش��يباني، رضا پديدار، 
محمدرضا نجفي منش و حميدرضا صالحي« اش��اره 
كرد. اما در بخش كشاورزي نيز چهره هاي شاخصي در 
انتخابات اتاق بازرگاني تهران حضور خواهند داشت كه 
از ميان آنها مي توان به »اسدالله عسگراولادي، حسن 
فروزان فرد، ايرج حس��ابي، احمد ترك نژاد، سيدرضا 
نوراني و كاوه زرگران« اشاره كرد. از ميان فعالان معدني 
شناخته شده نيز مي توان به »علاء ميرمحمدصادقي، 
فريال مستوفي، محمدرضا بهرامن، قدير قيافه و محسن 

حاجي بابا« اشاره كرد.
از آن سو، اما در اتاق هاي بازرگاني شهرستان هاي كشور 
نيز چهره هاي شناخته ش��ده اي در انتخابات حضور 
خواهند داش��ت. به عنوان مثال، »يونس ژائله« نامزد 
عضوي��ت در اتاق بازرگاني تبريز، »س��يدعبدالوهاب 
سهل آبادي« نامزد عضويت در اتاق بازرگاني اصفهان 
و »محمد حس��ين روش��نك« نامزد عضويت در اتاق 
بازرگاني مش��هد هس��تند. اي��ن در حالي اس��ت كه 
جس��ت وجويي كوتاه در فهرس��ت نامزدهاي تأييد 
صلاحيت ش��ده براي ش��ركت در انتخابات اتاق هاي 
بازرگاني سراسر كشور نشان دهنده حضور پر رنگ تر 
زنان در اي��ن دوره از انتخابات، در قي��اس با دوره هاي 
پيشين است. به طوري كه از ميان 173 نامزد عضويت 
در اتاق بازرگاني تهران، 18 نفر زن هستند. البته اين 
 وضعيت در تمام فهرس��ت هاي منتشر شده مشاهده 
نمي شود و در فهرست نامزدهاي شركت در انتخابات 

اتاق هاي بازرگاني برخي شهرها، تعداد نامزدهاي زن 
بسيار اندك است، به طوري كه از ميان 33 نامزد شركت 
در انتخابات اتاق بازرگاني در شهر ايلام، حتي يك نفر 
زن هم به چش��م نمي خورد و تعداد زنان در فهرست 
انتخاباتي شهر سنندج نيز تنها 2 نفر است، حال آنكه 

48 نفر مرد در اين فهرست حضور دارند.

   جاماندگان اتاق
اما انتخابات اين دوره از اتاق جامانده و ناكام كم ندارد. 
به طوري كه رصد اخبار انتخاباتي طي روزهاي گذشته 
نش��ان از ريزش كانديداه��ا دارد. به طوري كه برخي از 
كانديداها براي ادامه مس��ير منصرف شده و استعفاي 
خود را به صورت رس��مي اعلام كردند. اما ناكامان اين 
دوره از اتاق تهران چه كساني بودند؟ بنابر اخبار منتشر 
شده، در ليست انصرافي ها، نام افرادي چون »محسن 
بهرامي ارض اقدس، فرهاد فزوني، علي س��نگينيان، 
احمد كيميايي و مرتضي هداوندي« ديده مي ش��ود  
كه در آس��تانه انتخابات اتاق بازرگاني استعفايشان را 
علني و نهايي كردند. البته پيش از اين، »قاسم تقي زاده 
خامسي« شهردار سابق مشهد كه بر اساس قانون منع 
به كارگيري بازنشستگان در آبان ماه امسال بازنشسته 
شد، در 2۶دي ماه اقدام به كانديدا شدن در دوره نهم اتاق 
بازرگاني تهران كرد. البته او با وجود بازنشسته بودن به 
سمت »معاون وزير نيرو« منصوب شد و برهمين اساس 
از انتخابات دوره نهم اتاق تهران انصراف داد. اما از آن سو، 
پيش از اعلام نهايي تاييد صلاحيت ها، شنيده ها حاكي 
از اين بود، كه 27 نفر در ليس��ت رد صلاحيت شدگان 
قرار دارند، كه از اين تعداد، دو رييس و دو نايب رييس از 
اتاق هاي شهرستان ها را شامل مي شد. البته تا اين لحظه 
هيچ مقام مسوولي وحتي پارلمان بخش خصوصي در 
اين زمينه حاضر به پاس��خگويي و شفاف سازي نشده 
است. پيگيري هاي »تعادل« براي رفع برخي شبهات 
راه به جايي نبرد. اما هرچه بود به نظر مي رسد، برخي 
پرونده هاي داش��ته اند كه در اين دوره از انتخابات زير 
ذره بين نيروهاي نظارتي و امنيتي قرار گرفته اس��ت. 
شنيده ها حاكي از اين است كه برخي از رد صلاحيت ها با 
دادن تعهد دوباره به ليست تاييد صلاحيت ها بازگشتند، 

اما برخي نيز ناچار به استعفا شدند. 
ام��ا  در تحليل برخ��ي از انصرافي هاي ات��اق تهران، 
مهم ترين فاكتور را مي توان مسائل درون گروهي عنوان 
كرد. به طوري كه »فرهاد فزوني، علي سنگينيان و احمد 
كيميايي« سه كانديداي انصرافي كه در گروه ائتلاف 
فردا قرار داشتند، به نظر مي رسد، با توجه به نياوردن 
راي لازم براي ماندن در ليست اين جريان، از ادامه مسير 
بازماندند. البته فرهاد فزوني از جمله كانديدايي بود كه 
دليل انصرافش را تشريح كرد. او طي اظهاراتي گفته بود 
كه پيرو فلسفه »از وزرا به بهشت زهرا« نيستم. فزوني 
بر اين باور است كه هيچ يك از داوطلبان هم عالم العلما 
و منحصر به فرد نيستند و جوانان بسياري هستند كه با 
انرژي و توان بيشتر مي توانند به مراتب بهتر از داوطلباني 

كه در نيمه دوم هش��تاد سالگي هستند براي اقتصاد 
كشور تلاش كنند. هيچ كس هم جوانان را مجبور به 

راي دادن به كسي نكرده و نمي كند.
 اما تصوير ديگ��ري از جاماندگان قبل از كليد خوردن 
ثبت نام نهمين دوره از انتخابات اتاق هاي سراسر كشور، 
به ثبت رسيد. به طوري كه برخي چهره هاي شاخص 
از جمله »محس��ن خليلي عراقي پدر صنعت ايران و 
پدرام س��لطاني نايب رييس اتاق ايران« ترجيح دادند 
به انتخابات اين  دوره از اتاق ورود نكرده و عطايش را به 
لقايش ببخشند. اما نايب رييس جوان اتاق ايران با عدم 
ورودش به انتخابات از تيرس منتقدين دور نماند و برخي 
حواشي دامنگيرش ش��د. به طوري كه حتي برخي از 
منتقدين اين عدم ورودها و حتي انصرافي ها را شائبه دار 
خواندند. البته سلطاني در پاسخ به همه حواشي و اينكه 
گفته مي شد كه به دليل نگراني از عدم تاييد صلاحيتش 
ورود نكرده است، را رد كرد. اما دايره ريزش ها تنها اين دو 
نفر را در بر نمي گرفت، چراكه برخي چهر ه هاي ديگري 
چون »مهدي جهانگي��ري، نايب رييس اتاق تهران و 
مهدي پورقاضي، رييس كميسيون صنعت و معدن اتاق 
تهران« هم از نام نويسي در انتخابات صرف نظر كردند.

   كدام گروه ها اعلام موجوديت كردند  
اما با اعلام نهايي فهرست تاييد شدگان، كانديداها تا 11 
اسفندماه فرصت چنداني ندارند تا از ليست نهايي خود 
و برنامه هايشان رونمايي كنند. به طوري كه بنابر اعلام 
رييس هيات بر نظ��ارت انتخابات اتاق ها، كانديداها از 
سوم تا نهم اسفند حق تبليغات دارند و روز دهم كسي 
نبايد هيچ گونه فعاليت تبليغي انجام دهد. اما با نزديك 
شدن به موعد رسمي تبليغات براي انتخابات نهمين 
دوره اتاق ها، فض��اي بخش خصوصي تحت تاثير اين 
رويداد قرار گرفته اس��ت. البته لابي ه��ا و چانه زني ها 
همچنان در پش��ت صحنه انتخابات و به دور از چشم 
رس��انه ها در بين گروه ها و چهره هاي ش��اخص براي 
ائتلاف با يكديگر در حال انجام است. در اين ميان هم 
بازار شايعات همچنان داغ است و خبرهاي انتخاباتي 
بيش��تر در كانال ها و فضاي مجازي دس��ت به دست 
مي شود.  اما چه گروه هايي تا به حال اعلام موجوديت 
كردند؟ در دوره هش��تم اتاق، پنج گروه »ائتلاف براي 
فردا«، »ائتلاف بزرگ«، »خواستاران تحول«، »كانون 
كارآفرينان توس��عه گرا« و »پيش��گامان وفاق« براي 
سكانداري اتاق ها اعلام موجوديت كردند. اين در حالي 
اس��ت كه در اين دوره، به نظر مي رسد، برخي به يك 
جمع بندي نهايي نرسيده اند و هنوز در حال رايزني و 
لابي براي بستن ليست هاي انتخاباتي شان هستند. اما 
براساس آخرين اخبار، حضور قطعي 4 ائتلاف در اين  
دوره از انتخابات مسجل شده است. اما اين سه جريان 

هنوز از ليست هايشان رونمايي نكردند. 
اولين گروهي كه دراين دوره به صورت رس��مي اعلام 
موجوديت كرد، طي��ف »ائتلاف براي فردا« بود كه در 
دوره هشتم نيز بيشترين كرسي هاي اتاق بازرگاني را به 

خود اختصاص داده بود. ائتلاف براي فردا يك منشور 
اخلاقي هم منتشر كرده است. برخي از چهره هاي اين 
طي��ف در اين  دوره همانطور كه پيش تر گفته ش��د يا 
در انتخابات ورود نكردند يا در ادامه مس��ير منصرف و 
اس��تعفاي خود را اعلام كردند. در اين ميان اما برخي 
از چهره هاي مجمع فعالان توسعه اقتصاد از گروه هايي 
است كه در دوره هاي پيشين انتخابات اتاق بازرگاني 
هم فعال بوده است، به رهبري علا ميرمحمد صادقي 
با اين گروه ائت��لاف كردند. براس��اس آخرين اخبار، 
چهره ه��اي جديدي كه در اي��ن  دوره از انتخابات، در 
ليست ائتلاف فردا قرار گرفته اند، شامل افرادي چون 
»اعلا ميرمحمدصادقي، سعيد محمدي، محمدرضا 
نجفي منش، عباس��علي قصاعي، علي نقيب، محمد 
حس��ين ديده ور، محمدرض��ا بهرامن، مه��راد عباد، 
هاله حامدي فر، افش��ين كلاهي، رضا فخاري، حسن 

احمديان، سادينا آبايي و فرزين فرديس« هستند. 
دومين بيانيه توسط »ائتلاف بازرگانان جوان« منتشر 
شد. اين گروه تركيبي از فعالان اقتصادي جوان هستند 
كه انجمن جوان��ان كارآفرين اتاق تهران را تش��كيل 
داده اند. اما سومين طيفي كه براي ورود به رقابت هاي 
انتخاباتي اعلام موجوديت كرد، »»پويندگان رش��د 
اقتصاد ملي« اس��ت. اين ائتلاف كه حض��ور خود را با 
انتشار اولين بيانيه، اعلام كرده بود، دومين بيانيه خود 
را نيز صادر كرد. رهبري اين گروه را »علينقي خاموشي« 
بر عه��ده دارد و برخي از چهره هاي سرش��ناس اتاق 
بازرگاني در ادوار گذشته در حال مذاكره براي پيوستن 
به اين ائتلاف هستند. اما خبر جديدي كه طي روزهاي 
گذش��ته، خيلي از اعضا اتاق را غافلگير كرد، پيوستن 
»يحيي آل اسحاق« به ائتلاف »پويندگان رشد اقتصاد 
ملي« ب��ود. اگرچه زمزمه هايي هم از حضور اس��دالله 
عسگراولادي در اين ائتلاف شنيده مي شد، اما او اعلام 
كرد كه همچنان در »پيشگامان وفاق« ماندگار است. 

اما ب��ا اعلام نهاي��ي فهرس��ت تاييدش��دگان، گروه 
»پيشگامان اقتصاد« نيز در جديدترين اقدام قرار است 
با گروه »تحول خواهان« يك ليس��ت مش��ترك ارايه 
دهد. چهره هاي اصلي اين گروه متش��كل از »اسدالله 
عسگراولادي، حميد حس��يني، محمدرضا بهزاديان 
و مجيدرضا حريري« هس��تند كه در دوره هفتم اتاق 
تهران در هيات نمايندگان باهم همنشين بودند. سيد 
حميد حسيني در اظهاراتي درباره جزييات اين گروه 
جديد انتخاباتي با نام »پيشگامان تحول« سخن گفته 
اس��ت. به گفته او در اين ليست مش��ترك، 1۰ نفر از 
افراد شناخته شده قرار دارند و 3۰ چهره جديد نيز به 
اين ليست اضافه خواهند شد. اما از آن سو، مجيدرضا 
حريري، نايب رييس اتاق بازرگاني ايران و چين، هم در 
گفت وگو با »تعادل«، عنوان كرد كه فهرست پيشگامان 
تحول خواه در واقع اعضاي چند فهرس��ت مش��ابه را 
كه به لحاظ فكري مشابهت هايي با يكديگر داشتند، 
گردهم آورده و قرار است به شكل مستقل در انتخابات 
حضور پيدا كند. بنابر توضيحات او، فهرست پيشگامان 

تحول خواه ماهيت خود را بر »شفافيت و اقتصاد سفيد« 
بنا كرده و از كساني دعوت به عضويت در اين فهرست 
كرده كه اشتهار به رانتخواري و فساد نداشته و در عالم 
سياست هم فعاليت نداشته باشند. اما به گفته او، در اين 
فهرست 4۰ نفره، قطعاً اختلاف نظر در مورد موضوعات 
مبتلا به به چشم مي خورد، اما اين اختلاف نظر نه تنها 
مانع فعاليت مش��ترك نيس��ت، كه مي تواند به تنوع 

ديدگاه ها هم كمك كند.
او گماني زني ه��ا درباره ائتلاف »پيش��گامان تحول« 
با طيف »پويندگان رش��د اقتصاد مل��ي« كه يحيي 
آل اسحاق به آن پيوسته است را رد و در اين باره عنوان 
كرد: ما بنا به ائتلاف با فهرس��ت هاي ديگر را نداشته و 
نداريم. او ادامه داد: آقايان حميد حسيني و محمدرضا 
بهزاديان و بنده، سخنگويان ائتلاف پيشگامان تحول 
خواه هستيم و هر خبري در مورد فعاليت اين فهرست از 
ساير منابع، غير قابل تأييد است. حريري در مورد حضور 
چهره هاي قديمي و نيز چهره هاي جوان در اين ائتلاف 
هم گفت: حدود ۶۰ درصد از فهرس��ت ما را اشخاصي 
تش��كيل مي دهند كه براي اولين بار در حوزه فعالان 
اقتصادي حضور پيدا مي كنند و ح��دود 2۰ درصد از 
آنها هم جوانان زير 4۵ سال هستند. از جمله چهره هاي 
قديمي فهرست پيش��گامان تحول خواه هم مي توان 
به آقايان »اسدالله عسگر اولادي، جمشيد عدالتيان، 

محسن حاجي بابا و احمد ترك نژاد« اشاره كرد.
اما در مورد ساير گروه هاي اتاق بازرگاني تهران كه برخي 
از چهره هاي آن به ائتلاف فردا پيوسته اند، مي توان به 
طيف »مجمع فعالان توسعه« اشاره كرد. بنابر اظهارات 
احمد پورفلاح و محمد مهدي راس��خ، دو نايب رييس 
مجمع فعالان توسعه اقتصاد، اين گروه براي انتخابات 

اتاق بازرگاني تهران ليست جداگانه اي خواهد داد. 
به گفته پورفلاح، در اين دوره از انتخابات پيش رو نيز 
هرچند ابتدا قرار بود كه يك ليست مشترك بدهيم اما 
در مذاكرات با اين گروه به اين نتيجه رسيديم كه چون 
آنها مي خواهند با گروه هاي ديگر هم همكاري داشته 
باشند و تنها مي توانند 8 نفر از گروه مجمع فعالان توسعه 
را در ليست خود قرار دهند، بنابراين خود مجمع فعالان 
توسعه اقتصاد يك ليست مجزا داشته باشد. پورفلاح 
افزود: در ليست مجمع فعالان توسعه ما به دنبال قرار 
دادن ن��ام افراد صاحب نظر هس��تيم و معيار اصلي ما 
فعالان اقتصادي س��الم، باتجربه و باتخصص است كه 
بتوانند اتاق بازرگاني را از حالت انفعال فعلي خارج كنند.

او همچنين اظهار كرد كه براي حضور در ليست ما خط 
قرمز خاصي وجود ن��دارد و تعدادي از اعضاي مجمع 
فعالان توسعه هم كه در ليست گروه ائتلاف براي فردا 
حضور دارند همچنان مي توانند هم در آن ليست و هم 
در ليست مجمع فعالان توسعه اقتصاد حضور داشته 
باشند. پورفلاح كه خود كانديداهاي انتخابات پيش رو 
نيس��ت، تصريح كرد: من هم با وجود اينكه كانديداي 
انتخابات اتاق بازرگاني نيستم اما در كنار مجمع فعالان 
توسعه اقتصاد حضور خواهم داشت و در اين گروه بيشتر 
از اينكه به فكر سرليست باشيم، به دنبال اين هستيم كه 

به صورت يك تيم فعاليت داشته باشيم.
حال با توجه به اينكه كانديدا از سوم تا نهم اسفند حق 
تبليغات دارند و روز دهم كسي نبايد هيچ گونه فعاليت 
تبليغي انجام دهد؛ روزهاي آتي بايد منتظر خبرهاي 

جديدتري از ائتلاف ها و ليست بندي آنها باشيم. 

   11 اسفند پايان تورنمت 
»انتخابات نهمين دوره هيات نمايندگان اتاق تهران 
بازرگاني بطور رس��مي از ساعت 8 تا 18 روز شنبه 11 
اس��فندماه ۹7 در محل هتل لاله تهران كليد خواهد 
خورد. در روز برگزاري انتخابات، 8۰ دستگاه راي  دهي 
مكانيزه در س��ه زون در سالن طبقه همكف هتل لاله 
تهران براي روز انتخابات مستقر مي شود. راي دهندگان 
نيز با اخ��ذ كارت الكترونيكي مخص��وص راي دهي 
مي توانند در اين انتخابات ش��ركت كنند. پيش بيني 
مي شود فرآيند راي دهي هريك از فعالان اقتصادي از 
طريق دستگاه هاي مكانيزه، بطور متوسط پنج دقيقه 
به طول انجامد. در همين راستا، ابراهيم بهادراني رييس 
هيات نظارت بر انتخابات اتاق ها، با اش��اره به اينكه در 
دور قب��ل انتخابات هيات نماين��دگان اتاق تهران، در 
حدود 3هزار و ۵۰۰ فعال اقتصادي راي دادند، افزود: 
پيش بيني مي شود اين  دوره از انتخابات در مقايسه با 
دوره قبل تعداد بيشتري از فعالان اقتصادي و دارندگان 

كارت بازرگاني و عضويت  مشاركت داشته باشند.

دبيرخانه شوراي گفت وگو به ستاد اقتصاد مقاومتي گزارش دادنايب رييس اتاق بازرگاني ايران مطرح كرد
سرفصل معضلات اقتصادي بخش خصوصيفرصت صادرات خدمات فني و مهندسي

نايب رييس اتاق بازرگاني ايران با تش��ريح چرايي كاهش 
صادرات خدمات فني و مهندس��ي، با اشاره به حجم 2۰۰ 
ميليارد دلاري بازس��ازي در س��وريه، نسبت به جا ماندن 
ايران از اين بازار هش��دار داد و گفت: اگر 1۰ درصد اين رقم 
به شركت هاي ايراني برس��د هم عدد قابل توجهي است. 
محمدرضا انصاري با اشاره به دلايل كاهش صادرات خدمات 
فني و مهندسي كش��ور در س��ال جاري با وجود افزايش 
صادرات ساير گروه هاي كالايي، ادامه داد: مشكلات ايجاد 
شده به دليل تحريم ها باعث شد تا كار شركت هاي مهندسي 
براي صادرات فني و مهندسي سخت تر شود و در اين ميان، 

مهم ترين مانع، موضوع ضمانتنامه هاي بانكي است.
 به گزارش تسنيم، او با بيان اينكه حل مشكل ضمانتنامه هاي 
ش��ركت هاي ايراني در برخي كش��ورها از طريق دخالت 
دولت و بانك مركزي امكانپذير اس��ت گفت: با اين همه، 
ضمانتنامه هاي صادرشده از سوي بانك هاي ايراني مورد 
قبول طرف هاي خارجي نيست و عملا بدون ضمانتنامه 
بانكي، صادرات خدمات فني و مهندسي امكانپذير نخواهد 
بود. به گفته نايب رييس اتاق بازرگاني ايران، رشد صادرات 
خدمات فني و مهندسي نيازمند همت بيشتر مسوولان و 

توجه مضاعف به اين بخش است. انصاري در ادامه با اشاره به 
لزوم برنامه ريزي براي حضور شركت هاي مهندسي ايراني در 
فرايند بازسازي سوريه افزود: امروز در كشور سوريه، شانس 
ما براي ارايه خدمات فني و مهندسي بسيار بالا است و اين 
روزها كه بحث 2۰۰ ميليارد دلار براي بازسازي در اين كشور 
مطرح است، طبيعتاً شركت هاي ايراني هم مي توانند سهمي 
از اين بازار بزرگ داشته باشند ولي اينكه چقدر از اين حجم 
بالا سهم ايران شود، بستگي به عملكرد مسوولان كشور در 
اين بخش دارد چراكه اگر 1۰ درصد اين رقم به شركت هاي 

ايراني برسد هم عدد قابل توجهي است. 
او افزود: البته در بحث بازس��ازي سوريه، اغلب پروژه ها در 
قالب تامين اعتبار يا سرمايه گذاري خارجي انجام مي شود 
ولي با اين همه ممكن است ما در رقابت در اين بازار بزرگ، 
جا بمانيم. انصاري  گفت: شركت هاي ايراني به شدت براي 
حضور در كش��ورهاي ديگر راغبند؛ به عنوان مثال زماني 
كه حتي داعش در عراق حضور داشت، مهندسان يكي از 
شركت هاي ايراني در بغداد، طي يك شب 18 بار زير بمباران 
موشكي قرار گرفتند ولي بعد از مدت كوتاهي باز به صورت 

داوطلبانه در بغداد حاضر شدند.

دبيرخانه شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي 
استان تهران مستقر در اتاق بازرگاني تهران گزارشي از 
چالش هاي فعالان اقتصادي و پيش��نهادات اجرايي در 
ستاد اقتصاد مقاومتي ارايه كرد. اين گزارش پس از آن 
بود كه س�تاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي، پارلمان بخش 
خصوصي را مكلف كرد تا گزارشي از مسائل فضاي كسب 
و كار و راهكارهاي پيشنهادي توسط بخش خصوصي 
ارايه كند. بر اين اس��اس، دبيرخانه شوراي گفت وگوي 
استان تهران گزارشي از مشكلات، راهكارها و پيشنهادات 
اجرايي اتاق تهران در مس��ائل مرتبط با حوزه عمومي 
اقتصاد كلان و 8 حوزه مرتبط با صنعت تهيه و در نشست 

اخير اين ستاد ارايه كرده است.
دبيرخانه شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي با 
اشاره به برخي سياست ها و اهداف مندرج در برنامه ششم 
توسعه و اقتصاد مقاومتي و تاكيد بر لزوم اجرا اين موارد، 
مشكلات، راهكارها و پيشنهادات اجرايي اتاق تهران در 
مس��ائل مرتبط با حوزه عمومي اقتصاد كلان و صنايع 
دارو، پتروشيمي، فولاد، آلومينيوم، مس، برق، خودرو و 
پيمانكاران و سازندگان تجهيزات نفت را بيان كرده است.

بر اين اس��اس، افزايش نرخ رش��د نقدينگ��ي، افزايش 
بي س��ابقه بدهي بانك ها به بانك مركزي، رشد بدهي 
دولت به بانك ها، تخصيص ناكارآمد تسهيلات بانكي، 
عدم تعادل در ترازنامه بانك ها، كاهش واردات مواد اوليه و 
واسطه اي، افزايش هزينه و زمان مرتبط با فرآيند واردات، 
كاهش ميزان صادرات كالاي غيرنفتي، افزايش شكاف 
بين نرخ ارز بازار ثانويه و بازار آزاد، تشديد شكاف درآمدي 
طبقاتي، نبود اطمينان از دسترسي اقشار آسيب پذير به 
اقلام اساسي مشمول دريافت يارانه، شكل گيري رانت و 
فساد، تشديد رش��د ماهانه تورم و شدت گرفتن قاچاق 
كالاهاي اساس��ي و سوخت به كش��ورهاي همسايه از 
جمله مشكلات حوزه عمومي اقتصاد كلان عنوان شده 
و راهكاري كه اتاق پيشنهاد كرده، ساماندهي نرخ ارز و 
آزادس��ازي بهاي حامل هاي انرژي با رعايت دهك هاي 

پايين درآمد و آسيب پذير است.
در عين حال، حذف سامانه نيما و واگذاري مبادله ارز به 
سيستم بانكي و صرافي ها مبتني بر انجام فرآيند ثبت 
سفارش، كاهش زمان لازم صدور هر فقره ثبت سفارش 
براي هر محمول��ه وارداتي به حداكثر 4 س��اعت بدون 

الزام به تش��خيص و تاييد نياز ارزي توسط كارشناسان 
دس��تگاه ها، تسهيل و تس��ريع در ترخيص محمولات 
وارداتي در گمرك، جلوگيري از برخوردهاي تعزيراتي، 
تعيين قيمت هاي دستوري و كنترل قيمت در واحدهاي 
توليدي و بهره برداري از كمك تش��كل ها و انجمن هاي 
صنفي در اطلاع رس��اني قيمت ها، از جمله پيشنهادات 
اجرايي اتاق براي عملياتي شدن راهكار ارايه شده بوده 

است.
همچنين در بخش��ي از اين گزارش در مورد مشكلات 
صنع��ت دارو آمده اس��ت ك��ه اخت��لالات در ارتباط با 
گروه بندي اولويت كالاها در راستاي تامين ارز، مواد اوليه 
در گروه كالايي يك بوده و مواد جانبي توليد، حلال ها و 
مواد بسته بندي، محيط هاي كشت و ماشين آلات توليد 
دارو در ساير گروه ها قرار گرفته است؛ اين امر موجب توقف 
عملي زنجيره تامين دارو شده و آينده حوزه داروي كشور 
را با خطر مواجه ساخته است. به همين جهت پيشنهاد 
شده است كه كليه موارد مرتبط با توليد و تامين دارو به 
منظور امكان تامين ارز به صورت همزمان براي كليه اجزاء 

و اقلام مورد نياز دارو در گروه هاي كالايي 2 قرار گيرد.
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صادرات 219 ميليون دلار 
كالا به روسيه در 10 ماه

 باز هم صنعتي ها
بيشترين وام را گرفتند

آغاز ثبـت نـام واحدهاي 
توليدي براي دريافت تسهيلات 

خودروهاي روسي در راه ايران

مهر| طي 1۰ ماه سال جاري، 21۹ ميليون و 2۵8 
هزار دلار كالا به كشور روسيه صادر شده كه نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته، رشد 8.۵۶ درصدي يافته 
است. بررسي هاي صورت گرفته از آمار تجارت خارجي 
ايران با 1۰۰ كش��ور دنيا طي 1۰ ماهه ابتداي سال 
جاري، نشان مي دهد تبادل تجاري در حوزه كالاهاي 
غيرنفتي با روس��يه، در حد 371 هزار و ۶2۹ تن به 
ارزش 21۹ ميليون و 2۵8 هزار دلار بوده است و تنها 
۰.3۹ درصد از وزن و ۰.۶۰ درصد از ارزش كل صادرات 
ايران، در اين مدت را در بر گرفته و روس��يه را در رده 
17 كشور  دريافت كننده كالا از ايران قرار داده است. 
براساس آمار، در مدت مشابه سال گذشته، 37۰ هزار 
و 817 تن كالا به ارزش 2۰1 ميليون و ۹۶8 هزار دلار 
به روسيه صادر شده بود كه ۰.37 درصد از وزن و ۰.۵7 
درصد از ارزش كل صادرات ايران را در برگرفته بود. به 
اين ترتيب، آمار نشان مي دهد صادرات به روسيه در 
1۰ ماه گذشته از سال جاري، نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته، از لحاظ وزني ۰.22 درصد كاهش يافته 

اما از لحاظ ارزشي 8.۵۶ درصد افزايش يافته است.

ايسنا| بانك ها در س��ال جاري 31۶ هزار ميليارد 
تومان مع��ادل ۵8 درصد از كل تس��هيلات را براي 
تأمين سرمايه در گردش پرداخت كرده اند كه بيش 
از 38 درصد آن به بخش صنعت و معدن تعلق گرفته 
اس��ت و پس از آن به ترتي��ب، بخش هاي خدمات، 
بازرگاني و كش��اورزي قرار دارند. بانك مركزي آمار 
تس��هيلات ارايه شده از س��وي بانك ها در 1۰ ماهه 
س��ال جاري را ارايه كرده كه بر اس��اس آن، بيش از 
۵8درصد از كل تس��هيلات ارايه شده در اين مدت 
مربوط به بخش تأمين س��رمايه در گردش بوده كه 
رقم آن به حدود 31۶ هزار ميليارد تومان مي رس��د. 
اين در حالي اس��ت كه تسهيلات ارايه شده به ساير 
بخش ها در مجموع، اندكي بيش از 41 درصد بوده 
است. اما در ميان تس��هيلات ارايه شده براي تأمين 
سرمايه در گردش، بيشترين ميزان اين تسهيلات را 
بخش صنعت و معدن دريافت كرده است؛ بطوري كه 
از مجموع 31۶ هزار ميليارد تومان ارايه شده، بيش 
از 121 هزار ميليارد تومان آن به اين بخش رس��يده 
كه حدود 38 درصد تسهيلات پرداختي براي تأمين 
سرمايه در گردش را ش��امل مي شود. پس از بخش 
صنعت و معدن، بيشترين تأمين سرمايه در گردش 
به بخش خدم��ات تعلق گرفته كه اين بخش در 1۰ 
ماهه نخست سال جاري بيش از 1۰۵ هزار ميليارد 
تومان و حدود 33 درصد اين تس��هيلات را به خود 
اختصاص داده است. بخش بازرگاني نيز در اين مدت 
بيش از ۵2 هزار ميليارد تومان تسهيلات براي تأمين 
سرمايه در گردش دريافت كرده اند كه سهم اين بخش 
از دريافت اين نوع از تسهيلات 1۶ درصد بوده است. 
تأمين سرمايه در گردش از سوي بانك ها براي بخش 
كشاورزي نيز در اين 1۰ ماه، حدود 27 هزار ميليارد 
تومان بوده كه حدود هشت درصد از تسهيلات اين 

بخش را به خود اختصاص داده است. 

ش�اتا| معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت گفت: ثبت نام از متقاضيان واحدهاي توليدي 
جهت اجراي برنامه توليد و اشتغال بخش صنعت و 
معدن موضوع بند »الف« تبصره 18 قانون بودجه از 
هفته آينده آغاز مي شود. سعيد زرندي افزود: با تفاهم 
انجام ش��ده با س��ازمان برنامه و بودجه جهت ايجاد 
اش��تغال در بخش صنعت و معدن ح��دود 2۰ هزار 
ميليارد تومان منظور شده ا ست. معاون طرح و برنامه 
گفت: 1۰ هزار ميليارد تومان توسط منابع بانك ها و 
1۰ هزار ميليارد تومان از منابع صندوق توسعه ملي در 
نظر گرفته شده و هزار ميليارد تومان هم يارانه سود 
تسهيلات منظور شده است. در اين برنامه، با تخصيص 
يارانه سود پيش بيني شده، نرخ نهايي سود تسهيلات 
طرح ها و واحدهاي توليدي درصورت تحقق اهداف 
مربوط، براي مناطق برخ��وردار، به 14درصد و براي 

مناطق كمتربرخوردار، به 12درصد كاهش مي يابد.
او افزود: تكميل طرح هاي نيمه تمام صنعتي و معدني 
و بازسازي و نوسازي واحدهاي توليدي از مهم ترين 
برنامه هاي تبصره 18 است. زرندي گفت: واحدهاي 
صنفي توليدي نيز در بخش بازس��ازي و نوس��ازي 
مي توانند از اين تسهيلات بهره مند شوند. معاون طرح 
و برنامه افزود: متقاضيان واحدهاي صنعتي و معدني 
از هفته آينده مي توانند با مراجعه به سايت بهين ياب 
درخواست خود را ثبت كنند. او گفت: مراحل تخصيص 
و نحوه ارايه تسهيلات در سايت بهين ياب مشخص 
شده و دستورالعمل اجرايي آن به سازمان هاي صنعت، 

معدن و تجارت استان ها ابلاغ مي شود.

تسنيم|مدير بخش همكاري بين الملل و سياست 
منطقه اي شركت دولتي روسي »روستك« گفت: 
خودروسازي روس��ي آتوواز در مورد فروش خودرو 
با ايران مذاكره مي كند. به گزارش خبرگزاري تس، 
ويكتور كلادوف، مدير بخش همكاري بين الملل و 
سياست منطقه اي ش��ركت دولتي روستك گفت: 
آت��وواز خودروهاي��ش را در مصر مونت��اژ مي كند . 
مذاكراتي با ساير كش��ورها مثل ايران در حال انجام 

است، هم در مورد فروش و هم در مورد مونتاژ. 
اين در حالي اس��ت ك��ه صادرات م��دل لاداي اين 
خودروس��ازي ۵7 درصد رش��د كرده و به 38۰۵۰ 
خودرو در س��ال گذشته رس��يده است. طبق گفته 
نايب رييس آت��وواز در امور ف��روش و بازاريابي، اين 
خودروها در 34 كشور از جمله تركيه، تونس و كوبا 
فروخته ش��ده اند. براي اولين بار در 2۰18 مدل لادا 
وستا بالاترين صادرات )3۰ درصد فروش( را در ميان 

توليدات اين شركت به دست آورد. 
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نگاهيبهكتاب»پايهسوم:چطوربازارهاودولتجامعهراجاميگذارند؟«

بازارهاينوظهورنگرانكاهشرشداقتصاديهستند

جوامعضعيفليبرالدموكراسيراتهديدميكنند

بازگشت آسيايي ها به سياست هاي انبساطي

گروه جهان| 
نس��خه اقتصاددان ها ب��راي مناطق پركش��مكش و 
ناپايدار تا همي��ن اواخر، تجويزي بدون خونريزي بود: 
»بگذاريد بميرند.« برخي ش��هرها را نمي توان حفظ 
كرد. اكونوميست در س��ال 2013 اين مساله را مطرح 
كرد و با موج گس��ترده اي از مخالفت ها روبه رو ش��ود. 
اما پيروزي دونالد ترامپ در انتخابات امريكا و كمپين 
خ��روج بريتانيا از اتحاديه اروپا خ��واب خوش عالمان 
را برآش��فت. اقتصاددان هاي برجسته به تكاپو افتادند 
تا ببينن��د كه واكنش كارآمد ب��ه نابرابري جغرافيايي 
چيست. براي مثال بنجامين آس��تن، ادوارد گلاسر و 
لورنس سامرز از دانشگاه هاروارد طي مقاله اي خواستار 
درنظر گرفتن يارانه اشتغال براي مناطق ناپايدار )توسعه 

نيافته( شدند. 
بازنگري در سياست هاي مبتني بر منطقه، اغلب چندان 
مطلوب نيس��ت؛ اما اين رويكردي اس��ت كه هدفش 
محافظت از كساني است كه به دليل نابرابري منطقه اي 
به پايان خط رسيده اند پس بايد تحملش كرد. بي تفاوتي 
اقتصاددان ها در اين باره قابل درك است. برخي از آنها 
معتقدند تلاش براي كمك به جوامع توس��عه نيافته و 
ناپايدار ممكن است كه افراد را از حركت كردن بازدارد. 
اما راگورام راجان اس��تاد اقتصاد دانش��گاه شيكاگو و 
رييس سابق بانك مركزي هند، معتقد است كه چنين 
انديشه اي كوته بينانه اس��ت. او در كتاب جديد خود با 
عنوان»پايه س��وم: چطور بازارها و دولت جامعه را جا 
مي گذارند؟« مي نويسد: جوامع بخشي ضروري از يك 
جامعه سالم هستند. او مي گويد كه به بازارها باور دارد. 
راجان در س��ال 2005 ميلادي در كنفرانس س��الانه 
بانك هاي مركزي با مطرح كردن اين پرس��ش كه »آيا 
نوآوري هاي مالي جهان را به خطر نينداخته اس��ت« 
، واكنش ه��اي زي��ادي را برانگيخت. راجان در س��ال 
2010 ميلادي هم در كتاب خود اين ادعا را مطرح كرد 
سياست هايي كه ناخواسته به بحران مالي جهاني منجر 
شد از جمله وام هاي مسكن، اغلب پاسخي به گسل هاي 
اقتصادي بودند، گسل هايي چون نابرابري. اين گسل ها 
هنوز هم وجود دارند و آماده اند تا در آينده خرابي هاي 

گسترده اي را به بار بياورند. اثر جديد راجان اقتصاددان 
ارشد س��ابق صندوق بين المللي پول، »پايه سوم« نيز 
مانند كتاب قبلي او به نقاط كوري اشاره مي كند كه از 
نظر اقتصاددان ها مغفول مانده است. جاهايي كه مردم 
بزرگ مي ش��وند، زندگي و كار مي كنند تنها يك توده 
متراكم از فعاليت اقتصادي نيس��تند. آنها هويت مردم 
خود را شكل مي دهند و فرد را به يك شبكه واقعي انساني 

متصل مي كنند. 
جوامع براي كس��اني كه احس��اس مي كنند از سوي 
بازارها يا دولت مورد آزار و اذيت قرار گرفته اند، اهرم هاي 
واكنشي لازم را فراهم مي كنند. درست است كه كاركرد 

جوامع از عصر پيش از صنعتي ش��دن تاكنون به طور 
چش��مگيري تغيير كرده اما همچنان بخش مهمي از 

زيرساخت هاي اجتماعي باقي مانده است.  
چنين اجتماعي ش��ايد براي غيراقتصاددان ها امري 
چندان مهم براي پايش مداوم به نظر نرسد؛ اما چنين 
مساله اي در كنار برخي جنبه هاي ديگر براي بسياري 
از اقتصاددان ها ناخوشايند است. فرايند اقتصادي اغلب 
به معني جايگزيني ش��خصي تعاملات اجتماع با امور 
كارآمد اما به مراتب غيرش��خصي تر است. افرادي كه 
نس��بت به مكان زندگي خود و افرادي كه برايشان كار 
مي كنند دغدغه كمتري دارند به راحتي مي توانند در 

واكنش به فش��ار بازارها، افزايش بهره وري و تغييرات 
ناشي از انقلاب صنعتي حركت كنند. در مقابل، اجتماع 
مبتني بر فعاليت اقتصادي مي تواند ناكارآمد باشد. پول 
قرض دادن به دوستان يا مراقبت از فرد بيمار كارهاي 
خوبي براي انجام دادن به نظرمي رسند. در حالي كه يك 
بازار براي كار مراقبت از بيمار رفاه تخصصي  و تجاري را 
ارايه مي كند، بازارهاي مالي بزرگ تر و شفاف تر منابع 
مالي بيش��تري را جذب كرده و دسترسي به اعتبار را 

توسعه مي هند.
راجان به تاثيرات منفي درهم پيچيدگي روابط و منافع 
افراد در اجتماعات اذعان مي كند. او در كتابش نگاهي 

كوتاهي به تاريخ تحولات جامعه، دولت، و بازار در اروپا 
داشته است كه از عصر فئودالي آغاز مي شود. ارتباطات 
جامعه تقريبا تمام جنبه هاي زندگي را هدايت كرده و 
به قيمت تعدي اقتصادي نظم و ثبات را برقرار مي كند. 
اختلالات در اين دنيا ش��رايطي را ب��راي بلوغ دولت و 
پيشرفت اقتصادي فراهم مي كند. همانطور كه جهان 
درهم آميخته تر شد، دولت ها و بازارها نقش هايي را به 
عهده گرفتند كه قرار بود جامعه ايفا كند، از بيمه كردن 

در برابر سختي ها تا تامين مالي سرمايه گذاري.
جوامع امروز هنوز مي توانند مزاحم و غيرقابل تحمل 
باش��ند؛ اما همچنين براي زندگي احساسي و معنوي 
م��ردم حمايت، الهام و پش��تيباني فراهم كنند. علاوه 
براين، جوامع جايي هستند كه مفاهيم انتزاعي چون 
اقتص��اد جهاني و سياس��ت ها رنگ واقعي��ت به خود 
مي گيرند. دولت هاي قدرتمند و بازارهاي قوي ش��ايد 
رفاه و آزادي فردي به ارمغان بياورند اما مس��تعد ابتلا 
به اضطراب هستند. راجان اشاره مي كند جنبش هاي 
اجتماعي زاييده اقدام جامعه است كه مسوول گسترش 

آموزش ابتدايي و حق راي بوده است. 
با اين حال نيم قرن گذشته براي پايه سوم دوران دشواري 
بوده است. جهاني سازي و تغييرات تكنولوژيكي )فني( 
مناطق بسياري را از منابع اشتغال و ثروت محروم كرده 
است. تجارت و فناوري بسياري از صنايع را به »برندگاني 
كه همه چيز را مي گيرند« تبديل كرده است. فرصت ها 
در ش��هرهاي بزرگ متمركز شده است، شهرهايي كه 
بااس��تعدادترين افراد جامعه را جذب كرده و ديگران را 
بدون هيچ فرصتي در پيش رو رها كرده اند. راجان معتقد 
است كه تضعيف شدن جوامع در چنين روندي، جهان 
را آسيب پذير مي كند. ساكنان نااميد مناطق ناپايدار به 
نخبگان اعتماد ندارند در مقابل در سياست هاي نازيباي 
رهبران پوپوليست به دنبال معنا مي گردند. در چنين 
شرايطي ارايه راهكاري صدرصدي بسيار دشوار است. با 
اين حال راجان چند پيشنهاد معقول دارد. ازجمله اينكه 
انسجام قدرت سياسي مي تواند روح حاكم بر جامعه را 
تقويت كن��د. او مي گويد كه دولت ها بايد مس��ووليت 

حاكميتي خود را ايفا كنند. 

گروه جهان| طلا تسليمي| 
كاهش سرعت رش��د اقتصاد جهاني و فشارهاي فزاينده 
بر كسب و كارها در نتيجه يك سال جنگ تجاري چين و 
ايالات متحده بانك هاي مركزي كش��ورهاي آسياسي از 
ژاپن تا اس��تراليا را به تسهيل مجدد سياست هاي پولي و 
اتخاذ سياست هاي انبساطي واداشته است. سال گذشته 
پيش بيني رشد اقتصادي جهاني و افزايش ارزش دلار در 
برابر بيشتر ارزهاي بازارهاي نوظهور، كشورهاي آسيايي 
را به اتخاذ سياست هاي انقباضي پولي ترغيب كرده بود. اما 
اكنون در بيشتر بانك هاي مركزي منطقه از كاهش نرخ بهره 
صحبت مي شود كه عملا چرخشي 180درجه در قياس با 

سياست هاي سال گذشته است.
به نوش��ته رويترز، اواخر سال گذشته مباحثات در ژاپن بر 
معايب چاپ پول متمركز بود و در بانك مركزي اس��تراليا 
صحبت ها حول محور حركت بعدي در راستاي افزايش نرخ 
بهره )سياست انقباضي پولي( مي چرخيد. به ويژه، كاهش 
ارزش پول اقتصادهاي نوظهور آن دسته از كشورهايي را كه 
در برابر عوامل خارجي آسيب پذيرتر بودند از جمله هند، 
اندونزي و فيليپين به تشديد سياست هاي پولي واداشته 
بود. اما اكنون به نظر مي رسد كه حتي اين كشورها نيز روند 

كاهش نرخ بهره را آغاز كرده اند.
اگرچ��ه كاهش ارزش دلار و پايي��ن آمدن قيمت نفت در 
اين چرخش در سياست گذاري نقش مهمي ايفا كرده، اما 

براي آسيا اين مساله بيشتر اهميت داشته كه موتور رشد 
منطقه اي يعني چين س��ال جاري ميلادي را با شرايطي 
وخيم تر از انتظارات آغاز و اين ش��رايط نامطلوب )كاهش 
بيش از اندازه نرخ تورم( را به باقي منطقه صادر كرده است. 
فدرال رزرو )بانك مركزي ايالات متحده( ماه گذش��ته در 
سياست هاي پولي خود و روند افزايش نرخ بهره رويكردي 
محتاطانه تر اتخاذ ك��رد كه حاكي از احتمال پايان چرخه 
سياست هاي انقباضي پولي بود. پيوش گوپتا مديرعامل 
گروه هولدينگ »دي بي اس« در س��نگاپور گفت: »واضح 
است كه بانك هاي مركزي به تجديدنظر در سياست هاي 

پولي مي انديشند.«
به استثناي فيليپين كه شاهد كاهش سريع نرخ تورم است، 
ديگر اقتصادهاي مهم آسيا اكنون با نرخ تورمي به شدت 
پايين و حتي كمتر از سطح هدف بانك هاي مركزي مواجه 
هستند. رشد قيمت ها در مالزي، سنگاپور، كره جنوبي، 
تايوان و تايلند زير يك درصد بوده است. فردريك نيومان 
يكي از روساي تحقيقت علوم اقتصادي آسيايي در شركت 
خدمات مالي و بانكداري »اچ اس بي س��ي« گفت: »فشار 
ناشي از پايين ماندن قيمت ها اندك است، اما تورم به طور 
گسترده سير نزولي دارد. از اين رو، نياز به تسهيل بيشتر 
سياست هاي پولي )به كار گيري سياست هاي انبساطي( 
افزايش مي يابد، حتي اگر چنين اقدامي به تنهايي براي 

بازگرداندن رشد كافي نباشد.«

هاروهيكو كورودا رييس بانك مركزي ژاپن روز سه شنبه 
گف��ت كه اين بانك آماده اس��ت تا در ص��ورت وارد آمدن 
آس��يب به اقتصاد در نتيج��ه افزايش ش��ديد ارزش ين، 
محرك هاي اقتصادي بيشتري به كار بگيرد. در همان روز 
ديوا گوينگوندو معاون رييس بانك مركزي فيليپين هم 
گفت كه بانك مركزي اين كشور كه در سال گذشته نرخ 
بهره را 5مرتبه افزايش داده، در صورتي كه شرايط نقدينگي 
براي حفظ رونق اقتصادي مناس��ب نباشد، خيلي سريع 
وارد عمل خواهد شد. اين در حالي است كه بانك مركزي 
استراليا اوايل ماه جاري ميلادي از سياست هاي انقباضي 
به سياست هاي خنثي تغيير رويكرد داشته است؛ اگرچه 
شمار فزاينده اي از كارشناسان اقتصادي كه در نظرسنجي 
برگزار شده توسط رويترز شركت داشتند، كاهش نرخ بهره 
را پيش بيني كردند. بانك مركزي هند هم در ماه فوريه نرخ 
بهره را در اقدامي غيرمنتظره كاهش داد و به باور تحليل گران، 
احتمال يك مرتبه ديگر كاهش نرخ بهره هم وجود دارد. در 
ميان 3 اقتصاد اصلي آسيايي كه با كسري حساب جاري 
درگير هستند، اندونزي تنها كش��وري است كه با وجود 
6مرتبه افزايش نرخ بهره در سال گذشته انتظارات مبني 
بر چرخش در سياس��ت گذاري ها از انقباضي به انبساطي 
به شدت اندك است. بانك مركزي اين كشور بيشتر بر ثبات 

نرخ ارز مبادلاتي تمركز دارد.
جوليانا لي كارشناس ارشد اقتصادي آسيا در »دويچه بانك« 

گفت: »بانك مركزي فيليپين احتمالا باتوجه به تمايلات 
رشد بانك مركزي و كاهش سرعت رشد اقتصادي اين كشور 
در اقدامي غيرمنتظره و سريع از سياست هاي پولي گذشته 

باز خواهد گشت.«

   نقدينگي چين
در شرايط كنوني كارشناسان اقتصادي بيشتر از يك 
مرتبه كاهش نرخ بهره در اقتصاد آس��يا را پيش بيني 
نمي كنند، اما اين مس��اله تااندازه زيادي به چگونگي 
عملكرد اقتصاد چين بستگي دارد و اينكه آيا اين كشور 
مي تواند مناقشات تجاري خود با ايالات متحده را حل 
كند يا خير. ميزان موفقيت محرك هاي مالي و پولي 

اجرايي توسط پكن هم مي تواند تاثيرگذار باشد.

بانك مركزي خلق چين در ماه ژانويه نرخ مقرر ذخاير ارزي 
را برابر با 100 واحد كاهش داد و تحليل گران باور دارند كه 
تا پايان سال جاري ميلادي اين نرخ 150واحد ديگر نيز 
كاهش داده مي شود. اين تنها يكي از تدابير محرك مالي 
اس��ت كه احتمالا تا ماه مارس به اجرا گذاشته مي شود. 
برخي كارشناسان اقتصادي كاهش شاخص نرخ بهره را 
نيز پيش بيني كرده اند، اما اتفاق نظر بر اين است كه چنين 
اقدامي به عنوان آخرين راه��كار صورت خواهد گرفت، 
چراكه مي تواند به يوآن آس��يب بزند و مخاطرات بدهي 
را تشديد كند. تحليل گران شركت »آي سي بي سي« در 
يادداشتي نوشتند: »تنها در صورتي كه فضاي داخلي و 
خارجي يك تغيير عمده و شديد را شاهد باشد، كاهش 

شاخص نرخ هاي پس انداز و وام دهي محتمل مي شود.«

دريچه

كوتاه از منطقه

تاكيدمركلبرسياستهاي
رقابتاقتصادياروپا

گروه جهان| صدراعظم آلمان تاكيد كرده اروپايي ها 
براي آنك��ه بخواهند شركت هايش��ان نقش كليد در 
سطح جهاني داشته باشند، بايد در سياست هاي رقابت 
اقتصادي خود بازنگري كنند. به گزارش آسوشيتدپرس، 
آنگلا مركل گفته: »مواضع اتحاديه اروپا درباره رقابت 
اقتصادي در جهان باعث ش��ده تا اين ترديد را داشته 
باشم كه آيا امكان دارد اروپا بتواند به بازيگري جهاني 
در اين حوزه تبديل ش��ود؟« صدر اعظم آلمان كه در 
كنفرانس كس��ب و كار ديجيتال در برلين سخنراني 
مي كرد، گفته: »در اين مورد ابتدا بايد رضايت اروپايي ها 
را براي تغيير قوانين رقابتي كسب كنيم.« اين كنفرانس 
دو هفته پس از آن برگزار شد كه مقامات اتحاديه اروپا 
توافق ايجاد يك شركت راه آهن كه امكان رقابت با چين 
را داشت، لغو كردند. قرار بود شركت هاي آلستوم فرانسه 
و زيمنس آلمان با يكديگر ادغام شوند تا به عنوان يك 
شركت بزرگ در مقابل شركت »سي آر آرسي« چين، 
در عرصه هاي بين المللي فعاليت گس��ترده اي داشته 
باشد. اروپا، به ويژه آلمان در نظر دارد با گسترش فعاليت 
شركت هاي خود در سطح بين الملل، از نفوذ شركت هاي 
چيني در زمينه هاي مختلف جلوگيري كند. تجارت، 
سرمايه گذاري، تبادلات ميان نيروي انساني، ابداعات، 
تحولات اقليمي، جهاني شدن و همكاري در سازمان 
تجارت جهاني همگي از قلمروهايي است كه چين و اروپا 
روي آن كار مي كنند و در نشست هاي بين المللي اخير 
توافق هايي در اين زمينه ها كسب كرده اند. البته چين نيز 
انتقادهايي از اتحاديه اروپا دارد، به خصوص اينكه اروپا بر 
اساس برخي ملاحظات اقتصادي از ورود كالاهاي چيني 

به ويژه توليدات فولادي به اروپا جلوگيري مي كند.

ارتشونزوئلا:ازدولتهاي
خارجيدستورنميگيريم

گروه جهان| وزير دفاع ونزوئلا گفته اپوزيسيون براي 
تشكيل دولت بايد از روي »جسد هاي آن ها« بگذرد. 
ولاديمير پادرينو لوپز وزي��ر دفاع ونزوئلا، همچنين 
گفته نيروهاي ارتش براي حفاظت از ونزوئلا در مقابل 
نقض ه��اي منطقه اي در حالت آماده باش هس��تند. 
به گزارش آناتولي، ولاديمير پادرينو لوپز بطور مشخص 
به 23 فوريه اشاره كرده است، تاريخي كه خوآن گوايدو 
رييس جمهوري خودخوانده ونزوئلا گفته حاميانش در 
اين تاريخ براي وارد كردن كاروان هاي كمك از سوي 

امريكا از كلمبيا به ونزوئلا تلاش مي كنند. 
وزير دفاع ونزوئلا تاكيد كرده كه نيروهاي ارتش از ساير 
دولت ها دس��تور نمي گيرند. اظهارات او در بحبوحه 
تداوم فشارهاي اقتصادي و ديپلماتيك از سوي امريكا 
براي مجبور كردن نيكلاس مادورو رييس جمهوري 
ونزوئ��لا جهت انتقال قدرت به گوآيدو مطرح ش��ده 
است. ارتش در حالي برحمايت خود از مادورو تاكيد 
كرده كه دونالد ترامپ رييس جمهور امريكا، در جريان 
يك سخنراني در شهر ميامي نيروهاي ارتش ونزوئلا 
را دعوت كرده بود كه به خوان گوايدو، رهبر مخالفان 
اين كشور بپيوندند زيرا در غير اين صورت همه چيز را 

از دست خواهند داد.
مناقشه بر سر ورود كمك هاي انسان دوستانه به ونزوئلا 
در شرايطي ادامه دارد كه مادورو تاكيد دارد گفت وگوها 
براي كمك رساني به ونزوئلا بخشي از استراتژي اشغال 
از سوي امريكاست و ونزوئلا به آنها اجازه اين نمايش 
را نمي دهد. اپوزيس��يون ونزوئلا اما مي گويد كه اين 
كمك ها بايد وارد كش��ور ش��وند چون 300 هزار نفر 

به شدت به غذا و دارو نياز دارند. 

مايكروسافتامنيتسايبري
انتخاباتاروپاراتامينميكند
گروه جهان| در آستانه انتخابات پارلمان اروپا، شركت 
مايكروسافت اعلام كرد امنيت سايبري در كشورهاي 
عضو اتحادي��ه را تأمين مي كند. به گ��زارش يورونيوز، 
مايكروسافت با يادآوري موارد تلاش »دولت-ملت ها« 
براي جاسوسي و دستبرد سايبري به اطلاعات كاربران 
اعلام كرده همزمان با نزديك شدن به انتخابات پارلمان 
اروپا و فصل انتخابات ملي در چند كشور ديگر اين قاره، در 
تلاش است تا به امنيت رويه دموكراتيك براي شهروندان 
اروپايي كمك كند و نگذارد تا سلامت انتخابات با اعمال 
نفوذ اطلاعاتي به خطر بيفتد. مايكروسافت گفته براي 
اين منظور بازار نرم افزار امنيت اطلاعات خود موس��وم 
به »حس��اب محافظ مايكروسافت« يا »مايكروسافت 
اكانت گارد را گسترش داده و در 12 كشور اروپايي آن را 
عرضه كرده است. اين نرم افزار تاكنون در امريكا و كانادا 
عرضه شده و تنها به دو كشور اروپايي يعني بريتانيا و ايرلند 
نيز راه يافته است. مركز اطلاعات تهديدها و واحد جرايم 
سايبري وابسته به مايكروسافت مسوول شناسايي منبع 
تهديدهاي سايبري و مقابله با آنها هستند. مسوولان اين 
شركت مي گويند كه اين دو زيرمجموعه تاكنون موارد 
زيادي از حمله اطلاعات��ي به نهادهاي دموكراتيك در 
اروپا را شناس��ايي و گزارش كرده اند. در جريان آخرين 
انتخابات رياست جمهوري فرانسه در 201۷ اين دو بخش 
در عمليات خنثي سازي حملات سايبري در اين كشور 
مشاركت جدي داشتند. با اين همه مسوولان اروپايي 
از ادامه اين تهديدها در 201۹ خبر مي دهند. حملات 
سايبري تنها كارزارهاي انتخاباتي را هدف قرار نمي دهند، 
بلكه اغلب انديشكده ها، گروه ها، نهادها و سازمان هاي 

غير انتفاعي نيز آماج اين حملات قرار مي گيرند. 

مخالفانرابطهباامريكادر
كرهشماليزندانيميشوند

گروه جهان| روزنامه »وال استريت ژورنال« ادعا كرده 
رهبر كره شمالي مخالفان تلاش هاي ديپلماتيك براي 
برقراري رابطه با امريكا و كره جنوبي را زنداني يا به خارج 

از كشور تبعيد يا حتي اعدام مي كند.
به نوش��ته اين روزنامه امريكايي، بين 50 تا ۷0 نفر 
از شهروندان كره شمالي به علت آنچه رسانه دولتي 
اين كش��ور از آن در راس��تاي تلاش براي مبارزه با 
فساد ياد كرده، هدف قرار گرفتند. وال استريت طبق 
تحليل هاي مقامات امنيتي امريكايي و كره جنوبي، 
كيم جون��گ اون دارايي هاي ش��هروندان متمول 
كره شمالي را مصادره كرده است؛ اقدامي كه نشانه 
تلاشي احتمالي از سوي كيم براي رفع موانع طرح 
جذب منابع مالي همزمان با دست و پنجه نرم كردن 
دولت او با تحريم هاي بين المللي است. گفته مي شود 
توجيه دولت كيم ب��راي مصادره اموال ثروتمندان 
اين است كه آنها از طريق غيرقانوني صاحب ثروت 
شده اند. دولت كيم سال گذشته مقامات فرماندهي 
گارد كره شمالي را به سوءمديريت مالي متهم و آنها 

را بازداشت كرد.
دونال��د ترامپ و كيم جونگ اون قرار اس��ت 2۷و28 
ماه فوريه )۷و 8 اس��فند( ديدار كنند. سران امريكا و 
كره شمالي در نشست ژوئن گذشته خود در سنگاپور با 
امضاي توافقنامه اي به برقراري روابط جديد دوجانبه 
و تلاش براي برق��راري صلح پايدار در ش��به جزيره 
كره، عاري سازي كره شمالي از تسليحات هسته اي و 
حل و فصل مساله اسراي جنگي و مفقودين در جنگ 
متعهد ش��دند. ترامپ اخير اعلام كرده كه براي خلع 

سلاح هسته اي كره شمالي هيچ عجله اي ندارد. 

پوتين:موشكهايماامريكارا
همميتواندهدفقراردهد

گروه جهان| رييس جمهوري روسيه در سخنراني 
سالانه خود گفت كشورش در حال سرمايه گذاري 
عظيم براي توس��عه داخلي است. ولاديمير پوتين 
وعده داد مردم روسيه از امسال وضعيت معيشتي 
بهتري خواهند داشت. به گزارش يورونيوز، پوتين 
ب��ا انتقاد ش��ديد از امريكا ب��راي خ��روج از پيمان 
موش��كي گفت: »تصميم امريكا براي خروج از اين 
پيمان تخيلي ب��وده و امريكايي ها خود اين پيمان 
را نق��ض كرده ان��د.« پوتين تهديد ك��رد چنانچه 
امريكا از موش��ك هاي ميان برد در اروپا اس��تفاده 
كند، روسيه نيز دس��ت به اقدام متقابل خواهد زد. 
او گفت: »موش��ك هاي ما نه تنها كشورهاي محل 
استقرار موشك هاي امريكايي، بلكه خود امريكا را 
هم مي تواند هدف قرار دهد.« او گفت كشورش به 
ساخت تس��ليحات جديد ادامه خواهد داد. پوتين 
همچنين از آغاز ساخت نخستين زيردريايي مجهز 
به سامانه پهپادي در روسيه از ابتداي بهار آينده خبر 
داد. با وجود تهديدهاي ضمني امريكا در س��خنان 
رييس جمهوري روسيه، وي تأكيد كرد كه تجهيزات 
نظامي روسيه براي دفاع اس��ت و اين كشور هرگز 
آغازگر مناقش��ه نخواهد بود. امريكا دو هفته پيش 
اعلام كرد تعهدات خود در چارچوب پيمان آي ان اف 
را براي 6 ماه به حال تعليق درآورده و روند خروج از آن 
را آغاز مي كند. ترامپ دليل اين تصميم را نقض مفاد 
پيمان از سوي روسيه خوانده بود. پوتين همچنين 
از ايجاد تسهيلات دولتي براي فرزندآوري بيشتر در 
روسيه گفت و وعده داد رشد اقتصادي كشورش در 

2021 به بيش از 3درصد برسد.
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تلاش كاخ سفيد براي تجهيز 
عربستان به فناوري هسته اي

گ�روه جهان| بر اس��اس گزارش كنگ��ره امريكا، 
مسوولان ارشد دولت دونالد ترامپ تصميم داشتند 
با وجود ملاحظات امنيتي و اخلاقي فناوري هسته اي 
در اختيار عربستان بگذارند. نمايندگان هر دو حزب 
امريكا نگران س��اخت جنگ افزارهاي اتمي از سوي 
عربستان هستند.به گزارش دويچه وله، نمايندگان دو 
حزب جمهوري خواه و دموكرات نگران آن هستند كه 
در صورت مجهز شدن عربستان به فناوري هسته اي 
اين كش��ور بتواند از آن براي ساخت جنگ افزارهاي 
هسته اي بهره گيرد. آسوشيتدپرس روز چهارشنبه 
با انتشار گزارشي از برنامه شماري از مسوولان دولت 
ترامپ درباره تحويل فناوري هسته اي به عربستان 
خبر داد. كميته نظارت كنگره امريكا روز سه ش��نبه 
از ش��روع تحقيقات پيرامون اي��ن موضوع خبر داده 
بود. گفته مي شود كه اطلاعات مربوط به برنامه كاخ 
سفيد در زمينه تجهيز عربستان به فناوري هسته اي 
توسط افرادي ناشناس افشا ش��ده است. افرادي كه 
اين اطلاعات را ف��اش كرده اند، درباره همكاري هاي 
هسته اي امريكا و عربستان احساس نگراني كرده اند. 
بر اساس گزارش منتشر شده توسط كميته نظارت 
كنگره امريكا، دولت امريكا بر آن بوده اس��ت تا چند 
نيروگاه هسته اي در عربستان احداث كند. هنوز روشن 
نيس��ت كه آيا عده اي از مسوولان ارشد كاخ سفيد با 
بهره گرفتن از هرج و مرج حاكم بر دولت امريكا اقدام به 
چنين كاري كرده اند يا اين برنامه با اطلاع و پشتيباني 
نزديكان ترامپ دنبال شده است. خبر تجهيز عربستان 
به فناوري هسته اي زماني منتشر مي شود كه بسياري 
از نمايندگان امريكا به همكاري گسترده دولت ترامپ 
با عربستان سعودي ابراز نگراني كرده اند. اين نگراني از 
جمله شامل شماري از نمايندگان حزب جمهوري خواه 
نيز مي ش��ود. دول��ت ترامپ عربس��تان را به يكي از 
محورهاي اصلي سياست خارجي خود در خاورميانه 
تبديل كرده و بر آن است تا از اين طريق ايران را منزوي 
كند. پرونده قتل جمال خاشقجي روزنامه نگار سعودي 
و همچنين نقش عربستان در جنگ يمن در ماه هاي 
گذشته با انتقادهاي شديد نمايندگان كنگره امريكا 
همراه شده است.محمد بن سلمان وليعهد سعودي 
در نظر دارد تا س��ال 2030 چند نيروگاه هس��ته اي 
در اين كشور احداث كند. در گزارش كميته نظارت 
كنگره آمده است كه برنامه تجهيز عربستان به فناوري 
هسته اي از سوي مايكل فلين، مشاور پيشين امنيت 

ملي كاخ سفيد دنبال مي شد. 

هشدار اتحاديه اروپا به 
افغانستان درباره پول شويي 

وزارت خارجه افغانستان از دريافت هشدار اتحاديه 
اروپا مبني بر قرار گرفتن در فهرست كشورهايي 
با خطر بالاي پولش��ويي خبر داده اس��ت. بانك 
مركزي افغانستان مي گويد، قرار گرفتن در اين 
فهرس��ت اقتصاد اين كش��ور را با خطرات جدي 
روبرو نمي كند. به گزارش بي بي سي، كميسيون 
اتحاديه اروپا فهرست 23 كشوري كه در معرض 
خطر بالاي پولشويي هستند، منتشر كرده است. 
افغانس��تان، عراق، عربستان و برخي كشورهاي 
آفريقايي هم در اين فهرست جاي دارد. پول شويي 
فرآيندي اس��ت كه در آن پول حاصل از اقدامات 
غيرقانوني به پول يا ثروتي تبديل شود كه در ظاهر 

از راه هاي قانوني به دست  آمده است.

درخواست تشكيل دادگاه 
براي اسيران داعش 

كردهاي سوريه پيشنهاد كرده اند كه اين اسيران 
در دادگاهي از سوي سازمان ملل در خاك سوريه 
محاكمه ش��وند. به گ��زارش خبرگ��زاري آلمان، 
كردهاي سوريه پيشنهاد كرده اند دادگاهي از سوي 
سازمان ملل براي محاكمه اسيران خارجي داعش 
در خاك س��وريه برگزار ش��ود. در ش��مال سوريه 
تاكنون 1300 اسير خارجي داعش، به غير از اسراي 
عراقي اين گروه، به اسارت نيروهاي دموكراتيك كرد 
سوريه درآمده اند. تعدادي از اعضاي خارجي داعش 
در حين جنگ كشته شده و برخي خود را تسليم 
كرده اند. ترامپ از كشورهاي اروپايي خواسته اتباع 

داعشي خود را از خاك سوريه خارج كنند. 

صدها حكم بازداشت در تركيه
دو س��ال و نيم پس از كودتاي نافرجام در تركيه 
دادس��تاني اين كش��ور بار ديگر حكم بازداشت 
356 تن از مظنونان به هواداري از فتح الله گولن 
را صادر كرد. اين اف��راد به طور عمده از كاركنان 
ارتش و پليس تركيه هستند. به گزارش آناتولي، 
در ميان بازداشت شدگان بس��ياري از كاركنان 
فعال يا س��ابق ارتش، نيروي هواي��ي، دريايي و 
همچنين ژاندارمري تركيه به چشم مي خورند. 
تركيه هواداران گولن را به اعمال نفوذ گس��ترده 
در نهادهاي حكومتي و دولتي و تشكيل دولت در 

دولت متهم مي كند.

درخواست از پاكستان براي 
مجازات عاملان حمله كشمير 

سخنگوي وزارت خارجه امريكا از پاكستان خواسته 
عاملان حمله مرگبار در كشمير هند را مجازات كند. 
به گزارش هندو تايمز، ترامپ اين حمله را وحشتناك 
توصيف كرده و گفته به زودي بيانيه اي در اين مورد 
صادر خواهد ش��د. هفته پيش در جريان انفجاري 
در منطقه پولواماي هند، ۴0 تن از اعضاي نيروهاي 
ذخيره پليس هند، كه بزرگ ترين شاخه پليس مسلح 
هند است، كشته شدند. اين حمله تروريستي روابط 
هند و پاكستان را به شدت متشنج كرده است. دهلي، 

اسلام آباد را مسوول اين حمله مي داند.
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عكسروز

چهرهروز

لعيا زنگنه: فضاي مجازي براي من ترسناك است
لعيا زنگنه با بيان اينكه هيچ گاه اهل مصاحبه نبوده است، درباره حضور در فضاي مجازي مي گويد: اين فضا براي من ترسناك است و اصلا 
از جنس من نيست. زنگنه كه كانديداي بهترين بازيگر زن در جشنواره جام جم با ايفاي نقش در سريال »پدر« شده است، درباره حضور 
در اين سريال اظهار كرد: اين انتخاب دلايل زيادي داشت؛ يكي از دلايل مهم نيز فيلمنامه فوق العاده اين كار بود. اين بازيگر با اشاره به 
اطلاعات غلطي كه از او در فضاي مجازي وجود دارد، درباره فضاي مجازي اظهار كرد: اين فضا براي من ترسناك است و اصلًا از جنس من 
نيست. فضاي مجازي اگر در مسير خودش باشد مي تواند مفيد باشد اما براي من مثل اين مي ماند كه شما در خانه و حريم خصوصي ات 

هستي و كسي دارد از پشت پرده نگاهت مي كند. من هميشه سعي كرده ام بين حريم خصوصي و زندگي كاري ام فاصله بگذارم.

بازارهنر

يك آمار رسمي از وضعيت مخاطبان سينما

سفر  با »هام سا« از شرق تا »جز«

»قصر شيرين« ميركريمي هم گزينه اكران نوروزي شد

انتشار فراخوان جذب بازيگر براي فيلم پايتخت

بررس��ي آمار فروش فيلم ها در يازده ماهه 
اول سال ۹۷ نشان مي دهد كه ميزان فروش 
فيلم ها و تعداد مخاطبان سينما نسبت به 
مدت مشابه در س��ال ۹۶، افزايش داشته 
است. محمود اربابي معاون توسعه فناوري 
و مطالعات سينمايي اعلام كرد: سينماي 
ايران در يازده ماهه نخست سال ۱۳۹۷ به 
فروشي معادل ۲۳۱ ميليارد و ۶۱۸ ميليون 

و ۷۸۲ هزار تومان رسيده است و طي اين مدت ۲۶ ميليون 
و ۵۳۸ هزار و۸۲۰ نفر به تماشاي فيلم هاي درحال اكران 
نشستند. او ادامه داد: ميزان فروش فيلم هاي سينمايي در 
يازده ماه نخست سال ۹۶ نيز معادل ۱۷۰ ميليارد و ۹۰۹ 
ميليون و ۷۸ هزار تومان و تعداد تماشاگران ۲۱ ميليون 
و ۷۲۴ هزار و ۱۶۹ نفر بوده است. اربابي با اشاره به افزايش 
مخاطبان و همچنين ميزان فروش فيلم ها در سال ۹۷ 
افزود: بر اساس بررس��ي هاي معاونت توسعه فناوري و 
مطالعات سينمايي ميزان افزايش فروش فيلم ها در يازده 
ماهه ابتدايي سال ۹۷ نسبت به مدت مشابه در سال ۹۶ 
،سي و شش درصد و تعداد تماشاگران نيز در يازده ماهه 

ابتدايي امسال نس��بت به همين مدت در 
سال گذشته بيست و دو درصد رشد داشته 
است. معاون توس��عه فناوري و مطالعات 
سينمايي همچنين با اشاره به فروش بهمن 
ماه نيز گفت: ميزان فروش سينماي ايران در 
بهمن ماه سال ۹۷ معادل ۱۴ ميليارد و ۸۳۰ 
ميليون و ۵۲۱ هزار تومان بوده و ۱ميليون 
و ۷۵۱ هزار و ۱۲۷ نفر به تماشاي فيلم هاي 
اكران شده نشس��تند. او با مقايسه بهمن با مدت زمان 
مشابه سال ۹۶ اظهار كرد: اين رقم در سال گذشته ۱۲ 
ميليارد و ۷۱۹ ميليون و ۲۲۰ هزار تومان بوده و ۱ميليون 
و ۶۵۷ هزار و ۴۸۸ نفر به تماشاي فيلم ها نشستند كه 
بر اين اساس در بهمن ماه ۹۷ سينما ۱۷ درصد افزايش 
فروش و ۶درصد افزايش بيننده را ش��اهد بوده اس��ت.  
اطلاعات از سامانه سينما شهر استخراج شده است و به 
علت به روز نشدن تمامي اطلاعات تفاوت اندكي در فروش 
بهمن ماه پس از تكميل اطلاعات ديده خواهد شد. ميزان 
فروش و تعداد مخاطبان جشنواره فيلم فجر در محاسبات 

ديده نشده است.

كنس��رت كوئينت��ت »هام س��ا« آخر 
هفته جاري با س��فر از موسيقي شرق 
به موسيقي جز در تالار رودكي برگزار 
مي ش��ود. كوئينتت »هام سا« با شعار 
گذر از موسيقي شرق تا جز اجراي خود 
را به صحنه مي برد. علي گرامي نوازنده 
درامز، پويا اسديان نوازنده گيتار، مژگان 
حسيني نوازنده قانون، عارف ميرباقي 

نوازنده كنترباس و كاوه غف��اري نوازنده آكاردئون 
اعضاي اين گروه هستند. گروه »هام سا« ديدگاهش 
نسبت به موسيقي را اينگونه بيان مي كند: »برداشتن 
حصار بين سرزمين ها ش��ايد روزي دوباره آنها را به 
سوي هم بازگرداند تا سرود عشق و صلح سردهند. با 
اين انديشه در سر، در هر بداهه نوازي از سال ۱۳۹۱ 

به نزديك كردن موسيقي شرق و غرب 
پرداخته ايم و با تلفيق آنها خواس��تيم 
س��رودمان را ب��ه گوش دوس��تداران 
موسيقي در سرزمين خودمان و سراسر 
جهان برسانيم. نتيجه فعاليت هاي چند 
ساله ما تشكيل گروهي به نام “هام سا “ 
و انتش��ار آلبومي با همين نام در سال 
۱۳۹۵ بود ك��ه آهنگس��ازي اين آثار 
توسط پويا اسديان و علي گرامي انجام گرفته است.« 
»هام سا« در زبان سانسكريت به معناي دم و بازدم 
است. كنسرت گروه »هام سا« پنج شنبه دوم اسفند 
۱۳۹۷ از س��اعت ۲۰: ۰۰ در تالار رودكي به صحنه 
مي رود. علاقه مندان مي توانند براي تهيه بليت هاي 

اين كنسرت به سايت تيوال مراجعه كنند. 

قصر شيرين پخش كننده فيلم جديد رضا 
ميركريمي از ت��لاش براي اكران نوروزي 
آن خب��ر داد. غلامرضا فرجي به ايس��نا 
گفت: فيلم »قصر ش��يرين« ساخته رضا 
ميركريمي كه توس��ط ش��ركت »بهمن 
س��بز« پخش خواهد ش��د، آماده اكران 
است و تلاش مي كنيم در صورت فراهم 
شدن شرايط، در اكران نوروزي به نمايش 

عمومي درآيد. اين فيلم در س��ي و هفتمين جشنواره 
فيلم فجر جايزه بهترين فيلمنامه را كس��ب كرد و در 
بخش هاي ديگر از جمله بازيگري نقش اول هم براي 
حامد به��داد، نامزد دريافت جايزه ب��ود. حامد بهداد، 
ژيلا شاهي، اكبر آيين، آزاده نوبهار، محمد اشكان فر، 
محمد عسگري، يونا تدين، نيوشا عليپور، بابك لطفي 

خواجه پاشا و زهير ياري بازيگران اين فيلم هستند.

»قصر شيرين« نهمين فيلم سينمايي 
ميركريمي در مق��ام كارگردان و اولين 
تجربه همكاري او با حامد بهداد است. 
عوامل توليد »قصر ش��يرين« عبارتند 
از: تهيه كننده و كارگردان: س��يدرضا 
ميركريمي، نويسندگان: محسن قرايي 
و محم��د داودي بر اس��اس طرحي از 
سيدرضا ميركريمي، مدير فيلمبرداري: 
مرتض��ي هداي��ي، طراح صحن��ه و لباس: آتوس��ا 
قلمفرس��ايي، برنامه ريز و دس��تيار اول كارگردان: 
محمد عسگري، صدابردار: سعيد بجنوردي، طراح 
چهره پ��ردازي: محمود دهقان��ي، صداگذار: آرش 
قاسمي، منش��ي صحنه: ماريا ميرنژاد، دستيار اول 
فيلمبردار: همايون قرباني، عكاس: حافظ احمدي و 
مجري طرح و مدير توليد: محمدصادق ميركريمي.

سازندگان اسپيشيال اپيزود »پايتخت« 
كه اين روزها در مرحله پيش توليد است، 
به دنبال انتخاب بازيگر خردس��ال براي 
يكي از نقش ها هستند. محسن تنابنده 
براي اين قسمت، يك شخصيت كودك 
جديد طراح��ي كرده كه پس��ر بچه اي 
ش��يرين زبان با لهجه مازندراني است. 
اين شخصيت هفت – هشت ساله است 

و بر اساس اعلام تهيه كننده، تلاش براي پيدا كردن 
كودك مدنظر ش��روع ش��ده. به گفته الهام غفوري، 
تهيه كننده »پايتخت«، خانواده هايي كه پسر شيرين 
زبان، مستعد بازيگري و مس��لط به لهجه مازندراني 

دارند هم مي توانند ويدئويي يك دقيقه اي 
از او تهيه كنند و با استفاده از پيام رسان 
به شماره ۰۹۰۲۷۱۰۳۵۱۰ بفرستند. 
غفوري تاكيد مي كن��د، متقاضيان بايد 
ابتداي ويدئو شماره تماس خود را اعلام 
كنند.  اسپيشيال اپيزود »پايتخت« قرار 
است در شب سال نو كه مصادف با ميلاد 
حضرت علي )ع( و روز پدر اس��ت، روي 
آنتن برود. اين تك قسمت كه به تهيه كنندگي الهام 
غفوري توليد مي ش��ود، هيچ ارتباطي با فصل شش 
مجموعه »پايتخت« ندارد و طبق استانداردهاي يك 

اپيزود ويژه هويتي مستقل دارد.

تاريخنگاري

اجراي عمليات والفجر 6 در چزابه 
دوم اسفند ۱۳۶۲، عمليات والفجر ۶ با رمز »يازهرا )س( « با هدف كاهش توان نيروهاي 
دشمن و گمراه كردن آنها از عمليات پيش رو در منطقه عملياتي چزابه انجام شد. رزمندگان 
با عبور از رودخانه چيلات و دهلران، دو ارتفاع مهم مشرف به منطقه هاي مسكوني عراق 
را آزاد كردند و بزرگراه العماره- بغداد را در تيررس خود گرفتند.  نيروهاي نظامي ايران با 
عبور از رودخانه چيلات و دهلران، دو ارتفاع مهم مشرف به مناطق مسكوني عراق را آزاد 
كرده و بزرگراه العماره - بغداد را در تيررس خود گرفتند. در اين حال، دش��من  براي باز 
پس گيري مناطق از كف داده، اقدام به پاتك نمود كه با چند ضد پاتك از سوي قواي اسلام 
مواجه  شد و در اقدام خود ناكام  ماند. در اين عمليات، دشمن به جاي گذاشتن صدها كشته  
و زخمي مجبور به عقب نشيني شد. عمليات والفجر ۶، در نهايت با شروع عمليات خيبر 
در ۳ اسفند۱۳۶۲، پايان  پذيرفت. نيروهاي خودي به استعداد ۸ گردان به منظور تسخير 
مواضع مستحكم و دست نخورده دشمن با عبور از رودخانه چيلات، وارد عمل شدند و پس 
از درهم شكستن خطوط دفاعي به حركت خود در عمق مواضع نيروهاي عراقي ادامه دادند.
رزمندگان در اين يورش موفق ش��دند ضمن انهدام ده ها دس��تگاه تانك، نفربر و شمار 
فراواني خودرو دشمن، بخشي از يگان هاي سپاه چهارم و تيپ ۷۷ ارتش عراق را متلاشي 
و منطقه اي حدود ۵۰ كيلومتر مربع، شامل ارتفاعات مرزي مشرف به شهر علي غربي و 
جاده مرزي و تداركاتي »طيب � علي غربي« عراق را تصرف كنند. پس از چند روز نبرد و 
دفع پاتك هاي سنگين دشمن، رزمندگان اسلام ضمن مشغول ساختن ماشين نظامي 
عراق توانستند چند روزي بر بزرگراه »العماره � بغداد« مسلط شوند و آن را هدف آتش خود 
بگيرند. اما با شروع عمليات گسترده در جنوب، نيروهاي عمل كننده به ياري رزمندگان 
در نبرد خيبر شتافتند. هدف اصلي اين عمليات، سرگرم كردن و فريب دشمن براي انجام 
عمليات موفق خيبر بود، تا توان زرهي دشمن در اين منطقه زمين گير شده و خطوط 
ارتباطي اصلي به سمت جنوب كه از استان العماره مي گذشت ناامن گرديده و مورد تهديد 
واقع شود تا بدين وسيله اهداف اصلي عمليات و فريب دشمن را محقق كنند.  در اين عمليات 

نيروهاي ارزشمندي چون شهيد ذبيح الله عالي فرمانده گردان مسلم بن عقيل )س( به 
شهادت رسيدند و ده ها شهيد و مفقودالاثر ديگر نيز در اين عمليات به جا ماند. 

گردان مس��لم بن عقيل دو روز بود كه در محور خ��ود مي جنگيد و اين حاكي از روحيه 
جنگاوري نيروها بود. بچه هاي گردان از زمان تصرف قله گرفتار درگيري با عراقي ها شده و 
زمين گير شده بودند. خيلي از نيروها از جمله فرمانده گردان يعني ذبيح  الله عالي به شهادت 
رسيده بودند. وقتي عالي در حال مكالمه با عقبه بود، تركش خمپاره هم او را شهيد كرد و 
هم بي سيم را از كار انداخت. با كمك آتش ادوات خودي و پس از كم شدن آتش دوشكاي 
عراقي ها، نيروهاي گردان مسلم بن عقيل از سمت معبري كه به كمك نيروهاي اطلاعات 

عمليات ايجاد شده بود، برگشت داده شدند.

میراثنامه

كشف سفال هاي ويژه بانوان و ميموني كه به روش انسان ها تدفين شده
شهر سوخته نام بقاياي دولت شهري باستاني است كه 
در استان سيستان و بلوچستان )شرق ايران( واقع شده و 
دوره آن را با دوره برنز و تمدن جيرفت همزمان مي دانند. 
اين محوطه باس��تاني هفدهمين اثر تاريخي ايران در 
فهرست يونسكو محسوب مي ش��ود كه با برخورداري 
از قدم��ت ۵۰۰۰ س��اله هم اكنون به عن��وان يكي از 
پيشرفته ترين شهرهاي باستاني دنيا شناخته مي شود. 
با توجه به آنكه ده ها سال است، باستان شناسان مشغول 
كاوش و حفاري در اين شهر باستاني هستند اما همچنان 
هر روز خبرهاي جديدي از كشفيات باستان شناسان 
به گوش مي رس��د. سرپرس��ت كاوش شهر سوخته از 
يافته هايي جديدي درخصوص يك��ي از قبرهاي اين 
محوطه پيش از تاريخ خبر داد و گفت: بر اساس يافته هاي 
جديد مردم شهر سوخته، سرطان استخوان داشتند. 
همچنين در اين محوطه قبر يك ميمون با هداياي تدفين 
شناسايي شده است. منصور سيدسجادي در اين باره 
گفت: در حال حاضر از شهر سوخته موها و دندان هاي 
مردم��ان آن دوران را پيدا كرده ايم كه براي آزمايش به 
دانشگاه نيوكاسل فرستاديم تا به لحاظ ژنتيكي مورد 
بررسي قرار گيرد. در اين ميان متوجه شديم كه مردمان 
پيش از تاريخ كه در ش��هر سوخته زندگي مي كردند، 
سرطان استخوان داشتند. او با اشاره به قبري كه سال 
گذشته در شهر سوخته پيدا شده است، گفت: درون اين 
قبر، اسكلتي وجود داشت كه كمي با ساير اسكلت هايي 
كه تا آن زمان پيدا كرده بوديم، تفاوت داشت؛ از آنجا كه 

در شهر سوخته كار بسيار زياد است از اين رو هنگام كشف 
چنين چيزهايي در همان مرحله نخست به بررسي آن 
پرداخته نمي شود بلكه مستندات آن ثبت و ضبط شده تا 
در فرصتي مناسب به تحقيق و بررسي آن پرداخته شود. 
از اين رو در مرحله ثبت اين استخوان ها، در دفتر ثبت 
نوشته شده بود كه احتمالان اين استخوان ها متعلق به 
يك كودك يا يك انسان معلول است. سيدسجادي ادامه 
داد: بعدها اين اسكلت مورد بررسي قرار گرفت و متوجه 
شديم كه اصلًا اين استخوان ها متعلق به آدم نيست. در 
واقع مي توان گفت، كسي كه در آن قبر به خاك سپرده 
شده بود انسان نبود. از يك جانور باستان شناس براي 
بررسي استخوان ها كمك گرفتيم و در نهايت متوجه 
ش��ديم كه متعلق به يك ميمون اس��ت. نكته جالب 
اينجاست كه در اين قبر با هداياي تدفين روبه رو بوديم. 
يك ظرف مخصوص مايع��ات كه در آن زمان به عنوان 
يكي از هداياي تدفين در كنار متوفا دفن مي شد. درواقع 
مي توان گفت اين ميمون، با تشريفات انسان ها خاك 

شده بود. سرپرست كاوش شهر سوخته با اشاره به آنكه 
اين نوع ميمون در پوشش جانوري ايران وجود نداشته، 
از دومين نكته جالب اين كشف پرده برداري كرد و گفت: 
اين نوع ميمون، از شرق هندوستان و چين به ايران آورده 
شده. اينجاست كه مي توانيم به سلسله ارتباطاتي كه شهر 
سوخته آن زمان با شمال هندوستان داشت برسيم. در 
آن زمان از آنجا چوب آبن��وس وارد مي كرديم، ظروف 
سفالي تبادل مي كرديم و اكنون شاهد آن هستيم كه 
يك ميم��ون از آن منطقه به ايران آم��د.  او اظهار كرد: 
ميمون در دنياي باستان هزاره سوم يك سنبل اشرافيت 
به حساب مي آيد. چنانكه در آسياي مركزي، گورستاني 
پيدا شده كه همه قبرها داراي ميمون هستند. از اين رو 
پيدا شدن يك ميمون در شهر سوخته داراي مي تواند 
معاني خاصي مي تواند باشد. به اين معنا كه اين ميمون 
داراي ارزش اجتماع��ي در آن زمان بود. در حال حاضر 
دست به يك سلسله بررسي هايي زده ايم تا متوجه شويم 
در كدام مناطق خاورميانه، گوري كه در آن ميمون دفن 
شده باشد، پيدا مي شود. سيدسجادي با تاكيد برآنكه در 
حال حاضر فقط يك قبر كه در آن ميمون دفن شده است 
در شهر سوخته پيدا شده، تصريح كرد: با توجه به آنكه 
هداياي تدفين در اين قبر پيدا شد، مي توان گفت دنياي 
پس از مرگ را نيز براي اين ميمون در نظر گرفته اند.  او 
يادآور شد: در شهر سوخته حدود ۱۰ نوع تدفين پيدا 
شده و قبري كه ميمون در آن پيدا شد از نوع نخستين 

تدفين ها و به صورت چاله ساده است. 

ايستگاه

 مستند برد پيت درباره 
موزيسين فقيد كريس كورنل

اما تامپسون از »لوك« 
انصراف داد

كمپاني تهي��ه فيلم برد 
پيت مش��غول كار براي 
توليد مس��تندي درباره 
كريس كورن��ل، يكي از 
محبوب ترين چهره هاي 
موس��يقي گرانج و راك 
است كه س��ال گذشته 
از دنيا رف��ت. به گزارش 

ورايتي، يك فيلم مستند جديد حول محور زندگي 
كريس كورنل، مرد اول گروه هاي موس��يقي راك 
س��اوندگاردن و آديواسليو در حال حاضر در دست 
ساخت اس��ت.  اين فيلم توسط ويكي بيوه كورنل 
و همچنين شركت تهيه »فيلم ۴۵« كه متعلق به 
برد پيت و پيتر برگ ب��وده و تمركز اصلي اش روي 
محتواي آثار غيرداس��تاني و برنددار است، ساخته 
مي شود. برگ كه تا به حال فيلم هاي »تنها بازمانده« 
و »ديپ واتر هورايزون« )اگر سنگ از آسمان ببارد( را 
هم ساخته، روي صندلي كارگرداني خواهد نشست. 
كورنل از س��ال ۱۹۸۴ كه گروه س��اوندگاردن به 
وجود آمد تا زماني كه تا س��ال ۱۹۹۷ منحل شد، 
خواننده و ترانه س��راي آن بود. در ادامه او با اعضاي 
گ��روه Rage Against the Machine گروه 
آديواسليو را تشكيل داد. گروه ساوندگاردن در سال 
۲۰۱۱ دوباره متحد شد. اين گروه حين اجراي تور 
بود كه روز هجدهم ماه مه سال ۲۰۱۷ كورنل بعد از 
يكي از اجراهاي آنها در ديتروت جان خود را از دست 
داد. مرگ او خودكش��ي تشخيص داده شد. در ماه 
ژانويه، ويكي كورنل و تعدادي از ديگر موزيسين هاي 
عرصه موسيقي گرانج از جمله استون گاسارد و جف 
آمنت از گروه پرل جم، كنسرتي به نام »من بزرگراه 
هستم: يادبودي براي كريس كورنل « به احترام او در 
لس آنجلس برگزار كردند. از جمله افرادي كه در آن 
كنسرت اجرا داشتند مي توان به مايلي سايرس، فو 
فايترز، متاليكا، برندي كارلايل و كريس استيپلتون 

اشاره كرد. برد پيت هم آنجا حضور داشت. 

بازيگر سرشناس انگليسي 
در  پيش��گي  صدا ز  ا
انيميشن »لوك« انصراف 
داد چراكه نمي خواست با 
جان لستر كه متهم به آزار 
جنسي است، همكاري 
كند. به گزارش ورايتي، 
بازيگر محبوب سينماي 

بريتانيا پس از اينكه متوجه شد جان لستر به كمپاني 
»اسكاي دنس انيميشن« پيوسته، از ايفاي نقش در 
فيلم »لوك« خودداري كرد. كمپاني »اسكاي دنس 
انيميشن« و خود تامپسون هيچ صحبتي در اين 
باره نكرده اند، اما او به آرامي از فيلم جدا شده است. 
لستر كه يكي از تاثيرگذارترين انيماتورهاي كمپاني 
»ديزن��ي« بود، چندي پيش ب��ه دليل بدرفتاري 
جنس��ي از اين كمپاني كنار گذاش��ته شد. وي به 
دليل شيوه ناشايست خود در رفتار با زنان و با وجود 
عذرخواهي از ديزني كنار گذاشته شد. بسياري از 
اعضاي جامعه انيميشن از ديزني درخواست كرده اند 
كه ب��ا وجود موفقيت هاي حرف��ه اي وي او را كنار 
بگذارد. جان لستر سپس در كمپاني »اسكاي دنس« 
به كار گرفته شد و آن زمان مديرعامل اين كمپاني با 
انتشار بيانيه اي اعلام كرد به شخصه تحقيق كرده و 
به اين نتيجه رسيده كه او بي گناه بوده است. خروج 
تامپسون از اين پروژه نخستين مقاومت يك چهره 
سرشناس از كار كردن با لستر است. »لوك« درباره 
دو نيروي مخالف است كه كنترل سرنوشت را در 
اختيار دارند كه يكي »لوك خوب« و يكي »لوك 
بد« است. الساندرو كارلوني كارگرداني اين فيلم را 

براي اكران در سال ۲۰۲۱ برعهده دارد.

فولاد آره نا؛ نامزد زيباترين ورزشگاه هاي جهان در سال ۲۰۱۸

برانكو: در آسيا از هيچ تيمي نمي  ترسيم

سايت stadiumdb از ورزشگاه فولاد آرنا 
به عنوان نامزد زيباترين ورزش��گاه جهان 
در س��ال ۲۰۱۸ ياد كرد. به گزارش ايسنا، 
نامزدهاي زيباترين ورزشگاه جهان در سال ۲۰۱۸ ميلادي 
منتشر شده اس��ت و بر اين اساس ورزشگاه فولاد آرنا نيز 
در اين فهرس��ت حضور دارد. كاربران مي توانند در اينجا 
زيباترين ورزشگاه هاي جهان را از )۵-۱( انتخاب كنند تا در 
پايان زيباترين ورزشگاه جهان در سال ۲۰۱۸ انتخاب شود. 
در توصيف اين ورزشگاه اعلام شده است كه ۴۰ ميليون 
دلار براي ساخت آن هزينه شده است و ظرفيت ۲۷، ۵۰۱ 
نفر را داراست. زمان ساخت اين ورزشگاه نيز از سال ۲۰۰۸ 
تا ۲۰۱۸ اعلام شده است و به اين معنا است كه يك دهه 
ساخت اين ورزشگاه به طول انجاميده است. اين ورزشگاه 
قرار است ميزبان بازي هاي خانگي فولاد باشد ولي هنوز 

فولاد در اين ورزشگاه نتوانسته است بازي داشته باشد.

س��رمربي پرس��پوليس، لي��گ قهرمان��ان آس��يا را 
»سخت ترين رقابت قاره« مي داند و در همان حال كه 
معتقد است حريف آس��اني براي تيمش وجود ندارد، 
پرس��پوليس را ش��انس اول پيروزي در بازي نخست 

آسيايي اش عنوان مي كند.
برانكو ايوانكوويچ كه براي تماشاي ديدار النصر عربستان 
و پاختاكور ازبكس��تان به امارات رفته بود، در حاشيه 
تمرين پرس��پوليس، درباره اولين حريف پرسپوليس 
در مرحله گروهي ليگ قهرمانان آسيا گفت: پاختاكور 
بهتر بود هر چند موقعي كه بازي مساوي بود، النصر يك 
پنالتي از دست داد. پاختاكور تيم بهتري بود و انتظار 
داش��تم كه اين تيم پيروز ميدان باشد. اولين بازي ما 
هم برابر اين تيم خواهد بود. او ادامه داد: پاختاكور بهتر 
خواهد شد چون ليگ تيمشان در حال آغاز شدن است. 
ما فيناليست ليگ قهرمانان هستيم و به عنوان شانس 
اول وارد ميدان مي شويم و از هيچ كس ترس نداريم اما در 
حالي كه خودمان را برنده مي دانيم، اين را هم مي دانيم 
كه بازي س��ختي در پيش داريم. اين افتخار است كه 
در ليگ قهرمانان بازي مي كنيم. ضمناً به خاطر اينكه 
ذوب آهن به مرحله گروهي ليگ قهرمانان صعود كرده 
است به اين تيم تبريك مي گويم. سرمربي پرسپوليس 
در ادامه درباره پرسپوليس و ليگ قهرمانان آسيا گفت: 

ليگ قهرمانان سخت ترين بازي ها در آسياست. در اين 
رقابت ها حريف آسان وجود ندارد. در گروه ما و استقلال 
تيم هاي س��ختي حضور دارند اما اگر مي خواهيم در 
سطح سال گذشته باشيم، بايد خوب بازي كنيم و همه 
تيم ها را ببريم. اينجا كوتاه آمدن، دس��ت كم گرفتن و 
تحقير حريف معنا ندارد چون سطح بازي ها متفاوت 

از ليگ ايران است.
او در مورد بازي كردن با نماينده عربس��تان و از دست 
دادن ش��رايط ميزباني گفت: بله متاس��فانه با الاهلي 
نمي تواني��م در خانه بازي كنيم و اين ب��راي هواداران 
و باش��گاهمان حيف اس��ت. اين چيزي اس��ت كه ما 
نمي توانيم در آن تاثيرگذار باشيم. به هر حال فاكتوري 
است كه كار را سخت مي كند اما به آن هم عادت خواهيم 

كرد. برانكو درب��اره پيروزي برابر پديده در جام حذفي 
هم گفت: در كنفرانس خب��ري هم گفتم كه آن بازي 
را ب��ه عنوان يك بازي بزرگ تلقي ك��ردم. واقعاً پديده 
استحقاق بيشترين توجه را دارد. گل محمدي يك تيم 
واقعي و مدرن را به وجود آورده است. خوشحالم كه بازي 
به بازي بهتر كار مي كنيم. در آن بازي نس��بت به بازي 
قبل بهتر بوديم. آن بازي به نوعي “فينال قبل از فينال “ 
بود و يك “فينال قبل از فينال “ ديگر هم برابر سپاهان 
در انتظار ما خواهد بود. سرمربي پرسپوليس همچنين 
درباره وضعيت سيد جلال حسيني گفت: او مصدوميت 
مختصري دارد كه فكر مي كنم طول نخواهد كشيد. در 
بازي به موقع واكنش نشان داديم كه مصدوميتش بيش 
از اين بدتر نش��ود. فكر كنم تا هفت روز آينده آمادگي 
خود را به دس��ت مي آورد. برانكو درباره انجام ۲۵ بازي 
در ۱۰۰ روز و فشردگي كار اظهار كرد: متاسفانه برنامه 
همينطور خواهد ب��ود و ما نمي توانيم تاثيري روي آن 
بگذاريم. ما بازي هاي خود را ب��راي ليگ قهرمانان به 
هم ريختيم. البته اين مساله براي همه بازيكنان جهان 
مشكل ساز مي شود. ماهيني و انصاري را به خاطر همين 
فشردگي ها از دس��ت داديم. آنها استراحت نداشتند. 
ماهيني برابر استقلال و انصاري در فينال ليگ قهرمانان 

مصدوم شدند.

ورزشي
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